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Αθήνα, σήµερα 19 Ιανουαρίου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα 10.18’
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α’
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Τετάρτης 20 Ιανουαρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 296/15-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευάγγελου Απο-
στόλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Προετοιµασία για τα ζητήµατα της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής της νέας προγραµµατικής περιόδου».

2. Η µε αριθµό 319/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αυτοτελής φορολό-
γηση εφηµεριών ιατρικού προσωπικού νοσοκοµείων, κέντρων
υγείας, ΕΚΑΒ και όλων των υγειονοµικών µονάδων».

3. Η µε αριθµό 316/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι σπουδαστές των
καλλιτεχνικών σχολών».

4. Η µε αριθµό 307/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Διαιώνιση της επισφά-
λειας για τους διορισθέντες δηµοτικούς υπαλλήλους µε την προ-
κήρυξη 3Κ/2018 του ΑΣΕΠ». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 314/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας Τζάκρη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Κατασκευή του φράγµατος Αλµωπαίου (Καλής)».

2. Η µε αριθµό 320/18-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κίνδυνος άδικης φο-
ρολόγησης λόγω µη κάλυψης του προβλεπόµενου ορίου ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κα-
θορισµός του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσσια πε-
ριοχή του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων µέχρι το Ακρωτήριο
Ταίναρο της Πελοποννήσου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτείνω η συζήτηση να γίνει
σε δύο συνεδριάσεις, σήµερα Τρίτη 19 Ιανουαρίου και αύριο Τε-
τάρτη 20 Ιανουαρίου του 2021. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα λά-
βουν τον λόγο εκτός από τους εισηγητές και τους ειδικούς
αγορητές, καθώς και τους Υπουργούς, και ένας κύκλος οµιλητών
που θα συµµετέχουν µε φυσική παρουσία. Ο κύκλος αυτός θα
περιλαµβάνει δώδεκα οµιλητές, πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία,
τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ, έναν από το Κίνηµα Αλλαγής, έναν από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα, έναν από την Ελληνική Λύση και έναν από
το ΜέΡΑ25.

Με υπηρεσία τηλεδιάσκεψης προτείνονται δύο κύκλοι οµιλη-
τών. Κάθε κύκλος θα περιλαµβάνει έως δώδεκα οµιλητές µε την
ίδια αναλογία που σας προανέφερα, δηλαδή συνολικά σήµερα
τριάντα έξι συνάδελφοι.

Ως προς τη δεύτερη συνεδρίαση της Τετάρτης, µε φυσική πα-
ρουσία προτείνεται να συµµετέχουν δύο κύκλοι οµιλητών. Κάθε
κύκλος θα περιλαµβάνει έως δώδεκα οµιλητές µε την ως άνω
αναλογία των κοµµάτων.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δύνανται να τοποθετηθούν
όποτε το επιθυµούν στη διήµερη συζήτηση. 

Στο τέλος της συνεδρίασης θα ακολουθήσει ονοµαστική ψη-
φοφορία επί της αρχής, των άρθρων και στο σύνολο του σχεδίου
νόµου που προβλέπεται σε εφαρµογή του άρθρου 27 παράγρα-
φος 1 του Συντάγµατος και του άρθρου 72 παράγραφος 1 εδά-
φιο γ’ του Κανονισµού της Βουλής.

Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Πιστεύω ότι έχω την οµόφωνη συµφωνία του Σώµατος.
Συµφωνεί το Σώµα µε τη διαδικασία;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Tο Σώµα συνεφώ-

νησε.
Πριν ξεκινήσει ο πρώτος εισηγητής, που είναι ο Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου για δεκαπέντε
λεπτά, όπως και οι υπόλοιποι, έχει ζητήσει τον λόγο για δύο-τρία
λεπτά ο κύριος Υπουργός για να κάνει κάποια δήλωση.

Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι είναι ιδιαί-

τερη τιµή για εµένα εξ ονόµατος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη να
εισηγούµαι στο εθνικό Κοινοβούλιο το παρόν νοµοθέτηµα. Είναι,
όπως γνωρίζετε, η πρώτη επέκταση του εθνικού χώρου από το
1947. Πρόκειται για µία έκταση δέκα χιλιάδων εβδοµήντα εννέα
τετραγωνικών χιλιοµέτρων και αν προσθέσει κάποιος το κλείσιµο
των κόλπων, υπερβαίνει τα δεκατρία χιλιάδες τετραγωνικά χιλιό-
µετρα. Αν λάβει κάποιος υπ’ όψιν του –σας το λέω ως αίσθηση
µεγέθους- ότι το σύνολο της χώρας είναι περίπου εκατόν τριάντα
πέντε χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα, αντιλαµβάνεται και το
µέγεθος της έκτασης αυτής.

Επίσης, είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι –όπως, µε τον πιο κα-
θαρό τρόπο, αναδείχθηκε στην επιτροπή- το νοµοθέτηµα αυτό
συνοδεύεται από την οµόθυµη στήριξη των πολιτικών δυνάµεων
του εθνικού Κοινοβουλίου. 

Κατά συνέπεια, νοµίζω ότι η στιγµή έχει ένα στοιχείο ιστορι-
κότητας και θα ήθελα να ευχαριστήσω θερµά, κύριε Πρόεδρε,
τα κόµµατα για τη συνεργασία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα

να έχω κι εγώ τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κα-

τρούγκαλε, έχετε τον λόγο. Τι θα θέλατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα

να σας ρωτήσω πότε προβλέπεται να ολοκληρωθεί σήµερα η δια-
δικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Χοντρικά, κύριε Κα-
τρούγκαλε, κάνοντας έναν υπολογισµό, περίπου στις 19:00’ µε
20:00’. Μιλάµε χοντρικά.

Ο κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου, γενικός εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Χατζηβασιλείου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ψηφί-

ζουµε ένα ιστορικό νοµοσχέδιο. Σήµερα έχουµε µπροστά µας
ένα σχέδιο νόµου, µε το οποίο η Ελλάδα για πρώτη φορά επε-
κτείνει αιγιαλίτιδα ζώνη στα δώδεκα ναυτικά µίλια στη θαλάσσια
περιοχή του Ιονίου Πελάγους από τα βόρεια νησιά ως και το Ταί-
ναρο της Πελοποννήσου. Γιατί είναι ιστορικό; Διότι αυξάνουµε
εθνική κυριαρχία µε ειρηνικά µέσα. Και την αυξάνουµε σε ένα
πολύ σηµαντικό κοµµάτι του θαλάσσιου χώρου. Στην ουσία, λοι-
πόν, η χώρα µας µεγαλώνει.

Η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης γίνεται κατ’ εφαρµογή του
άρθρου 27 του Συντάγµατος, καθώς αφορά µεταβολή στα όρια
της επικράτειας και έτσι απαιτείται νόµος που πρέπει να ψηφιστεί
µε την απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των Βουλευτών. Και
αυτή ακριβώς η διαδικασία ακολουθείται σήµερα µε το παρόν
νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ιστορικό και για έναν επιπλέον λόγο,
διότι έχει τη στήριξη της πλειοψηφίας των πολιτικών δυνάµεων
της χώρας µας. Σήµερα που η Ελλάδα έχει τον τουρκικό αναθε-
ωρητισµό απέναντί της, ο πολιτικός κόσµος στέλνει µήνυµα ενό-
τητας, στέλνει µήνυµα συναίνεσης και αυτό φάνηκε και από τις
συνεδριάσεις µας στην Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερι-
κών Υποθέσεων, όπου όλοι µαζί οι συνάδελφοι είχαµε έναν γό-
νιµο διάλογο στη βάση ιδεών και επιχειρηµάτων.

Η Νέα Δηµοκρατία χαιρετίζει την υπευθυνότητα µε την οποία
προσεγγίζουν τα κόµµατα αυτό το ιστορικό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εξωτερικών. Το παρόν νοµοθέτηµα µπορεί να λει-
τουργήσει ως βάση για την περαιτέρω καλλιέργεια εθνικής συ-
νεννόησης στα µεγάλα, στα κρίσιµα εθνικά ζητήµατα.

Η απόφαση της Κυβέρνησης για την επέκταση στα δώδεκα
ναυτικά µίλια στο Ιόνιο σηµατοδοτεί πλέον µια µείζονα πολιτική
εξέλιξη. Η εξωτερική πολιτική της χώρας µας εγκαταλείπει την
περίοδο της αδράνειας και γίνεται ιδιαίτερα δυναµική. Η Ελλάδα
αξιοποιεί προς όφελος του εθνικού συµφέροντος όλες τις δυνα-
τότητες που της δίνει το Διεθνές Δίκαιο και έτσι η επέκταση των

υδάτων στο Ιόνιο έρχεται ως η τελική πράξη της διευθέτησης
των εκκρεµοτήτων στην περιοχή, µετά και την πρόσφατη Συµ-
φωνία Οριοθέτησης Θαλάσσιων Ζωνών ανάµεσα στον κ. Δένδια
και τον Ιταλό οµόλογό του, γι’ αυτό και η χρονική στιγµή είναι η
πλέον κατάλληλη.

Στο σηµείο αυτό θέλω να επισηµάνω ότι και µε τη γειτονική
µας Αλβανία αποφασίσαµε, µετά από πολλές ατελέσφορες προ-
σπάθειες, να παραπέµψουµε το ζήτηµα ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας
στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Με τον τρόπο αυτό ενισχύε-
ται η εµπιστοσύνη ανάµεσα στις δύο χώρες και χάρη στους χει-
ρισµούς της Κυβέρνησης ανοίγει ο δρόµος για µια νέα εποχή
στις σχέσεις Ελλάδας και Αλβανίας.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο θεµελιώνεται στη Σύµβαση του Δι-
καίου της Θάλασσας. Σχεδόν εικοσιπέντε χρόνια µετά από την
κύρωση αυτής της Σύµβασης, η πατρίδα µας εφαρµόζει κατά
γράµµα το άρθρο 3, σύµφωνα µε το οποίο κάθε παράκτιο κράτος
έχει το αναφαίρετο δικαίωµα να επεκτείνει τα χωρικά του ύδατα
µέχρι και τα δώδεκα ναυτικά µίλια και αυτό αποτελεί κανόνα του
διεθνούς εθιµικού δικαίου, σύµφωνα πάντα µε τη διεθνή νοµο-
λογία.

Σηµειώνεται ότι του νοµοσχεδίου έχει προηγηθεί η έκδοση του
προεδρικού διατάγµατος 107/2020, µε το οποίο κλείνουν οι θα-
λάσσιοι κόλποι και χαράσσονται οι ευθείες γραµµές βάσης και
όλα αυτά σε εφαρµογή των σχετικών διατάξεων της σύµβασης
που προανέφερα, καθώς και του άρθρου 2 του κυρωτικού νόµου
της σύµβασης, του ν.2321/1995.

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Ότι οι γραµµές βάσης ενώνουν τα
χερσαία άκρα που οριοθετούν έναν κόλπο, ο οποίος έτσι κλείνει
και µετατρέπεται σε ζώνη απόλυτης εθνικής κυριαρχίας. Έτσι,
τα δώδεκα ναυτικά µίλια ξεκινούν να µετρούν από εκεί και όχι
από τη στεριά. Αυτό, για παράδειγµα, συνέβη σε κόλπους όπως
ο Αµβρακικός, ο Κορινθιακός, ο Μεσσηνιακός, δηλαδή κατ’
εφαρµογή του άρθρου 10 της Σύµβασης για το Δίκαιο της Θά-
λασσας κλείνουν εκείνοι οι κόλποι οι οποίοι έχουν είτε εσοχές
είτε συστάδες νήσων. Στα υπόλοιπα σηµεία το εύρος αιγιαλίτι-
δας ζώνης µετράται κανονικά από την φυσική ακτογραµµή.

Στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου, όπου αναφέρεται το εν λόγω
προεδρικό διάταγµα, ο Υπουργός κατέθεσε και µια νοµοτεχνική
βελτίωση, προσθέτοντας τη φράση «όπως εκάστοτε ισχύει». Χαι-
ρετίζουµε αυτήν την προσθήκη, καθώς έτσι το προεδρικό διά-
ταγµα σε περίπτωση τροποποίησής του θα ισχύει αυτόµατα,
χωρίς κάποια περαιτέρω διαδικασία.

Θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι η Ελλάδα ήταν ίσως η µοναδική
χώρα που δεν είχε υιοθετήσει ποτέ στο παρελθόν ευθείες γραµ-
µές βάσης για τον υπολογισµό αιγιαλίτιδας ζώνης και άρα υφα-
λοκρηπίδας. Σήµερα, λοιπόν, αυτό αλλάζει. Προχωρά η
επέκταση στη συγκεκριµένη περιοχή στα δώδεκα µίλια, χωρίς
βέβαια να επηρεάζονται προγενέστερες συµφωνίες οριοθέτη-
σης. Φυσικά, εξυπακούεται ότι η εν λόγω επέκταση συνεπάγεται
και την ταυτόχρονη επέκταση του υπερκείµενου εναέριου χώρου
στα δώδεκα ναυτικά µίλια οµοίως.

Επίσης, στο νοµοσχέδιο αυτό υπάρχει σαφής αναφορά στην
αλιευτική δραστηριότητα, ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, σε συνέχεια
της σχετικής διαπραγµάτευσης για καθορισµό ΑΟΖ µε την Ιταλία
και βάσει πάντα του ενωσιακού δικαίου.

Αναφέροµαι, λοιπόν, στο άρθρο 4 του νοµοσχεδίου όπου ο κύ-
ριος Υπουργός επίσης κατέθεσε µια νοµοτεχνική βελτίωση που
επεξηγεί πληρέστερα το ορθό σκεπτικό του άρθρου αυτού.
Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι θα επιτρέπεται προσωρινά µε υπουρ-
γική απόφαση σε κοινοτικούς αλιείς να ψαρεύουν συγκεκριµένα
αλιεύµατα στη ζώνη από τα έξι έως τα δώδεκα ναυτικά µίλια
µέχρι την επικείµενη τροποποίηση του παραρτήµατος 1380του
Αλιευτικού Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όµως, µετά
από την τροποποίηση αυτή, µόνον οι Ιταλοί αλιείς, από τους κοι-
νοτικούς, θα έχουν το δικαίωµα να κινούνται στην εν λόγω πε-
ριοχή, σύµφωνα µε το πνεύµα της περσινής ελληνοϊταλικής
συµφωνίας.

Με λίγα λόγια, σε µια περιοχή η οποία σήµερα αποτελεί διεθνή
ύδατα και οι Ιταλοί ψαράδες µπορούν να κινούνται ανεξέλεγκτα,
µπαίνουν αυστηροί περιορισµοί, τίθενται αυστηροί κανόνες τόσο
στο επιτρεπόµενο είδος αλιεύµατος όσο και στον αριθµό των
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σκαφών που θα µπορούν να επιχειρούν.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι µια χώρα

που κινείται σταθερά, σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο. Στην πα-
ρούσα φάση η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, ύστερα
από την οριοθέτηση θαλάσσιων ζωνών µε την Ιταλία και τη συ-
νεννόηση µε την Αλβανία για προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο,
προχωρά στην επέκταση των χωρικών υδάτων στα δυτικά.
Όµως, η χώρα µας διατηρεί στο ακέραιο το µονοµερές της δι-
καίωµα να επεκτείνει τα χωρικά ύδατα και σε άλλες περιοχές,
όπως και όταν το κρίνει εθνικά ωφέλιµο. Άλλωστε, αυτό αναφέ-
ρεται ρητά και ξεκάθαρα και στο άρθρο 1 του παρόντος νοµο-
σχεδίου.

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δηλώσει ότι ως κυβέρνηση ήταν έτοιµοι να προ-
χωρήσουν σε επέκταση στο Ιόνιο, αλλά τελικά δεν πρόλαβαν να
το πράξουν. Ακούσαµε τότε από τον πρώην Υπουργό Εξωτερι-
κών, τον κ. Νίκο Κοτζιά, στη διάρκεια της τελετής παράδοσης-
παραλαβής του Υπουργείου του στον κ. Αλέξη Τσίπρα, ότι ήδη
είχε προετοιµαστεί ένα σχετικό προεδρικό διάταγµα.

Τελικώς, το βέβαιο είναι ότι δεν έγινε κάτι στη συνέχεια ούτε
µε προεδρικό διάταγµα ούτε και µε οποιαδήποτε νοµοθετική
πρωτοβουλία. Πράγµατι, τότε είχαν διατυπωθεί από τη Νέα Δη-
µοκρατία επιφυλάξεις στην επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στο
Ιόνιο, όταν είχε προαναγγελθεί πριν από τρία χρόνια, χωρίς βέ-
βαια να έχει τελεσφορήσει.

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω ότι οι συνθήκες τώρα είναι
εντελώς διαφορετικές. Από το 2018 µέχρι και σήµερα το τοπίο
στην Ανατολική Μεσόγειο αλλάζει ραγδαία. Με λίγα λόγια, η γει-
τονιά µας είναι πλέον γεωπολιτικά επιβαρυµένη. Ακόµη, ο ανα-
θεωρητισµός της Τουρκίας έχει αυξηθεί κατακόρυφα και η
υπογραφή του παράνοµου τουρκολυβικού µνηµονίου διαµόρ-
φωσε δυστυχώς µια απροσδόκητη και δυσάρεστη πραγµατικό-
τητα που κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε.

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε επιπλέον στη φαρέτρα µας τις δύο νό-
µιµες συµφωνίες οριοθέτησης, µε την Ιταλία και την Αίγυπτο -
όπως ανέφερα και νωρίτερα- και έτσι µε τα τωρινά δεδοµένα, το
παρόν νοµοσχέδιο εντάσσεται σε έναν συνολικό εθνικό σχεδια-
σµό. Η συµφωνία µεταξύ Ελλάδας και Ιταλίας πέρσι ήταν προ-
φανώς ο καταλύτης για να προχωρήσει η διαδικασία στο Ιόνιο
Πέλαγος, στο δυτικό µέτωπο γενικότερα.

Η επέκταση αυτή δεν γίνεται αποσπασµατικά, δεν γίνεται ξαφ-
νικά µια ωραία πρωία. Με τόλµη και αποφασιστικότητα η Κυβέρ-
νηση διευθετεί σταδιακά τα εκκρεµή ζητήµατα µε γειτονικά
κράτη και προχωρά βήµα-βήµα στην εφαρµογή µιας ολοκληρω-
µένης εθνικής στρατηγικής. Η Ελλάδα πλέον δεν περιορίζεται
απλώς και µόνο στην επίκληση των δικαιωµάτων της. Στη νέα
εποχή αξιοποιεί το Διεθνές Δίκαιο και το εφαρµόζει για να κατο-
χυρώσει τα δικαιώµατά της.

Αυτή η ολοκληρωµένη εθνική στρατηγική έχει ως τελικό στόχο
την ενίσχυση του ρόλου της πατρίδας µας ως πόλου περιφερει-
ακής σταθερότητας και κυρίως διεθνούς νοµιµότητας. Έχει, µε
λίγα λόγια, ως στόχο την ανάδειξη της Ελλάδας ως περιφερει-
ακού παρόχου ασφάλειας στην Ανατολική Μεσόγειο.

Πράγµατι, τον τελευταίο ενάµιση χρόνο η ελληνική εξωτερική
πολιτική έκανε µεγάλα βήµατα µπροστά. Οι ισχυρές συµφωνίες,
όπως προανέφερα, µε την Ιταλία και µε την Αίγυπτο, η συνεν-
νόηση µε την Αλβανία για παραποµπή στο Διεθνές Δικαστήριο,
η αποτελεσµατική υπεράσπιση των συνόρων µας στον Έβρο και
το Αιγαίο -όταν η Τουρκία επιχείρησε να εργαλειοποιήσει χιλιά-
δες µετανάστες και πρόσφυγες-, τα πολυµερή σχήµατα συνερ-
γασίας στη Μεσόγειο, όπου η Ελλάδα πρωταγωνιστεί, η
ενδυνάµωση των σχέσεων µας µε το Ισραήλ, αλλά και µε σηµαν-
τικά κράτη του αραβικού κόσµου καταδεικνύουν ξεκάθαρα ένα
πράγµα, ότι πλέον η Ελλάδα έχει όραµα για την ευρύτερη πε-
ριοχή και κυρίως ότι ενώνει δυνάµεις για να το υλοποιήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι στην Αίθουσα αυτή γνωρί-
ζουµε ότι η τουρκική Εθνοσυνέλευση από το 1995 έχει περιγρά-
ψει ως αιτία πολέµου την επέκταση των ελληνικών χωρικών
υδάτων στο Αιγαίο στα δώδεκα ναυτικά µίλια, προφανώς κατά
παράβαση κάθε έννοιας δικαίου. Αυτή η απειλή δεν πτοεί την Ελ-
λάδα ούτε την αποθαρρύνει από τους µελλοντικούς της σχεδια-
σµούς. Η µοναδική διµερής εκκρεµότητά µας είναι η οριοθέτηση

ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας και η Ελλάδα παραµένει προσηλωµένη
στην ανάγκη συνεννόησης µε τη γειτονική χώρα. 

Στόχος µας παραµένει η επίτευξη συµφωνίας για τον καθορι-
σµό ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας, διαφορετικά η διεθνής δικαιοσύνη
ας δώσει τη λύση. Η Ελλάδα δεν φοβάται πάντως να συζητήσει
µε την Τουρκία το ζήτηµα της οριοθέτησης. Έχει πίστη στην ισχύ
των θέσεών της, που εκπορεύονται από το Διεθνές Δίκαιο και
µόνον. Και σήµερα είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι η Τουρκία,
ύστερα από µια µακρά περίοδο προκλήσεων, απέστειλε πρό-
σκληση για διερευνητικές επαφές. Γιατί; Διότι πρώτα από όλα
κατάλαβε ότι οι ευρωτουρκικές σχέσεις είναι απολύτως συνυφα-
σµένες µε τις ελληνοτουρκικές. Η σκληρή δουλειά της Κυβέρνη-
σης αρχίζει να αποδίδει καρπούς και έτσι η Άγκυρα, έστω και µε
καθυστέρηση, αποδέχεται σταδιακά το πλαίσιο που ορίζει το Διε-
θνές Δίκαιο. 

Η Ελλάδα θα προσέλθει στον επόµενο γύρο µε αυτοπεποί-
θηση, αλλά χωρίς ψευδαισθήσεις. Η θέση µας παραµένει ξεκά-
θαρη: Συζήτηση περί ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας και αν δεν έχουµε
συµφωνία, τότε από κοινού προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο.
Δεν θέλουµε διάλογο για τον διάλογο. Θέλουµε λύσεις στη βάση
του Διεθνούς Δικαίου. 

Και για να µην υπάρχουν παρανοήσεις, οι διερευνητικές επα-
φές είναι µια άτυπη, µη δεσµευτική διαδικασία καταγραφής συγ-
κλίσεων και αποκλίσεων µε συγκεκριµένο, παγιωµένο πλαίσιο.
Ναι, έχουν δυσκολίες, αλλά προτιµούµε τη συζήτηση εντός πλαι-
σίου Διεθνούς Δικαίου παρά την αδράνεια. Και οι δίαυλοι επικοι-
νωνίας είναι καλό να παραµείνουν ανοιχτοί και σε αυτό, νοµίζω,
συµφωνούν σίγουρα και ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επέκταση των χωρικών υδά-
των στο δυτικό θαλάσσιο µέτωπο ενισχύει ξεκάθαρα την εθνική
µας κυριαρχία. Η ψήφιση αυτού του ιστορικού νοµοσχεδίου απο-
δεικνύει την αποφασιστικότητά µας να εφαρµόσουµε ένα αδιαµ-
φισβήτητο εθνικό µας δικαίωµα που απορρέει από το Διεθνές
Δίκαιο. Η Κυβέρνηση θα αποφασίσει επέκταση αντίστοιχα και σε
άλλες περιοχές, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το εθνικό συµφέρον και
µόνον, όπως ήδη έχουν ανακοινώσει και Πρωθυπουργός, αλλά
και ο Υπουργός Εξωτερικών. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να εστιάσω σε δύο σηµεία. Πρώτον, το
σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί απτή απόδειξη της ελληνικής
αποφασιστικότητας, πάντα στο πλαίσιο της διεθνούς νοµιµότη-
τας για την προάσπιση των εθνικών µας συµφερόντων. Δεύτε-
ρον, η συναίνεση της πλειοψηφίας των πολιτικών δυνάµεων της
χώρας στην επέκταση αυτή στέλνει ένα ξεκάθαρο µήνυµα ενό-
τητας και οµοψυχίας. Ειδικά φέτος που γιορτάζουµε τα διακόσια
χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση, το µήνυµα αυτό έχει πολύ
µεγαλύτερη αξία. Στη χώρα που βίωσε τον εθνικό διχασµό αξίζει
η συνεννόηση στα εθνικά µας θέµατα. 

Κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία µε αίσθηµα ευθύνης ψηφί-
ζει το νοµοσχέδιο αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο γενι-
κός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Και από το Βήµα της Ολοµέλειας, όπως έκανα ήδη από το
Βήµα της επιτροπής, θέλω να χαιρετίσω την προσχώρηση της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας σε µια στρατηγική επιλογή
του ΣΥΡΙΖΑ, την οποία όταν είχαµε πρωτοδιατυπώσει, την είχε
λοιδορήσει και την είχε καταγγείλει ως εθνικά επικίνδυνη. Επο-
µένως, είναι θετικό γεγονός ότι προσχωρεί σήµερα η Νέα Δηµο-
κρατία στην ορθή εθνικά θέση. Δυστυχώς, όµως, όπως θα
αναπτύξω στη συνέχεια, αυτό γίνεται στο πλαίσιο ενός διπλού
κενού, ειλικρίνειας και στρατηγικής. Δεν είναι επειδή ήταν άλλες
οι συνθήκες, όπως είπε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο
λόγος για τον οποίο είχε ασκηθεί η καταγγελτική και δηµαγωγική
κριτική εκ µέρους του τότε κόµµατος της αξιωµατικής αντιπολί-
τευσης και νυν κυβερνητικού κόµµατος. 

Ορθά είπε ο Υπουργός σήµερα ότι µε αυτήν την πρωτοβουλία
η Ελλάδα µεγαλώνει. Τι µας έλεγε ο θεσµικός εκπρόσωπος, ο
τοµεάρχης εξωτερικών της Νέας Δηµοκρατίας τότε; «Με πρω-
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τοφανή επιπολαιότητα χωρίζουν τη χώρα στη µέση.». Και προ-
φανώς δεν ήταν προσωπική του άποψη. Αυτή ήταν η άποψη του
συνόλου της Νέας Δηµοκρατίας. Ο άλλος τοµεάρχης, ο τοµεάρ-
χης άµυνας, δήλωνε ότι έτσι δηµιουργούνται τετελεσµένα και ότι
προσχωρούµε στην επιχειρηµατολογία της Τουρκίας. Διευκρίνιζε
ο τοµεάρχης εξωτερικών: «Έδωσαν τη δυνατότητα στην Τουρκία
να επιµείνει στη γνωστή της θέση ότι στο Αιγαίο δεν µπορεί να
εφαρµοστεί πλήρως το δίκαιο της θάλασσας, διότι δήθεν πρό-
κειται για ειδική περίπτωση.».

Ανάλογη επιχειρηµατολογία είχε εκφραστεί, για λογαριασµό
του Κινήµατος Αλλαγής, τότε από τον Ευάγγελο Βενιζέλο. Τα συ-
νόψιζε όλα αυτά, µε τον συνήθη γλαφυρό τρόπο, ο κ. Γεωργιά-
δης λέγοντας: «Μεγάλη ζηµιά που ξεχώρισε το Ιόνιο από το
Αιγαίο». 

Αυτήν τη µεγάλη ζηµιά εισηγείστε σήµερα και καλά κάνετε.
Αυτή είναι η εθνικά επωφελής θέση. Όµως, εδώ έρχεται το
πρώτο κενό, ένα προφανές κενό ειλικρίνειας. Η στάση σας τότε
ήταν ανάλογη µε τη δηµαγωγία που ασκήσατε στο µακεδονικό.
Και η δική µας στάση ήταν αντίστοιχη, αποχώρηση από τη λογική
της αδράνειας και της µη λύσης. Μία διαφορά: Στο µακεδονικό
προωθήσαµε εθνική θέση που προϋπήρχε ήδη από το 2005, ενώ
εδώ πράγµατι βελτιώσαµε την εθνική θέση, ξεπερνώντας αγκυ-
λώσεις του παρελθόντος και φοβικά σύνδροµα. 

Μήπως, όµως, είχαµε κι εµείς αντίστοιχα σύνδροµα; Το υπο-
νόησε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. Υπάρχει εξωκοινο-
βουλευτική κριτική γι’ αυτό. Γιατί δεν καταθέσαµε τα προεδρικά
διατάγµατα, που πράγµατι είχε ετοιµάσει ο προηγούµενος
Υπουργός Εξωτερικών Νίκος Κοτζιάς; 

Έχω αναφέρει πολλές φορές, ότι το Σύνταγµα στο άρθρο 27
παράγραφος 1 προβλέπει µόνο τυπικό νόµο -και µάλιστα µε ει-
δική πλειοψηφία- για την επέκταση των χωρικών υδάτων, ακρι-
βώς γιατί η επέκταση των χωρικών υδάτων συνιστά αυτόχρηµα
επέκταση των ορίων της επικράτειας. Ήδη η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής -κοιτάξτε το σηµείο 1Δ- το επιβεβαιώνει ρητά,
διαβάζω το σχετικό απόσπασµα: «Η επέκταση των χωρικών υδά-
των γίνεται κατά το Σύνταγµα µόνο µε νόµο που ψηφίζεται από
την πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών, εξουσιοδό-
τηση δε για προεδρικό διάταγµα προς τον σκοπό αυτό δεν επι-
τρέπεται.». Και προφανώς είχα εισαγάγει προφορικά και σχετικό
ερώτηµα στο επιστηµονικό συµβούλιο του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, όπου κανείς δεν διατύπωσε αντίθετη άποψη.

Ο νόµος, λοιπόν, είχε ετοιµαστεί και είχα παρουσιάσει όχι το
κείµενο του νόµου, αλλά την πρόθεση της κυβέρνησης να κατα-
τεθεί ο νόµος αυτός στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής
στο τέλος Φεβρουαρίου. Θα καταθέσω στα Πρακτικά ένα από τα
πολλά δηµοσιεύµατα της εποχής από «ΤΑ ΝΕΑ»: «Έτοιµος ο
νόµος για τα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο». Προγραµµατισµός µας
ήταν να προηγηθεί κατάθεση του νόµου για τη σύσταση Συµβου-
λίου Εθνικής Ασφάλειας, απαραίτητου, -εσείς έχετε ορίσει Σύµ-
βουλο Εθνικής Ασφάλειας χωρίς Συµβούλιο Εθνικής Ασφάλειας-
και οργανισµός του Υπουργείου, που είχαν περάσει από κεντρική
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, και θα ακολουθούσε η κατάθεση
αυτού του νόµου. Η προκήρυξη των πρόωρων εκλογών δεν επέ-
τρεψε την ολοκλήρωση αυτού του προγραµµατισµού.

Εν πάση περιπτώσει, θετικό είναι, επαναλαµβάνω, ότι φέρατε
εσείς τον νόµο αυτό. Γιατί µιλώ, όµως, για κενό στρατηγικής που
συνδυάζεται µε το κενό ειλικρίνειας που επιδείξατε; Ποια είναι η
στρατηγική που θα έπρεπε να ακολουθηθεί επί του προκειµένου;
Πριν περάσω σε αυτό, επιτρέψτε µου µία µικρή µνεία στο άρθρο
4. 

Το άρθρο 4 είναι συνέπεια του συµβιβασµού που έγινε κατά
τη διαπραγµάτευση µε την ιταλική πλευρά να αναγνωρίσουµε δι-
καιώµατα αλιείας στους Ιταλούς ψαράδες κατά παράβαση του
κανόνα της αµοιβαιότητας, χωρίς δηλαδή, να έχουν αντίστοιχα
δικαιώµατα και οι δικοί µας ψαράδες. Μολονότι ασκήσαµε κρι-
τική ότι αυτό καθιστούσε τη συµφωνία  λεόντεια, υπερψηφίσαµε
το σχετικό κυρωτικό νόµο, ακριβώς γιατί θεωρούσαµε ζήτηµα
εθνικού συµφέροντος εν όψει και των συνθηκών τότε την ανάγκη
άµεσης απόκρουσης του τουρκο-λιβυκού συµφώνου. 

Όµως, το άρθρο όπως είναι διατυπωµένο υπερακοντίζει τον
συµβιβασµό αυτό. Γιατί; Διότι αναγνωρίζει δικαιώµατα στο σύ-

νολο των Ευρωπαίων ψαράδων, από όποια χώρα και αν προέρ-
χονται, κάτι που ενδεχοµένως πριν από την τροποποίηση του
κανονισµού, επιβάλλεται από τους κανόνες ανταγωνισµού της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά δεν θέτει και κανένα ποιοτικό περιο-
ρισµό ως προς το αλίευµα.

Τι µας είχε διαβεβαιώσει ο τότε Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, ο κ. Βορίδης; Ότι υπήρχε συµφωνία περιορισµού του αλι-
εύµατος µόνο στην κόκκινη γαρίδα και πρόσθετος περιορισµός
ως προς τον αριθµό των σκαφών. Εκ δύο πραγµάτων ένα: Ή αλή-
θεια έλεγε τότε ο κ. Βορίδης και σ’ αυτήν την περίπτωση δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί δεν εισαγάγατε αυτόν τον ρητό περιο-
ρισµό υπέρ των δικαιωµάτων των αλιέων µας -στην πραγµατικό-
τητα περιορισµό της µείζονος παραχώρησης που κάναµε στην
Ιταλία στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο- ή το άλλο ενδεχόµενο, που
δεν θέλω καν να το διανοηθώ, ότι ψευδόταν ο κ. Βορίδης. Το
έθεσα στην επιτροπή. Θέλω και εδώ να δοθεί µία απάντηση.

Το κύριο, όµως, ζήτηµα της κριτικής µας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ανάγεται, όπως είπα και προηγουµένως, στο κενό
στρατηγικής. Έχει πράγµατι αυταξία η επέκταση των χωρικών
υδάτων. Πράγµατι µεγαλώνει τη χώρα. Πρέπει, όµως, να εντάσ-
σεται και σε ένα συνεκτικό στρατηγικό σχέδιο. Το λογικά πρό-
τερο θα ήταν να προηγείται το κλείσιµο των κόλπων, η χάραξη
των ευθείων γραµµών, να έπεται η επέκταση των χωρικών υδά-
των και στη συνέχεια να γίνεται η διαπραγµάτευση για ΑΟΖ και
υφαλοκρηπίδα µε τις όµορες χώρες, για τον ευνόητο λόγο ότι
περιορίζεται το εύρος της διαπραγµάτευσης, µια που µεγαλώνει
εξ ορισµού εκείνο το κοµµάτι της επικράτειας στο οποίο η χώρα
ασκεί κυριαρχία. 

Αυτό έγινε ήδη πρωθύστερα, αντίθετα µε τον δικό µας προ-
γραµµατισµό. Ας πούµε, όµως, ότι αυτό επιβαλλόταν για να αν-
τιµετωπιστεί, όπως είπα και προηγουµένως, το παράνοµο
τουρκο-λιβυκό σύµφωνο. Προβάλαµε, όµως, και έναν άλλο λόγο
για την ανάγκη επέκτασης των χωρικών υδάτων νότια και ανατο-
λικά της Κρήτης και όχι µόνο νότια της Κρήτης, όπως έχει προ-
αναγγείλει ο Υπουργός Εξωτερικών. Ποιος είναι αυτός; Η
ανάγκη να ανασχεθεί η παράνοµη τουρκική επιθετικότητα, που
την είδαµε να εκδηλώνεται µε θρασύτητα και στο διάστηµα µε-
ταξύ έξι και δώδεκα µιλίων. Γιατί, προφανώς, η εθνική γραµµή
δεν είναι ότι αντιδρούµε µόνο µε κόκκινη γραµµή τα έξι µίλια,
όπως ατυχέστατα δήλωσε κεντρικός Υπουργός της Κυβέρνησής
σας, ούτε είναι εθνικισµός, όπως δήλωσε άλλος Υπουργός της
Κυβέρνησής σας, η επέκταση των χωρικών υδάτων. 

Περιµένουµε να δούµε ο Πρωθυπουργός πώς θα τοποθετηθεί.
Ο Υπουργός Εξωτερικών έχει αναγγείλει ήδη από τον Αύγουστο
την επέκταση. Γιατί αναφέροµαι στον Πρωθυπουργό; Γιατί δεν
θα είναι η πρώτη φορά που παρουσιάζονται σηµαντικές αποκλί-
σεις ανάµεσα σε δικές του δηλώσεις ή τοποθετήσεις και δηλώ-
σεις ή τοποθετήσεις του Υπουργείου Εξωτερικών. Για
παράδειγµα, το Υπουργείο Εξωτερικών παγίως τοποθετήθηκε
απέναντι στην τουρκική προκλητικότητα, µιλώντας για παρα-
βίαση κυριαρχικών δικαιωµάτων εντός της υφαλοκρηπίδας µας.
Ο Πρωθυπουργός στο άρθρο του σε τρεις αλλοδαπές εφηµερί-
δες της 9ης Σεπτεµβρίου µιλούσε για έρευνες σε µη οριοθετη-
µένη περιοχή. 

Ακόµη πιο κρίσιµο εν όψει των διαπραγµατεύσεων, µε επανει-
ληµµένες δηλώσεις του ο Υπουργός Εξωτερικών περιορίζει αυτό
που διαπραγµατευόµαστε µε τους Τούρκους στις θαλάσσιες οι-
κονοµικές ζώνες, δηλαδή στην υφαλοκρηπίδα και την ΑΟΖ. Ο
Πρωθυπουργός επανειληµµένα αναφέρεται στις θαλάσσιες
ζώνες συνολικά, στις οποίες, ως γνωστόν, συµπεριλαµβάνονται
και τα χωρικά ύδατα και η αιγιαλίτιδα ζώνη. 

Αυτά είναι ερωτήµατα που πρέπει να απαντήσει ο Πρωθυπουρ-
γός, όχι εσείς, κύριε Υπουργέ. Αφενός γιατίδεν είστε εσείς που
αποκλίνετε από την εθνική θέση και αφ’ ετέρου γιατί δεν είµαι
βέβαιος ότι γνωρίζει πάντα το Υπουργείο Εξωτερικών τι κάνει το
γραφείο του Πρωθυπουργού. 

Η Συµφωνία του Βερολίνου είναι κατ’ εξοχήν παρόµοια περί-
πτωση. Ακόµη είµαστε στο σκοτάδι για το τι συµφωνήθηκε τότε.
Δεν έχετε θέσει αυτά τα πρακτικά στη δηµοσιότητα, ούτε καν
έχετε ενηµερώσει επακριβώς τα κόµµατα για το περιεχόµενό
τους. Όµως, ειδικά εν όψει της έναρξης της διαπραγµάτευσης
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των διερευνητικών επαφών, που αποτελούν προκριµατικό στάδιο
της διαπραγµάτευσης µε την Τουρκία, όλα πρέπει να είναι στο
φως. Ο κ. Μητσοτάκης πρέπει να ξεπεράσει την ανευθυνότητα
που έχει επανειληµµένα δείξει στο πεδίο της εξωτερικής πολιτι-
κής, όπως για παράδειγµα όταν µας κατήγγειλε ότι τάχα ανταλ-
λάξαµε τις συντάξεις µε τη Μακεδονία. Αυτή η ανευθυνότητα
τώρα µε τις διερευνητικές επαφές γίνεται ακόµη πιο επικίνδυνη.

Εµείς θεωρούµε ότι δεν έχουµε άλλον δρόµο από τον διάλογο
για την επίλυση της µίας και µόνης διαφοράς που έχουµε µε τον
ανατολικό γείτονα. Γι’ αυτόν τον λόγο στηρίζουµε τις διερευνη-
τικές επαφές, χωρίς εκβιασµούς όµως, χωρίς απειλή χρήσης
βίας. Και η διαδικασία αυτή, δυστυχώς, ξεκινά υπονοµευµένη,
ακριβώς γιατί ο κ. Μητσοτάκης απέτυχε -και πρόκειται περί προ-
σωπικής αποτυχίας- να εξασφαλίσει κυρώσεις σε διαδοχικά Ευ-
ρωπαϊκά Συµβούλια, οι οποίες θα παρείχαν ένα πλαίσιο
εγγυήσεων ότι η Τουρκία δεν θα υποτροπιάσει ξανά, δεν θα επι-
στρέψει στην επιθετικότητα του 2020. Και είδατε τις απειλές του
Υπουργού Εξωτερικών, είδατε τις πράξεις της Τουρκίας µε το
επεισόδιο σε βάρος της ακταιωρού µας στα Ίµια.

Η Τουρκία εξακολουθεί να έχει αναθεωρητική στρατηγική και
να κινείται τακτικά µια στο καρφί και µία στο πέταλο. Επίθεση
γοητείας τάχα υπέρ του διαλόγου για τα µάτια των Ευρωπαίων
και της νέας αµερικανικής Προεδρίας, ελάχιστα συγκαλυµµένες
απειλές και εκβιασµοί σε βάρος µας .. Έστω και έτσι, η διαπραγ-
µάτευση πρέπει να προχωρήσει, αλλά η Κυβέρνηση πρέπει να
µας προσδιορίσει το σχέδιό της, την τακτική της σε αυτή. Όσο
καταστροφική θα ήταν η προσχώρηση στη διεύρυνση της ατζέν-
τας, όπως ζητά η τουρκική πλευρά σε θέµατα κυριαρχίας, όπως
είναι οι γκρίζες ζώνες, η αποστρατιωτικοποίηση των νησιών,
άλλο τόσο αντιπαραγωγική θα είναι µία στάση ότι πάµε εκεί µόνο
για να ακούσουµε τι θα πει η Τουρκία ή ακόµη χειρότερα προ-
εξοφλούµε το ναυάγιο και φροντίζουµε από τώρα να µην εισπρά-
ξουµε εµείς το blame game. Κάτι τέτοιο είναι κοντόφθαλµο, ούτε
τα εθνικά συµφέροντα προάγει και προφανώς, εάν αυτή είναι η
κατάληξη, ένα ναυάγιο των διερευνητικών, ελλείψει κυρώσεων
θα οδηγήσει νοµοτελειακά σε νέα κλιµάκωση της έντασης σε
Ανατολική Μεσόγειο και Αιγαίο. Ήδη µε «ατύχηµα» µας απείλησε
ο κ. Τσαβούσογλου στις τελευταίες του δηλώσεις. 

Περιµένουµε, λοιπόν, από εσάς να µας παρουσιάσετε σήµερα
τη στρατηγική σας, να ξεπεράσετε την τάση σας να διαχειρίζεστε
µε όρους επικοινωνίας και µη ανάληψη πολιτικού κόστους την
εξωτερική πολιτική. Εµείς είµαστε πατριωτική δύναµη. Θα στη-
ρίξουµε µια εθνική στρατηγική, εφόσον υπάρχει, η οποία προ-
φανώς θα πρέπει να διαµορφωθεί από ένα Συµβούλιο Πολιτικών
Αρχηγών, όχι από κηδεµόνες, όχι από προστάτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να ετοιµαστεί

το Βήµα στο οποίο θα ανέλθει ο κ. Λοβέρδος, ειδικός αγορητής
από το Κίνηµα Αλλαγής, θέλει ο κύριος Υπουργός για δύο λεπτά
να πει κάτι.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ γιατί µου δίνετε το δικαίωµα να
έχω τον λόγο. Δεν το συνηθίζω να παρεµβαίνω στη σειρά των ει-
σηγητών, αλλά ελέχθησαν µερικά πράγµατα από τον αγαπητό
κύριο συνάδελφο τα οποία είναι καλό να διευκρινιστούν για να
µη διολισθήσει η συζήτηση επί τη βάσει αυτών των οποίων ελέχ-
θησαν.

Όσον αφορά στην Κρήτη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
τοποθετηθεί ο Πρωθυπουργός εδώ και µήνες για την επέκταση
των χωρικών υδάτων στην Κρήτη. Και βεβαίως η Κρήτη περιλαµ-
βάνει και το ανατολικό κοµµάτι της Κρήτης, δεν υπάρχει καµµία
αµφισβήτηση επ’ αυτού. 

Όσον αφορά στη φερόµενη δήθεν διάσταση διατυπώσεων µε-
ταξύ της διατύπωσης του κυρίου Πρωθυπουργού για µη οριοθε-
τηµένες ζώνες και της διατύπωσης του Υπουργείου Εξωτερικών

για την υφαλοκρηπίδα, νοµίζω ότι είναι δύο επάλληλα επίπεδα
του ίδιου πράγµατος. Η θέση της χώρας ως προς την ελληνική
υφαλοκρηπίδα διατυπώνεται από τον νόµο Μανιάτη. Είναι έτσι.
Ως προς την Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη, την υπερκείµενη
της συγκεκριµένης υφαλοκρηπίδας στη συγκεκριµένη περιοχή,
το γεγονός είναι πραγµατικό. Δεν έχει οριοθετηθεί µε συµφωνία
µε µία από τις όµορες χώρες και αναφέροµαι στην Τουρκία. Βε-
βαίως, καταλαβαίνω ποιο είναι το συµφέρον του να εµφανιστεί
ως απόκλιση. Το καταλαβαίνω πολύ καλά, το καταλαβαίνουµε
όλοι, αλλά αυτό δεν σηµαίνει κατ’ ανάγκην ότι υπάρχει απόκλιση.
Θα κάνω και µια τελική τοποθέτηση ως προς αυτό.

Όσον αφορά στην ερµηνεία των φράσεων του Πρωθυπουρ-
γού, η οποία υπονοεί ότι ο συγκεκριµένος Πρωθυπουργός θα
διαπραγµατευόταν µε την Τουρκία τα χωρικά ύδατα, θα µου επι-
τρέψετε να σας πω ότι αυτό αντίκειται στη λογική. Ουδείς Πρω-
θυπουργός της Ελληνικής Δηµοκρατίας οποτεδήποτε δεν θα
διαπραγµατευόταν το θέµα των χωρικών υδάτων, διότι είναι θέµα
κυριαρχίας και δεν είναι θέµα διαπραγµάτευσης. 

Βεβαίως, όµορες χώρες κατανοούν την άσκηση του δικαιώµα-
τός µας. Η Ιταλία εγνώριζε. Της το είχαµε πει ότι θα επεκτείνουµε
τα χωρικά µας ύδατα. Δεν σηµαίνει ότι το διαπραγµατευθήκαµε
µαζί τους. Ο Αλβανός Πρωθυπουργός, ο κ. Ράµα, προς τιµήν του
έκανε σαφή δήλωση, όταν δέχθηκε κριτική από την αλβανική αν-
τιπολίτευση, ότι είναι απόλυτο δικαίωµά µας, όπως και η Αλβανία
είχε ασκήσει το απόλυτο δικαίωµά της χωρίς να µας ρωτήσει και
καλώς. Αν µας είχε ενηµερώσει, δεν το ξέρω, δεν ήµουν εγώ τότε
ο αρµόδιος Υπουργός.

Όσον αφορά στο θέµα το οποίο πράγµατι ενυπάρχει στον δη-
µόσιο λόγο για το θέµα του Βερολίνου, προφανώς αναφέρεται
κάποιος στην τηλεφωνική συνοµιλία της διπλωµατικής συµβού-
λου του Πρωθυπουργού µε τον διπλωµατικό σύµβουλο του
Τούρκου Προέδρου. Θέλω να σας πω το εξής και να σας το πω
γενικά και οριζόντια. Η διπλωµατική σύµβουλος του Πρωθυπουρ-
γού είναι βεβαίως η διπλωµατική σύµβουλος του Πρωθυπουρ-
γού, είναι όµως διπλωµάτης και υπό τη διπλωµατική της ιδιότητα
είναι υφισταµένη του εκάστοτε Υπουργού των Εξωτερικών και
δεν νοείται να ασκεί πολιτική εν αγνοία του Υπουργού Εξωτερι-
κών. Επί τούτου έχω κάνει και σαφή δήλωση ότι εγνώριζα, ως µη
έδει. Και γιατί το έκανα αυτό; Όχι για να πω το αυτονόητο, αυτό
που οποιοσδήποτε καλόπιστος θα αντιλαµβανόταν χωρίς να
χρειαστεί να το πω, αλλά ακριβώς για να υπογραµµίσω ότι σε
κρίσιµες στιγµές η αντίληψη ότι µπορεί να υπάρχουν διαφορετι-
κές απόψεις ή να γίνονται πράγµατα εν αγνοία, είτε από τη µία
πλευρά είτε από την άλλη πλευρά, είναι καταστροφική. 

Και εδώ θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, κάνοντας ίσως κα-
τάχρηση της καλοσύνης σας και της καλοσύνης του Σώµατος,
να πω µια φράση η οποία θα παρακαλέσω να καταγραφεί συνο-
λικά στη µνήµη των κοµµάτων. Δεν υπάρχει δυνατότητα για τη
χώρα, για την παρούσα Κυβέρνηση, αλλά θα µου επιτρέψετε εδώ
να αναφερθώ και στον εαυτό µου, να ασκείται διαφορετική πολι-
τική από την πολιτική που χαράσσει ο Πρωθυπουργός στα θέ-
µατα εξωτερικής πολιτικής. Αυτό για τη χώρα θα είναι
καταστροφικό. Κατά συνέπεια, δεν υφίσταται, αλλά και δεν νοεί-
ται. Δεν νοείται. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Ελάτε, κύριε Λοβέρδο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρό-

εδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, ακούστε. Αν το

πάµε έτσι, θα φύγουµε από τον προγραµµατισµό µας. 
Ορίστε, κύριε Κατρούγκαλε, για ένα λεπτό, επειδή ήταν η αιτία

η οµιλία σας.
Συγγνώµη, Ανδρέα µου, για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ  τον Υπουργό Εξωτερικών για τις διευκρινίσεις που

έδωσε. Να επισηµάνω ότι ακούω για πρώτη φορά και δέχοµαι
θετικά την αναγνώριση ότι θα επεκταθούν τα χωρικά ύδατα και
ανατολικά της Κρήτης, κάτι που είναι συνεπές µε την αφήγηση
του Υπουργού Εξωτερικών ότι όπου έχουµε συµφωνία για ΑΟΖ,
επεκτείνουµε συνέχεια τα χωρικά ύδατα. Περιµένω να το ακούσω
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και από τον Πρωθυπουργό. 
Νοµίζω ότι από παραδροµή αναφέρθηκε σε τηλεφωνική συνο-

µιλία της συµβούλου του Πρωθυπουργού µε τον Γερµανό και
Τούρκο οµόλογό της. Υπάρχουν Πρακτικά. Το ξέρουµε. Και εκεί
αναφέρθηκα ότι δεν έχουν δοθεί στη δηµοσιότητα και θέλουµε
να είναι στο φως…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Έχετε δίκιο. Υπήρξε διά ζώσης, υπήρξε και τηλεφωνική, έχετε
δίκιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ολοκληρώνω, λέγοντας ότι

πράγµατι περιµένουµε από τον Πρωθυπουργό, γιατί αυτός είναι
που προσδιορίζει τη γενική πολιτική της χώρας, να έχουµε την
τοποθέτησή του για το σχέδιο που εµείς αµφισβητούµε ότι υπάρ-
χει στο πλαίσιο του κενού στρατηγικής που καταγγέλλουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο και συγγνώµη για την καθυ-

στέρηση.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο διάλογος, κύριε Πρόεδρε, είναι

προνόµιο της Βουλής. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής

ψηφίζει υπέρ της ανακήρυξης των χωρικών υδάτων της πατρίδας
µας στα δώδεκα ναυτικά µίλια µε τη διατύπωση ευθύς εξαρχής
της γνώµης πως η επέκταση της κυριαρχίας µας σε αυτό το στά-
διο έπρεπε µε το παρόν σχέδιο νόµου να φτάσει τουλάχιστον στα
νοτιοδυτικά της Κρήτης. Στη συνέχεια της οµιλίας µου και αύριο
θα αναπτύξω λεπτοµερώς τη θέση αυτή. 

Πάντως, οφείλω να πω ευθύς εξαρχής και πάλι, ότι αυτές τις
µέρες, την προηγούµενη και αυτήν την εβδοµάδα στη Βουλή, η
οµοφωνία σχεδόν των πολιτικών κοµµάτων για θέµατα σηµαντικά
της εξωτερικής και της αµυντικής πολιτικής είναι πλεονέκτηµα
της χώρας αναµφισβήτητα. Στα rafale, αλλά και στην επέκταση
της κυριαρχίας στα δώδεκα ναυτικά µίλια το πολιτικό σύστηµα
της χώρας δείχνει µια ωριµότητα ανάλογη µε τις ανάγκες που
έχει η πατρίδα µας στην εξωτερική και την αµυντική της πολιτική.

Σήµερα θα µιλήσω κατά κυριολεξία, όπως έκανα και στην επι-
τροπή, επί της αρχής και αύριο θα αφιερώσω την οµιλία µου στα
τέσσερα από τα πέντε άρθρα του σχεδίου νόµου, διότι το πέµπτο
είναι απλώς το άρθρο που ορίζει την έναρξη ισχύος. Πριν µπω
όµως στα θέµατα επί της αρχής που αφορούν στο σχέδιο νόµου,
ως αρµόδιος εξωτερικών και του κόµµατός µου, αλλά και ως
Βουλευτής µε µια εµπειρία, θέλω να κάνω αναφορά σε τέσσερα
σοβαρά θέµατα της εξωτερικής µας πολιτικής. 

Το πρώτο θέµα σχετίζεται µε την αλλαγή της ηγεσίας των
ΗΠΑ, την αντίστοιχη αλλαγή της ηγεσίας του κυβερνώντος κόµ-
µατος στη Γερµανία, τις διερευνητικές εντολές και το Κυπριακό.
Θα πω λίγα λόγια και για τα τέσσερα αυτά θέµατα. 

Κυρίες και κύριοι, ο Πρέσβης, ο κ. Σαββαΐδης, σε ένα άρθρο
του στη εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» πριν από κάποιους µήνες είχε µε
πολύ εύστοχο τρόπο καταγράψει τα βασικά χαρακτηριστικά της
πολιτικής του Ντόναλντ Τραµπ, πέρα από αυτά που λέµε στον
καθηµερινό πολιτικό µας διάλογο: η προσωπική του πολιτική, η
εξασθένηση της αµερικανικής ηγεσίας µέσω µιας απρόβλεπτης
συµπεριφοράς που πολλές φορές επεδείκνυε και οι εσωτερικές
συγκρούσεις στις Ηνωµένες Πολιτείες που εξωτερικεύονταν και
δυσφηµούσαν τη χώρα αυτή. 

Ο επόµενος Πρόεδρος ελπίζουµε όλοι να πάει πολύ καλύτερα
από τον απερχόµενο. Ωστόσο, δεν νοµίζω ότι πρέπει να καλλιερ-
γούµε στους εαυτούς µας µεγάλη αισιοδοξία, για πάρα πολλούς
λόγους που σχετίζονται µε τη συνέχεια της αµερικανικής εξωτε-
ρικής πολιτικής, αλλά και ειδικά για έναν ακόµη, το γεγονός δη-
λαδή ότι τους τελευταίους µήνες, σχεδόν όλο το 2020, οι θέσεις
που εξέφραζε ο απερχόµενος Υπουργός Εξωτερικών των Ηνω-
µένων Πολιτειών ήταν -νοµίζω- οι καλύτερες, όπως τουλάχιστον
εγώ τις κρίνω, από αυτές που έχω ακούσει τα τελευταία είκοσι
χρόνια που είµαι στην πολιτική. 

Μια σκέψη πάρα πολύ αξιόλογη, δύσκολα εφαρµόσιµη, σε
σχέση µε τον απερχόµενο Πρόεδρο, εξέφρασε ο καθηγητής ψυ-
χολογίας της ιατρικής, ψυχίατρος και πρώην συνάδελφός µας
στη Βουλή ο Γιάννης Παπαδάτος όταν έγραψε ότι υπάρχουν τρία

στοιχεία που ίσως πρέπει να αξιολογούνται οι άνθρωποι, οι
οποίοι καταλαµβάνουν αξιώµατα όντες πολιτικοί που αναλαµβά-
νουν τις εξουσίες ενός φορέα που είναι µονοπρόσωπος και που
οι εξουσίες του είναι πολλές: Να εξετάζεται, να καταλαβαίνουν
οι πολίτες -αυτός το έλεγε να εξετάζονται και ιατρικά- αν το πρό-
σωπο αυτό έχει µία µεγαλειώδη αίσθηση σηµαντικότητας για τον
εαυτό του, αν απαιτεί υπερβολικό θαυµασµό και εάν έχει κυνική
διάθεση για εκµετάλλευση των άλλων. Νοµίζω ότι και τα τρία
αυτά χαρακτηριστικά ήταν τα χαρακτηριστικά του απερχόµενου
Προέδρου Ντόναλντ Τραµπ. 

Διαµορφώνει στην Ευρώπη διαφορετικές συνθήκες η αλλαγή
ηγεσίας στο CDU; Ο νεοεκλεγείς έχει όλα τα χαρακτηριστικά
ενός κεντρώου πολιτικού και ελπίζουµε σε αυτόν. Έχουµε άποψη
ως πολιτικά κόµµατα για την απερχόµενη Καγκελάριο; Εγώ έχω.
Και το κόµµα µας έχει. Την απερχόµενη Καγκελάριο εµείς τη ζή-
σαµε στο πετσί µας, όταν ξέσπασε η οικονοµική κρίση το 2009.
Και στην αναβλητικότητα της και στην πολιτική του «βλέποντας
και κάνοντας» πληρώσαµε και ως χώρα, αλλά και εµείς ως
κόµµα. 

Τη ζήσαµε επίσης την Καγκελάριο και τις ανεπάρκειές της στη
διαχείριση του προσφυγικού µεταναστευτικού. Χειρότερη διαχεί-
ριση δεν θα µπορούσε να υπάρξει έναντι της Τουρκίας τουλάχι-
στον. Και τρίτον, τη ζήσαµε στην αντιµετώπιση της προκλητικής
και επιθετικής -αυτός είναι ο χαρακτηρισµός, να µη γελιόµαστε-
στάσης της Τουρκίας, ειδικά το 2020. Και ως Προεδρεύουσα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν µπορώ να µην υπογραµµίσω την
πλήρη αποτυχία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε ό,τι αφορά στο
θέµα της διαχείρισης των εµβολίων. 

Κυρίες και κύριοι, να διατυπώσω επί τροχάδην -θα το κάνει και
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Σκανδαλίδης το από-
γευµα- τις θέσεις µας για την επανέναρξη των διερευνητικών
επαφών Ελλάδας-Τουρκίας. 

Έχω την εµπειρία να είµαι Υφυπουργός Εξωτερικών όταν οι
διερευνητικές ξεκινούν το 2002. Θυµάµαι τον τότε Γενικό Γραµ-
µατέα του Υπουργείου, κ. Σκοπελίτη, που ήταν επικεφαλής στις
διερευνητικές επαφές. Και θυµάµαι και την αισιοδοξία, η οποία
είχε υπάρξει σε εµάς τότε, αλλά και στις επόµενες κυβερνήσεις,
σε ό,τι αφορά στην πορεία των διερευνητικών. 

Ως γνωστόν, οι διερευνητικές διεκόπησαν το 2016 µετά το
πραξικόπηµα. Διήρκησαν δηλαδή δεκατέσσερα χρόνια. Αυτά τα
δεκατέσσερα χρόνια, το θέµα που µονοπώλησε τις διερευνητικές
στους εξήντα γύρους ήταν τα χωρικά µας ύδατα. Και από το
2014 και µετά -υπουργία Ευάγγελου Βενιζέλου- η συζήτηση
έφυγε από το Αιγαίο και πήγαινε και στη Νοτιοανατολική Μεσό-
γειο. 

Τι προέκυψε από αυτές; Τίποτε ουσιώδες, τίποτε, το οποίο να
µπορεί να δίνει διέξοδο στα προβλήµατα που έχουµε µε την
Τουρκία. Η Ελλάδα, όµως, δίνει πάντα ευκαιρία στον διάλογο. Η
Ελλάδα είναι πάντα υπέρ του διαλόγου. Και οι διερευνητικές
είναι ένα κανάλι διαλόγου, όπως είναι οι συναντήσεις των γενικών
γραµµατέων των δύο Υπουργείων Εξωτερικών ή τα µέτρα οικο-
δόµησης εµπιστοσύνης που οικοδοµούνται συνήθως από τα
Υπουργεία Άµυνας. Αλίµονο, αν εµείς, που η κυβέρνηση Σηµίτη
µε υπουργία Παπανδρέου ξεκίνησε τις διερευνητικές θα λέγαµε
«όχι» στην επανέναρξη του διαλόγου. 

Όµως, επειδή ακούω πολύ αισιόδοξες φωνές, οι αισιόδοξες
φωνές παραγράφουν την πρόσφατη ιστορία. Δεν κάνει. Δεν είναι
σωστό. Μετρηµένες πρέπει να είναι οι φωνές µας. Μετρηµένη
πρέπει να είναι η αισιοδοξία µας. Είµαστε εκεί, µε σαφή ηµερήσια
διάταξη, αυτή που αφορά στις θάλασσες, αυτή που αφορά, όπως
είπα και σε πρόσφατη δήλωση µου, στα θέµατα της Αποκλειστι-
κής Οικονοµικής Ζώνης και της υφαλοκρηπίδας. Η Τουρκία έχει
µια πληθωρική ατζέντα. Ξέρουµε πώς χειρίστηκαν το θέµα όλοι
οι Υπουργοί των Εξωτερικών, από τότε µέχρι σήµερα. Όλοι ανε-
ξαιρέτως -και οι διπλωµάτες µας- το χειρίστηκαν µε έναν τρόπο.
Ακούν την πληθωρική ατζέντα της Τουρκίας, αλλά επιµένουν και
καταφέρνουν έτσι να γίνει, να περιοριστεί ο διάλογος στην πραγ-
µατική ηµερήσια διάταξη, δηλαδή σε αυτή που αφορά στα θέ-
µατα που προείπα και που τώρα και οι Αµερικανοί και µε πίεση
επιτέλους και η γερµανική καγκελαρία δέχτηκαν ότι αποτελούν
τα θέµατα συζήτησης των διερευνητικών επαφών.

5924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Καλά, λοιπόν, κάνουµε και ξεκινάµε. Να είναι χαµηλά οι τόνοι
της αισιοδοξίας. Καλό δεν κάνει να λέµε πολλά και να γίνονται
λίγα. 

Σε ό,τι αφορά στο Κυπριακό, θα πω περισσότερα αύριο, γιατί
βλέπω ότι ο χρόνος της οµιλίας µου φεύγει. Πάντως, θλίβοµαι
πραγµατικά, µια χώρα όπως η Τουρκία, παραµονή της έναρξης
των διερευνητικών επαφών να τις τορπιλίζει εµµέσως, αποδεχό-
µενη τη λύση των δύο κρατών για την Κύπρο. Και σας είπα, κύριε
Υπουργέ, και στην επιτροπή ότι είναι ώρα πρωτοβουλιών για σας,
γιατί προσβάλλονται όλες οι αποφάσεις του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών, του Συµβουλίου Ασφαλείας και της Γενικής Συνέ-
λευσης. Δεν είναι δυνατόν, να µένουµε απαθείς και να µη µιλάµε
απέναντι σε µια τέτοια παράνοµη, πραγµατικά, συµπεριφορά της
Τουρκίας, σε σχέση µε το Κυπριακό. 

Οι θέσεις µας επί της αρχής, σε ό,τι αφορά, κύριε Υπουργέ
των Εξωτερικών, στο παρόν σχέδιο νόµου και στην επέκταση της
κυριαρχίας µας στο Ιόνιο στα δώδεκα ναυτικά µίλια: Θέλω να σε-
βαστείτε όλους τους προκατόχους σας και όλους τους διπλω-
µάτες που υπηρέτησαν τη στρατηγική που αποδίδεται µε τρεις
φράσεις, µε τρεις λέξεις: ή παντού δώδεκα ναυτικά µίλια ή που-
θενά δώδεκα ναυτικά µίλια. Η πολιτική αυτή ασκήθηκε επί δεκαε-
τίες. Θα µπορούσα να πω µε τρόπο πάρα πολύ βάσιµο από τη
δεκαετία του 1930. Το περιορίζω στη δεκαετία του 1990, στην
υπουργία Κάρολου Παπούλια και τη συνεδρίαση της Επιτροπής
των Διπλωµατών σε υψηλό επίπεδο, νοµίζω υπό την προεδρία
του τότε γενικού γραµµατέα του Υπουργείου Εξωτερικών, που
αποφάσισε αυτή τη γραµµή. Ή στον νότο, στα δυτικά και στα
ανατολικά δώδεκα ή µέχρι τότε, µέχρι να το πούµε αυτό επιφυ-
λασσόµαστε και δεν κάνουµε τµηµατική πολιτική.

Η αλλαγή αυτής της πολιτικής ακούστηκε για πρώτη φορά από
υπεύθυνα χείλη όταν παρέδιδε ο Κοτζιάς στον Τσίπρα. Ο ένας
Υπουργός Εξωτερικών, ο απερχόµενος, παρέδιδε στον επόµενο,
γιατί τότε ο κύριος Πρωθυπουργός είχε ασκήσει για κάποιο χρο-
νικό διάστηµα και καθήκοντα Υπουργού Εξωτερικών. Τότε, στη
δηµόσια ανακοίνωση το είπε. Φυσικά, σταθήκαµε όλοι ενάντια.
Για ποιο λόγο σταθήκαµε ενάντια; Ένα τέτοιο θέµα δεν λέγεται
όταν απέρχεσαι. Ήταν λανθασµένη η στιγµή.

Εν πάση περιπτώσει, εκείνη η κυβέρνηση δεν προχώρησε σε
αυτό. Είπα στην επιτροπή και διευκρινίσαµε µε τον κ. Κατρούγ-
καλο ότι στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής ουδέποτε
συζητήθηκε. Έγινε, όµως, αναφορά από τον ίδιο τον Υπουργό
τότε, από τον κ. Κατρούγκαλο µετά από πρωτοβουλία του κ. Κου-
µουτσάκου, να του πει: «Μην προχωράτε στο θέµα αυτό». Κάναµε
και µια συζήτηση για τα καθήκοντα εκείνης της κυβέρνησης. Εν
πάση περιπτώσει όµως, εµπεριστατωµένα το θέµα αυτό δεν είχε
συζητηθεί ποτέ. Συζητήθηκε τώρα στη Διαρκή Επιτροπή και σή-
µερα στην Ολοµέλεια. 

Γιατί η ελληνική διπλωµατία έλεγε «όχι» µέχρι το 2016 και
τώρα, µέχρι το 2021 επισήµως; Λέγαµε «όχι» οι πολιτικές ηγεσίες
και η διπλωµατική ηγεσία, διότι δεν θεωρούσαµε ασήµαντο, αν-
τίθετα, θεωρούσαµε πρωτεύον και σηµαντικό το εξ αντιδιαστο-
λής επιχείρηµα. Δηλαδή, αφού στο Ιόνιο λες δώδεκα, αυτό
σηµαίνει ότι πουθενά αλλού δεν θέλεις να πεις δώδεκα. Ασκείς
την κυριαρχία σου εδώ, αλλά εκεί δεν την ασκείς. Διότι είτε σέ-
βεσαι το παράνοµο casus belli, διότι η απειλή βίας συνιστά διε-
θνές ποινικό αδίκηµα, είτε σέβεσαι αυτό, το φοβικό επιχείρηµα
και δεν προχωράς, είτε εκτιµάς ότι θέλεις µε την Τουρκία να προ-
χωρήσεις αλλιώς, σε συνεννοήσεις, παρ’ ότι γνωρίζουµε όλοι
πολύ καλά ότι η ανακήρυξη των δώδεκα µιλίων δεν είναι θέµα
συµφωνίας. Είναι θέµα άσκησης κυριαρχίας µε την προβλεπό-
µενη, βέβαια, προσυνεννόηση, όπου υπάρχουν γειτονικά κράτη,
όπου παράγονται, ενδεχοµένως, προβλήµατα. Πάντως, µια χώρα
έχει κυριαρχικό δικαίωµα να επεκτείνει τα δώδεκα ναυτικά της
µίλια.

Υπάρχει και µια διεθνής εµπειρία παράκτιων κρατών, η συντρι-
πτική πλειοψηφία των οποίων -στα εγχειρίδια διάβαζα τη δεκαε-
τία του 2010 για εκατόν σαράντα πέντε παράκτια κράτη-
υιοθετούν τα δώδεκα ναυτικά µίλια, αυτήν την πρακτική. Μια συν-
τριπτική µειοψηφία, που συµπεριλαµβάνει µέχρι σήµερα και την
Ελλάδα, στέκεται στα έξι ή σε λιγότερα ναυτικά µίλια. Είναι
σωστό ότι προχωρούµε στα δώδεκα ναυτικά µίλια σήµερα εµείς.

Είναι σωστό. 
Είναι σωστό, επίσης, ότι αφού ακολουθήθηκε αυτή η τµηµατική

πολιτική, στον διεθνή παράγοντα, στις χώρες, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση –που έχει ως Ένωση, κι αυτό να το υπογραµµίζουµε, υπο-
γράψει και κυρώσει το Διεθνές Δίκαιο που αφορά στη θάλασσα,
δηλαδή το Δίκαιο της Θάλασσας- η Ελλάδα σε όλους αυτούς
στέλνει ένα µήνυµα, ότι υπογράφει συµφωνία για την ΑΟΖ µε την
Ιταλία, ότι υπογράφει τµηµατική συµφωνία µε την Αίγυπτο, ότι δια-
φωνεί µε την Αλβανία και πηγαίνει µε συνυποσχετικό στη Χάγη.
Είναι µια νοµιµόφρων χώρα, ενώ αντιθέτως η Τουρκία δεν έχει
κάνει τίποτα από όλα αυτά, έχει έξι ναυτικά µίλια στο Αιγαίο, δώ-
δεκα στη Μαύρη Θάλασσα, δεν έχει υπογράψει τη συνθήκη για το
Δίκαιο της Θάλασσας, δεν δέχεται τη διεθνή δικαιοδοσία. Αυτή
είναι µια πραγµατικότητα κι εδώ για την Κυβέρνηση γεννιέται επι-
χείρηµα υπέρ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν µπορώ, όµως, να µην πω, να µην υπογραµµίσω ότι υπάρχει
και ένα εις βάρος της επιχείρηµα, ότι έχει επιτρέψει µέσα στο
2020 στην Τουρκία να αποπειραθεί να γκριζάρει περιοχές, κρίσι-
µες περιοχές. Μπορεί να φαίνονται αδιάφορες, µπορεί να φαί-
νονται αδιάφορες σε ό,τι αφορά στο άµεσο παρόν και µέλλον
της πατρίδας µας, αλλά είναι κρίσιµες –επαναλαµβάνω- και η
ιστορία ίσως µας το δείξει και πολύ νωρίτερα από ό,τι περιµέ-
νουµε το πόσο κρίσιµες είναι οι περιοχές που γκριζάρισε ή που
επιχείρησε –να το πω καλύτερα- να γκριζάρει η Τουρκία. 

Λέµε «ναι», λοιπόν, στην άσκηση κυριαρχικού δικαιώµατος.
Απορούµε όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές –και µε αυτό
κλείνω- γιατί σταµατήσαµε στο Ακρωτήριο Ταίναρο, γιατί σταµα-
τάµε στο άκρο του Νοµού Λακωνίας –γιατί αυτό νοείται για τη
συγκεκριµένη πολιτική, διπλωµατική και τώρα νοµοθετική πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης- γιατί σταµατάµε εκεί, γιατί δεν προ-
χωρήσαµε παρακάτω. 

Δεν αγνοώ την πολιτική κατά τµήµα άσκησης της διπλωµατι-
κής, της πολιτικής µας θέσης ως Ελλάδας, εµείς, επί Κυβέρνη-
σης Νέας Δηµοκρατίας. Δεν το αγνοώ. Είχα αντίθετη γνώµη, την
έχω εκφράσει στο Εθνικό Συµβούλιο. Αυτή η γνώµη επικράτησε,
προχωρά, πορεύεται, τη στηρίξαµε. Ψηφίσαµε όλα τα σχετικά
σχέδια νόµου, αλλά διατυπώνουµε µια πραγµατική απορία: Τι
σας έκανε να σταµατήσετε στο Ταίναρο και να µην πάτε παρα-
κάτω, φτάνοντας µέχρι –δεν προχωρώ- το νοτιοδυτικό τµήµα της
Κρήτης και νοτίως, έως εκεί που αρχίζει η συµφωνία µας µε την
Αίγυπτο; Γιατί; 

Υπάρχουν τεχνικοί λόγοι; Δεν έχετε –θα τα πω αύριο αυτά- ολο-
κληρώσει τις εργασίες, τις σοβαρές εργασίες –δεν το αρνούµαι-
σε τεχνικό επίπεδο του κλεισίµατος των κόλπων και της χάραξης
της γραµµής βάσης; Θα περιµέναµε να ασκηθεί η νοµοθετική
πρωτοβουλία ενιαία σε έναν µήνα, σε δύο µήνες. 

Με είχατε ενηµερώσει ότι το θέµα της Κρήτης, σε ό,τι αφορά
στη χάραξη, καθυστερεί. Ωραία. Γιατί έπρεπε να σπεύσετε να
σπάσετε τη δυτική πλευρά της χώρας σε δύο µέρη και να πάµε
τώρα για το Ιόνιο και να πάµε σε ένα µεταγενέστερο στάδιο,
όπως υπόσχεσθε; Το είπα χθες και στη δήλωσή µου µετά τη συ-
νάντησή µας. Εγώ δεν διστάζω να λέω µια καλή κουβέντα για
σας. Δεν έχω πρόβληµα. Ένα κόµµα καταξιώνεται, άµα στέκεται
µε λογική απέναντι στις κυβερνήσεις.

Όµως, µου µένει η απορία «γιατί;». Θα είναι ευκολότερο σε ένα
µεταγενέστερο στάδιο, όπου θα προχωρούν οι διερευνητικές και
ίσως σας κατηγορήσουν ότι τορπιλίζετε τις διερευνητικές; Προ-
σχηµατικά βέβαια, γιατί τις τορπιλίζουν οι ίδιοι, η άλλη πλευρά,
κάθε µέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορώ να καταλάβω, αγαπητέ κύριε Υπουργέ. Και παρ’

ότι έχουµε συζητήσει, παρ’ ότι έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν,
αυτή την απορία το κόµµα µου, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής,
τη διατυπώνει µε έναν τρόπο ευθύ, µε έναν τρόπο σαφή και µε
έναν τρόπο που δεν δηµιουργεί προβλήµατα στην πολιτική της
χώρας. 

Οφείλετε µια απάντηση. Η απάντησή σας στη Βουλή, στη
Διαρκή Επιτροπή ή σήµερα εδώ, είναι «σε ένα επόµενο στάδιο».
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Όµως, εµείς ρωτάµε τώρα: Γιατί έπρεπε να σπάσει στα δύο στά-
δια αυτή η προσπάθεια και δεν έγινε ενιαία; 

Και δεν εκφράζω µαξιµαλιστική θέση. Δεν σας µιλάω για όλη
την Κρήτη. Δεν αγνοώ το Αιγαίο, δεν αγνοώ τα ειδικά θέµατα.
Σας µιλώ για τη δυτική πλευρά της χώρας που δηµιουργεί εύ-
λογη απορία και αυτή την εύλογη απορία καταθέτουµε και σας
ασκούµε κριτική. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γε-
ώργιος Μαρίνος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας τοποθετήθηκε στην

Επιτροπή Εθικής Άµυνας και Εξωτερικών και έθεσε τις θέσεις
του για το νοµοσχέδιο που αφορά στην επέκταση της αιγιαλίτι-
δας ζώνης, των χωρικών υδάτων, από τα έξι στα δώδεκα µίλια
στο Ιόνιο Πέλαγος. 

Το ΚΚΕ θα ψηφίσει «παρών», συνυπολογίζοντας ότι η επέ-
κταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα µίλια, σύµφωνα µε τη
διεθνή σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982, είναι δι-
καίωµα κάθε κράτους και συνεπώς της Ελλάδας. Όµως, η επέ-
κταση γίνεται µέρος της αντιλαϊκής πολιτικής που υπηρετεί τα
συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου και εµπλέκει τη χώρα µας
στους επικίνδυνους σχεδιασµούς των Ηνωµένων Πολιτειών, του
ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Οι λαϊκές δυνάµεις µπορούν να εξάγουν χρήσιµα συµπερά-
σµατα, αν εξετάσουν σφαιρικά τις εξελίξεις. Καλούµε τον λαό να
µη µείνει στο «δέντρο» της επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης,
αλλά να δει το «δάσος», την εξουσία του κεφαλαίου, τη σχέση
της Κυβέρνησης µε τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα και τις ιµ-
περιαλιστικές συµµαχίες, να διακρίνει τον ταξικό χαρακτήρα της
κυβερνητικής πολιτικής και τη σύµπλευση µε το ΣΥΡΙΖΑ, το
ΚΙΝΑΛ και τα άλλα κόµµατα που συνδράµουν την Κυβέρνηση σε
αυτή την επιλογή, καταφεύγοντας σε ανούσιους διαξιφισµούς. 

Όλες οι κυβερνήσεις ευθύνονται για τις αµερικανικές βάσεις
στην Ελλάδα, που χρησιµοποιούνται σε δολοφονικές επιχειρή-
σεις. Σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ετοιµάζει ένα
ακόµα επικίνδυνο πακέτο ενίσχυσης της οικονοµικής και στρα-
τιωτικής παρουσίας των Ηνωµένων Πολιτειών στην Ελλάδα, µε
επέκταση της ελληνοαµερικανικής συµφωνίας στα πέντε χρόνια,
µε νέες στρατιωτικές βάσεις σε πολλά σηµεία της χώρας, προ-
σθέτοντας νέες απειλές σε βάρος του λαού µας και των άλλων
λαών.

Μπροστά σε αυτή την οδυνηρή κατάσταση, απαιτείται µαζική,
οργανωµένη αντίδραση στην Αθήνα και στις άλλες περιοχές,
όπου έχουν εγκατασταθεί ή θα επιχειρηθεί να εγκατασταθούν
αµερικανικές βάσεις, ορµητήρια των ιµπεριαλιστικών πολέµων. 

Για ποιες συµµαχίες µιλάτε, κύριοι της Κυβέρνησης; Τη συµ-
µαχία µε το Ισραήλ που σκοτώνει τον παλαιστινιακό λαό και πρω-
τοστατεί στις απειλές κατά του ιρανικού και άλλων λαών της
περιοχής; Τη συµµαχία µε την Αίγυπτο, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα και τη Σαουδική Αραβία, κράτη µπλεγµένα σε ανταγωνι-
σµούς και πολέµους; Τι θα πείτε στον λαό για τη συµµετοχή
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων σε ιµπεριαλιστικές αποστολές στο
εξωτερικό µέχρι στο Μάλι της Αφρικής; Τι θα πείτε για την απο-
στολή µονάδας του αντιπυραυλικού συστήµατος Patriot στη Σα-
ουδική Αραβία; 

Δίνετε δισεκατοµµύρια για την αγορά των αεροσκαφών rafale
και άλλων οπλικών συστηµάτων, στο όνοµα της άµυνας της
χώρας, αλλά επί της ουσίας για τις ανάγκες της γεωστρατηγικής
αναβάθµισης της αστικής τάξης στο πλαίσιο των ιµπεριαλιστικών
συµµαχιών. 

Θέλουµε να πούµε σε όλους αυτούς που διαφηµίζουν τις κυ-
βερνητικές συµµαχίες και µιλούν αβασάνιστα ή από σκοπιµότητα
για αποµόνωση της Τουρκίας κάθε πρωί στα κανάλια, να παρα-
κολουθούν καλύτερα τις εξελίξεις. Με πρωτοβουλία του αµερι-
κανονατοϊκού παράγοντα αναπτύσσονται αυτό το διάστηµα
έντονες διεργασίες.

Ο υπηρεσιακός Πρωθυπουργός του Λιβάνου, πριν από λίγες
µέρες, στη θέση του αγγελιοφόρου µετέφερε στον Ερντογάν µη-

νύµατα από τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, τη Σαουδική Αραβία
και τη Γαλλία για βελτίωση των σχέσεων µε την Τουρκία. 

Ταυτόχρονα, γίνεται προσπάθεια δραστηριοποίησης της να-
τοϊκής πρωτοβουλίας της Κωνσταντινούπολης του 2004, στην
οποία συµµετέχουν η Τουρκία και χώρες του Περσικού Κόλπου,
ώστε να δυναµώσει ο άξονας ενάντια στη Ρωσία, στην Κίνα και
στο Ιράν. Ιµπεριαλιστικοί άξονες και αντιάξονες µεταβάλλονται
και τη σύγκρουση την πληρώνουν οι λαοί.

Μέσα από αυτό το πρίσµα καλούµε τον λαό µας να εξετάσει
και το νοµοσχέδιο που αφορά στην αιγιαλίτιδα ζώνη.

Κύριοι της Κυβέρνησης, συνεχίζετε τις υπερβολές και µιλάτε
περί ιστορικού νοµοσχεδίου, περί αύξησης της έκτασης της Ελ-
λάδας. Όµως, αυτό αντιστρέφεται, γιατί είναι γνωστό πως µε ευ-
θύνη όλων των κυβερνήσεων παρέµεινε αναξιοποίητη η
πρόβλεψη της διεθνούς σύµβασης για το Δίκαιο της Θάλασσας,
για την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα µίλια για
είκοσι πέντε χρόνια, από το 1995 που επικυρώθηκε στην ελληνική
Βουλή, κρατώντας µε τη δική σας λογική µικρότερη τη χώρα.

Γιατί δεν προχωρήσατε; Να µιλάµε καθαρά, επέδρασαν οι δια-
φορές, οι ανταγωνισµοί, τα συµφέροντα που παίζονται σε κάθε
περίοδο, η παρέµβαση των Αµερικανών.

Αυτό ισχύει, παραδείγµατος χάριν, για την περιοχή ανάµεσα
στην Κρήτη και την Πελοπόννησο, που αποτελεί υψηλής κίνησης
δίαυλο διέλευσης πλοίων. Μην το κρύβετε! Η εξαίρεση του Αι-
γαίου µπορεί να θεωρηθεί από την τουρκική κυβέρνηση και σή-
µερα ως ειδική περίπτωση, για την οποία δεν ισχύει η διεθνής
σύµβαση για το δίκαιο της θάλασσας. Γι’ αυτό µιλάµε για φαύλο
κύκλο.

Βασικό πρόβληµα για το Αιγαίο ήταν και παραµένει η απόφαση
της τουρκικής Εθνοσυνέλευσης για το casus belli, την αιτία πο-
λέµου, σε περίπτωση που η ελληνική Κυβέρνηση επεκτείνει την
αιγιαλίτιδα ζώνη στα δώδεκα µίλια.

Τι έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση, οι Ηνωµένες Πολιτείες και το
ΝΑΤΟ; Μιλάµε για απειλή στην άσκηση ενός δικαιώµατος, για
απειλή πολέµου και οι ευρωατλαντικοί σύµµαχοί σας σφυρίζουν
αδιάφορα ή καλύτερα προσπαθούν να θέσουν την αιγιαλίτιδα
ζώνη που συνιστά κυριαρχία στον λεγόµενο διάλογο, στο παζάρι
µε την Τουρκία ως µέρος του σχεδίου για τη συνεκµετάλλευση
του Αιγαίου και της Ανατολικής Μεσογείου. Αυτό είναι το σχέδιό
τους.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Δεκάδες κράτη επέκτειναν την
αιγιαλίτιδα ζώνη, ορισµένα και πέρα από τα δώδεκα µίλια, αλλά
οι λαοί δεν έζησαν, δεν ζούνε καλύτερα. Η Τουρκία προχώρησε
σε επέκταση στα δώδεκα µίλια στη Μαύρη Θάλασσα και την Ανα-
τολική Μεσόγειο, αλλά ο τουρκικός λαός είναι πνιγµένος στα
προβλήµατα.

Σε πολλές περιπτώσεις η επέκταση των θαλάσσιων ζωνών γί-
νεται αιτία όξυνσης των ανταγωνισµών και των ιµπεριαλιστικών
πολέµων. Αυτό είναι το καπιταλιστικό σύστηµα που σηµαδεύεται
από την επέκταση της δραστηριότητας των ενεργειακών µονο-
πωλίων και το κυνήγι του κέρδους. Και οι λαοί έχουν συµφέρον
να παλέψουν για την ανατροπή του.

Πριν λίγους µήνες υπογράφηκαν οι συµφωνίες µε την Ιταλία
και την Αίγυπτο για τις θαλάσσιες ζώνες, αλλά αποδεδειγµένα η
ζωή του λαού αντί να βελτιωθεί χειροτέρεψε. Επέδρασε η καπι-
ταλιστική κρίση και η πανδηµία, η πολιτική που φορτώνει τα βάρη
στους εργαζόµενους, η κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης. Πού
είναι το λεγόµενο ευρωπαϊκό κεκτηµένο;

Μέσα σε περιβάλλον όξυνσης του ανταγωνισµού της ελληνικής
και της τουρκικής αστικής τάξης για τη γεωστρατηγική αναβάθ-
µιση, η τουρκική επιθετικότητα κλιµακώθηκε και η Ευρωπαϊκή
Ένωση βάζει µπροστά τα συµφέροντα των ευρωπαϊκών µονοπω-
λίων. Ενισχύει τη στρατηγική σχέση µε την Τουρκία -και εσείς πε-
ριµένετε κυρώσεις!- νοµιµοποιώντας τον ρόλο των ιµπεριαλιστι-
κών κέντρων στο παιχνίδι του χωροφύλακα. Η Γερµανία, η Ιταλία,
η Ισπανία τροφοδοτούν τις τουρκικές στρατιωτικές δυνάµεις µε
σύγχρονα οπλικά συστήµατα. Η Γερµανία χτίζει µε την Τουρκία τα
υποβρύχια κλάσης 214. Η Ισπανία συµµετέχει στο χτίσιµο αερο-
πλανοφόρου.

Το τι είναι ευρωπαϊκό κεκτηµένο αποδείχτηκε µε τραγικό
τρόπο µε το παράδειγµα της Κύπρου, που είναι κράτος-µέλος
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της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην οποία διατηρείται η τουρκική κα-
τοχή για σαράντα έξι χρόνια και το κυπριακό πρόβληµα οδηγείται
σε συνοµοσπονδιακή λύση, σε διχοτόµηση.

Προσπαθείτε να αποσπάσετε τη συναίνεση του λαού µε το δό-
λωµα της επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης, αλλά σε µια κοινω-
νία που είναι χωρισµένη σε τάξεις µε αντίθετα συµφέροντα δεν
µπορεί να οικοδοµηθεί η εθνική οµοψυχία. Οι εργάτες, τα λαϊκά
στρώµατα δεν µπορεί να πανηγυρίζουν µαζί µε τους µονοπωλια-
κούς οµίλους, τις ενεργειακές εταιρείες που προσδοκούν οφέλη
από την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών ή τις συµφωνίες,
όπως αυτή που υπογράψατε µε την Αίγυπτο και την Ιταλία ή αυτή
που ετοιµάζεται µε την Αλβανία.

Με την ευκαιρία θέλουµε να υπενθυµίσουµε πως ζητήσαµε
στην επιτροπή να απαντήσει η Κυβέρνηση για το ποιο είναι το
περιεχόµενο της συµφωνίας µε την Αλβανία, σε τι θα αναφέρεται
το συνυποσχετικό, µε το οποίο θα γίνει η προσφυγή στο Δικα-
στήριο της Χάγης, αλλά απάντηση δεν πήραµε.

Επίσης, τοποθετηθήκαµε για το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου,
που παραχωρεί δικαίωµα αλιείας σε αλιευτικά σκάφη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης µέσα σε τµήµα της νεοκαθοριζόµενης αιγιαλίτι-
δας ζώνης, σε χώρο ελληνικής κυριαρχίας, κατά παρέκκλιση του
άρθρου 59 του ν.2538/1997, που το απαγορεύει και θέτει το ζή-
τηµα της αµοιβαιότητας. Και είναι γνωστό ότι οι Έλληνες, ιδιαί-
τερα οι µικροί ψαράδες, έχουν δεχτεί ισχυρό πλήγµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην επικαιρότητα αυτές τις
µέρες είναι οι διερευνητικές συνοµιλίες ανάµεσα στην ελληνική
και την τουρκική κυβέρνηση και είναι εκτός τόπου και χρόνου η
προσπάθεια εξωραϊσµού που κάνουν κυβερνητικά στελέχη, ιδι-
αίτερα στις πρωινές εκποµπές.

Ζήσαµε τη δηµιουργία τετελεσµένων µε τις έρευνες που πραγ-
µατοποίησε το πλοίο «ORUZ REIS» πλησίον του Καστελόριζου,
σε περιοχή που εντάσσεται στην ελληνική υφαλοκρηπίδα.

Οι ελληνοτουρκικές σχέσεις διανύουν µια επικίνδυνη περίοδο.
Κατά τη γνώµη µας, συνυπάρχει η όξυνση µε την προετοιµασία
του εδάφους για οδυνηρούς συµβιβασµούς, µε όχηµα τη συνεκ-
µετάλλευση του Αιγαίου και της Ανατολικής Μεσογείου, µε την
εποπτεία των Αµερικανών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Η πολιτική του εφησυχασµού, που ακουµπάει σε ψεύτικες
προσδοκίες για τον ρόλο των ευρωατλαντικών σας συµµάχων,
είναι στρουθοκαµηλισµός. Τα παζάρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε την Τουρκία είναι σε εξέλιξη µε αιχµή την τελωνειακή ένωση,
το προσφυγικό και την ενίσχυση των οικονοµικών-στρατιωτικών
σχέσεων. Ο αµερικανονατοϊκός µηχανισµός παρεµβαίνει, για να
εξασφαλίσει τη σταθερότητα της νοτιοανατολικής πτέρυγας του
ΝΑΤΟ. Η προεδρία Μπάιντεν θα συνεχίσει στην πεπατηµένη,
γιατί αυτό επιβάλλουν τα συµφέροντα των Ηνωµένων Πολιτειών
στον ανταγωνισµό µε τη Ρωσία και την Κίνα, που θα κλιµακωθεί
στις συνθήκες της καπιταλιστικής κρίσης και της πανδηµίας.

Ο προσανατολισµός της τουρκικής κυβέρνησης για συζήτηση
εφ’ όλης της ύλης, οι θέσεις περί αναλογικότητας και η λεγόµενη
κλιµακωτή αιγιαλίτιδα ζώνη οδηγούν στην αποδοχή µειωµένης
επήρειας των ελληνικών νησιών, δηλαδή, σε µειωµένα δικαιώ-
µατα και ενώ είναι γνωστό πως τα δικαιώµατά τους είναι όπως
αυτά της ηπειρωτικής χώρας και πως η ελληνική επικράτεια είναι
ενιαία.

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης των συµβάσεων µε την Ιταλία
και την Αίγυπτο, σάς είπαµε πως η αποδοχή µειωµένης επήρειας
των νησιών και η εξαίρεση του Καστελόριζου και της µισής
Ρόδου από τη συµφωνία µε την Αίγυπτο, ανοίγει επικίνδυνους
δρόµους. 

Ωραιοποιείτε τη διαδικασία της προσφυγής στο Δικαστήριο
της Χάγης, το οποίο είναι µπλεγµένο στους γεωστρατηγικούς αν-
ταγωνισµούς. Και παραµένει το καυτό ερώτηµα τι θα περιλαµ-
βάνει το συνυποσχετικό ανάµεσα στην Ελλάδα και την Τουρκία;

Απευθυνόµαστε στους εργαζόµενους και τους λέµε ότι µέσα
από κάθε πρόβληµα αναδεικνύεται η αναγκαιότητα της ανατρο-
πής της βαρβαρότητας που βιώνουν. Είναι πολύ σηµαντικό, κρί-
σιµο ζήτηµα να κατανοηθεί η σηµασία αυτής της πάλης, γιατί
αυτή αντιστοιχεί στα εργατικά λαϊκά συµφέροντα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι κρίσιµο ζήτηµα να κατανοηθεί η σηµασία ενός εργατικού

κράτους που θα αντιµετωπίζει τα προβλήµατα µε κριτήριο τα
συµφέροντα και τα δικαιώµατα του λαού, ώστε στη θέση του κυ-
νηγητού του κέρδους των οικονοµικών οµίλων να µπουν οι λαϊκές
ανάγκες και να χρησιµοποιηθούν ως εργαλεία τα κοινωνικοποι-
ηµένα µέσα παραγωγής και ο κεντρικός σχεδιασµός µε αποδέ-
σµευση από τις ιµπεριαλιστικές συµµαχίες. Αυτό το εργατικό
κράτος θα αντιπαλέψει δυσκολίες και θα δουλέψει για την οικο-
δόµηση σχέσεων αµοιβαίου οφέλους ανάµεσα στον ελληνικό και
τον τουρκικό λαό, τους λαούς της περιοχής, ώστε να µπουν βά-
σεις και να διαµορφωθούν όροι που θα επιτρέψουν την επίλυση
και των προβληµάτων που αφορούν στις θαλάσσιες ζώνες.

Επαναλαµβάνουµε, τέλος, ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος θα ψηφίσει «παρών» στο νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ακολουθήσει

τώρα ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ. Αντώνιος Μυ-
λωνάκης και µετά η κ. Σακοράφα. Στη συνέχεια, θα µπούµε στον
κατάλογο του πρώτου κύκλου των οµιλητών. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να ενηµερώσω ότι η κ. Μπακο-
γιάννη που είναι η πρώτη εκ των οµιλητών δεν θα πάρει τον λόγο,
γιατί θα πρέπει να πάει στη συνεδρίαση της επιτροπής που γίνε-
ται για τη Θράκη. Όταν τελειώσει η συνεδρίαση της επιτροπής,
θα έρθει και θα πάρει τον λόγο, ό,τι ώρα µπει στην Αίθουσα του
Κοινοβουλίου. 

Άρα, οι πρώτοι πέντε συνάδελφοι που θα πάρουν τον λόγο -
και το λέω για να ειδοποιηθούν να είναι στην Αίθουσα- είναι η κ.
Τζάκρη, ο κ. Δαβάκης, ο κ. Καµίνης, ο κ. Χαρακόπουλος και ο κ.
Μπάρκας. 

Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια ιδιαί-

τερη µέρα για µένα η σηµερινή, γιατί πήγα για πρώτη φορά στο
δικαστήριο και δικάστηκα ως Βουλευτής, ως οφείλουµε να πράτ-
τουµε όλοι από τη στιγµή που µπήκαµε εδώ. Η άποψη της Ελλη-
νικής Λύσης νοµίζω ότι είναι θετική ως προς το πώς πρέπει να
µας αντιµετωπίζουν οι Έλληνες πολίτες. Όλοι πρέπει να είµαστε
ίσοι απέναντι στον νόµο και νοµίζω ότι αυτή είναι µία καλή ευκαι-
ρία για να το δείξουµε, διότι και το δικαστήριο βλέπει ευµενώς
το γεγονός, όταν εµείς οι ίδιοι οι Βουλευτές πηγαίνουµε και δι-
καζόµαστε αυτοπροσώπως στο δικαστήριο.

Κυρίες και κύριοι, η συζήτηση που γίνεται σήµερα για την επέ-
κταση της αιγιαλίτιδας ζώνης από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά
µίλια, ένα αναφαίρετο δικαίωµα της πατρίδας µας, έπρεπε να
έχει γίνει από το 1995, όταν σ’ αυτή την ίδια τη Βουλή είχε έρθει
η κύρωση της Συµφωνίας του Δικαίου της Θαλάσσης. Θα µπο-
ρούσαµε από τότε, όπως έχουν κάνει τα περισσότερα κράτη
στον κόσµο, να έχουµε επεκτείνει την αιγιαλίτιδα ζώνη, δηλαδή
τα χωρικά µας ύδατα, κύριε Υπουργέ, από τα έξι στα δώδεκα
ναυτικά µίλια. Όµως, για λόγους προφανείς, για λόγους όπως
είναι η υποχωρητικότητα ή η υποτακτικότητα πολλές φορές και
η αδράνεια άλλες φορές σε συνδυασµό µε την προκλητική ενέρ-
γεια της Τουρκίας από τότε που µας έλεγε ότι, ξέρετε, αποτελεί
αιτία πολέµου όταν εσείς θα επεκτείνετε τα ναυτικά σας µίλια,
τα χωρικά σας ύδατα από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια, όλες
οι κυβερνήσεις το είχαν αφήσει και το είχαν κρύψει κάτω από το
χαλί. 

Όταν ξεκινήσατε, κύριε Υπουργέ, τη συµφωνία για την Απο-
κλειστική Οικονοµική Ζώνη και την υφαλοκρηπίδα µε την Ιταλία
και εν συνεχεία µε την Αίγυπτο, σας είχαµε πει ότι είναι λάθος
αυτή η τµηµατική συµφωνία, είναι λάθος η µερική επήρεια, είναι
λάθος να µπαίνουν στο Δίκαιο της Θάλασσας οι όροι αυτοί που
δεν υπάρχουν, που δεν υπήρχαν µέχρι τώρα. Όµως, κάνατε τη
συµφωνία µε την Ιταλία, εν συνεχεία επεκτείνατε αυτή τη συµ-
φωνία µε την Αίγυπτο -κατά την άποψή µας, και οι δύο ήταν λαν-
θασµένες κατά τον χειρισµό- και ήρθαµε τώρα να δούµε τι
γίνεται µε την αιγιαλίτιδα ζώνη στο Ιόνιο και µέχρι το Ακρωτήριο
Ταίναρο. 

Από την πρώτη στιγµή, η Ελληνική Λύση είχε προτείνει ότι αν
θέλουµε να είµαστε εντάξει και µε το Δίκαιο της Θάλασσας, αλλά
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και µε τον εαυτό µας στο κάτω- κάτω, µπορούµε να το κάνουµε
αυτό σε όλη την επικράτεια. Για λόγους, όµως, που εσείς έχετε
επιλέξει, το κάνετε τµηµατικά. Ήδη, όπως µας ενηµερώσατε και
εµένα προσωπικά -και σας ευχαριστούµε γι’ αυτό- προτίθεστε,
και µάλιστα πολύ σύντοµα, ίσως και τις ερχόµενες µέρες, να φέ-
ρετε την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης, των χωρικών µας υδά-
των, δηλαδή, από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια και στην
Κρήτη. Αυτό είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό βήµα, κύριε
Υπουργέ. Εγώ προσωπικά σας ρώτησα χθες στην ενηµέρωση
στο Υπουργείο Εξωτερικών εάν περιλαµβάνει και τις ανατολικές
ακτές, και είπατε -δεν νοµίζω να το αρνείστε- ότι περιλαµβάνον-
ται και οι ανατολικές ακτές. 

Άρα, λοιπόν, ερχόµαστε σε αυτό που σας είχαµε πει από την
πρώτη στιγµή, ότι θα µπορούσαµε να το κάνουµε µε έναν νόµο,
µε αυτό τον νόµο και ότι δεν υπήρχε λόγος να το κάνουµε µετά
από λίγες µέρες ή µετά από δύο µήνες. Υπάρχει κάποιος λόγος;
Εάν υπάρχει κάποιος ιδιαίτερος λόγος, µπορούµε να το συζητή-
σουµε. 

Μέσα σε πέντε άρθρα, λοιπόν, έχουµε την επέκταση της αιγια-
λίτιδας ζώνης, αφού πολύ σωστά κλείσαµε τους κόλπους και χα-
ράξαµε τις ευθείες γραµµές βάσης. Και σταµατήσατε στο
Ακρωτήριο Ταίναρο. Θα µπορούσαµε, λοιπόν, να κάνουµε αυτό
το οποίο είχε γίνει από το 2018. 

Ξέρετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, θέλω εδώ ευθέως µπροστά µου
που σας βλέπω, κύριε Κατρούγκαλε, να πάρουµε επιτέλους µια
θέση. Το 2018 ο κ. Κοτζιάς, Υπουργός των Εξωτερικών, όταν πα-
ρέδιδε στον κ. Τσίπρα, στον κύριο Πρωθυπουργό τότε, το
Υπουργείο Εξωτερικών, είχε πει -και µάλιστα το είχε πει µε σι-
γουριά, και διαβάζω, γιατί υπάρχουν πράγµατα τα οποία νοµίζω
ότι πρέπει να τα λέµε- «Είµαστε έτοιµοι, …» -τα προεδρικά δια-
τάγµατα, κύριε Κατρούγκαλε, ήταν έτοιµα, έτσι δεν είναι;- «…στα
χέρια του Προέδρου της Δηµοκρατίας…». Όλα ήταν έτοιµα! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Μυλωνάκη, µάλλον…
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θα µου απαντήσετε µετά, κύριε

Κατρούγκαλε. Ρητορικά είναι τα ερωτήµατα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Όχι, απλώς νοµίζω ότι δεν

ακούσατε αυτό που είπα, γιατί τοποθετήθηκα επ’ αυτού. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Όχι, δεν ήµουν εδώ. Αλήθεια, δεν

ήµουν εδώ. Όπως ακούσατε, σας είπα ότι µόλις γύρισα από το
δικαστήριο. 

Όµως, επειδή τα συζητήσαµε και στην επιτροπή, καλό θα είναι
να τα ακούσει και ο ελληνικός λαός, για να καταλάβει επιτέλους
τι γίνεται µε αυτές τις περιπτώσεις.

Ο κ. Κοτζιάς, λοιπόν, αφού είχε κάνει όλη τη δουλειά, έτσι του-
λάχιστον ισχυρίζεται ο ίδιος, κάνει εντύπωση και λέει συγκεκρι-
µένα τα εξής: «Επί τριάντα δύο χρόνια…», κύριε Υπουργέ, «…οι
κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ αγνοούσαν
σκόπιµα τις προβλέψεις του Διεθνούς Δικαίου για το κλείσιµο
των κόλπων, το λεγόµενο και “ξηρό έδαφος” και την αιγιαλίτιδα
ζώνη. Όταν µετά από δύο χρόνια εργασίας ανακοίνωσα το 2018
ότι ήταν έτοιµα προς υπογραφή σχέδια προεδρικών διαταγµά-
των στο γραφείο του Προέδρου της Δηµοκρατίας, όλος…» -και
προσέξετε τώρα το βασικό εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εκτός κι αν ο κ. Κοτζιάς πέρασε από το Υπουργείο Εξωτερικών
και δεν έκανε τίποτα, ήταν ένας άχρηστος Υπουργός και να του
κολλήσουµε και τη ρετσινιά- «…ο συστηµικός Τύπος…» -κάτι ανά-
λογο γίνεται και σήµερα, ο συστηµικός Τύπος είναι ο ίδιος, αυτός
ο Τύπος, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης τα οποία πληρώνονται
από την εκάστοτε κυβέρνηση για να λένε αυτά τα οποία θέλει η
εκάστοτε κυβέρνηση τελικά, κάτι που λέει και ο κ. Κοτζιάς- «…
και τα κανάλια µε “µπροστάρη” τη Νέα Δηµοκρατία µού επιτέθη-
καν µε ακατανόµαστους χαρακτηρισµούς. Αυτή η επίθεση…»,
κύριε Κατρούγκαλε, «…συνοδεύτηκε και ενισχύθηκε…» -αν ήταν
εδώ ο κ. Τσίπρας, θα τα έλεγα στον κ. Τσίπρα- «…από ένα µεγα-
λοπρεπές “άδειασµά” µου από τµήµα της ηγεσίας του ΣΥΡΙΖΑ.
Σήµερα έρχονται οι αρµόδιοι της Νέας Δηµοκρατίας να θριαµ-
βολογήσουν για κάτι που δεν γνώριζαν τι είναι µέχρι πριν λίγους
µήνες όταν το απέρριπταν µε µεγαλοστοµίες». Αυτά λέει ο κ. Κο-
τζιάς.

Ο κ. Κοτζιάς µάς είπε, όµως, και κάτι άλλο, ότι µε προεδρικά
διατάγµατα θα µπορούσαν να γίνουν αυτά. Κοιτάξτε να δείτε

τώρα που κολλάει αυτό. Εκτός από το ό,τι λέει ο κ. Κοτζιάς, στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως αριθµός φύλλου 261 του 1973, το
άρθρο 139 λέει: 

«Άρθρο 139
Έκτασις χωρικών υδάτων.

Τα χωρικά ύδατα περιλαµβάνουν θαλασσίαν ζώνην, της οποίας
το πλάτος ορίζεται εις εξ ναυτικά µίλια, δυνάµενον να ορισθή και
διαφόρως διά προεδρικών διαταγµάτων εκδιδοµένων προτάσει
του Υπουργικού Συµβουλίου».

Κύριε Υπουργέ, είχαµε µια ανταλλαγή απόψεων µε τον εκπρό-
σωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Κατρούγκαλο, ο οποίος επέµεινε ότι
έπρεπε να έρθει νόµος όπως ορίζει το Σύνταγµα. Όµως ο κ. Κο-
τζιάς επιµένει ακόµα και σήµερα ότι διά προεδρικών διαταγµά-
των θα µπορούσε να αλλάξει αυτό το πράγµα, διότι ούτως ή
άλλως νόµος υπάρχει. 

Αυτά θα τα καταθέσω στα Πρακτικά, απλά για να ξέρουµε τι
λέµε. Το 2018, λοιπόν, ο κ. Κοτζιάς ανακοίνωσε την επέκταση των
χωρικών υδάτων στο Ιόνιο και µάλιστα λέει µέσα -γιατί δεν θέλω
να διαβάζω ακριβώς αυτά τα οποία ισχυρίζεται- ότι είχε προβλε-
φθεί και η επέκταση µεταξύ του βόρειου τµήµατος της Κρήτης
και της Πελοποννήσου, στα Κύθηρα και Αντικύθηρα, αφήνοντας
τους δύο διαύλους ελεύθερης ναυσιπλοΐας, όπως προβλέπεται
και επιτρέπεται, εν συνεχεία σε ολόκληρη την Κρήτη και εν συ-
νεχεία θα πηγαίναµε προς τις ακτές της Ευβοίας -έτσι λέει ο κ.
Κοτζιάς, ήταν έτοιµα, λέει, όλα αυτά- και προς τα πάνω, προς τη
βόρειο Ελλάδα. 

Άρα, λοιπόν, εσείς τι κάνατε; Την εποχή εκείνη βγαίνατε και
φωνάζατε και αντιδρούσατε, όπως αντιδρούσατε βέβαια παρα-
µυθιάζοντας τον ελληνικό λαό και για την κατάπτυστη, όπως λέ-
γατε, Συµφωνία των Πρεσπών, την προδοτική Συµφωνία των
Πρεσπών, την οποία σήµερα όχι µόνο την τηρείτε, αλλά και την
τιµάτε. 

Έβγαινε, λοιπόν, ο κ. Κουµουτσάκος, ο οποίος ήταν και ο επι-
κεφαλής της εξωτερικής πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας και
έλεγε: «Η επιλεκτική επέκταση των χωρικών υδάτων της χώρας
γίνεται πρόχειρα και αποσπασµατικά επ’ ευκαιρία της παράδο-
σης - παραλαβής του Υπουργείου Εξωτερικών». Επίσης ο κ. Κου-
µουτσάκος στο ίδιο κοµµάτι συνέχιζε και χαρακτήριζε «εθνικά
επιζήµια τη Συµφωνία των Πρεσπών και την εκχώρηση της «µα-
κεδονικής» εθνότητας και γλώσσας στα Σκόπια». 

Ο δε κ. Βενιζέλος, κύριοι του ΚΙΝΑΛ -που βέβαια σας βλέπουµε
µε το κιάλι εδώ µέσα και δεν ξέρω τι θα γίνει, αν υπάρχετε ως
κόµµα τελικά ακόµα- προειδοποιούσε «για τους κινδύνους της
µερικής επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης εκτός του Αιγαίου, κά-
νοντας λόγο για αποδοχή του θεµελιώδους τουρκικού επιχειρή-
µατος περί «ειδικών συνθηκών»». 

Τι συµβαίνει τώρα µε όλα αυτά τα οποία έλεγε η Νέα Δηµο-
κρατία εναντίον του κ. Κοτζιά και εναντίον της επέκτασης των
χωρικών υδάτων από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια; Τελικά
ήταν εγκληµατικό λάθος; Διότι αν ήταν εγκληµατικό λάθος θα
πρέπει να µας πει και ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί τώρα, αυτή τη στιγµή λέει
ότι η Νέα Δηµοκρατία όλα καλά τα κάνει όταν τότε η Νέα Δηµο-
κρατία έλεγε εναντίον του «µην κάνετε τέτοια λάθη». Το ίδιο και
το ΚΙΝΑΛ, που τώρα βεβαίως λέει ότι ναι, σωστά γίνεται. 

Εµείς, η Ελληνική Λύση δεν θα το ψηφίζαµε αυτό το νοµοσχέ-
διο, δεν θα το περνάγαµε, εάν δεν είχαµε δώσει όρκο ότι έστω
και ένα τετραγωνικό χιλιόµετρο αν επεκταθεί η αιγιαλίτιδα ζώνη,
δηλαδή η εθνική µας κυριαρχία, κύριε Υπουργέ, θα συµφωνούµε.
Όµως το κάνουµε, πιστοί στο καθήκον µας, πιστοί στον όρκο που
έχουµε δώσει εδώ µέσα και στον ελληνικό λαό, στην υπόσχεση
ότι σε καθετί που έστω και ένα τετραγωνικό χιλιόµετρο, ένα τε-
τραγωνικό µέτρο αυξάνει την εθνική µας κυριαρχία, εµείς θα
λέµε πάντα «ναι». Όµως είναι λάθος σας -επαναλαµβάνουµε-
αυτή η τµηµατική επέκταση των χωρικών µας υδάτων.

Αυτό το οποίο λέµε τώρα είναι το εξής: Αφού υπογραφεί και
περάσει αυτή η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, άµεσα πρέπει εκτός από την Κρήτη να προχω-
ρήσουµε στην επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης -αυτό λέει η
Ελληνική Λύση και αυτό είναι και το λογικό, αυτό είναι το ανα-
φαίρετο δικαίωµα της ελληνικής πολιτείας, να επεκτείνουµε τα
χωρικά µας ύδατα όπως προβλέπεται από το Δίκαιο της Θάλασ-
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σας το οποίο δεν έχει ψηφίσει, δεν έχει υπογράψει, δεν ενδιαφέ-
ρεται ουδόλως η Τουρκία, αλλά παρ’ όλα αυτά έχει επεκτείνει
στη Μαύρη Θάλασσα και τη Μεσόγειο τα δικά της χωρικά ύδατα
από έξι σε δώδεκα ναυτικά µίλια, κύριε Υπουργέ-, σε όλη την
επικράτεια. 

Δεύτερον, άµεσα, εδώ και τώρα, χθες, να δούµε το τµήµα αυτό
το οποίο λέει στο άρθρο 4. Προσέξτε, για τον αλιευτικό κώδικα,
κύριε Υπουργέ. Έχω µπροστά µου το Φύλλο 27, της Εφηµερίδας
της Κυβερνήσεως του 1970. Προσέξτε τι έλεγε τότε το άρθρο 32,
Αλιεία από πλοία ξένης εθνικότητας: «Στην αιγιαλίτιδα ζώνη του
ελληνικού κράτους απαγορεύεται η αλιεία από πλοία ανήκοντα
τόσο από πλευράς εθνικότητας όσο και πλοιοκτησίας κατά πλει-
οψηφία σε υπηκόους τρίτων χωρών. Στην αιγιαλίτιδα ζώνη του ελ-
ληνικού κράτους επιτρέπεται κατ’ εξαίρεση ύστερα από άδεια που
χορηγείται από τον Υπουργό Γεωργίας η αλιεία, αφού προηγου-
µένως στην αιγιαλίτιδα ζώνη των ως άνω χωρών», αυτών δηλαδή
που υπογράφουµε τη συµφωνία, «µε πλοία ελληνικής σηµαίας και
πλοιοκτησίας, κατ’ εφαρµογή σχετικής διακρατικής συµφωνίας
µπορεί να επιτρέπεται η αλιεία». Άρα επιτρέπεται σε εµάς ή αλιεία
από πλοία ξένης εθνικότητας από έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια,
άρα στα χωρικά µας ύδατα. Θα παρακαλούσα, λοιπόν, να µας
πείτε γιατί αντίστοιχα ελληνικά πλοία δεν µπορούν να πάνε να ψα-
ρέψουν –να το πω χοντρά- στην αιγιαλίτιδα ζώνη των δώδεκα µι-
λίων, από έξι στα δώδεκα, της Ιταλίας ή άλλων χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί η Ελλάδα να είναι αυτή µονάχα που
να δίνει; Και ξέρετε, επειδή έχουν αρχίσει και ζητάνε όλοι, έχουν
γίνει ζήτουλες όλοι και έχουν βρει τους εύκολους, κύριε Υπουργέ,
πρέπει να δούµε για ποιο λόγο, όπως µου είπατε -και νοµίζω ότι
είναι ένα γεγονός- ζητούν ακόµα περισσότερες διευκολύνσεις οι
Αµερικανοί για την αµυντική συµφωνία µεταξύ Αµερικής και Ελλά-
δας. Αυτό είναι ένα θέµα το οποίο θα το συζητήσουµε γιατί θα το
βρούµε µπροστά µας τις επόµενες µέρες. Αλλά πρέπει να σταµα-
τήσουµε πια το πολύ δούναι. Πρέπει να µπούµε, κύριε Χατζηβασι-
λείου και λίγο στο λαβείν, να δούµε τι παίρνουµε. 

Σε λίγες µέρες ξεκινάνε οι διερευνητικές επαφές, κύριε
Υπουργέ. Η Ελληνική Λύση από την πρώτη µέρα, από την πρώτη
στιγµή σάς είπε κατηγορηµατικά «µην πηγαίνετε σε διερευνητι-
κές επαφές χωρίς συγκεκριµένη ατζέντα». Εξήντα γύροι έχουν
γίνει σχεδόν µε τα ίδια πρόσωπα. Ο κ. Αποστολίδης, ο οποίος θα
αναλάβει πάλι επικεφαλής, ήταν αυτός ο οποίος ήταν στην Κυ-
βέρνηση του Παπανδρέου, εν συνεχεία ήταν διοικητής της ΕΥΠ,
έχει λάβει µέρος σε πλείστους όσους από τους εξήντα διερευ-
νητικούς γύρους. Και ρωτώ: λέει ψέµατα ο Τσαβούσογλου, ο
Υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας, ο οποίος ισχυρίζεται ότι
έχει µπροστά του πέντε χιλιάδες Πρακτικά των προηγούµενων
συνεδριάσεων, των προηγούµενων διερευνητικών επαφών και οι
οποίες…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μυλωνάκη,
κλείστε. Έχετε και δευτερολογία.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.
Να ολοκληρώσω όµως το σκεπτικό αυτό και κλείνω. 

Λέει ψέµατα, λοιπόν, όταν λέει «µπροστά µου έχω πέντε χιλιά-
δες σελίδες Πρακτικά, όπου µέσα συζητούσαν οι εκπρόσωποι
της Ελλάδας και της Τουρκίας για όλα τα θέµατα, δηλαδή για
θέµατα αποστρατικοποίησης, για θέµατα δέκα ναυτικών µιλίων
εναέριου χώρου, για θέµατα SAR έρευνας και διάσωσης»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Μυλω-
νάκη, µην κάνουµε κατάχρηση της ευγένειας και της φιλίας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Εντάξει, εντάξει. Θα έχω και δευ-
τερολογία.

Η Ελληνική Λύση, λοιπόν, λέει στην Κυβέρνηση να µην ισχύσει
το άρθρο 4 αυτού του νόµου, αν τυχόν δεν έχουν το δικαίωµα
και οι δικοί µας ψαράδες, τα δικά µας ψαράδικα να ψαρεύουν
στην αιγιαλίτιδα ζώνη, στα χωρικά ύδατα της Ιταλίας και άλλων
κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η Ελληνική Λύση, πάντως, σε κάθε περίπτωση στηρίζει επί της
αρχής το νοµοσχέδιο αυτό για την επέκταση της αιγιαλίτιδας
ζώνης από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο µέχρι το
Ακρωτήριο Ταίναρο.

Καταθέτω για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Μυλωνάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να καθαριστεί
το Βήµα και παρ’ ότι ο κ. Μυλωνάκης δήλωσε ότι δεν ήταν παρών
όταν µίλαγε ο κ. Κατρούγκαλος, θα δώσουµε τον λόγο για ένα
λεπτό στον κ. Κατρούγκαλο, για να κάνει τη διευκρίνιση που
ήθελε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Λιγότερο από ένα λεπτό θα µου
χρειαστεί, κύριε Πρόεδρε.

Σε όλα τα ερωτήµατα που µου απηύθυνε ο αγαπητός συνά-
δελφος τοποθετήθηκα στην εισήγησή µου. Προφανώς είναι δι-
καιολογηµένος λόγω της δικαστικής του υποχρέωσης που δεν
άκουσε την τοποθέτησή µου. 

Όµως, δεν είναι δικαιολογηµένος για το ότι δεν έχει διαβάσει
την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, η οποία
–επαναλαµβάνω- στο σηµείο 1.Δ επιβεβαιώνει ότι δεν µπορεί
να γίνει µε προεδρικό διάταγµα κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου
43, παράγραφος 2, του Συντάγµατος η επέκταση των χωρικών
υδάτων, αλλά λόγω της ρητής ρύθµισης του άρθρου 27, παρά-
γραφος 1, µόνο µε τυπικό νόµο, όπως κάνουµε και τώρα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Τον λόγο έχει εκ µέρους του ΜέΡΑ25 η συνάδελφος –που είναι

συνάδελφος και στο Προεδρείο- κ. Σοφία Σακοράφα.
Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Από την πρώτη συνεδρίαση, κύριοι συνάδελφοι, στην επιτροπή

είχαµε εκφράσει τη θέση µας γι’ αυτό το νοµοσχέδιο και είπαµε
ότι είµαστε απρόθυµα θετικοί. Η διαδικασία στην επιτροπή δεν
άλλαξε κάτι, µόνο που επιβεβαίωσε την αρχική µας θέση.

Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, κανείς δεν έχει λόγο να αντιταχθεί
στην αύξηση της κυριαρχίας µας, η οποία µάλιστα βασίζεται
άµεσα στο Διεθνές Δίκαιο. Όµως, η πολιτική είναι ζήτηµα και
αρχών, αλλά είναι ζήτηµα και στρατηγικής. Το κρίσιµο και θεµε-
λιώδες κριτήριο για κάθε πολιτική κίνηση είναι η εξασφάλιση των
ανθρώπων που ζουν σε αυτόν τον τόπο. 

Είναι αυτονόητο ότι για µας δεν υπάρχει κανένα δίληµµα υπέρ
ή κατά της αύξησης του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης. Το ζή-
τηµα για εµάς –κι εδώ διαφέρουµε από εσάς- είναι το πώς θα
ωφεληθεί ο τόπος από την επέκταση αυτή. Ο πατριωτισµός –το
έχω ξαναπεί- ούτε παζαρεύεται ούτε εξαντλείται σε εµπορικές
πλευρές της πολιτικής. Είναι αβάσιµη, αλλά είναι και παραπλα-
νητική η προσπάθεια να συνδέονται η κυριαρχία και τα κυριαρ-
χικά δικαιώµατα της χώρας µας µε δήθεν προσδοκίες για
ενίσχυση της οικονοµικής κατάστασης της χώρας. Ενδεικτικά θα
αναφέρω ότι περιµένουµε ακόµα απάντηση στο συγκεκριµένο
ερώτηµα που έχουµε θέσει προς την Κυβέρνηση και τα υπεύ-
θυνα στελέχη. Σε ένα λίτρο πετρελαίου που φθάνει στα διυλιστή-
ρια από τον Πρίνο, πόση ποσότητα αντιστοιχεί στο τελικό
οικονοµικό όφελος του ελληνικού δηµοσίου;

Η απάντηση παραµένει µετέωρη, όπως µετέωρες θα είναι και
οι προσδοκίες όσων αποβλέπουν στις εξορύξεις για τη βελτίωση
της οικονοµικής κατάστασης του λαού, γιατί αυτό που θα συµβεί
θα είναι ακριβώς το αντίθετο. Η χώρα θα υποστεί το περιβαλλον-
τικό και κάθε άλλο κόστος, χωρίς να έχει το αντίστοιχο όφελος.

Όπως, λοιπόν και στο θέµα των ΑΟΖ και των εξορύξεων, η πο-
λιτική δεν εξαντλείται στο πρώτο βήµα. Το ζήτηµα δεν τελειώνει
µε τον ορισµό της θαλάσσιας ζώνης. Το ζήτηµα είναι το τι κάνεις
µετά και πώς διαµορφώνεις τις προοπτικές σου.

Εµείς θέλουµε να αντισταθούµε στην ενίσχυση των ντόπιων
και των ξένων ολιγαρχών. Γι’ αυτούς, η Ελλάδα είναι ένα οικό-
πεδο για πλήρη εκµετάλλευση και η πραγµατικότητα δεν προ-
διαγράφει κανένα όφελος, αλλά µόνο κόστος για τον λαό και για
τις επερχόµενες γενιές.

Επειδή, λοιπόν, η πολιτική είναι αρχές και είναι και στρατηγική,
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προσπαθούµε και εµείς να κατανοήσουµε ποια είναι η ουσία της
πολιτικής σας για την αύξηση του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης
στο Ιόνιο και µόνο µέχρι το Ταίναρο. Αναρωτιόµαστε αν υπάρχει
ενδεχόµενο να χρησιµοποιείται αυτή η αύξηση σαν προκαταβο-
λικό αντίβαρο εν όψει υποχωρήσεων στις επερχόµενες συνοµι-
λίες µε την Τουρκία.

Έχουµε στο σηµείο αυτό έναν ακόµα προβληµατισµό. Όπως
συχνά επαναλαµβάνει και ο κύριος Πρωθυπουργός, για πρώτη
φορά προσερχόµαστε σε συνοµιλίες για θαλάσσιες ζώνες µε την
Τουρκία. Αν στον όρο «θαλάσσιες ζώνες» περιλαµβάνετε και τα
χωρικά ύδατα, τότε θα είναι η πρώτη φορά που θα διαπραγµα-
τευτούµε γι’ αυτά µε την Τουρκία.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο καθορίζεται διαφορετικό
εύρος των χωρικών µας υδάτων στην επικράτεια της χώρας.
Όµως, τίποτα δεν προδιαγράφει ότι στο µέλλον κάποια στιγµή
θα αυξηθούν και στην υπόλοιπη επικράτεια τα χωρικά ύδατα στα
δώδεκα ναυτικά µίλια. Φοβάµαι ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο θε-
σµοθετούµε τη µεταβλητότητα στο εύρος των χωρικών υδάτων
όχι προσωρινά, αλλά µόνιµα.

Πέρα απ’ αυτό, υπάρχουν κι άλλοι λόγοι για τους οποίους η
θετική µας αντιµετώπιση για την επέκταση της αιγιαλίτιδας
ζώνης δεν είναι και τόσο πρόθυµη, όσο τουλάχιστον θα θέλαµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Πρώτα απ’ όλα, η Κυβέρνηση έρχεται να ορίσει την αιγιαλίτιδα
ζώνη στα δώδεκα ναυτικά µίλια από τα υφιστάµενα έξι µόνο στην
περιοχή του Ιονίου και µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο και όχι σε
όλη την επικράτεια της χώρας.

Θα µου επιτρέψετε εδώ µία παρένθεση. Έχω προσωπικούς φί-
λους από τη Μάνη. Ένας από αυτούς µου έχει θέσει παραστα-
τικά το ερώτηµα: «Μπορεί κάποιος να µας δώσει µία λογική
εξήγηση γιατί η αποσκερή Μάνη, δηλαδή οι δυτικές ακτές, θα
έχουν δώδεκα µίλια, ενώ η προσηλιακή µόνο έξι; Γιατί το Λιµένι,
ο Μέζαπος και ο Γερολιµένας θα έχουν χωρικά ύδατα δώδεκα
ναυτικών µιλίων, ενώ το Πόρτο Κάγιο, η Κοκκάλα και ο Κότρωνας
µόνο έξι;».

Σε κάθε περίπτωση, ο περιορισµός αυτός αναδεικνύει την πο-
λιτική αδυναµία της Κυβέρνησης, αφού η επέκταση αφορά µόνο
στη δυτική πλευρά της χώρας. Δεν περιλαµβάνει την Κρήτη, δεν
περιλαµβάνει καν τα Κύθηρα και τα Αντικύθηρα. Δεν περιλαµβά-
νει τα νησιά µας, πλην αυτών του Ιουνίου. Δεν περιλαµβάνει καν
τη χερσαία ακτογραµµή µας από το Ταίναρο και πέρα. 

Αυτό φαίνεται ως αδυναµία που, µάλιστα, οµολογείται έµπρα-
κτα. Εάν υπάρχει κάποια άλλη αιτιολόγηση, παρακαλώ, έχουµε
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να την ακούσουµε.

Όσο, όµως, δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική κυβερνητική απάν-
τηση σ’ αυτά, εµείς θα επισηµαίνουµε τη διαµορφωµένη αδυνα-
µία στην εθνική µας πολιτική και το διαρκές έλλειµα στην εθνική
µας στρατηγική. 

Η αδυναµία αυτή αντικατοπτρίζει και την αποτυχία της πολιτι-
κής συµµαχιών της χώρας µας. Δεν έχει καµµία πραγµατική ση-
µασία η ιδιότυπη έπαρση µε την οποία προβάλλουµε την
προθυµία και την απαράβατη προβλεψιµότητα της υποταγής µας
προς τους δήθεν συµµάχους µας και δεν έχει και κανένα αποτέ-
λεσµα θετικό για τη χώρα. Κανείς από τους περίφηµους συµµά-
χους µας δεν έχει τη διάθεση και τη δυνατότητα να µας στηρίξει
ούτε καν σε θεµελιώδη ζητήµατα κυριαρχίας. Αυτό ισχύει για
όλους τους παραδοσιακά ονοµαζόµενους «συµµάχους», όπως
είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Γερµανία, η Γαλλία, όσο και για
τους νεότερους όπως είναι το Ισραήλ. Ας µη µιλήσουµε καθόλου
για το ΝΑΤΟ ούτε για την Ευρωπαϊκή Ένωση, της οποίας µέλος
η Τουρκία δεν είναι καν ακόµη.

Η αδυναµία µας αυτή, όµως, δεν µπορεί να αποδοθεί ούτε σε
δήθεν υστέρησή µας στους εξοπλισµούς. Ξέρετε πολύ καλά ότι
από τη Μεταπολίτευση και µετά, είµαστε πολύ καλοί πελάτες
όλων των εµπόρων όπλων και των βιοµηχανιών των χωρών που
προανέφερα. Ο δε ελληνικός λαός έχει πληρώσει πολύ βαριά
αυτές τις διαδικασίες και καλείται να το κάνει και πάλι σήµερα.

Σε κάθε περίπτωση, ο γεωγραφικός περιορισµός της επέκτα-
σης στο Ιόνιο και µέχρι το Ταίναρο αποτελεί µία ακόµη παραχώ-
ρηση προς όφελος της Τουρκίας. Μία πρόγευση έχουµε και µε

τις συµφωνίες µε Ιταλία και Αίγυπτο. Εκεί αποδεχθήκαµε και πε-
ριορισµένη επήρεια των νησιών, αλλά και ελλειµµατικό προσδιο-
ρισµό της ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, µόνο δυτικά της Κρήτης και µόνο
µέχρι τη µέση της Ρόδου. Ήταν κι αυτές παραχωρήσεις που εµ-
περιείχαν την παραδοχή ύπαρξης ιδιαίτερων συνθηκών όχι µόνο
στο Αιγαίο, αλλά ακόµα και στην Κρήτη, αφού µέρος της υφα-
λοκρηπίδας της κατελάµβανε το παράνοµο σύµφωνο της Τουρ-
κίας µε την κυβέρνηση Σάρατζ της Λιβύης.

Προχωρώντας στους προβληµατισµούς µας θέλω να σταθώ
στο άρθρο 4. Εδώ κατοχυρώνετε νοµοθετικά µία αδιάκριτη πα-
ραχώρηση στην άσκηση της εθνικής µας κυριαρχίας και, µάλι-
στα, όχι µόνο χωρίς να υπάρχει καµµία τέτοια υποχρέωσή µας,
αλλά εκ των προτέρων και µονοµερώς, παρακάµπτοντας την
αρχή της αµοιβαιότητας, που είναι βασική αρχή των διεθνών σχέ-
σεων.

Η παραχώρηση, µάλιστα, αυτή µπορεί να έχει ακόµη και αόρι-
στη διάρκεια. Ένας Υπουργός θα αποφασίζει για τη διάρκεια που
θα αφορά στα σκάφη που έχουν σηµαία κράτους-µέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ή είναι νηολογηµένα σε κάποιο από αυτά.
Τόση γενναιοδωρία προς τους ξένους αλιείς, την οποία δεν επι-
τάσσει κανένας κανόνας ενωσιακού δικαίου ή Διεθνούς Δικαίου
είναι ανεπίτρεπτη και παραµένει ανεξήγητη.

Θέλω να επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι, όπως αναφέραµε και
στην επιτροπή, θα έπρεπε να ακούσουµε στο Κοινοβούλιο και τις
απόψεις των Ελλήνων αλιέων, που οπωσδήποτε πλήττονται από
αυτή τη ρύθµιση.

Στη σηµερινή συγκυρία, µε επικείµενες τις διαπραγµατεύσεις
µε την Τουρκία, η κατάθεση αυτού του νοµοσχεδίου από την Κυ-
βέρνηση εκπέµπει λάθος µηνύµατα προς κάθε τρίτο και ιδίως
προς κάθε κακοπροαίρετο. Και δυστυχώς, αυτό δεν γίνεται κατά
λάθος.

Μια παρένθεση για την επικαιρότητα: Υπάρχει και η χρονική
σύµπτωση των επισκέψεων του Αλβανού Πρωθυπουργού σε Άγ-
κυρα και Αθήνα. Υπάρχουν δηµοσιεύµατα στον αλβανικό Τύπο
που µας προετοιµάζουν για παρελκυστική τακτική εκ µέρους των
Τιράνων στις µεταξύ µας διαπραγµατεύσεις. Και όλα αυτά σε ένα
διαµορφωµένο πλαίσιο ιδιάζουσας σύµπραξης µεταξύ Αλβανίας
και Τουρκίας.

Ο ελληνικός λαός, λοιπόν, θα πρέπει να γνωρίζει πού έχουν
φτάσει οι διαπραγµατεύσεις µας µε αυτή τη χώρα.

Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ, το εξής: Υπάρχει ήδη επεξεργασία
συνυποσχετικού για προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο ή όχι; Εν
τέλει, η χώρα µας συνεχίζει να στηρίζει τα συµφωνηµένα του
2009 ή µήπως η αλλαγή στάσης της Αλβανίας έχει συµπαρασύ-
ρει και τις δικές µας τότε θέσεις; Αναφέροµαι στις θέσεις της
τότε κυβέρνησης Καραµανλή, µε Υπουργό Εξωτερικών την κ.
Μπακογιάννη. Εγκαταλείπει η Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη
τις θέσεις αυτές; Υπάρχει, εν τέλει, κάποια αλλαγή στη σηµερινή
µας στάση σε σχέση µε αυτά που είχε συµφωνήσει η τότε κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας στην προοπτική κοινής προσφυγής
µε την Αλβανία στο Διεθνές Δικαστήριο;

Υπάρχει ένα βασικό ερώτηµα: Θα γίνει αυτή στη βάση της συµ-
φωνίας του 2009 και αν όχι, από πού ξεκινούµε σήµερα; Πάλι από
το σηµείο µηδέν;

Θα πρέπει, λοιπόν, να θυµίσω ότι η τότε Υπουργός Εξωτερικών
κ. Ντόρα Μπακογιάννη είχε επανειληµµένα τονίσει πως πρέπει
να παραµείνει σε ισχύ η συµφωνία για την ΑΟΖ που είχε υπογρα-
φεί µε την Αλβανία επί Κώστα Καραµανλή.

Θα αναφέρω ενδεικτικά και την τοποθέτησή της στη Διαρκή
Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων στις δώ-
δεκα-9-2019. Θυµόµαστε όλοι την κριτική που είχε ασκηθεί τότε,
ότι κακώς, δηλαδή, το 2009 η ελληνική πλευρά δεν προχώρησε
άµεσα στην ψήφιση και στην υπογραφή της τότε συµφωνίας, ότι
η καθυστέρηση άφησε περιθώρια στην άλλη πλευρά να εκµεταλ-
λευτεί την κρίση του Συνταγµατικού της Δικαστηρίου και να ανα-
τρέψει τα δεδοµένα.

Η συγκεκριµένη συµφωνία καθόριζε τις θαλάσσιες ζώνες των
δύο χωρών, µε βάση την αρχή της µέσης γραµµής. Όπως, όµως,
είναι γνωστό, ακυρώθηκε από το Συνταγµατικό Δικαστήριο της Αλ-
βανίας, δηλαδή από την εσωτερική έννοµη τάξη της µιας από τις
συµβαλλόµενες χώρες. Και όµως, κατά την άποψη έγκυρων διε-
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θνολόγων, η υπογραφή της συµφωνίας από τον Αλβανό Υπουργό
Εξωτερικών είναι δεσµευτική και παράγει πλήρη έννοµα αποτελέ-
σµατα.

Συνεπώς, η προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο µπορεί και
τώρα να γίνει στη βάση των συντεταγµένων που συµφωνήθηκαν
τότε και µε το ερώτηµα εάν ήταν νόµιµη η υπαναχώρηση της αλ-
βανικής πλευράς.

Υπάρχει ένα άλλο, η απόφαση του 2002 -σας το είπα και στην
επιτροπή- για την υπόθεση Νιγηρίας-Καµερούν, που δεν έκανε
αποδεκτή την υπαναχώρηση της Νιγηρίας.

Στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού διαλόγου, θέλω να επιση-
µάνω επίσης κάτι προς τους συναδέλφους της Συµπολίτευσης:
Το οµοιόµορφα επαναλαµβανόµενο ρητορικό σχήµα, ότι δήθεν
η Ελλάδα µεγάλωσε δεν είναι πραγµατικό, κύριοι συνάδελφοι και
επειδή δεν είναι πραγµατικό, παραµένει και ακατανόητο. Σε και-
ρούς ειρήνης, αυτή η επιχειρηµατολογία είναι προβληµατική. Η
χώρα µας απλώς ασκεί τώρα τα δικαιώµατα που απορρέουν από
τη Διεθνή Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της Θά-
λασσας, µε τριάντα οκτώ χρόνια καθυστέρηση και τουλάχιστον
µε εικοσιπέντε από τότε που κυρώθηκε από τη Βουλή των Ελλή-
νων. Τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο.

Καλό θα ήταν, λοιπόν, να αποφεύγεται αυτή η ρητορεία, κατ’
αρχάς, διότι δίνει λάθος µηνύµατα, αλλά κυρίως γιατί η λογική
σας µας οδηγεί σε αναγκαίες συγκρίσεις. Με αυτές θα πρέπει
να παραδεχτούµε ότι σε αυτά τα χρόνια η Τουρκία έχει πραγµα-
τικά αυξήσει την επιρροή της µε στρατιωτικές βάσεις σε επτά
χώρες και ναυτικές βάσεις σε τρεις. Μια από αυτές, µάλιστα,
είναι στη γειτονική µας Αλβανία.

Επιπλέον, έχει καταλάβει εδάφη τριών γειτονικών της κρατών,
της Κύπρου, της Συρίας και του Ιράν. Πρόσφατα δε, επεκτείνει
και την επιρροή της στο Ναγκόρνο Καραµπάχ και µάλιστα, µε τις
ευλογίες της Ρωσίας. Ήδη παρουσιάζεται ως αυτόκλητος υπο-
στηρικτής των νατοϊκών συµφερόντων στην περιοχή του Καυκά-
σου και επίσης, δεν διστάζει να θέτει σε κίνδυνο τη διεθνή ειρήνη
µε το παράνοµο τουρκολιβυκό σύµφωνο και τις δραστηριότητες
των ωκεανογραφικών της πλοίων, που χρησιµοποιούνται για την
εισαγωγή κυριαρχικών διεκδικήσεων.

Μην προσπαθείτε, λοιπόν, να εµφανίσετε τα σηµερινά γεγο-
νότα σαν έναν µεγάλο θρίαµβο για να ικανοποιήσετε το εσωτε-
ρικό ακροατήριο. Εάν, µάλιστα, στοχεύετε σε όσους βρίσκονται
στα δεξιά της πολιτικής γραµµής του κυρίου Πρωθυπουργού, θα
πρέπει να συνεκτιµήσετε και το πρόσφατο παρελθόν. Αυτοί µάλ-
λον δεν θα παραβλέψουν ούτε θα ξεχάσουν τις κυβερνητικές
αναδιπλώσεις σε µια σειρά από ζητήµατα που αποτελούσαν την
αιχµή της προεκλογικής σας εκφώνησης.

Ανάλογα ερωτήµατα και προβληµατισµοί υπάρχουν και για την
επικείµενη διαπραγµάτευση µε την Τουρκία. Αφού έχουν κλείσει
οι κόλποι και έχουν χαραχτεί γραµµές βάσης στη δυτική Ελλάδα,
γιατί δεν γίνεται το αντίστοιχο και στην υπόλοιπη επικράτεια,
όπως ενδεικτικά στην Κρήτη; Εδώ, όπως και στις συµφωνίες µε
την Αίγυπτο και την Ιταλία, η χώρα µας δείχνει ότι ζεύει το κάρο
µπροστά από το άλογο, ας µου επιτραπεί η έκφραση, όπως λέει
και ο λαός µας. Πρώτα κλείνονται οι κόλποι και χαράσσονται οι
γραµµές βάσης και µε βάση αυτά, ορίζεται το εύρος της αιγιαλί-
τιδας ζώνης και στη συνέχεια, διαπραγµατεύεται κάποιος µε το
παρακείµενο κράτος για τα όρια των γειτονικών θαλάσσιων
ζωνών.

Το ερώτηµα γιατί δεν το πράττουµε έχει ιδιαίτερη σηµασία, ει-
δικά εν όψει των συνοµιλιών που θα ξεκινήσουν στην Κωνσταντι-
νούπολη, σε µια ιδιαίτερα επιβαρυµένη ηµεροµηνία για την
ιστορική µας µνήµη.

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, στην πορεία για µια δια-
πραγµάτευση δεν πρέπει να βασιζόµαστε σε ρητορικά σχήµατα
που γεννούν αβάσιµες προσδοκίες. Αυτό από µόνο του δείχνει
ότι αρκούµαστε σε επιφανειακές και εντελώς βραχυπρόθεσµες
στοχεύσεις. Θα πρέπει να λειτουργήσουµε µε βάση τα αντικει-
µενικά δεδοµένα, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, τη διαµορφωµένη
νοµολογία και το ιστορικό υπόβαθρο. Είναι αναγκαίες, ουσιαστι-
κές, προπαρασκευαστικές ενέργειες, αλλιώς δεν µπορούµε να
µιλάµε για υπεύθυνη εθνική πολιτική.

Συνοψίζω για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και κλείνω µε αυτό:

Έχουµε µια απόλυτα αιτιολογηµένη και δικαιολογηµένη απρό-
θυµα θετική στάση. Δεν υπάρχει για µας δίληµµα υπέρ ή κατά
της αύξησης του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης. Το ζητούµενο
για µας -και εδώ διαφέρουµε από σας- είναι το πώς θα ωφεληθεί
ο τόπος από τον τρόπο που ασκούµε σήµερα τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα και αυτός είναι ο πραγµατικός πατριωτισµός.

Κλείνοντας, υπενθυµίζω ότι η κυριαρχία στη χώρα µας δεν µε-
γαλώνει µε µεγαλόστοµες ρητορικές διατυπώσεις, αλλά µε την
καθηµερινή πράξη που οφείλει να προστατεύει πραγµατικά τα
δικαιώµατα και το συµφέρον του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Εισερχόµεθα τώρα στον κατάλογο των οµιλητών, µε πρώτη
οµιλήτρια την κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµα-
στε σήµερα να αποφανθούµε για ένα νοµοσχέδιο που επί της ου-
σίας σχεδίασε η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα και φέρνει προς
ψήφιση η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Θέλω προκαταβο-
λικά να σηµειώσω ότι εµείς, στον ΣΥΡΙΖΑ, θα υπερψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο αυτό, τουλάχιστον επί της αρχής.

Παρ’ ότι , όµως, ο δρόµος προς το Κοινοβούλιο της σηµαντι-
κής αυτής οµολογουµένως νοµοθετικής πρωτοβουλίας ήταν
στρωµένος µε κόκκινο χαλί, ήταν, δηλαδή, ένας εύκολος πολιτι-
κός δρόµος, η Κυβέρνηση αυτή κατόρθωσε µε την τσαπατσου-
λιά, την ανικανότητα και τις φοβίες της να το µετατρέψει το τέλος
σε µια «πύρρεια νίκη». Έτσι, µετέτρεψε µια πολύ καλή και εύκολη
απόφαση για την Ελλάδα σε µια µεσοβέζικη απόφαση, όπου δί-
νουµε πολλά για να πάρουµε πίσω λίγα από αυτά που δικαιού-
µαστε σε ό,τι αφορά στα αλιευτικά δικαιώµατα των Ελλήνων
ψαράδων.

Θα εξηγήσω τι εννοώ. Το καλοκαίρι του 2020 έγινε η περι-
βόητη αυτή κοινή δήλωση Ελλάδας - Ιταλίας για τους πόρους
της Μεσογείου, η οποία προωθήθηκε προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Το περιεχόµενο αυτής της κοινής δήλωσης δεν µας έχει
γίνει γνωστό, πέραν από τις δηλώσεις των αρµόδιων Υπουργών.
Χρειάζεται να δούµε µε προσοχή ποιες είναι οι δεσµεύσεις που
αναλαµβάνονται µέσα από αυτή την κοινή δήλωση και µπορούν
να σχετίζονται µε το συζητούµενο σήµερα άρθρο 4 και ποιες
είναι οι συνέπειες από την ανάλογη επέκταση των χωρικών µας
υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Κρητικό και το Αιγαίο πέ-
λαγος. Η εξαίρεση του άρθρου 59 περί αµοιβαιότητας, επίσης,
µας προβληµατίζει πολύ σχετικά µε τις δεσµεύσεις που έχουν
συµφωνηθεί. Συνεπώς, θα πρέπει να δοθούν διευκρινίσεις σχε-
τικά µε την αλιεία από τα έξι ως τα δώδεκα ναυτικά µίλια, στον
παρόντα υπό ψήφιση νόµο, και να µελετήσουµε προσεκτικά τις
πιθανές δεσµεύσεις και τη δηµιουργία δεδοµένων. 

Το βασικό πολιτικό επιχείρηµα ότι όλα αυτά γίνονται για να δη-
µιουργήσουν ένα κακό προηγούµενο µε την Τουρκία θα ίσχυε,
αν και εφόσον κατοχυρώναµε τα θαλάσσια σύνορά µας ως τον
νότο µε την Ιταλία, όπως δικαιούµαστε, και συγχρόνως επεκτεί-
νουµε την αιγιαλίτιδα ζώνη στα δώδεκα ναυτικά µίλια νοτίως και
ανατολικώς της Κρήτης. Γι’ αυτό και στη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου στην αρµόδια επιτροπή χαρακτήρισα αυτό το νοµοσχέδιο
ως ένα νοµοσχέδιο «για γονδολιέρηδες του γλυκού νερού». Άλ-
λωστε ο κ. Μητσοτάκης µάς έχει συνηθίσει να είναι ακριβός στα
πίτουρα και φθηνός στο αλεύρι, όλο δυναµισµό και καταστολή
στο εσωτερικό, κι όταν πρόκειται για τα εθνικά µας θέµατα, κατά
την προσφιλή έκφραση της αδερφής του, της κ. Μπακογιάννη,
«κότα τρίλειρη». Και πώς να µην είναι άλλωστε, αφού τα καλο-
ταϊσµένα από αυτόν µέσα ενηµέρωσης διυλίζουν τον κώνωπα και
καταπίνουν αµάσητο το «ORUC REIS»; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί οι άνθρωποι της Κυβέρ-
νησης σήµερα είναι οι ίδιοι, που όταν βρίσκονταν στην αντιπολί-
τευση, µε αρχηγό τους τον Κυριάκο Μητσοτάκη, ζώθηκαν τα
άρµατα της επανάστασης για να προστατεύσουν δήθεν τη Μα-
κεδονία µας, στήνοντας πολιτικές κρεµάλες. Μόλις προχθές,
όµως, ο «επαναστάτης» Πρωθυπουργός, σαν καλός µαθητής, µε
τη γραβατούλα του, µε τη µασκούλα του, υποδέχτηκε εγκαρδίως
τον Υπουργό Εξωτερικών της Βόρειας Μακεδονίας κ. Οσµµάνι
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στο Μέγαρο Μαξίµου, ζητώντας από αυτόν να εφαρµόσει την
προδοτική, κατά τα άλλα, Συµφωνία των Πρεσπών. Με τον ίδιο
ακριβώς τρόπο έχει «κάνει γαργάρα» την αποθέωση της µεσαίας
τάξης, την αποθέωση της ανάπτυξης µε τις µπουλντόζες, τους
«εµίρηδες και τους κακοµοίρηδες», που δεν θα προλάβαιναν να
µεταφέρουν τις βαλίτσες µε τα λεφτά από το αεροδρόµιο για να
τα επενδύσουν στην ελληνική οικονοµία. 

Σήµερα, όµως, δεκαοκτώ µήνες µετά, το µόνο που έχει πραγ-
µατικά αποθεώσει ο κ. Μητσοτάκης -κι είναι ο πραγµατικός
λόγος για τον οποίο βρίσκεται στην εξουσία- είναι το άδειασµα
των ταµείων, το φαγοπότι µε τις απευθείας αναθέσεις και η δη-
µιουργία µιας νέας τάξης φανατικών συνδαιτηµόνων στο φαγο-
πότι, που απαρτίζεται από επιχειρηµατίες και µέσα ενηµέρωσης,
οι οποίοι θα τον προστατέψουν όταν µε το καλό -ελπίζω πολύ
σύντοµα- φύγει από τη διακυβέρνηση της χώρας, έτσι ώστε τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης να ασχολούνται την επόµενη ηµέρα
µε ανάξια λόγου ζητήµατα και να καταπίνουν αµάσητη την επο-
µένη «NOVARTIS». 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, την ίδια στιγµή, ενώ
η Ελλάδα διέθετε τεράστιες διπλωµατικές δυνατότητες µε την
Αλβανία, δεν αξιοποιήσατε καµµία από αυτές τις δυνατότητες.
Αντιθέτως, είχατε, και συνεχίζετε να έχετε, µια χαλαρή, αδιά-
φορη προσέγγιση στα εθνικά µας ζητήµατα µε την Αλβανία. Δη-
λαδή, δεν είστε µόνο «γονδολιέρηδες του γλυκού νερού» µε τις
µεγάλες χώρες, αλλά αυτό σας έχει γίνει συνήθεια και χρησιµο-
ποιείτε την ίδια προσέγγιση και µε τις µικρές. 

Αλήθεια, κύριε Δένδια, δεν µας είπατε ακόµα τι συζήτησε ο
Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης µε τον κ. Ράµα, στην προχθεσινή
του συνάντηση στο σπίτι του, που συνέπεσε µε την ανακοίνωση
της επανέναρξης των διερευνητικών συνοµιλιών µε την Τουρκία.
Γιατί απ’ ό,τι φαίνεται οι ρόλοι µε την Αλβανία έχουν αντιστραφεί,
εξαιτίας της αδυναµίας σας να χειριστείτε µε επάρκεια τον ευ-
ρύτερο διπλωµατικό χώρο των Βαλκανίων. Αντί η Ελλάδα να προ-
βάλλει, µε τη σωστή πάντα έννοια, τη δύναµή της στα Βαλκάνια,
καθώς είναι µια χώρα µέλος του ΝΑΤΟ, µια χώρα µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και έχει σηµαντικούς οικονοµικούς δεσµούς
µε όλες τις χώρες των Βαλκανίων, αντί λοιπόν να συµβεί αυτό, η
αδυναµία σας στη χάραξη αποτελεσµατικής, συνεκτικής εξωτε-
ρικής πολιτικής έχει δηµιουργήσει ήδη ένα κενό, το οποίο έρχε-
ται να το καλύψει και να επωφεληθεί από αυτό η Τουρκία. 

Η εξωτερική πολιτική, κύριε Δένδια, -κι αυτό το λέω για το σύ-
νολο της Κυβέρνησής σας- δεν γίνεται µε την απροϋπόθετη κα-
τασπατάληση δισεκατοµµυρίων, στη συγκέντρωση των οποίων
έχει συνεισφέρει µε αίµα ο Έλληνας φορολογούµενος, για την
αγορά την τελευταία στιγµή πανάκριβων οπλικών συστηµάτων.
Στην εξωτερική πολιτική, κύριε Δένδια, θα έπρεπε να γνωρίζετε
ότι οι επωφελείς συµµαχίες φτιάχνονται, συνάπτονται στη βάση
της ικανοποίησης των αµοιβαίων εθνικών συµφερόντων, και όχι
µε αγορές οι οποίες αφότου συµβούν παύουν να παράγουν οποι-
οδήποτε πολιτικό ή διπλωµατικό όφελος. 

Η Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα πέτυχε να επιλύσει µεγάλα
εθνικά ζητήµατα, προς όφελος του ελληνικού λαού, χωρίς να κα-
τασπαταλά τα δισεκατοµµύρια του ελληνικού λαού και χωρίς το
«ORUC REIS» να σουλατσάρει επί µήνες στη δυνητική Αποκλει-
στική Οικονοµική Ζώνη της χώρας µας. 

Τώρα ξεκινάτε τις διερευνητικές επαφές µε την Τουρκία, µε
µια ατζέντα που δεν είναι σε κανέναν γνωστή, και από την επί-
σκεψη του κ. Μάας στην Τουρκία η Ελλάδα φαίνεται ότι δεν είναι
στο τραπέζι, αλλά στο µενού. Ελπίζω να µην διαπράξετε κάποιο
εθνικό ιστορικό λάθος, διότι τότε δεν θα σας σώσει τίποτα πολι-
τικά, ούτε καν τα δεκάδες εκατοµµύρια που δίνετε στα µέσα ενη-
µέρωσης για να ωραιοποιούν την πολιτική σας ασχήµια. Και
ουδόλως, βέβαια, µε ενδιαφέρει για την Κυβέρνησή σας, αυτό,
όµως, που πραγµατικά µε ενδιαφέρει είναι να αποφύγουµε ένα
νέο εθνικό λάθος, για να µας µείνουν στο τέλος τα rafale, αλλά
να χάσουµε την ΑΟΖ. 

Ελπίζω, κύριε Δένδια, ότι εσείς και η Κυβέρνησή σας θα είστε
πολύ προσεκτικοί µε την Τουρκία, διότι, όπως πάντα, αυτή δεν
έχει να χάσει τίποτα και τα θέλει όλα. Και επιτέλους αυτός ο λαός
δεν µπορεί να δέχεται διαρκώς ταπεινώσεις από εσάς για τον
τρόπο µε τον οποίο χειρίζεστε τα εθνικά µας θέµατα, έχοντας

διαρκώς σκυµµένο το κεφάλι. Παριστάνετε τους «µάγκες» στα
Εξάρχεια και τους «λαπάδες» στις συνόδους κορυφής

Με αυτό, κύριε Δένδια, κλείνω, σηµειώνοντας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
υπερψηφίζει επί της αρχής και χαιρετίζει την επέκταση των χω-
ρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο, παρέα µε
τους Ιταλούς ψαράδες, κάτι το οποίο είναι ένα ζήτηµα, που πρέ-
πει επιτέλους, κύριε Υπουργέ, να µας το διευκρινίσετε. Ευελπι-
στούµε δε, από εδώ και στο εξής, να εντείνετε τις προσπάθειες
για τη δηµιουργία ενός ασφαλούς περιβάλλοντος για τη χώρα
µας. Η δηµιουργία ενός ασφαλούς περιβάλλοντος προϋποθέτει
και την κινητοποίηση των ευρωπαϊκών δυνάµεων, αλλά πρώτα
απ’ όλα προϋποθέτει την επίδειξη πραγµατικής πολιτικής βούλη-
σης και την προάσπιση των εθνικών µας δικαιωµάτων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Τζάκρη, και για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλείται τώρα να έρθει στο Βήµα από τη Νέα Δηµοκρα-
τία ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θα

ήθελα να αναφερθώ εν τάχει σε κάποια σηµεία που ανέφερε ο ει-
σηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κατρούγκαλος. Γνω-
ρίζω τη νοµική του εγκράτεια, αλλά πιστεύω ότι έκανε µια άσκηση
αντιπολιτευτικής πολιτικής µε κάποια σηµεία τα οποία ανέφερε,
κατακρίνοντας στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Πιστεύω ότι αυτή η
κριτική είναι βιαστική και πρόωρη, γιατί κατηγορήθηκε προσωπικά
ο Πρωθυπουργός όσον αφορά στο θέµα των κυρώσεων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης προς την Άγκυρα. Η διαφαινόµενη επιφυλακτι-
κότητα των ευρωπαϊκών κρατών απέναντι στην επιβολή αυστηρών
κυρώσεων δεν είναι ούτε πρωτοφανής ούτε ανυπέρβλητη. Κι
άλλες φορές στο παρελθόν οι Ευρωπαίοι έχουν καθυστερήσει
πολύ να συµφωνήσουν ή να συµµετάσχουν σε διεθνή καθεστώτα
κυρώσεων εις βάρος τρίτων χωρών µε παρεµβατική συµπεριφορά,
για να αλλάξουν τελικά µετά από κάποιον καιρό άποψη, όταν
πλέον υπήρχαν σαφείς ενδείξεις ότι δεν υπάρχει καµµία πιθανό-
τητα διπλωµατικής ή άλλου τρόπου εξόδου. 

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτού που λέω είναι η αρ-
χική αντίδραση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις αµερικανικές κυ-
ρώσεις κατά του Ιράν, το 1996, όταν κατέστη διεθνώς εµφανές
ότι αυτό επεδίωκε, είτε αυτόνοµα είτε σε συνεργασία µε διεθνή
δίκτυα παράνοµης εµπορίας πυρηνικής τεχνολογίας, όπως αυτό
του Πακιστανού Άµπντουλ Καντίρ Χαν, για ακόµη µια φορά να
αποκτήσει τεχνολογίες που σχετίζονταν µε την απόκτηση πυρη-
νικού οπλοστασίου. 

Θυµούνται, άραγε, όσοι ψέγουν σήµερα τις διπλωµατικές προ-
σπάθειες της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών,
αλλά και του Πρωθυπουργού ποια ήταν η τότε αντίδραση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στις αµερικανικές κυρώσεις; Η Ευρωπαϊκή
Ένωση είχε τότε ανακοινώσει την πρόθεσή της να προσφύγει
κατά των Ηνωµένων Πολιτειών στον Παγκόσµιο Οργανισµό Εµ-
πορίου, ενώ παράλληλα έθεσε σε ισχύ τον κανονισµό 2271/1996,
ο οποίος πρακτικά απαγόρευε στους πολίτες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να συµµορφώνονται µε οποιοδήποτε µη ενωσιακό διε-
θνές καθεστώς κυρώσεων. Η αντίδραση αυτή ανάγκασε την κυ-
βέρνηση Κλίντον να διαπραγµατευθεί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
διαδικασία που οδήγησε στη ντε φάκτο κατάργηση του νοµικού
πλαισίου κυρώσεων που είχε επιβάλει στο Ιράν η κυβέρνηση των
Ηνωµένων Πολιτειών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο µακροβιότερος Πρόεδρος της
επιτροπής εξωτερικών της αµερικανικής Γερουσίας και γνωστός
υποστηρικτής των διεθνών θεσµών και της διεθνούς συνεργα-
σίας, ο γερουσιαστής Γουίλιαµ Φουλµπράιτ, είχε πει σχετικά µε
το Διεθνές Δίκαιο: «Στον βαθµό που ακολουθείται το Διεθνές Δί-
καιο µάς προσφέρει σταθερότητα και τάξη, ενώ αποτελεί µέσο
για την πρόβλεψη της συµπεριφοράς αυτών µε τους οποίους
έχουµε αµοιβαίες νοµικές δεσµεύσεις.». 

Συµµεριζόµενη αυτή τη θεµελιώδη διαπίστωση για τη χρησι-
µότητα και τη λειτουργία του Διεθνούς Δικαίου, η Κυβέρνηση
αυτή έχει προχωρήσει µε σταθερά βήµατα στην ανάπτυξη ενός
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πλέγµατος διµερών και πολυµερών συµβάσεων, συνεργασιών
και επαφών µε τα γειτονικά, και όχι µόνο, κράτη, προωθώντας µε
αυτόν τον τρόπο την οικοδόµηση µιας νέας περιφερειακής αρχι-
τεκτονικής ασφάλειας και ευηµερίας στην Ανατολική Μεσόγειο.

Η ιστορική επέκταση των δυτικών χωρικών µας υδάτων στα
δώδεκα ναυτικά µίλια που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα
είναι ένα από τα πρώτα απτά αποτελέσµατα αυτής της κυβερνη-
τικής στρατηγικής. 

Το έδαφος για το σηµερινό νοµοσχέδιο προετοιµάστηκε µε τη
συνθήκη για την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών µεταξύ της
Ιταλίας και της Ελλάδος, η οποία κυρώθηκε τον περασµένο Αύ-
γουστο στην Εθνική Αντιπροσωπεία, καθώς και µε τη συµφωνία
µε την Αλβανία για την από κοινού προσφυγή στο Διεθνές Δικα-
στήριο της Χάγης για το ίδιο θέµα. Δυστυχώς, όµως, η Τουρκία
επιµένει να απορρίπτει το δίκαιο ως βάση των διεθνών σχέσεων
και συναλλαγών, προωθώντας παράνοµες και παράλογες απαι-
τήσεις και χρησιµοποιώντας απειλές σε µια προσπάθεια όπως
πάντα να επιβάλλει τις θέσεις της. 

Στο πλαίσιο αυτής της γενικότερης στάσης της και εκτός των
γνωστών σε όλους µας απειλών και ενεργειών εις βάρος της
χώρας µας, η Τουρκία έχει εµπλακεί σχεδόν σε όλα τα πολιτικά
και στρατιωτικά µέτωπα της Μέσης Ανατολής, του Καυκάσου,
ακόµα και της Αφρικής. Η Λιβύη, η Συρία, το Ιράκ, η Υεµένη, το
Σουδάν, το Ναγκόρνο Καραµπάχ πρόσφατα, η Ακτή του Ελεφαν-
τοστού, το Μάλι είναι µερικά από τα µέρη στα οποία η Τουρκία
έχει εµπλακεί είτε άµεσα είτε σε συνεργασία µε τοπικούς και άλ-
λους παράγοντες, δηµιουργώντας παντού προβλήµατα και διεκ-
δικώντας µια θέση σε κάθε τραπέζι διαπραγµατεύσεων. 

Κοινή συνισταµένη όλων αυτών των τουρκικών παρεµβατικών
ενεργειών φαίνεται πως είναι η πεποίθηση που κυριαρχεί στην
Άγκυρα ότι στο σύγχρονο, διεθνές και περιφερειακό σύστηµα η
Τουρκία πρέπει να είναι πάντοτε ο απαραίτητος εταίρος. Με
άλλα λόγια, στην Άγκυρα φαίνεται να πιστεύουν ότι όσα προβλή-
µατα και εάν δηµιουργήσει η Τουρκία, όλοι οι περιφερειακοί και
διεθνείς παίκτες, µικροί και µεγάλοι, θα πρέπει στο τέλος να της
κάνουν κάποιες συγκεκριµένες παραχωρήσεις. 

Τα πράγµατα, όµως, δεν φαίνεται να εξελίσσονται ακριβώς
όπως τα περίµεναν στην πρωτεύουσα της γειτονικής µας χώρας.
Απέναντι στην τουρκική επιθετική συµπεριφορά, η χώρα µας και
η πολιτική της ηγεσία αντιπαρέθεσε από την πρώτη στιγµή ένα
µείγµα ψύχραιµης αποφασιστικότητας και διπλωµατικής κινητι-
κότητας. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση εξήγγειλε και υλοποιεί το µεγαλύ-
τερο και πιο φιλόδοξο εξοπλιστικό πρόγραµµα της τελευταίας
δεκαετίας, ενώ προχωρεί και σε σηµαντική ενίσχυση του προσω-
πικού των Ενόπλων Δυνάµεων τόσο όσον αφορά στις παραγωγι-
κές στρατιωτικές σχολές όσο επίσης και στις προσλήψεις
επαγγελµατιών οπλιτών, όπως έχουµε δει πρόσφατα στην αρµό-
δια επιτροπή. 

Την ίδια στιγµή, κάποιες µεγάλες δυνάµεις και ορισµένα κράτη
της περιφέρειάς µας και όχι µόνο, αντί να υποχωρήσουν εµπρός
στις τουρκικές απαιτήσεις, επιβάλουν στοχευµένες κυρώσεις ή
αναθεωρούν τη µέχρι σήµερα στάση τους απέναντι στην Τουρ-
κία. Η δυναµική αυτή αποτελεί το καλύτερο υπόβαθρο για την
εντατικοποίηση των κυβερνητικών προσπαθειών ανάπτυξης ενός
πλέγµατος συµµαχιών και συνεργασιών µε τα κράτη που πλέον
αντιλαµβάνονται πλήρως το πραγµατικό µέγεθος του προβλήµα-
τος που λέγεται Τουρκία. Χώρες, όπως το Ισραήλ, η Αίγυπτος, η
Σαουδική Αραβία, η Ιορδανία και τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα
εντάσσονται πλέον σε µικρότερο ή µεγαλύτερο βαθµό στο
πλέγµα των αµυντικών και διπλωµατικών συνεργασιών της πα-
τρίδας µας, που η παρούσα Κυβέρνηση έχει επεκτείνει, εµβαθύ-
νει και καλλιεργήσει στον καλύτερο βαθµό. 

Ενδεικτικά, στο πλαίσιο αυτών των ενισχυµένων διεθνών δε-
σµών, στρατιωτικές µονάδες και προσωπικό από τις Ηνωµένες
Πολιτείες, τη Γαλλία, το Ισραήλ, την Αίγυπτο, τα Ηνωµένα Αρα-
βικά Εµιράτα και τη Σαουδική Αραβία συµµετέχουν σε κοινές
ασκήσεις και εκπαιδευτικά προγράµµατα των Ενόπλων µας Δυ-
νάµεων. Δυνάµεις της χώρας µας και της Κύπρου, σε συνεργα-
σία και µε το Ισραήλ, ιδρύουν διεθνές αεροπορικό εκπαιδευτικό
κέντρο στην Καλαµάτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
Την ίδια στιγµή, οι σύµµαχοί µας αποδεσµεύουν τεχνολογικά

προηγµένα οπλικά συστήµατα, για να διατεθούν προς πώληση
στις Ένοπλες Δυνάµεις µας, ενώ βρίσκεται υπό µελέτη η υλοποί-
ηση διεθνών συνεργασιών στον τοµέα της αµυντικής βιοµηχα-
νίας, όπως το γνωστό σε όλους µας και στα αρµόδια µέλη της
επιτροπής, πρόγραµµα αναβάθµισης των F-16 viper στην αερο-
πορική αµυντική βιοµηχανία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή θετική µας ψήφος
στο νοµοσχέδιο για την τµηµατική επέκταση των χωρικών µας
υδάτων αποτελεί και µια ψήφο στήριξης αυτής της ευρύτερης
κυβερνητικής εξωτερικής πολιτικής, όπως περιέγραψα ακροθι-
γώς προηγουµένως και πολιτικής ασφάλειας, η οποία πιστεύω
ότι απελευθερωµένη από ορισµένους αυτοπεριορισµούς του πα-
ρελθόντος κινείται στη σωστή κατεύθυνση µε σκοπό τη διαφύ-
λαξη της ειρήνης, την προστασία των κυριαρχικών µας
δικαιωµάτων και την εξυπηρέτηση των εθνικών συµφερόντων της
πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Δαβάκη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Καµίνης από το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάτι προσφέρεται για εθνική

συνεννόηση ή µάλλον εάν κάπου επιβάλλεται εθνική συνεννόηση,
αυτό είναι η εξωτερική πολιτική, γιατί αυτή οριοθετεί τις σχέσεις
µας µε τον υπόλοιπο κόσµο πάνω σε µία ευρεία πολιτική βάση
και σε βάθος χρόνου. 

Σε αδρές γραµµές, αυτό το έχουµε καταφέρει, χωρίς να ση-
µαίνει ότι δεν υπήρξαν και δύσκολες στιγµές, πολύ δύσκολες
στιγµές ειδικά στα θέµατα του Κυπριακού και της ονοµασίας της
Βόρειας Μακεδονίας, όπου οικοδοµήθηκαν συστηµατικά ολόκλη-
ρες πολιτικές καριέρες µέσα από τον λαϊκισµό και την εθνικιστική
δηµαγωγία. 

Το αποτέλεσµα είναι ότι επί δεκαετίες ένα θέµα δευτερεύον,
το θέµα της ονοµασίας της γείτονος χώρας, επιβάρυνε υπέρµε-
τρα τη διεθνή θέση της χώρας, ενώ το Κυπριακό βρίσκεται σή-
µερα σε δυσµενέστατη φάση για τα εθνικά δίκαια.

Στο θέµα, πάντως, που συζητάµε σήµερα, δεν ξέρω ποια Νέα
Δηµοκρατία να πιστέψω: Αυτήν που αντιτάχθηκε σε αντίστοιχη
πρωτοβουλία ούτε δύο χρόνια πριν ή τη σηµερινή που το φέρνει
προς ψήφιση στη Βουλή; Και µάλιστα σε ένα θέµα, την τµηµατική
ή συνολική επέκταση των δώδεκα µιλίων, για το οποίο υπήρξε
µια εθνική γραµµή τις τελευταίες δεκαετίες. 

Επιχειρηµατολόγησαν κατά της τµηµατικής επέκτασης σηµαν-
τικές προσωπικότητες της πολιτικής ζωής του τόπου και γνώστες
του θέµατος. Και όµως, σε ένα τόσο δύσκολο και ευαίσθητο
θέµα η Νέα Δηµοκρατία επέλεξε να έχει άλλη στάση ως αντιπο-
λίτευση και άλλη ως Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις σχέσεις µας µε τη γείτονα
Τουρκία επικράτησε κατά καιρούς µία άποψη που ήθελε να αφή-
νει τα πάντα για αργότερα µε την ελπίδα ότι αύριο οι συσχετισµοί
θα είναι καλύτεροι για τα εθνικά µας θέµατα. Όµως, οι συνεχείς
µεταθέσεις στο µέλλον κατά κανόνα αποβαίνουν εις βάρος µας.
Οι εξελίξεις στο Κυπριακό ειδικά το τελευταίο διάστηµα, όπως
είπα, το επιβεβαιώνουν αυτό µε τον πιο ανάγλυφο τρόπο. Κάθε
πέρσι και καλύτερα. Με το διάβα του χρόνου, δηλαδή, διαπιστώ-
νουµε κάθε φορά ότι η προηγούµενη λύση που µας προσφέρ-
θηκε ήταν καλύτερη από τη σηµερινή. 

Οι διεθνείς συσχετισµοί για τη χώρα µας σήµερα δεν είναι και
οι καλύτεροι δυνατοί, αλλά δεν είναι και οι χειρότεροι. 

Κατ’ αρχάς, οι συσχετισµοί µε την εξ ανατολών γείτονα χώρα.
Η Τουρκία αντιµετωπίζει σήµερα πολύ σοβαρά οικονοµικά προ-
βλήµατα. Χάνει παραδοσιακές συµµαχίες, προκαλεί ανταγωνι-
σµούς και φόβους για µεγαλοϊδεατισµό και νεοθωµανικά
σύνδροµα, προβληµατίζει όλο τον κόσµο µε την επιθετικότητά
της, την ακατάσχετη διεθνή πολυπραγµοσύνη της, την ανάµειξή
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της σε ζητήµατα άλλων χωρών. Την ίδια στιγµή, οι όποιες ελάχι-
στες φωνές εντός της χώρας αυτής υπέρ του διαλόγου, υπέρ
µιας σχέσης πιο λειτουργικής και συνεργατικής µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση δεν πρέπει να αφεθούν σε µια δηµόσια ατζέντα
που δεν θα τους δίνει ελπίδα, που δεν θα τους δίνει προοπτική
για τη χώρα τους να γίνει πιο σύγχρονη και δηµοκρατική, µια
χώρα που θα σέβεται τους διεθνείς κανόνες. 

Από την άλλη πλευρά, η θέση της χώρας µας -έστω και µε πολ-
λές δυσκολίες τα τελευταία χρόνια- βελτιώνεται, ενώ τα επόµενα
χρόνια αναµένεται να βελτιωθεί και η αµυντική µας ισχύς. 

Ευνοϊκότεροι, πάντως, είναι και οι συσχετισµοί σε διεθνές επί-
πεδο µε τη νέα κυβέρνηση στις Ηνωµένες Πολιτείες, µε τις νέες
συµµαχίες της χώρας µας, ιδίως µε το Ισραήλ, έργο που ξεκί-
νησε από την κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου προ δεκαε-
τίας, τη σχέση µας µε τον αραβικό κόσµο και βεβαίως, και µε µια
Ευρώπη, που παρά την ατολµία ορισµένων ηγέτιδων χωρών, η
πλειονότητα έχει πλέον καλή γνώση της συµπεριφοράς της
Τουρκίας. Όλα αυτά δηµιουργούν ένα θετικό υπόβαθρο. 

Κατά συνέπεια, εµείς στηρίζουµε την επιλογή της Κυβέρνησης
στην τµηµατική επέκταση των δώδεκα µιλίων και βεβαίως τη στη-
ρίζουµε και στην επέκταση στην Κρήτη. Είµαστε υπέρ µιας ενερ-
γητικής εξωτερικής πολιτικής, µε αυτοπεποίθηση, µε καλή
προετοιµασία και συνεργασίες, που κλείνει εκκρεµότητες µε
τους γείτονες, που διασφαλίζει τα αυτονόητα εθνικά δικαιώµατα
µας, όπως αυτά κατοχυρώνονται στο Διεθνές Δίκαιο. 

Στηρίξαµε τις πρόσφατες συµφωνίες µε την Αίγυπτο, την Ιτα-
λία, την παραποµπή µαζί µε την Αλβανία σε διεθνές δικαιοδοτικό
όργανο, αλλά στηρίζουµε έχοντας υπ’ όψιν ότι η ενεργητική εξω-
τερική πολιτική, για να µην εκφυλιστεί σε έναν διεθνή ακτιβισµό
χωρίς πυξίδα, οφείλει να υπηρετεί έναν µακροπρόθεσµο σχεδια-
σµό, µια στρατηγική, µια µεγάλη εικόνα και ασφαλώς θα κριθεί
από τα αποτελέσµατα. Γι’ αυτό και αναµένουµε από την Κυβέρ-
νηση να δούµε έναν συνολικό σχεδιασµό επί των ζητηµάτων της
εξωτερικής πολιτικής µε χρονικό βάθος και σε συνεννόηση και
συνεργασία µε τις άλλες δηµοκρατικές δυνάµεις του τόπου. Κά-
ποια στιγµή αυτό πρέπει να επισφραγιστεί σε ένα Συµβούλιο Αρ-
χηγών ενώπιον της Προέδρου της Δηµοκρατίας. Αυτό δεν
σηµαίνει πως δεν είµαστε θετικοί στον διάλογο. Ο διάλογος θα
ήταν και θα είναι πάντα προτιµότερος από κάθε άλλη ενέργεια.
Είναι ένας δρόµος από τον οποίο µόνο να κερδίσουν έχουν οι
δύο λαοί. Διάλογος όµως δεν σηµαίνει ότι µπορεί να συζητάς
εσαεί και για τα πάντα. Όταν ένας διάλογος δεν φέρνει αποτέ-
λεσµα, υπάρχει το Διεθνές Δίκαιο και οι διαδικασίες που εκεί
προβλέπονται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πολιτική κρίση που
βίωσε η χώρα µας την τελευταία δεκαετία, τα διάφορα εθνικι-
στικά µυθεύµατα που σκοπίµως καλλιεργήθηκαν από ορισµέ-
νους, η Ελλάδα έχασε, όχι µόνο πλούτο αλλά και ευκαιρίες να
εδραιώσει τη θέση της στα Βαλκάνια, στη Μεσόγειο και στον
κόσµο. Ας το έχουµε αυτό πολύ καλά υπ’ όψιν µας για τη χώρα
που κάθε φορά παραλαµβάνουµε και τη χώρα που κάθε φορά
παραδίδουµε στην επόµενη κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καµίνη, και για την τήρηση του χρόνου. 
Παρακαλείται τώρα ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα

Δηµοκρατία να πάρει τον λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς αµφιβολία η σηµερινή συ-

νεδρίαση του ελληνικού Κοινοβουλίου έχει ιστορική σηµασία και
η διαπίστωση αυτή δεν είναι τετριµµένο ρητορικό σχήµα, γιατί
µε τη δική µας ψήφο, µε την ψήφο όσων έχουµε την τιµή να εκ-
προσωπούµε τον ελληνικό λαό, θα επεκτείνουµε την επικράτεια
της πατρίδας για πρώτη φορά από το 1947, όταν ενσωµατώθηκε
στον εθνικό κορµό η Δωδεκάνησος. 

Η σηµερινή σηµαντική αυτή εξέλιξη οφείλεται σε δύο αρετές
που επέδειξε η παρούσα Κυβέρνηση στην πρωτόγνωρη και δυ-
σχερή περίοδο που έχει την ευθύνη για τις τύχες του τόπου. Η
µία είναι η αποφασιστικότητα και η δεύτερη είναι η διπλωµατική
δεινότητα, ένας συνδυασµός που όταν εκδηλώνεται στη σωστή
αναλογία, επιφέρει θετικά αποτελέσµατα και επιτυχίες. Και µε

αυτόν τον συνδυασµό της επιτυχίας, την αποφασιστικότητα και
την ενεργή διπλωµατία, οφείλουµε να πορευθούµε και στη συ-
νέχεια στο γεµάτο προκλήσεις έδαφος των εθνικών µας θεµά-
των, ώστε το 2021, η χρονιά-ορόσηµο που συµπληρώνονται
διακόσια χρόνια από τη µεγάλη εθνικοαπελευθερωτική επανά-
σταση των Ελλήνων κατά του οθωµανικού ζυγού, να βρει την Ελ-
λάδα και τον Ελληνισµό ακόµη ισχυρότερους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθ’ όλο το περασµένο έτος η
χώρα, πέραν της πανδηµίας, αντιµετώπισε αλλεπάλληλες τουρ-
κικές απειλές και προκλήσεις. Αρχικώς υπήρξε η εισβολή των µε-
ταναστών υπό τουρκική καθοδήγηση στα σύνορα του Έβρου. Η
επίθεση αναχαιτίστηκε. Η Τουρκία στηλιτεύθηκε ως υποκινούσα
τις µεταναστευτικές ροές. Κερδίσαµε συµµάχους εντός της Ευ-
ρώπης, ενώ µια σειρά από έργα και δράσεις οχυρώνουν πλέον
τη χερσαία συνοριακή γραµµή στη Θράκη.

Στη συνέχεια, στη διάρκεια του θέρους, οι προσπάθειες της
Άγκυρας να δηµιουργήσει τετελεσµένα στο Αιγαίο έπεσαν στο
κενό µε την κινητοποίηση του στόλου και της αεροπορίας. 

Στο ευρωπαϊκό επίπεδο, παρά το γεγονός ότι δεν έχουν επι-
βληθεί ακόµη κυρώσεις στην Τουρκία εξαιτίας της επικράτησης
µικροεθνικών συµφερόντων κάποιων κρατών, εντούτοις η Άγ-
κυρα έχει καταδειχθεί ως αυτή που προβαίνει σε επιθετικές ενέρ-
γειες και παραβιάζει το Διεθνές Δίκαιο. 

Ταυτοχρόνως, για πρώτη φορά εδώ και πολλά χρόνια έχει ξε-
κινήσει ένα εξοπλιστικό πρόγραµµα, το οποίο στοχεύει στη δη-
µιουργία ενός αδιαπέραστου τείχους στη θάλασσα και στον
αέρα, αλλά και στην ενίσχυση στρατηγικών συµµαχιών µακράς
πνοής.

Το διπλωµατικό µας κρεσέντο οδήγησε ακόµη σε σηµαντικές
συµφωνίες µε χώρες του αραβικού κόσµου, αλλά και στις συµ-
φωνίες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο που καθορίζουν τις θαλάσ-
σιες ζώνες. Αυτή µε την Αίγυπτο, µάλιστα, ήρθε να ακυρώσει
στην πράξη το παράνοµο τουρκικό µνηµόνιο µε την κυβέρνηση
της Τρίπολης. 

Επίσης, η συµφωνία µε τα Τίρανα για τη διαδικασία οριοθέτη-
σης των θαλάσσιων ζωνών και την προσφυγή στο Δικαστήριο της
Χάγης, εκτός από ένα κοµβικό σηµείο στις σχέσεις των δύο
χωρών έδωσε και το ορθό µήνυµα προς την Τουρκία και την πο-
λιτική που ακολουθεί στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Και τώρα φτάσαµε στην επέκταση των χωρικών µας υδάτων
στο Ιόνιο Πέλαγος µέχρι το Ταίναρο, η οποία συνιστά µια πρώτη,
ίσως αρκετά καθυστερηµένη, αλλά πλέον έµπρακτη άσκηση ενός
αναφαίρετου δικαιώµατος που διαθέτει η χώρα µας βάσει του
Διεθνούς Δικαίου, του Δικαίου της Θάλασσας, αλλά και του ευ-
ρωπαϊκού κεκτηµένου, όπως προσφυώς επισήµανε ο Υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Δένδιας, πρωτεργάτης αυτής της εντατικής
διπλωµατικής αντεπίθεσης της χώρας που καταγράφεται σε
όλους αυτούς τους µήνες. 

Η διαπίστωση αυτή είναι ξεκάθαρο µήνυµα προς τον τουρκικό
αναθεωρητισµό και όσους τον υποθάλπουν φανερά ή υπόγεια.
Η Ελλάδα δεν απεµπολεί τα δικαιώµατά της ούτε πρόκειται να
αποστεί από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, υποχωρώντας σε απειλές
και πιέσεις. Και αυτό έχει, νοµίζω, καταστεί σαφές εν όψει των
διερευνητικών επαφών µε τη γείτονα και την προσπάθειά της να
διευρύνει αυθαιρέτως την ατζέντα, εντάσσοντας ανύπαρκτα ζη-
τήµατα, όπως την αποστρατικοποίηση των νήσων του ανατολι-
κού Αιγαίου. 

Επιπλέον, επειδή πολύς λόγος γίνεται για την διεξαγωγή πεν-
ταµερούς για το Κυπριακό, είναι αυτονόητο ότι η Ελλάδα στηρί-
ζει σταθερά την Κυπριακή Δηµοκρατία για µια δίκαιη λύση χωρίς
παρωχηµένες εγγυήσεις και κατοχικά στρατεύµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιθυµούµε ειρηνικές σχέσεις
µε την Τουρκία, αλλά είναι η Τουρκία που επιµένει σε επικίνδυνα
οράµατα για «γαλάζιες πατρίδες», για νεο-οθωµανισµούς και
παντουρκισµούς. Είναι η Τουρκία που καταπατά τις αρχές του
Διεθνούς Δικαίου, που στέλνει ερευνητικά, γεωτρητικά και πολε-
µικά πλοία σε ύδατα που δεν της ανήκουν. 

Η Ελλάδα είναι µία χώρα που σέβεται το Διεθνές Δίκαιο και
επιδιώκει την ειρηνική συνύπαρξη και αυτό το έχει αποδείξει. Σε
καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να αποδεχθεί οιαδήποτε κατα-
πάτηση των κυριαρχικών της δικαιωµάτων. Γι’ αυτό και παρά το
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βαρύ κόστος, προβαίνει στην ενίσχυση της αποτρεπτικής της
ικανότητας µε τους αναγκαίους εξοπλισµούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εάν πράγµατι η Άγκυρα επιθυµεί την επίλυση της διαφοράς

στην οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών, δεν έχει παρά να απο-
δεχθεί την πλήρη εφαρµογή όσων επιτάσσει το Διεθνές Δίκαιο. 

Ο καθορισµός ΑΟΖ µε την Ιταλία και την Αίγυπτο, αλλά και η
συµφωνία σύναψης συνυποσχετικού µε την Αλβανία για προ-
σφυγή στη Χάγη για την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών επι-
βεβαιώνουν ότι όταν πορευόµαστε µε σχέδιο, αυτοπεποίθηση και
επιµονή, µπορούµε να πετυχαίνουµε τους στόχους µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Χαρακόπουλε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο στην κ. Μπακογιάννη, η
οποία βεβαίως ήταν πρώτη. Λόγω της ενασχόλησής της µε την
επιτροπή θα µιλήσει αµέσως µετά και ύστερα µπαίνουµε κανο-
νικά στη ροή των οµιλητών. 

Κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορεί να µην παρατηρήσει κάποιος, κύριε Πρόεδρε, ότι

χαρακτηρίζει έντονη χαρά τις οµιλίες όλων των Βουλευτών σή-
µερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Νοµίζω ότι είναι το δεύτερο στη
σειρά νοµοσχέδιο που συζητάµε στην Ολοµέλεια, για το οποίο
υπάρχει µια γενική συµφωνία από όλες τις πτέρυγες της Βουλής.
Πρώτα ήταν το νοµοσχέδιο για την προµήθεια των rafale, όπου
εισήχθη προς συζήτηση στην Ολοµέλεια και σχεδόν το σύνολο
της Αντιπολίτευσης ψήφισε θετικά. Σήµερα έχουµε, κύριε
Υπουργέ, το νοµοσχέδιο για την επέκταση στα δώδεκα ναυτικά
µίλια που εισέρχεται προς συζήτηση στην Ολοµέλεια από το
Υπουργείο Εξωτερικών.

Πήρα τον λόγο να µιλήσω διότι η εκλογική περιφέρεια από την
οποία προέρχοµαι είναι µια περιφέρεια την οποία αφορά το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι είναι πραγµατικά µια θετική
εικόνα το γεγονός ότι συζητάµε σήµερα την επέκταση των δώ-
δεκα ναυτικών µιλίων στην ελληνική Βουλή. 

Ο Υπουργός Εξωτερικών έχει την ιδιαιτερότητα να προέρχεται
από την περιοχή αυτή -παρ’ όλο που εκλέγεται πλέον στην
Αθήνα- και γνωρίζει τον αγώνα που έδωσαν όλες οι κυβερνήσεις
τα προηγούµενα χρόνια για να γίνει πράξη το σηµερινό νοµοσχέ-
διο. Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι πολύ σηµαντικό. Όλοι πρέπει να
το αναγνωρίσουµε αυτό. 

Θετικά, κύριε Υπουργέ, ακούσαµε και τη σηµερινή σας τοπο-
θέτηση στην Ολοµέλεια για το γεγονός ότι δεν είναι η τελευταία
πράξη αυτή που συζητάµε, αλλά όπως είπατε συγκεκριµένα στα
Πρακτικά, «η επέκταση των χωρικών υδάτων στην Κρήτη θα
αφορά και στο ανατολικό τµήµα».

Είναι πολύ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, το γεγονός ότι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας έβαλε µυαλό και υιοθετεί ακόµα µια
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, για την
επέκταση των χωρικών υδάτων ως δικαίωµά µας και ανατολικά
της Κρήτης. Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι η Νέα Δη-
µοκρατία πλέον υιοθετεί το σύνολο των προτάσεών, όσον αφορά
στην εξωτερική πολιτική, του ΣΥΡΙΖΑ. Πραγµατικά δεν έχει ξα-
ναγίνει στην πολιτική ιστορία της χώρας. Νοµίζω ότι είναι πάρα
πολύ θετικό.

Σε ποιο, όµως, περιβάλλον γίνεται αυτή η συζήτηση; Αυτή η συ-
ζήτηση γίνεται στην έναρξη των διερευνητικών επαφών µε την
Τουρκία σε επίπεδο αρχικά, εξ όσων καταλαβαίνω, συµβούλων
των Προέδρων και των Πρωθυπουργών της κάθε χώρας. Στη συ-
νέχεια, φαντάζοµαι, ότι θα προκύψει και η συζήτηση σε υψηλό-
τερο επίπεδο, σε επίπεδο Υπουργών Εξωτερικών, Πρωθυπουργών
και Προέδρων των χωρών αυτών. 

Προφανώς είναι θετικό το γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία, για
µία ακόµα φορά, αφήνει στην άκρη τις διάφορες «κορώνες» που
ακούγονταν από νυν Βουλευτές και πρώην διεθνολόγους της
που έβαζαν διάφορα ζητήµατα όσον αφορά τις σχέσεις µας µε

την Τουρκία. Το γεγονός, δηλαδή, ότι αυτήν τη στιγµή οικειοποι-
είστε ακόµα µία εθνική θέση, θα πω εγώ, για το ένα και µοναδικό
ζήτηµα που αφορά στις σχέσεις µας µε την Τουρκία, νοµίζω ότι
και αυτό βαίνει καλώς, αρκεί στη συνέχεια της πορείας αυτής να
µην ξεφύγετε από αυτή σας την άποψη. 

Θέλω όµως, κύριε Υπουργέ -και δεν αφορά σε εσάς αυτό,
αφορά όµως στο σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας που µι-
λούσε στην προηγούµενη Βουλή από αυτό το Βήµα- να θυµίσω το
τι λέγανε τα προηγούµενα χρόνια νυν Υπουργοί της Κυβέρνησής
σας. Ξαναλέω ότι δεν αφορά σε εσάς. Αφορά νυν Υπουργούς
αυτής της Κυβέρνησης ή πρώην Υπουργούς της Κυβέρνησης ή
πρώην τοµεάρχες της Νέας Δηµοκρατίας. 

Όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ανακοίνωσε την αύξηση στα δώδεκα ναυτικά
µίλια στο Ιόνιο, κύριε Υπουργέ, τότε ο τοµεάρχης Εξωτερικών
και ο τοµεάρχης Άµυνας της Νέας Δηµοκρατίας έλεγαν ότι χω-
ρίζουµε τη χώρα στα δύο, ότι χωρίζουµε τη χώρα στη µέση. 

Σήµερα, λοιπόν, παίρνετε το θάρρος να ανασκευάσετε αυτή
σας την άποψη, να µην την τοποθετείτε πάλι στον δηµόσιο διά-
λογο. Καταλαβαίνω τον διαχωρισµό αντιπολίτευσης και κυβέρ-
νησης, κάτι που δεν αφορά στον ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς έχουµε ενιαία
θέση σε αυτό. Εσείς παρεκκλίνετε των θέσεών σας αναλόγως
την κοινοβουλευτική θέση στην οποία βρίσκεστε. Χαίροµαι που
αναιρείτε την προηγούµενη άποψή σας και δεν χωρίζετε τη χώρα
στα δύο, αλλά πραγµατικά κάνετε κάτι, το οποίο είναι πατριω-
τικό. Αυξάνετε, όπως καλά είπε ο κ. Χαρακόπουλος, µετά το 1947
την έκταση της χώρας. Ευελπιστούµε να συνεχίσετε αυτή σας
την άποψη.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, να σας θυµίσω -να θυµίσω και στους
νεότερους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είναι πάρα
πολλοί εδώ σήµερα, ένας νοµίζω- ότι ο νυν Υπουργός Εργασίας,
ο κ. Χατζηδάκης, έλεγε για τη Συµφωνία των Πρεσπών -αν θυµά-
στε καλά- ότι ανταλλάξαµε τις συντάξεις µε το όνοµα της Βο-
ρείου Μακεδονίας.

Χαίροµαι ιδιαίτερα για το γεγονός ότι προχθές µε ένα tweet
σας, µε µια δηµόσια δήλωσή σας στα social media ανακοινώσατε
το τι κερδίζουµε από τη Συµφωνία των Πρεσπών. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικό να το λέτε αυτό δηµοσίως, κύριε Υπουργέ. Καλό
θα ήταν να κάνετε και µαθήµατα στους διεθνολόγους Βουλευτές
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας για το τι
πετύχαµε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Είναι θετικό το γεγονός ότι αποµονώσαµε την Τουρκία όσον
αφορά στον χώρο των Βαλκανίων. Το λέτε ακόµα και εσείς. Και
αυτό φάνηκε βεβαίως από το γεγονός ότι ο Πρόεδρος της Αλ-
βανίας, ο κ. Ράµα, µε τον οποίον πολλοί εξ ηµών έχουµε και µία
-θα έλεγε κάποιος- σχέση, άλλαξε ρότα και από ακραιφνής φίλος
της Τουρκίας µετατράπηκε σε έναν Ευρωπαίο ηγέτη, ο οποίος
έχει στρέψει τα µάτια του προς την Ευρώπη και πλέον θέλει να
αυξήσει τη φιλία του µε την Ελλάδα. 

Καλό θα ήταν όµως -σωστά ο κ. Κατρούγκαλος το τοποθέ-
τησε- να µας ενηµερώσετε τι συζητήσατε και ο Πρωθυπουργός
και εσείς µε τον Πρόεδρο Ράµα στην τελευταία συνάντηση που
κάνατε. 

Θέλω, κύριε Υπουργέ -νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες θα το στη-
λιτέψουν αυτό- χωρίς να αυξάνουµε τον ευρωσκεπτικισµό στην
Αίθουσα, να δούµε και τον ρόλο της Ευρώπης όσον αφορά στην
Τουρκία. Διότι καλώς εµείς λέµε αυτά που λέµε. Επειδή, όµως,
πολλοί από την Ολοµέλεια λένε ότι ανήκουµε πρώτα στην Ευ-
ρώπη και µετά στη χώρα µας -εγώ δεν είµαι αυτής της άποψης,
αλλά δεν είναι της ώρας να το συζητήσουµε- δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ, πρέπει η Ευρώπη να αναλάβει αυτές τις πρωτοβουλίες
που πρέπει να αναλάβει και οι κυρώσεις έναντι της Τουρκίας να
γίνουν πράξη. Διότι σε θεωρητικό επίπεδο καλά τα πάµε, σε επί-
πεδο οµιλιών. Όµως, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι η ώρα
αυτές οι κυρώσεις να γίνουν πραγµατικότητα, έτσι ώστε η Τουρ-
κία να πάψει να τοποθετείται δηµοσίως µε τον τρόπο που τοπο-
θετήθηκε χθες ή σήµερα, αν δεν κάνω λάθος, ο Υπουργός
Εξωτερικών. 

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σεβό-
µενοι τον ρόλο µας στην Εθνική Αντιπροσωπεία, σεβόµενοι την
ιστορία του κόµµατός µας και µη θέλοντας να διασαλεύσουµε
αυτή µας την πολιτική θέση θα ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο,
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εν αντιθέσει µε τον τρόπο και τον ρόλο που εσείς ασκείτε πολι-
τική. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ντόρα Μπακογιάννη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια ωραία µέρα για τη

Βουλή σήµερα. Είναι µια ωραία µέρα, διότι πράγµατι ψηφίζουµε
και θα ψηφίσουµε ενωµένοι ένα σχέδιο νόµου που επιτρέπει στην
Ελλάδα να µεγαλώσει την κυριαρχία της. Η Ελλάδα γίνεται πιο
ισχυρή όχι µόνο στη συµβολική αξία του πράγµατος, όχι µόνο
στα λόγια, αλλά ουσιαστικά, πρακτικά, κυριαρχικά. 

Η Ελλάδα του 2021 επεκτείνει την επικράτειά της και γίνεται
ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έστω και αν µερικοί από
εσάς δυσκολεύονται να το παραδεχθούν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο
αποτελεί µέρος µιας ευρύτερης προσεκτικά χαραγµένης διπλω-
µατικής στρατηγικής, που εδώ και δεκαοκτώ µήνες αποδίδει καρ-
πούς. Δεν είναι προϊόν σπασµωδικών κινήσεων εντυπωσιασµού,
που θα έπλητταν την αξιοπιστία της χώρας και την ισχύ των επι-
χειρηµάτων της. 

Το 2020 η Ελλάδα προχώρησε στρατηγικά και διπλωµατικά
στο κλείσιµο όλων των εκκρεµοτήτων στο δυτικό µέτωπο. Υπο-
γράφηκε η διµερής συµφωνία οριοθέτησης θαλάσσιων ζωνών µε
την Ιταλία, υπογράφηκε η αντίστοιχη µε την Αίγυπτο, ενώ ήδη µε
την Αλβανία έχουν ξεκινήσει οι διαδικασίες διαλόγου και επίλυ-
σης της οριοθέτησης των θαλάσσιων ζωνών µε προσφυγή στο
Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. 

Επιπλέον, το σχέδιο νόµου ακολουθεί κατά σειρά το προ-
εδρικό διάταγµα για το κλείσιµο των κόλπων και τη χάραξη ευ-
θείων γραµµών βάσης στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου,
σύµφωνα µε τις επιταγές της Σύµβασης του Μοντέγκο Μπέι.
Αυτό είναι ουσιώδες και δεν πρέπει να το παραγνωρίζουµε,
καθώς η χώρα µας ίσως ήταν από τις λίγες παγκοσµίως που δεν
είχαν υιοθετήσει, µέχρι πριν από λίγες µέρες, ευθείες γραµµές
βάσης για τον υπολογισµό της αιγιαλίτιδας ζωής και κατ’ επέ-
κταση της υφαλοκρηπίδας της. 

Η αλληλουχία, λοιπόν, αυτών των κινήσεων, αγαπητοί συνά-
δελφοι, δεν υπαγορεύεται από την τύχη. Δεν έρχεται τυχαία σή-
µερα ο καθορισµός του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στο Ιόνιο
στα δώδεκα µίλια και όχι µόνο δεν είναι τυχαίο, αλλά ανταποκρί-
νεται πλήρως στην πραγµατικότητα που αυτήν τη στιγµή διαµορ-
φώνεται στη Μεσόγειο. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε υπευθυνότητα, µε
σεβασµό τόσο στους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, αλλά και
στις αρχές καλής γειτνίασης, προχωράει µε όπλο τη διπλωµατία
και τον διάλογο στην επίλυση των εκκρεµοτήτων κυριαρχίας και
κυριαρχικών δικαιωµάτων στο Ιόνιο.

Αποδεικνύεται, λοιπόν, ότι αυτή η προσεκτικά χαραγµένη
στρατηγική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποτε-
λέσµατα. 

Και περνάω τώρα στη δεύτερη φάση, στην οποία αναφέρθη-
καν όλοι οι συνάδελφοι που µίλησαν από αυτό το Βήµα σήµερα.
Ξεκινά µια καινούργια φάση διερευνητικών επαφών µε την Τουρ-
κία. Άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή και τον φίλο µου τον κ. Κα-
τρούγκαλο, τους ισχυρισµούς του και τις αγωνίες του. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι όλοι όσοι έχουµε περάσει από το
Υπουργείο Εξωτερικών ξέρουµε τι σηµαίνει «διερευνητικές επα-
φές». Όµως, επειδή µε ακούει ο ελληνικός λαός, να το ξαναπώ.
Οι διερευνητικές επαφές είναι άτυπες συνοµιλίες, οι οποίες διε-
ξάγονται για να µπορεί η κάθε πλευρά να καταθέσει τις απόψεις
της, µε στόχο µία πιθανή επίλυση των θεµάτων ή, τουλάχιστον,
µε στόχο να έχουµε ένα συνυποσχετικό, για να µπορέσουµε να
πάµε στο Διεθνές Δικαστήριο. 

Τι προβλέπει η Συνθήκη του Μοντέγκο Μπέι; Διότι µιλάµε τώρα
για πάρα πολύ συγκεκριµένο πράγµα. Με βάση τη Συνθήκη του
Μοντέγκο Μπέι προσερχόµαστε στις διερευνητικές επαφές. Τι
λέει, λοιπόν, αυτή η συνθήκη σε δύο διαφορετικά άρθρα; Ότι αν
δύο χώρες έχουν την ίδια άποψη περί της ιδίας υφαλοκρηπίδας

ή των θαλάσσιων ζωνών επί της υφαλοκρηπίδας, τότε είναι υπο-
χρεωµένες να διαλεχθούν µεταξύ τους και εάν δεν καταφέρουν
να βρουν κάποια συνεννόηση µεταξύ τους, τότε να συµφωνή-
σουν να πάνε στη διεθνή δικαιοδοσία. 

Αυτό λέει η Συνθήκη του Μοντέγκο Μπέι. Δεν υπάρχει κανένα
άλλο διεθνές κείµενο Διεθνούς Δικαίου, το οποίο να λέει ότι µια
χώρα είναι υποχρεωµένη να συζητήσει µονοµερείς διεκδικήσεις
της άλλης χώρας. Δεν υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι, αυτό! Δεν
υπάρχει πουθενά γραµµένο! 

Και επειδή, εντάξει, ορισµένοι συνάδελφοι είναι καινούργιοι σε
αυτό το θέµα, είναι καινούργιοι στην ενασχόλησή τους µε την
εξωτερική πολιτική, θα πω ότι εµείς οι παλαιότεροι γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά ότι δεν υπάρχει Υπουργός Εξωτερικών ή Πρω-
θυπουργός της χώρας, ο οποίος ποτέ να έχει δώσει διαφορετική
εντολή από αυτήν την οποία όλοι γνωρίζουµε και η οποία –επα-
ναλαµβάνω- βασίζεται στο Διεθνές Δίκαιο. 

Άρα, ορθώς η Ελλάδα, κατά τη γνώµη µου, προσέρχεται στις
διερευνητικές επαφές. Γιατί οι διερευνητικές επαφές είναι «στε-
νός κορσές» για την Τουρκία; Γιατί δύο φορές η Τουρκία –θα µου
επιτρέψετε να πω- «έστριψε διά του αρραβώνος» και δεν προ-
σήλθε στις διερευνητικές επαφές, κύριοι συνάδελφοι; Διότι ακρι-
βώς οι διερευνητικές επαφές έχουν αυτό το πλαίσιο συνοµιλιών
και επειδή είναι πολύ συγκεκριµένο το πλαίσιο και επειδή αυτό
είναι πράγµατι πολύ στενό για την Τουρκία –κυρίως µε όλα αυτά
τα οποία έχει κατά καιρούς θεωρήσει ότι έχει δικαίωµα να πει-
δυσκολεύεται και έτσι µε κόπο και πόνο προσέρχεται στις διε-
ρευνητικές επαφές. 

Όµως, η Ελλάδα δεν άλλαξε σε τίποτα στάση. Ό,τι είπε ο Πρω-
θυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, ακριβώς το ίδιο πράγµα εφαρµό-
ζεται σήµερα και αυτή ήταν η θέση της Ελλάδας από την αρχή.
Δεν έκανε καµµία τούµπα. Γύρισαν πίσω τα πλοία και αφού γύρι-
σαν πίσω τα πλοία, εµείς είµαστε έτοιµοι να καθίσουµε στο τρα-
πέζι των διερευνητικών επαφών µε αυτοπεποίθηση και σιγουριά. 

Θέλω, όµως, να κάνω µια τελική παρατήρηση, την οποία νιώθω
ανάγκη να κάνω. Παρακολούθησα µε πάρα πολύ µεγάλη προ-
σοχή χθες τις δηλώσεις του κ. Τσαβούσογλου και τις δηλώσεις
του Γερµανού Υπουργού των Εξωτερικών. Οι δηλώσεις του κ.
Τσαβούσογλου είναι οι αναµενόµενες. Ο Τσαβούσογλου είναι σε
πίεση κ.λπ. και αρχίζει και λέει και λέει και λέει. 

Όµως, είπε κάτι, το οποίο δεν θα έπρεπε να µείνει αναπάντητο
από τον Γερµανό Υπουργό Εξωτερικών, το οποίο είναι εξαιρετικά
βαρύ και όταν θα γίνει η επικοινωνία –φαντάζοµαι- του Έλληνα
Υπουργού Εξωτερικών µε τον Γερµανό Υπουργό Εξωτερικών, θα
πρέπει να µας εξηγήσει: Χάθηκε στη µετάφραση η ευθεία απειλή
κατά της Ελλάδος; Δεν µεταφράστηκε και δεν την κατάλαβε ή
την κατάλαβε και έµεινε µουγκός; Διότι αν την κατάλαβε και
έµεινε µουγκός, τότε εµείς έχουµε δικαίωµα σε ολόκληρη την
Ευρωπαϊκή Ένωση να βγούµε και να πούµε ότι αυτό δεν µπορεί
να είναι η θέση εταίρου εντός της Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Ξεκά-
θαρα πράγµατα! Οι καλοί λογαριασµοί κάνουν τους καλούς φί-
λους. Δεν νοείται µία χώρα εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης να
απειλεί µία χώρα εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και Υπουργός Εξω-
τερικών ευρωπαϊκής χώρας να µην απαντά. 

Θέλω να ελπίζω, κύριοι συνάδελφοι, επειδή τα τουρκικά είναι
µια δύσκολη γλώσσα και επειδή η µετάφραση στα γερµανικά
ενίοτε µπορεί να έχει κενά, ότι η απάντηση του Γερµανού Υπουρ-
γού Εξωτερικών είναι ότι η φράση αυτή δεν µεταφράστηκε.
Θέλω να το ελπίζω ειλικρινώς. Εάν όµως δεν είναι έτσι, τότε ναι,
η Ελλάδα δικαιούται να εκφράσει εντονότατα τη δυσαρέσκειά
της απέναντι στη χθεσινή θέση. 

Τα λέω όλα αυτά για να καταλήξω λέγοντας ότι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ποτέ οι επαφές, ο διάλογος οποιασδήποτε µορ-
φής µε την Τουρκία δεν ήταν εύκολος. Η Τουρκία δεν θέτει
σήµερα για πρώτη φορά θέµατα. Διαβάζω και ακούω ότι είναι µια
άλλη Τουρκία. Καµµία άλλη Τουρκία δεν είναι! Η Τουρκία εδώ
και πάρα πολλά χρόνια θέτει θέµα αποστρατικοποίησης των
νήσων, θέτει θέµα εναερίου χώρου, θέτει θέµα µειονοτικό, τα
θέτει όλα κάθε φορά. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς θα απαντή-
σουµε στο ίδιο επίπεδο.

Η Ελλάδα, λοιπόν, προσέρχεται µε αυτοπεποίθηση, µε σιγου-
ριά σε αυτές τις διερευνητικές επαφές, κρατώντας µικρό καλάθι
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για όσους εκφράζονται υπεραισιόδοξα, αλλά µε τη βεβαιότητα
ότι το Διεθνές Δίκαιο είναι µε το µέρος µας, δηλαδή τα επιχειρή-
µατά µας είναι βασισµένα στο Διεθνές Δίκαιο και άρα δεν έχουµε
απολύτως τίποτα να φοβηθούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Μπακογιάννη.

Τον λόγο έχει τώρα –πάµε µε τη σειρά των οµιλητών- ο κ. Σε-
νετάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά ο κ. Νικόλαος
Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Ορίστε, κύριε Σενετάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τον Ιούλιο του 2019 ο ελληνικός

λαός έδωσε εντολή διακυβέρνησης στον Κυριάκο Μητσοτάκη και
τη Νέα Δηµοκρατία να αλλάξει πολιτικές σε µείζονα θέµατα σε
µία εποχή όπου οι συνθήκες αλλάζουν.

Στα εθνικά µας θέµατα, ωστόσο, φαίνεται ότι προκύπτει κάτι
περισσότερο: Είναι η αλλαγή της εξωτερικής µας πολιτικής που
άλλαξε τις συνθήκες.

Μία τέτοια περίπτωση είναι ο νόµος που συζητάµε σήµερα.
Προσέξτε: Σήµερα δεν συζητάµε µόνο την επέκταση των χωρι-
κών υδάτων από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Αλίµονο! Αυτό
είναι δικαίωµα που µας εκχώρησε πριν από χρόνια η Σύµβαση
για το Δίκαιο της Θάλασσας. Σήµερα συζητάµε γιατί ασκούµε το
δικαίωµα τώρα και γιατί µερικώς, δηλαδή µόνο στο Ιόνιο και όχι
ολικώς, δηλαδή στα νότια της Κρήτης και το Αιγαίο.

Συζητάµε, όµως, και το πως η νέα εξωτερική πολιτική της Κυ-
βέρνησης άλλαξε τις συνθήκες, για να αποκτηθεί η ευχέρεια να
αλλάξει και το δόγµα του «παντού ή πουθενά» που επικρατούσε
µέχρι σήµερα -και ορθώς- στην εξωτερική µας πολιτική.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το δόγµα του «παντού ή που-
θενά» προέκυψε λόγω των συνθηκών που δηµιούργησε το τουρ-
κικό casus belli ως αντίδραση της Τουρκίας στη Σύµβαση για το
Δίκαιο της Θάλασσας. Δεν ήταν η επιλογή της Ελλάδας. Ήταν
απάντηση στο στρατηγικό δίληµµα «επέκταση ή πόλεµος». Η ελ-
ληνική διπλωµατία έπρεπε να βρει τρόπο να διατηρήσει το δι-
καίωµα της επέκτασης έως ότου αποφασίσει να το ασκήσει,
χωρίς όµως να θεωρηθεί ότι δεν το ασκεί λόγω της απειλής πο-
λέµου. Κατέληξε, λοιπόν, τότε να παραπέµψει την άσκηση του
δικαιώµατος στο µέλλον. Προσέξτε, όµως: Ο λόγος δεν ήταν η
απειλή του πολέµου. Ο ουσιαστικός λόγος ήταν γιατί η Ελλάδα
έπρεπε να δώσει χώρο και χρόνο στον διάλογο και τη συνεν-
νόηση, που η ίδια η Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας προ-
βλέπει. Αυτή είναι µία πάρα πολύ κρίσιµη παράµετρος που
παραγνωρίζεται στον δηµόσιο διάλογο.

Η συνθήκη προβλέπει ότι η οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών,
η οποία είναι άµεσα συνυφασµένη µε το εύρος των χωρικών υδά-
των, γίνεται σε συνεννόηση και συµφωνία µε τα όµορα κράτη.
Και αν αυτή η συµφωνία δεν επιτυγχάνεται διµερώς, τότε συµ-
φωνείται η παραποµπή σε τρίτο δικαιοδοτικό όργανο.

Δεδοµένης, λοιπόν, της απροθυµίας των όµορων κρατών -
πόσω µάλλον της άρνησης της επιθετικής Τουρκίας- να συµφω-
νήσουν µε την Ελλάδα την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών, η
µονοµερής άσκηση του δικαιώµατος από την Ελλάδα θα ερχόταν
σε σύγκρουση µε το ίδιο το πνεύµα της διεθνούς συνθήκης που
της το παραχωρούσε. Πολύ περισσότερο θα συγκρουόταν µε
αυτή καθαυτή τη στρατηγική επιλογή της χώρας να προτάσσει
το Διεθνές Δίκαιο στις διεθνείς σχέσεις της, να είναι διεθνώς µία
νοµοταγής χώρα.

Όπως, λοιπόν, η στρατηγική επιλογή του σεβασµού του Διε-
θνούς Δικαίου δεν υποκρύπτει ενδοτισµό, αλλά αντιθέτως απο-
πνέει ρεαλισµό, έτσι και το δόγµα τού «παντού ή πουθενά» ήταν
µέχρι σήµερα µια επιλογή σωφροσύνης και ρεαλισµού.

Ωστόσο, είναι αλήθεια ότι η παραποµπή της επίλυσης ενός
προβλήµατος στο µέλλον δεν είναι λύση, είναι διαιώνιση µίας εκ-
κρεµότητας και οι εκκρεµότητες κάποια στιγµή πρέπει να κλεί-
νουν.

Αυτό υποτίθεται ότι ήθελε να κάνει ο κ. Κοτζιάς µε την επέ-
κταση των δώδεκα ναυτικών µιλίων στο Ιόνιο. Ο κ. Κατρούγκα-
λος, που τον διαδέχτηκε τότε, σήµερα ζητά εξηγήσεις από την

Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επειδή τότε ως αξιωµατική
αντιπολίτευση αντέδρασε στην άκαιρη αλλαγή του δόγµατος
«παντού ή πουθενά». Ως συνήθως, ο κ. Κατρούγκαλος και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ λένε τη µισή αλήθεια. Συµφωνούν µε την τµηµατική άσκηση
κυριαρχίας, για να ισχυριστούν ότι η Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρ-
νηση εφαρµόζει µία ορθή πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ τότε, που λανθα-
σµένα η Νέα Δηµοκρατία απέρριπτε ως αξιωµατική
αντιπολίτευση. Αποκρύπτουν, ωστόσο, ότι οι συνθήκες τότε δεν
ευνοούσαν µία τέτοια αλλαγή και ως συνήθως αλλοιώνουν την
αλήθεια.

Ποια είναι η αλήθεια; Αν η Ελλάδα τότε, χωρίς συµφωνίες µε
τις όµορες χώρες, προχωρούσε σε µονοµερή επέκταση των χω-
ρικών υδάτων µόνο στο Ιόνιο και νότια της Κρήτης, όχι µόνο θα
δυσαρεστούσε τις Ιταλία, Αλβανία και Αίγυπτο, αλλά -το κυριό-
τερο- θα έκανε το λάθος που επί χρόνια απέφευγε.

Αντιλαµβάνεστε ότι µία τέτοια αλλαγή στρατηγικής δεν θα
έκλεινε εκκρεµότητες, αλλά θα ήταν ευθεία υπονόµευση των
εθνικών συµφερόντων.

Και εδώ ακούσαµε το άλλο µέρος της κριτικής, «γιατί η πάγια
στρατηγική του «παντού ή πουθενά» αλλάζει µε τη στρατηγική
της τµηµατικής επέκτασης της κυριαρχίας; Γιατί από το «που-
θενά» δεν πάµε στο «παντού»;».

Η απάντηση είναι απλή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: Είναι οι
τρεις συµφωνίες που πέτυχε ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νίκος
Δένδιας µε την Ιταλία, την Αίγυπτο και την Αλβανία, συµφωνίες
που προέκυψαν µε την παρότρυνση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
συµφωνίες που µετέβαλαν τις συνθήκες και επέτρεψαν σήµερα
τη σταδιακή και χωρίς εθνικούς κινδύνους επέκταση της εθνικής
κυριαρχίας µέχρι την ολοκληρωτική.

Έτσι φτάσαµε να µεγαλώνουµε σήµερα την Ελλάδα. Έτσι αλ-
λάζουµε τις συνθήκες στην περιοχή, διότι η αλλαγή των συνθη-
κών ήταν ο στόχος της νέας στρατηγικής που σχεδίασε και
εφάρµοσε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µία στρατηγική
που άρχισε να ξεδιπλώνεται τον περασµένο Φεβρουάριο στον
Έβρο, τότε που ακυρώθηκε η «εργαλειοποίηση» του λαθροµε-
ταναστευτικού τόσο µε την αποτροπή των ατάκτων στα σύνορα
όσο και µε την αναγνώριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι τα ελ-
ληνικά σύνορα είναι ευρωπαϊκά σύνορα. Είναι στρατηγική που
εφαρµόστηκε στο Αιγαίο το περασµένο καλοκαίρι, τότε που οι
Ένοπλες Δυνάµεις όχι µόνο ακύρωσαν την προσπάθεια αµφισβή-
τησης κυριαρχικών δικαιωµάτων, αλλά µετέφεραν και τον φόβο
για τις επιπτώσεις ενός θερµού επεισοδίου στην άλλη πλευρά,
στρατηγική που ανέδειξε τον κίνδυνο του νεοοθωµανικού επε-
κτατισµού και συµπαρέσυρε µία σειρά από χώρες -προεξέχου-
σας της Γαλλίας- στη συγκρότηση ενός µετώπου ανασχέσεως
αυτής της επεκτατικότητας, στρατηγική που ενεργοποίησε το
εργαλείο των ευρωπαϊκών κυρώσεων.

Το αποτέλεσµα αυτής της στρατηγικής είναι η Τουρκία να γυ-
ρίσει στο τραπέζι της συνεννόησης για την οριοθέτηση των θα-
λάσσιων ζωνών στη βάση του Διεθνούς Δικαίου κατά το πρότυπο
των συµφωνιών µε την Ιταλία, την Αίγυπτο και την Αλβανία.

Αποτέλεσµα αυτής της στρατηγικής είναι και ο νόµος που
υπερψηφίζεται σήµερα σχεδόν καθολικά από όλα τα κόµµατα
του ελληνικού Κοινοβουλίου και αναγνωρίζεται από το µεγαλύ-
τερο µέρος του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Σενετάκη.

Να ετοιµάζεται τώρα ο κ. Καραθανασόπουλος και µετά ο κ.
Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Μέχρι να ετοιµαστεί το έδρανο, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών «Κύρωση της Πολυµερούς Σύµβασης για την εφαρ-
µογή των µέτρων που σχετίζονται µε τις φορολογικές συµφωνίες
για την πρόληψη της διάβρωσης της φορολογικής βάσης και της
µετατόπισης κερδών».

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
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Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας µιλώντας από αυτό εδώ
το Βήµα ανέφερε ότι πρόκειται για µια ιστορική συµφωνία. Αλή-
θεια, ιστορική συµφωνία για ποιον; Διότι, βεβαίως, η επέκταση
στα δώδεκα µίλια στη βάση του Διεθνούς Δικαίου της Θάλασσας
αποτελεί δικαίωµα του κάθε κράτους. Όµως, ο καθοριστικός πα-
ράγοντας για το ΚΚΕ µε βάση τον οποίο εξετάζει την κάθε συµ-
φωνία, το κάθε νοµοσχέδιο είναι ποιον υπηρετεί, ποιανού τα
συµφέροντα υπηρετεί η συγκεκριµένη συµφωνία. Υπηρετεί τα
συµφέροντα των εργαζοµένων, τα λαϊκά συµφέροντα ή υπηρετεί
τα συµφέροντα της αστικής τάξης και των µεγάλων οικονοµικών
οµίλων; Ποιοι µπορεί να πανηγυρίζουν για τη συγκεκριµένη συµ-
φωνία της επέκτασης; 

Οι πρώτοι που µπορούν να πανηγυρίζουν είναι οι ενεργειακοί
όµιλοι, οι πολυεθνικές εταιρείες εκµετάλλευσης των κοιτασµά-
των υδρογονανθράκων, στις οποίες έχουν παραχωρηθεί τα ενερ-
γειακά οικόπεδα στο Αιγαίο, παραχώρηση η οποία έγινε «για
τριάκοντα αργύρια», γιατί έτσι κι αλλιώς η εκµετάλλευση των κοι-
τασµάτων θα γίνει προς όφελός τους για τη διασφάλιση της κερ-
δοφορίας τους. Πρόκειται για µία παραχώρηση η οποία δεν
απαντά στην ενεργειακή φτώχεια που πλήττει ευρύτερα λαϊκά
στρώµατα, ούτε βεβαίως µπορεί να απαντήσει στη διασφάλιση
της ενεργειακής ασφάλειας της Ελλάδας.

Επιβεβαιώνεται, δηλαδή, ότι στον καπιταλισµό τα οικονοµικά
συµφέροντα είναι αυτά τα οποία υπερισχύουν απέναντι στα κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα, γι’ αυτό και η µερική επήρεια των νησιών,
γι’ αυτό άλλωστε και στο άρθρο 4 υπάρχει το δικαίωµα αλιείας
σε ευρωπαϊκά, αλλά και ιδιαίτερα σε µεγάλα ιταλικά αλιευτικά
σκάφη, των οποίων το δικαίωµα αλίευσης στα χωρικά µας ύδατα
δεν γίνεται στη βάση της αµοιβαιότητας, αλλά γίνεται βεβαίως
σε βάρος των Ελλήνων ψαράδων.

Γιατί έρχεται τώρα η συγκεκριµένη συµφωνία-σύµβαση για την
επέκταση; Γιατί έρχεται είκοσι πέντε χρόνια µετά από την κύ-
ρωση στο ελληνικό νοµικό σύστηµα του Διεθνούς Δικαίου της
Θάλασσας;

Εδώ πρέπει να δούµε τη µεγάλη εικόνα. Ποια είναι αυτή; Είναι
η όξυνση των ανταγωνισµών στην περιοχή µας, στην ευρύτερη
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου ανάµεσα στους Αµερικά-
νους, το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση από τη µια µεριά και
από την άλλη ανάµεσα στη Ρωσία και την Κίνα, ανταγωνισµοί οι
οποίοι γίνονται για το µοίρασµα και το ξαναµοίρασµα των ενερ-
γειακών πηγών της περιοχής, για τον έλεγχο των αγορών στην
περιοχή, για τον έλεγχο των ενεργειακών, αλλά και των εµπορι-
κών δρόµων. 

Σε αυτό το πλαίσιο ξεδιπλώνεται και η στρατηγική της αστικής
τάξης της χώρας µας για γεωστρατηγική αναβάθµιση. Μια γεω-
στρατηγική αναβάθµιση η οποία εξυπηρετεί επί της ουσίας τους
επιχειρηµατικούς οµίλους και τα συµφέροντά τους, για να µπο-
ρέσουν να συµµετάσχουν και αυτοί στο πλιάτσικο που γίνεται σε
βάρος των λαών της περιοχής, για να αποσπάσουν και οι ελλη-
νικοί επιχειρηµατικοί όµιλοι ένα κοµµάτι από την πίτα. Αυτό βρί-
σκεται σε αντίθεση ακριβώς µε τα συµφέροντα της αστικής
τάξης της Τουρκίας και τους σχεδιασµούς, σχεδιασµούς και συµ-
φέροντα τα οποία κλιµακώνουν την επιθετικότητα της Τουρκίας
µε αµφισβήτηση των συνόρων και των κυριαρχικών δικαιωµάτων.
Μπλέκουµε, δηλαδή, όλο και πιο βαθιά στο κουβάρι των ανταγω-
νισµών και των αντιθέσεων που ξεδιπλώνονται και οξύνονται στην
περιοχή, γιατί ακριβώς στη βάση της γεωστρατηγικής αναβάθ-
µισης της χώρας πατάει και η όλο και µεγαλύτερη εµπλοκή της
µε τους αµερικανο-νατοϊκούς ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς
στην περιοχή. 

Έτσι, λοιπόν, δεν είναι τυχαία η αναβάθµιση των σχέσεων ανά-
µεσα στην Ελλάδα και τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής για
αµυντική και οικονοµική συνεργασία, µια αναβάθµιση των σχέ-
σεων που ξεκίνησε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και απογει-
ώθηκε µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µετατρέποντας
τη χώρα µας σε µια απέραντη αµερικανο-νατοϊκή βάση, παρα-
χωρώντας τα λιµάνια και τα ναυπηγεία σε επιχειρήσεις αµερικά-
νικων συµφερόντων και προχωρώντας σε συµµαχίες και µε άλλα
κράτη, όπως µε το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ.

Η Κυβέρνηση, τόσο η σηµερινή όσο και η προηγούµενη, έχει
αναθέσει τον ρόλο του θεµατοφύλακα των κυριαρχικών µας δι-

καιωµάτων στους ιµπεριαλιστικούς αυτούς οργανισµούς, στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή
Ένωση, οι οποίοι αποτελούν και τον παράγοντα αποσταθεροποί-
ησης της περιοχής. Πατάνε στη λογική τού «διαίρει και βασίλευε»
και µετατρέπονται σε παράγοντα αµφισβήτησης συνόρων και κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων. Επί της ουσίας, δηλαδή, και η σηµερινή
Κυβέρνηση βάζει «τον λύκο να φυλάξει τα πρόβατα».

Η κύρωση της µερικής επέκτασης στα δώδεκα µίλια µόνο όσον
αφορά στο Ιόνιο σε συνδυασµό µε την επανέναρξη των διερευ-
νητικών επαφών αποτελεί ένα ακόµη βήµα, κατά τη γνώµη του
ΚΚΕ, προετοιµασίας οδυνηρών συµβιβασµών, συµβιβασµών οι
οποίοι θα είναι σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων της
χώρας µας, σε βάρος του λαού, ακριβώς στο πλαίσιο της συν-
διαχείρισης στο Αιγαίο, αλλά και στην Ανατολική Μεσόγειο υπό
την οµπρέλα των αµερικανο-νατοϊκών συµφερόντων, αλλά και
των πολυεθνικών του πετρελαίου. 

Συµπερασµατικά η επέκταση στα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο υπη-
ρετεί ήδη τα στρατηγικά σχέδια της άρχουσας τάξης για τη γε-
ωστρατηγική της αναβάθµιση, για κλιµάκωση της αντιλαϊκής της
πολιτικής στο εσωτερικό σε βάρος των εργαζόµενων, των αυτο-
απασχολούµενων, των επαγγελµατιών της φτωχοµεσαίας αγρο-
τιάς, για την ικανοποίηση ακριβώς των συµφερόντων και των
αναγκών των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Είναι σε βάρος
του ελληνικού λαού και της εργατικής τάξης.

Αυτό απαντά και στο ποιος ακριβώς είναι και ο πρωτεργάτης,
ο εµπνευστής της επέκτασης σήµερα στα δώδεκα µίλια. Διότι
αυτό ακριβώς τέθηκε προηγουµένως. Ανέφερε ο κ. Κατρούγκα-
λος ότι αυτοί είναι εκείνοι που ξεκίνησαν, αυτοί που άνοιξαν τον
δρόµο προς αυτήν την κατεύθυνση. Έτσι, λοιπόν, αντί να ψά-
χνετε ποιος είναι ο εµπνευστής, εµείς λέµε καθαρά ότι εµπνευ-
στής και καθοδηγητής της συγκεκριµένης ενέργειας είναι η
αστική τάξη και η στρατηγική της, είναι τα συµφέροντα τα οποία
υπηρετείτε τόσο η σηµερινή Κυβέρνηση, όσο και τα άλλα κόµ-
µατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο πλαίσιο αυτά, λοιπόν και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν
υπάρχει και κανένα κενό στρατηγικής, όπως ισχυρίστηκε ο κ. Κα-
τρούγκαλος. Διότι έχετε την ίδια στρατηγική, δηλαδή την εξυπη-
ρέτηση των αµερικανο-νατοϊκών ιµπεριαλιστικών σχεδιασµών
στην περιοχή, τη γεωστρατηγική αναβάθµιση της αστικής τάξης
της χώρας µας και την κλιµάκωση της αντιλαϊκής πολιτικής στο
εξωτερικό. Γι’ αυτό και προς το συµφέρον των λαών, του ελλη-
νικού λαού και της εργατικής τάξης είναι η κλιµάκωση της πάλης,
είναι η οργάνωση του αγώνα τους από καλύτερες θέσεις, η κοι-
νωνική συµµαχία για να ανοίξει ο δρόµος για την ανατροπή. 

Γι’ αυτό και το ΚΚΕ δεν πρόκειται να συµβάλλει στο να καλ-
λιεργηθεί κλίµα αυταπάτης στον λαό, δεν έδωσε και δεν πρόκει-
ται να δώσει συναίνεση σε µια πολιτική που υπηρετεί τα
συµφέροντα των µονοπωλίων, τη γεωστρατηγική αναβάθµιση
των οικονοµικών συµφερόντων, σε µια πολιτική που εµπλέκει όλο
και πιο βαθιά την Ελλάδα στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. 

Γι’ αυτό ακριβώς και ψηφίζουµε «παρών» στη συγκεκριµένη
σύµβαση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καραθανασόπουλε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία

και µετά ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ, εκτός εάν έρθει να µι-
λήσει ο κ. Βαρουφάκης, περίπου στις 13.30’.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας θα µιλήσει στις 17.30’. 

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου εντάσ-

σεται σε έναν ευρύτερο εθνικό σχεδιασµό που υλοποιεί βήµα -
βήµα η Κυβέρνησή µας ενδυναµώνοντας την εθνική αποτρεπτική
και αµυντική ισχύ της χώρας. Η ελληνική εξωτερική πολιτική εγ-
καταλείπει την περίοδο της αδράνειας χαράσσοντας σταδιακά
µία ολοκληρωµένη εθνική στρατηγική. 

5938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Στεκόµαστε µε ψυχραιµία και τόλµη απέναντι στις σύνθετες
προκλήσεις ασφαλείας στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου
και στο εγγύς περιβάλλον και κυρίως απέναντι στον αναθεωρη-
τισµό και την παραβατικότητα της Τουρκίας. Παραµένουµε υπο-
δειγµατικά προσανατολισµένοι στις αρχές του Διεθνούς Δικαίου,
των κανόνων καλής γειτονίας και ενισχύουµε τις περιφερειακές
συµµαχίες, ενώ παράλληλα διευθετούµε τα εκκρεµή ζητήµατα
µε τα γειτονικά κράτη. Διαθέτοντας πλέον στη διπλωµατική µας
φαρέτρα τις δύο ιστορικές συµφωνίες µε την Ιταλία και την Αί-
γυπτο, διευθετούµε τη διαφορά µας µε τη γειτονική Αλβανία και
προσφεύγουµε µε συνυποσχετικό στο Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης και ταυτόχρονα ακυρώνουµε εν τοις πράγµασι τη «πειρα-
τική» συµφωνία Τουρκίας και µιας οµάδας Λιβύων. 

Σήµερα προβαίνουµε σε ένα ακόµη ισχυρό διπλωµατικό βήµα,
κύριε Υπουργέ, στην επέκταση των χωρικών υδάτων στη θαλάσ-
σια περιοχή του Ιονίου πελάγους και των Ιονίων Νήσων έως το
Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου. Στη συγκεκριµένη πε-
ριοχή από έξι ναυτικά µίλια φτάνουµε πλέον στα δώδεκα ναυτικά
µίλια χωρικών υδάτων και αντιστοίχως εναέριου χώρου. 

Τριάντα οκτώ χρόνια µετά την υπογραφή της Σύµβασης του
Μοντέγκο Μπέι και είκοσι πέντε χρόνια µετά την κύρωσή της από
το ελληνικό Κοινοβούλιο συζητούµε σήµερα για ένα ουσιώδες
και ιστορικό νοµοσχέδιο. 

Τη φετινή χρονιά που η χώρα γιορτάζει τα διακόσια χρόνια
µετά τη σύστασή της, η χώρα µεγαλώνει και ισχυροποιείται. Η
Ελλάδα πλέον δεν περιορίζεται απλά και µόνο στη θεωρητική επί-
κληση των δικαιωµάτων της. Στη νέα εποχή αξιοποιεί το Διεθνές
Δίκαιο και το εφαρµόζει πιστά για να κατοχυρώσει τα δικαιώµατά
της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεκδικώντας και υλοποιώντας
ένα αναφαίρετο δικαίωµα το οποίο εκπορεύεται από το Διεθνές
Δίκαιο και το δίκαιο της θάλασσας, στέλνουµε ένα ισχυρό και ξε-
κάθαρο µήνυµα προς κάθε κατεύθυνση: Η χώρα µας επιφυλάσ-
σεται να ασκήσει το µονοµερές δικαίωµα επέκτασης της
αιγιαλίτιδας ζώνης όταν εκείνη το αποφασίσει, φυσικά, πάντα
υπό τον γνώµονα του εθνικού συµφέροντος, όπως απεδείχθη µε
την πρώτη µεταπολεµική νίκη έναντι της Τουρκίας τον περα-
σµένο Μάρτιο στον εθνικά ευαίσθητο Έβρο. Η χώρα δεν υποκύ-
πτει και δεν εκβιάζεται. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, η απόφαση της εν λόγω
επέκτασης δεν γίνεται αποσπασµατικά ούτε στο κενό, αλλά την
κατάλληλη χρονική συγκυρία, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα δεδο-
µένα που υφίστανται σήµερα στο εγγύς γεωστρατηγικό µας πε-
ριβάλλον και τα οποία δύνανται να επηρεάσουν τη χώρα µας.
Αποτελεί, συνεπώς, µέρος µιας ευρύτερης και ενεργητικής δι-
πλωµατικής στρατηγικής της Κυβέρνησης η οποία έχει αρχίσει
και αποδίδει καρπούς τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες. 

Η χώρα µας έχει καταστεί ένας ισχυρός παίκτης της περιοχής
και ένας παράγοντας σταθερότητας, προωθώντας την ασφάλεια
και την ευηµερία, ενώ συνδυαστικά επιτυγχάνει την αύξηση της
µαχητικής ισχύος και της αποτρεπτικής ικανότητας των Ενόπλων
Δυνάµεων. Προβαίνει στον εκσυγχρονισµό αυτών και µάλιστα
απλόχερα -κάτι το οποίο καθυστέρησε το ελληνικό κράτος τα τε-
λευταία χρόνια- εφαρµόζοντας επιτυχώς σ' ό,τι αφορά στη
φρούρηση των συνόρων µας το ενιαίο δόγµα ασφάλειας και άµυ-
νας στην περιοχή των χερσαίων υδάτων µας, αλλά και στα θα-
λάσσια. Αυτό συνδυαστικά µε το αντίστοιχο, κύριε Υπουργέ, του
δόγµατος της αποτροπής διά της ισχύος, θωρακίζει αµυντικά τα
χερσαία και τα θαλάσσια σύνορα σε όλο το µήκος, εφαρµόζον-
τας φυσικά σ' ό,τι αφορά στα µέτρα φυσικής, τεχνικής, ηλεκτρο-
νικής και ηλεκτρικής προστασίας, σ' ό,τι αφορά στον φωτισµό,
καθώς και στην από αέρος κατόπτευση αυτών.

Μάλιστα, στον Έβρο οι δοµές των υπηρεσιών συνοριακής φύ-
λαξης γίνονται -και το επιδιώκουµε- πλέον ασφαλείς, πλέον απο-
τελεσµατικές και ευέλικτες. Και θέλουµε συνεχώς να εκσυγχρο-
νίζονται και οι δε υποδοµές τους συνεχώς να βελτιώνονται. Είναι
ένα αίτηµα και µια καθολικότης της τοπικής κοινωνίας, αλλά και
ηµών των θεσµικών παραγόντων. Η χώρα µας επιστρέφει σε έναν
ρόλο που όχι απλά τον δικαιούται, αλλά οφείλει και να τον δικαιώ-
νει καθηµερινά, τον ρόλο του πρεσβευτή του Διεθνούς Δικαίου και
του σταθερού βραχίονα διαλόγου και συνεργασίας σε αυτήν την

πολύ ταραγµένη πλευρά του χάρτη. Η Ελλάδα γίνεται πιο ισχυρή,
πιο δυνατή και πιο µεγάλη. Αυτό είναι επιτυχία του επιµελούς
Υπουργού Εξωτερικών. Αυτό είναι ένα επίτευγµα της σηµερινής
Κυβέρνησης µε επικεφαλής τον Πρωθυπουργό µας Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, γράφετε όλοι σας και όλοι
µας ιστορία.

Υπερψηφίζω τον παρόντα νόµο και είµαστε τυχεροί που σε
αυτό το ιστορικό γεγονός που µεγαλώνει η Ελλάδα, λάµπει η ελ-
ληνική επικράτεια µε τους φαροδείκτες της και -ξεκινώντας από
τον βορρά- υπενθυµίζω πως είναι: Το Ορµένιο Τριγώνου Έβρου,
η Σαµοθράκη µε τη Ζουράφα Έβρου, το Καστελόριζο µε τη
Στρογγύλη Δωδεκανήσου, η Γαύδος µε τη Γαυδοπούλα της Κρή-
της, οι Οθωνοί µε την Ερεικούσσα της Κέρκυρας. Η ηµέρα αυτή
είναι ιστορική.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όντας Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου από τον Σε-

πτέµβρη του 2015 και βιώνοντας από κοντά τη στάση της Νέας
Δηµοκρατίας στα µεγάλα εθνικά µας θέµατα, δεν πίστευα ποτέ
ότι θα συζητούσαµε µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για
την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στο Ιόνιο, δηλαδή για κάτι
το οποίο θα µπορούσε να είχε προχωρήσει ήδη εδώ και πάνω
από δύο χρόνια αν δεν είχε προσκρούσει τότε στον ανεύθυνο
λαϊκισµό και στη φτηνή αντιπολιτευτική τακτική της Νέας Δηµο-
κρατίας, αντιπολίτευση ασκούµενη επί ζηµία του εθνικού συµφέ-
ροντος, αντιπολίτευση για την οποία ο ελληνικός λαός δεν έχει
ακούσει µέχρι και σήµερα ούτε µια συγγνώµη. 

Βλέπετε, τότε, κατά τη Νέα Δηµοκρατία: Η επέκταση των χω-
ρικών υδάτων στο Ιόνιο θα προκαλούσε ανεπανόρθωτες βλάβες
στα εθνικά συµφέροντα και δεν θα έπρεπε για τον, χωρίς καρέ-
κλα τότε, κ. Κικίλια να προσχωρήσουµε στη ρητορική της Τουρ-
κίας. Δεν θα έπρεπε να προβούµε στην επέκταση των χωρικών
υδάτων µόνο στο Ιόνιο καθώς επιβεβαιώναµε την τουρκική θέση,
κατά τον, χωρίς καρέκλα τότε, καθηγητή Διεθνούς Δικαίου κ. Συ-
ρίγο. Δεν θα έπρεπε να χωρίσουµε τη χώρα στη µέση δίνοντας
τη δυνατότητα στην Τουρκία να ισχυρίζεται ότι το Αιγαίο είναι ει-
δική περίπτωση, κατά τον, χωρίς καρέκλα τότε, κ. Κουµουτσάκο.
Ήταν το 2018 όταν θα ανοίγαµε κερκόπορτα, θα αποδεχόµασταν
τις θέσεις της Τουρκίας και θα στέλναµε µήνυµα είτε ότι το Αι-
γαίο είναι ειδική περίπτωση είτε ότι φοβόµαστε, κατά τον, χωρίς
καρέκλα τότε, κ. Πλεύρη.

Το 2021, άραγε, δεν ισχύουν όλα αυτά; Σήµερα δεν επιβεβαι-
ώνονται οι τουρκικές θέσεις; Σήµερα, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, δεν ανοίγουµε κερκόπορτα; Υπάρχει µισοανοιγ-
µένη κερκόπορτα, κάτι σαν το «ολίγον έγκυος»; 

Το 2021 η επέκταση των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο ξαφνικά
γίνεται µια επωφελής απόφαση συνάδουσα µε τον σκοπό της
υπεράσπισης των εθνικών µας συµφερόντων. Και διερωτώµαι,
δεν βρέθηκε ένα στέλεχος, ένας Βουλευτής, ένας Υπουργός της
Νέας Δηµοκρατίας που µας έλεγε όλα αυτά τα προηγούµενα
χρόνια να ανέβει σε αυτό το Βήµα και να ζητήσει µια συγγνώµη,
µια συγγνώµη προς τον ελληνικό λαό, αλλά και στην παράταξη
του ΣΥΡΙΖΑ για την κατασυκοφάντηση, αλλά και το µίσος που
έσπειραν;

Τα προαναφερθέντα καθώς και άλλα κατάπτυστα λέγατε όπως
ότι η Ελλάδα προκαλούσε την Τουρκία στο Αιγαίο και ότι πι-
στεύατε τον Ερντογάν και όχι τον Έλληνα Πρωθυπουργό. Ως
εκεί έφτανε το µένος σας και η αγωνία σας να καταλάβετε τους
υπουργικούς θώκους. Ήταν βέβαια που θα καταργούσατε τη
Συµφωνία των Πρεσπών! Συµµετείχατε σε συλλαλητήρια και θα
ασκούσατε βέτο -πολλά βέτο ακούγαµε- για την ένταξη της Βό-
ρειας Μακεδονίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τώρα, όµως, ο κ.
Ζάεφ σας συγχαίρει και σας ευχαριστεί για την αµέριστη βοήθεια
που του προσφέρετε για να ενταχθεί η χώρα του όχι µόνο στο
ΝΑΤΟ, αλλά –τονίζω- και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Να σας θυµίσω ότι για την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν υπήρχε η
παραµικρή δέσµευση στο πλαίσιο της Συµφωνίας των Πρεσπών,
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όσο και αν επιµένετε και σας είναι βολικό να αναπαράγετε το
αφήγηµα ότι είστε αναγκασµένοι να εφαρµόσετε αποφάσεις.

Σήµερα, πραγµατικά δεν σας προλαβαίνουµε µε τα µνηµόνια
συνεργασίας που υπογράφετε µε τη Βόρεια Μακεδονία. Υπάρχει
µνηµόνιο για την επιτάχυνση, άκουσον-άκουσον, της διαδικασίας
ένταξης της Βόρειας Μακεδονίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µνη-
µόνιο για την ίδρυση της συντονιστικής επιτροπής για την οικο-
νοµική συνεργασία, µνηµόνιο για τη διπλωµατική εκπαίδευση,
µνηµόνιο για την πολιτική προστασία, µνηµόνιο για τη συνεργα-
σία του «Enterprise Greece» µε το αντίστοιχο «Invest in North Ma-
cedonia». 

Εσείς και ο κ. Μητσοτάκης που θα πηγαίνατε από την Αµερική
µέχρι τη Γερµανία για να καταργήσετε τη συµφωνία, φαίνεται ότι
εργάζεστε νυχθηµερόν για τη σύνταξη µνηµονίων. Πραγµατικά,
κάτι άλλο στα Υπουργεία σας δεν κάνετε αυτή τη στιγµή; Μόνο
συµφωνίες µε τη Βόρεια Μακεδονία επεξεργάζεστε;

Πέραν της πολιτικής εξαπάτησης, επαναλαµβάνω ότι η τακτική
σας ήταν επιζήµια για τα εθνικά συµφέροντα. Η πρώτη ανακοί-
νωση της συντεταγµένης κατόπιν χάραξης γραµµών βάσης επέ-
κτασης των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο έγινε το 2017 µε
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Μετά το Ιόνιο θα ακολουθούσε άµεσα η θα-
λάσσια περιοχή νοτίως της Κρήτης, για την οποία τώρα εσείς δεν
προτείνετε καν ένα σαφές χρονοδιάγραµµα. Ο σκοπός και ο σχε-
διασµός µας ήταν η Ελλάδα, έχοντας κάνει µία ορθή ανάγνωση
των περιφερειακών συσχετισµών, να είναι νοµικά κατοχυρωµένη
και να έχει κάνει χρήση των µονοµερών δικαιωµάτων επέκτασης
που τους προσφέρονται από το Διεθνές Δίκαιο της θάλασσας εν
όψει των τουρκικών κινήσεων στην Ανατολική Μεσόγειο.

Θυµίζω ότι τον Νοέµβριο του 2019, περίπου δύο χρόνια µετά,
υπεγράφη το παράνοµο τουρκολιβυκό σύµφωνο και εσείς σπεύ-
σατε σε µία άρον-άρον συµφωνία οριοθέτησης ΑΟΖ µε την Αίγυ-
πτο, µε παραχωρήσεις κυριαρχικών δικαιωµάτων ως προς τη
λεκάνη του Ηροδότου, τη µηδενική επήρεια νησιών µε οικονοµική
δραστηριότητα, την αγνόηση της περιοχής ανατολικά του 28ου

Μεσηµβρινού, τη µειωµένη επήρεια της Κρήτης, της Ρόδου, της
Καρπάθου και της Κάσου.

Ως Κυβέρνηση είχαµε προβλέψει τις κινήσεις της Άγκυρας και
οφείλετε να απαντήσετε σήµερα. Αν είχε αφεθεί ο ΣΥΡΙΖΑ να
προχωρήσει έως και την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης νοτίως
της Κρήτης, θα υπήρχε το τουρκολιβυκό µνηµόνιο-σύµφωνο; Κι
αν υπήρχε, θα είχε αυτές τις συντεταγµένες που έχει σήµερα;

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είχατε ενοχληθεί
όταν ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας σας είχε αποκα-
λέσει «πολιτικούς απατεώνες». Πράγµατι και εγώ µπορώ να πω
ότι δεν συµφωνώ µε αυτόν τον χαρακτηρισµό. Τον θεωρώ πολύ
ήπιο και πολύ επιεική, ειδικά όσο έχει να κάνει µε τη στάση σας
στα µεγάλα εθνικά ζητήµατα. Πιστεύω ότι ακόµα και η τόσο
πλούσια ελληνική γλώσσα, η πιο πλούσια γλώσσα στον κόσµο,
φαίνεται πολύ φτωχή για να περιγράψει τη στάση σας τα προ-
ηγούµενα χρόνια, το απύθµενο θράσος σας και την ανευθυνό-
τητα µε την οποία απευθύνεστε στους πολίτες εµπαίζοντάς τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς δεν σκοπεύουµε να σας κάνουµε τη χάρη ακολουθώντας
τον ολισθηρό δρόµο του διχασµού και θα σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων, όπως επιβάλλουν οι αρχές και η συνείδησή
µας. Θα σας ασκήσουµε την απαιτούµενη κριτική, όσον αφορά
στην επικίνδυνη στάση σας, αλλά παράλληλα θα στηρίξουµε µε
την ψήφο µας µία έστω καθυστερηµένη πολιτική, η οποία φέρει
την υπογραφή της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, γιατί για εµάς προτεραι-
ότητα αποτελεί η υπεράσπιση του εθνικού συµφέροντος και
µόνο και όχι οι καρέκλες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Σαρακιώτη.

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Κωνσταντίνο Χήτα από την
Ελληνική Λύση.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αλήθεια είναι ότι έχει ένα ενδιαφέρον η συ-

ζήτηση σήµερα, γιατί επί της ουσίας συµφωνείτε απόλυτα µε
µας. Δεν συµφωνείτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µε µας, γιατί η θέση η
δική µας είναι ξεκάθαρη. Και, βέβαια, µε όλα αυτά τα παιχνίδια
της ιστορίας, πώς ενώ συµφωνείτε µε µας, ουσιαστικά διαφω-
νείτε µε τον εαυτό σας σήµερα; Δηλαδή, δεν χωράτε οι ίδιοι στα
ρούχα σας. Άλλα λέγατε, άλλα κάνετε.

Εµείς ξεκαθαρίσαµε ότι θα το ψηφίσουµε, αλλά τις ενστάσεις
µας θα τις ακούσετε.

Κύριε Σενετάκη, µη φεύγετε, γιατί µας είπατε πριν από λίγο –
εδώ ακούµε φοβερά πράγµατα- ότι η Νέα Δηµοκρατία τον Ιούλιο
του 2019 πήρε εντολή από τον ελληνικό λαό να κάνει ένα, δύο,
τρία πράγµατα. Δεν λέτε ότι παραπλανήσατε τον ελληνικό λαό
το 2019, γιατί µε άλλη ατζέντα βγήκατε και άλλα πράγµατα κά-
νετε. Δεν βγήκατε, λοιπόν, τον Ιούλιο του 2019 µε ατζέντα ότι εί-
µαστε υπέρ της τµηµατικής επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης.
Δεν λέγατε αυτά, για να σας ψηφίσει ο κόσµος. Είχατε βάλει τον
πατριωτικό µανδύα και λέγατε ότι είναι απαράδεκτο αυτό που
κάνετε, δηλαδή η τµηµατική επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης.
Άλλα κάνατε µετά. Ξέρετε τι κάνατε; Ανακυβίσθηση! Δεν βγή-
κατε, λοιπόν, µε πρόγραµµα να πείτε ότι εµείς αγαπάµε, στηρί-
ζουµε, τηρούµε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Άλλα λέγατε. Είχατε
«ντυθεί» Παύλος Μελάς και είχατε βγει έξω στους δρόµους να
παραπλανήσετε τον κόσµο. 

Έτσι πήρατε την εξουσία, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά δεν υπάρχει ένα συνταγµατικό δικαστήριο να ελέγ-
ξει τις κυβερνήσεις µε τι πρόγραµµα βγήκαν και ποιο πρόγραµµα
εφαρµόζουν και κάνετε ό,τι θέλετε! Αυτές είναι οι διαφορές.
Άκου, λέει, «Πήραµε την κυβέρνηση και εντολή το 2019»! 

Για άλλα πράγµατα πήρατε την εντολή και άλλα πράγµατα κά-
νετε, κυρία Μπακογιάννη, που είστε εσείς οι παλαιότεροι και
εµείς οι νεότεροι που δεν ξέρουµε! Κι εσείς οι παλαιότεροι, όπως
είπατε, ξέρετε και έχετε ασχοληθεί µε την εξωτερική πολιτική!
Αν τα αποτελέσµατα των παλαιότερων που ασχολήθηκαν µε την
εξωτερική πολιτική είναι αυτά που έχουµε σήµερα, καλύτερα να
εναποθέσουµε τις ελπίδες µας στους νεότερους. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ, αλλά όλοι οι παλαιότεροι είδατε τι αποτελέσµατα
έχετε φέρει!

Κύριε Υπουργέ, γιατί αποκρύπτετε από τους Έλληνες ότι οι
εθνικές υποχωρήσεις, οι κοµµατικές κυβιστήσεις σαν κι αυτές
που έχει κάνει η Νέα Δηµοκρατία, µας φέρνουν µία ανάσα από
την αναγνώριση της «Mavi Vatan», της «Γαλάζιας Πατρίδας», που
είναι ο διακαής πόθος των Τούρκων;

Ακούστε λίγο. Η Ελληνική Λύση είναι ξεκάθαρη. Ξεκάθαρη!
Δεν έχουµε το δικό σας σύµπτωµα της κυβίστησης. Είµαστε ξε-
κάθαροι. Οποιαδήποτε επέκταση αιγιαλίτιδας ζώνης που δεν θα
περιλαµβάνει το σύνολο της ελληνικής επικράτειας, εξυπηρετεί
τα τουρκικά συµφέροντα. Τελεία και παύλα, ό,τι άλλο και να λέτε.
Αυτά φωνάζατε κι εσείς. Ας µην ξαναπώ τις δηλώσεις τώρα, δη-
λαδή τι είπε ο Κουµουτσάκος, τι είπε ο Γεωργιάδης, τι είπε ο
Πλεύρης, τι είπε ο Συρίγος, τι είπε ο Κικίλιας. Τα είπαµε αυτά, τα
αναπτύξαµε, τα είπαν όλοι! Άλλα λέγατε τότε.

Ήρθε, µάλιστα, ο κ. Κουµουτσάκος εχθές στην επιτροπή και
είπε ότι η εξωτερική πολιτική µεταλλάσσεται, αλλάζει. Αλλάζει;
Αλλάζουν, δηλαδή, οι απόψεις ενός κόµµατος σε σηµαντικά κυ-
ριαρχικά θέµατα που αφορούν στην πατρίδα µας, στα σύνορά
µας, στην ΑΟΖ µας, στην αιγιαλίτιδα ζώνη, στη Συµφωνία των
Πρεσπών; Τι είστε εσείς που αλλάζετε έτσι απόψεις; Τι άλλαξε,
δηλαδή, εδώ και ενάµιση χρόνο από τη στάση των Τούρκων και
αλλάξατε και εσείς; Το βιολί που βάραγαν οι Τούρκοι τότε, το
βαράνε και τώρα. Τους ρυθµούς που είχαν έχουν και τώρα!

Άρα, λοιπόν, αλλάζει η δική σας πολιτική και αυτή είναι η πο-
λιτική της ανακυβίστησης. Ξέρετε, όµως, ποια είναι η σωστή πο-
λιτική; Είναι αυτή που δεν έχει αλλάξει ούτε εκατοστό ούτε
χιλιοστό –και ας βγει ένας εδώ µέσα να πει το αντίθετο- εδώ και
είκοσι πέντε χρόνια ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης Κυριάκος
Βελόπουλος. Ούτε ένα χιλιοστό δεν έχει αλλάξει και για την ενι-
αία επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια
σε όλη την επικράτεια –είκοσι πέντε χρόνια το λέει, δεν αλλά-
ζουµε ανάλογα µε τις περιστάσεις- και για την ταυτόχρονη οριο-
θέτηση ΑΟΖ µε την Κύπρο! 

Οτιδήποτε άλλο –και πρέπει να ακουστεί για άλλη µία φορά
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σήµερα αυτό εδώ- σηµαίνει εθνική µειοδοσία, διάρρηξη του ενι-
αίου αµυντικού δόγµατος και εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας. Τε-
λεία και παύλα! Σας έχει πει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης
πως όταν ανακηρύσσεις επέκταση χωρικών υδάτων, το κάνεις
παντού, δεν το κάνεις µερικώς. Μερικώς επέκταση, µερικώς το
ένα, µερικώς το άλλο, µερικώς κυβέρνηση!

Πάµε τώρα στις διερευνητικές, Επίσης εµείς οι νεότεροι
ακούµε τους παλαιότερους, όπως την κυρία Μπακογιάννη, µε
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. Όµως, θα µας επιτρέψετε να έχουµε
κάποιες ενστάσεις σ’ αυτά που ακούµε εδώ µέσα. Γιατί τόσο
καιρό ταΐζετε τον λύκο; Αυτό κάνετε µε τους Τούρκους και τις
διερευνητικές. Αυτό κάνετε! Και µε ποιους θα πάτε να µιλήσετε;
Κατ’ αρχάς είστε υπέρ της Χάγης. Θα πάτε στη Χάγη για το χω-
ράφι του παππού σας; Για ποιο πράγµα θα πάτε στη Χάγη; Διεκ-
δικεί κάτι η Ελλάδα και δεν το ξέρω; Τα δικά µας θα πάµε να τα
µοιράσουµε στη Χάγη; Για ποιον λόγο να πάµε στη Χάγη; Δεν το
καταλαβαίνουµε αυτό.

Με ποιους θα µιλήσετε, κύριοι συνάδελφοι; Με αυτούς που
παραβιάζουν καθηµερινά το FIR, που οι παρενοχλήσεις των ψα-
ράδων µας στα Ίµια και στην Κάλυµνο δεν σταµατούν ούτε και
σήµερα; Με αυτούς θα πάτε να κουβεντιάσετε; Για ποιες διερευ-
νητικές µιλάτε; Πώς αλλιώς ερµηνεύετε ότι εχθές η Τουρκία
έβγαλε NAVTEX για όλη τη χρονιά; Έχει δεσµεύσει όλον τον
χρόνο µε πραγµατικά πυρά για ασκήσεις. Δεν έχει αφήσει ηµε-
ροµηνία κενή! Με αυτούς θα πάτε να κουβεντιάσετε;

Πού είναι η καλή διάθεση της Τουρκίας, όταν ο Αρχιεπίσκοπος
Ιερώνυµος, προς θετική έκπληξη όλων µας -επιτέλους ο Αρχηγός
της Εκκλησίας µίλησε, ως Αρχηγός της Ελλαδικής Εκκλησίας-
χαρακτήρισε ακραίο το Ισλάµ; Είπε το αυτονόητο, λοιπόν, ο Ιε-
ρώνυµος και αντέδρασαν οι Τούρκοι.

Θα πάτε να µιλήσετε µε αυτούς των οποίων ο Υπουργός απεί-
λησε, κυρία Μπακογιάννη, ευθέως εχθές την Ελλάδα, έχοντας
δίπλα του τον Υπουργό Εξωτερικών της Γερµανίας και δεν
έβγαλε άχνα και κιχ; Με αυτούς θα πάµε να µιλήσουµε; Αυτές
είναι διερευνητικές επαφές και συζητήσεις, οι οποίες βέβαια είναι
άτυπες, ναι, αλλά και πρακτικά κρατούνται εδώ και εξήντα χρόνια
εκτός από τη χρονιά του ΣΥΡΙΖΑ το 2015 και δηµιουργούν δεδο-
µένα και δηµιουργούν και συνθήκες. Δεν είναι τόσο αθώες οι διε-
ρευνητικές συζητήσεις.

Όπως σας είπα, εσείς θέλετε Χάγη. Το Διεθνές Δίκαιο επικα-
λείστε πάλι. Ποιο Διεθνές Δίκαιο; Αυτό το οποίο έχει τσαλαπατή-
σει η Τουρκία εκατόν πενήντα φορές; Για ποιο Διεθνές Δίκαιο
µιλάτε; Ή θα µιλάµε σοβαρά για τα πράγµατα όπως είναι ή θα
λέµε ό,τι άλλο θέλουµε.

Πάµε παρακάτω. Χθες οι Τούρκοι, µε τους οποίους πάτε να
κουβεντιάσετε µεθαύριο, έστησαν ολόκληρο σόου να µοστρά-
ρουν το νέο πυρηνικό τους εργοστάσιο.

Κύριε εισηγητά, είστε στην ίδια κατηγορία µε µένα εσείς. Είστε
στους νέους που ελπίζουµε να παλιώσουµε και εµείς και να κά-
νουµε λιγότερα λάθη από τους παλιούς και να είµαστε πιο απο-
τελεσµατικοί για την Ελλάδα. Διότι τους παλιούς τούς έχουµε
δει.

Είναι το νέο πυρηνικό εργοστάσιο της Τουρκίας. Το 2023 θα
είναι έτοιµο. Είναι πυρηνικός αντιδραστήρας στο Ακούγιου. Ρω-
σική εταιρεία, επένδυση 25 δισεκατοµµύρια, πεντακόσιοι Τούρ-
κοι εκπαιδεύτηκαν στη Μόσχα για πέντε χρόνια. Από χθες το
διαφηµίζουν.

Και το Πακιστάν, βέβαια, έχει καθοριστική συµβολή σε αυτό
το πυρηνικό εργοστάσιο! Και εµείς τι κάνουµε µε το Πακιστάν;
Τους αφήνουµε να µπουν παράνοµα στη χώρα µας, τους έχουµε
εδώ να κλέβουν και να βιάζουν και να διαµαρτύρονται και ανενό-
χλητοι στους δρόµους, όπως έκαναν χθες σε µια πορεία. Οι Πα-
κιστανοί, που αντί να τους απελάσουµε όλους τους παράνοµους,
έχουµε το φίδι κάτω από τον κόρφο µας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τις διερευνητικές, θέλω να σηµειώσω
τα εξής: Θέλετε διερευνητικές, να κάτσετε να συζητήσετε µε
τους Τούρκους; Η µόνη διαφορά, λοιπόν, που έχει η Ελλάδα
πέραν της νησιωτικής υφαλοκρηπίδας και αυτά τα θέµατα πρέπει
να θέσετε, αν πάτε -που δεν πρέπει να πάτε- είναι το αυτοδιοί-

κητο στην Ίµβρο και την Τένεδο, είναι η άµεση αποχώρηση του
κατοχικού στρατού και των εποίκων από την Κύπρο, είναι η διεκ-
δίκηση αποζηµιώσεων της τουρκικής θηριωδίας κατά των Ελλή-
νων. Βάλτε τα!

Οι Τούρκοι διεκδικούν το µισό Αιγαίο, καταθέτουν χάρτες-
φωτιά και ζητούν εκατόν πενήντα νησιά -ζητούν ό,τι θέλουν
αυτοί!- εξαφανίζουν το Καστελόριζο, θέλουν αποστρατικοποίηση
νησιών, έχουν αξιώσεις στη Θράκη µας και απειλούν µε στρατιές
λαθροµεταναστών και θα πάω εγώ να κουβεντιάσω µε αυτούς;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η Ελλάδα επεκτείνεται
από τα δυτικά, αλλά από τα ανατολικά δεν ασκεί το δικαίωµα
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ολοκληρώνω.
Θα έχει µόνο ένα αποτέλεσµα: Δίνει σάρκα και οστά στον

εφιάλτη της «Γαλάζιας Πατρίδας», την οποία, για να λέµε όλη την
αλήθεια, η Ελλάδα ως τώρα αµφισβητεί µόνο σε ένα µέρος και
αυτό είναι ανατολικά της Κρήτης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Χήτα.
Η κ. Μαρία Απατζίδη από το ΜέΡΑ25 έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε και ψηφίζουµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών για τον καθορισµό της αιγιαλίτιδας ζώνης, δηλαδή την
επέκταση των χωρικών υδάτων και κατά συνέπεια, του εναέριου
χώρου της Ελλάδας στο Ιόνιο στα δώδεκα ναυτικά µίλια, συγκε-
κριµένα, στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων
µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου.

Σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο, η κυριαρχία ενός κράτους δεν
ασκείται µόνο στο χερσαίο έδαφος και την αιγιαλίτιδα ζώνη του,
αλλά και στον υπερκείµενο εναέριο χώρο τους. Ο κανόνας αυτός
έχει αποτυπωθεί στη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών της 10ης Δε-
κεµβρίου 1982 για το Δίκαιο της Θάλασσας, µια σύµβαση την
οποία δεν έχει υπογράψει και δεν αποδέχεται όχι µόνο η Τουρ-
κία, αλλά και το Ισραήλ.

Με το δεύτερο άρθρο του νοµοσχεδίου επεκτείνονται τα χω-
ρικά ύδατα στο Ιόνιο στα δώδεκα ναυτικά µίλια και υπολογίζεται
το εύρος της αιγιαλίτιδας ζώνης από τις γραµµές βάσης των
ακτών, συµπεριλαµβανοµένων των γραµµών κλεισίµατος κόλπων
και των ευθείων γραµµών βάσης. Με τη διαµόρφωση και το κλεί-
σιµο των κόλπων, οι ζώνες, όπως οι ΑΟΖ και η αιγιαλίτιδα δεν ξε-
κινούν από την ακτογραµµή, αλλά από την ευθεία γραµµή βάσης.
Για παράδειγµα, αν ένας κόλπος έχει δύο µίλια βάθος και η αι-
γιαλίτιδα δώδεκα µίλια, τότε συνολικά θα έχει δεκατέσσερα µίλια
απόσταση από την ακτή.

Στην παράγραφο 2 του πρώτου άρθρου επισηµαίνεται πως η
Ελληνική Δηµοκρατία επιφυλάσσεται για την άσκηση και στις λοι-
πές περιοχές της επικράτειας και των αντίστοιχων δικαιωµάτων
της. Παρά τη συγκεκριµένη αναφορά, δεν µπορεί να µη σηµει-
ωθεί πως η τωρινή στάση αποτελεί µια µεταβολή και µια µετακί-
νηση από την παραδοσιακή πολιτική την οποία ακολούθησε το
ελληνικό κράτος εδώ και δεκαετίες, τουλάχιστον από τη δεκαετία
του 1990.

Αναφέροµαι στη µη διαφοροποίηση των θαλασσών της χώρας
µας µεταξύ τους και ειδικότερα, στο καθεστώς του Αιγαίου Πε-
λάγους. Οι ελληνικές κυβερνήσεις δεν έκαναν την κίνηση µιας
µερικής ή τµηµατικής επέκτασης των χωρικών υδάτων, για να µη
θεωρηθεί ότι γίνεται έµµεσα αποδεχτή η θεωρία περί ειδικών πε-
ριστάσεων στο Αιγαίο. Είναι θεωρία που υποστηρίζει η Τουρκία.

Θα πρέπει να τονιστεί πως η Τουρκία έχει κάνει τµηµατική επέ-
κταση της αιγιαλίτιδας ζώνης της στη Μαύρη θάλασσα και στη
Μεσόγειο στα δώδεκα ναυτικά µίλια, ενώ έχει χωρικά ύδατα έξι
µιλίων στο Αιγαίο. Βέβαια, η Ελλάδα και η Τουρκία δεν είναι τα
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µοναδικά κράτη που κάνουν χρήση του Αιγαίου. Το Αιγαίο χρη-
σιµοποιούν ως µοναδική δίοδο ανοιχτής θάλασσας, απολαµβά-
νοντας την ελευθερία των θαλασσών από και προς τον Εύξεινο
Πόντο, πολλά κράτη. Παραδείγµατα αποτελούν η Ρωσία, για την
οποία µάλιστα το Αιγαίο αποτελεί τη µόνη θερµή θάλασσα που
την οδηγεί προς τη Μεσόγειο και τους ωκεανούς, αλλά και οι
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, οι οποίες έχουν συµφέροντα
στη Μαύρη Θάλασσα στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη µελέτη του νοµοσχεδίου
και ενόψει των διερευνητικών επαφών που θα ξεκινήσουν στην
Κωνσταντινούπολη προκύπτει ένα εύλογο ερώτηµα: Γιατί µέχρι
το Ταίναρο; Με ποια λογική και στο πλαίσιο ποιας στρατηγικής
παραλείπεται η περιοχή από τη νότια Πελοπόννησο µέχρι τη δυ-
τική Κρήτη; Εδώ έχουµε τµηµατοποίηση του ίδιου του Ιονίου πε-
λάγους. Θα θέλαµε µια απάντηση από τον Υπουργό, αν και
λείπει.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να καταστήσω σαφές γιατί το ΜέΡΑ25
καταψήφισε τη συµφωνία για ΑΟΖ µε την Ιταλία, αλλά υπερψη-
φίζει την επέκταση της κυριαρχίας στο Ιόνιο. Βασική διαφορά
εδώ είναι η διάκριση κυριαρχικών δικαιωµάτων. Παραδείγµατος
χάριν, η εξόρυξη υδρογονανθράκων και η κυριαρχία κατ’ αυτής.
Είναι µια διάκριση που επίτηδες θολώνει η Κυβέρνηση.

Με τη συµφωνία ΑΟΖ η Κυβέρνηση κατοχύρωσε ένα πλαίσιο
διµερών συµφωνιών για την άσκηση κυριαρχικών δικαιωµάτων,
το οποίο είναι προβληµατικό. Όχι µόνο δηµιουργεί κακά προ-
ηγούµενα ως προς την επίλυση των νήσων, αλλά θα ήταν και
παντελώς ανεφάρµοστος στις φλέγουσες περιοχές που αποτε-
λούν πραγµατικό επίδικο, δηλαδή, στο µεγάλο παιχνίδι που εξε-
λίσσεται στην Ανατολική Μεσόγειο.

Το ΜέΡΑ25 τίθεται κατά της εξόρυξης και συνεκµετάλλευσης
υδρογονανθράκων στο Ιόνιο, στην Ανατολική Μεσόγειο, αλλά και
στο Αιγαίο. Το µέλλον της ανθρωπότητας απαιτεί άµεσο τερµα-
τισµό της εξάρτησης από ορυκτά καύσιµα, ενώ η συνεκµετάλ-
λευση των υδρογονανθράκων µε προβληµατικά καθεστώτα
αυξάνει τις γεωπολιτικές εντάσεις στην περιοχή εις βάρος των
εθνικών µας συµφερόντων.

Όµως, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου έχουµε µια διαφορετική
περίπτωση. Το ΜέΡΑ25 δεν µπορεί παρά να συµφωνήσει µε την
επέκταση των χωρικών υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο
Ιόνιο Πέλαγος και µε την αύξηση της κυριαρχίας µας, σύµφωνα
µε το Διεθνές Δίκαιο.

Το ζήτηµα, βέβαια, για µας, ως ΜέΡΑ25, είναι πώς θα ωφελη-
θεί ο λαός και ο τόπος από την άσκηση αυτού του δικαιώµατος.

Δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε το άρθρο 4, το οποίο
προβλέπει ότι στα ύδατα της αιγιαλίτιδας ζώνης µεταξύ έξι και
δώδεκα ναυτικών µιλίων µπορεί να επιτραπεί η αλιεία στα αλιευ-
τικά σκάφη της Ευρωπαϊκής Ένωσης γενικά και στους Ιταλούς
αλιείς ειδικότερα. Δεν προβλέπεται κανένας κανόνας αµοιβαι-
ότητας.

Παράλληλα, εφιστούµε την προσοχή στην περίπτωση της Ανα-
τολικής Μεσογείου. Η κατάσταση εκεί είναι θεµελιωδώς διαφορε-
τική. Η ίδια επέκταση της κυριαρχίας στη δυνητική σήµερα
κυριαρχία και µάλιστα, µονοµερώς έχει εξαγγελθεί ως συνεπαγό-
µενη την έναρξη ενός πολέµου. Η Τουρκία του Ταγίπ Ερντογάν,
µε τις επιθετικές τοποθετήσεις της για τους υδρογονάνθρακες
στη Μεσόγειο οδηγεί σε µια νέα κούρσα εξοπλισµών.

Μόλις την περασµένη εβδοµάδα γίναµε µάρτυρες της κατα-
στρατήγησης των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, στη συζήτηση
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την προ-
µήθεια των γαλλικών µαχητικών αεροσκαφών rafale. Οι εξελίξεις
αυτές κάνουν τους εµπόρους όπλων να τρίβουν τα χέρια τους. 

Όµως, το µέλλον της ανθρωπότητας, όπως προείπα, απαιτεί
τον άµεσο τερµατισµό της εξάρτησης από ορυκτά καύσιµα, τα
συµβόλαια εξόρυξης των οποίων οδηγούν σε γεωπολιτικούς αν-
ταγωνισµούς, εξυπηρετώντας τους εµπόρους όπλων και την υπε-
ρεθνική ολιγαρχία χωρίς σύνορα. Το µέλλον βρίσκεται στην
ανάπτυξη, µέσα από πράσινες τεχνολογίες και καινοτοµίες στον
τοµέα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, που βοηθούν τόσο
στον εκδηµοκρατισµό της παραγωγής ενέργειας όσο και την ει-
ρήνη µεταξύ των λαών της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Απατζίδη.

Ο κ. Βαρουφάκης δεν ήρθε.
Εισερχόµεθα στον κύκλο των οµιλητών µε το σύστηµα webex.
Τον λόγο έχει ο κ. Υψηλάντης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συζήτηση

και την υπερψήφιση από τη µεγάλη πλειοψηφία της Βουλής των
Ελλήνων, σε επίπεδο επιτροπής και ελπίζω και σε επίπεδο Ολο-
µέλειας, του σχεδίου νόµου για τον καθορισµό του εύρους της
αιγιαλίτιδας ζώνης και του υπερκείµενου εναέριου χώρου, στη
θαλάσσια περιοχή από το βορειότερο σηµείο της Περιφέρειας
των Ιονίων Νήσων µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννή-
σου, στα δώδεκα ναυτικά µίλια, επιτυγχάνεται σε κλίµα εθνικής
συναίνεσης, µε εξαίρεση ορισµένες αντιπολιτευτικές κορώνες, η
ολοκλήρωση της εξαγγελίας αυτής, που είχε γίνει από τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη στην Ολοµέλεια της
Βουλής, τον Αύγουστο του 2020.

Δεδοµένου ότι η αιγιαλίτιδα ζώνη περιέρχεται στην έννοια της
επικράτειας, σύµφωνα µε το άρθρο 27 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος, και της εθνικής κυριαρχίας, στο άρθρο 28 παράγρα-
φος 3 του Συντάγµατος, η µεταβολή αυτή σηµαίνει και µεταβολή
των ορίων της επικράτειας. Έτσι, µε νόµο τυπικό, που θα υιοθε-
τήσει όχι µόνο η απόλυτη πλειοψηφία, αλλά η ευρύτατη πλειοψη-
φία του ελληνικού Κοινοβουλίου, η χώρα µας µεγαλώνει, στο
ιστορικό σηµείο της συµπλήρωσης διακοσίων ετών από την Ελ-
ληνική Επανάσταση του 1821. Η οριοθέτηση θαλάσσιων ζωνών
µε την Ιταλία και την Αίγυπτο, αλλά και η συµφωνία Ελλάδας και
Αλβανίας για την προσφυγή στο Δικαστήριο της Χάγης για τον
καθορισµό αυτών, αποτελούν την αφετηρία µιας ενεργητικής πο-
λιτικής, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο και όχι την αυθαιρεσία. 

Στο πλαίσιο αυτό και σε συνδυασµό µε την επιφύλαξη της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 1 του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου, η χώρα
µας επιφυλάσσεται για την άσκηση και στις λοιπές περιοχές της
επικράτειάς της των αντίστοιχων δικαιωµάτων της, όπως αυτά
απορρέουν από τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών της 10ης Δε-
κεµβρίου 1982 για το δίκαιο της θάλασσας, που υπογράφηκε στο
Μοντέγκο Μπέι και υιοθετήθηκε στον ν.2321/1995, η οποία απο-
τυπώνει διεθνές εθιµικό δίκαιο. Και τούτο οφείλουµε να συνεχί-
σουµε και σε περιοχές του Αιγαίου και για ουσιαστικούς λόγους,
που άπτονται του Διεθνούς Δικαίου, και για εθνικούς λόγους,
αλλά και για να καταδείξουµε ότι το Αιγαίο δεν υπόκειται σε κα-
νένα ειδικό καθεστώς, λόγω των προκλητικών θέσεων της Τουρ-
κίας. Ένα νέο κεφάλαιο ξεκινάει για τη διασφάλιση και την
επιβολή των εθνικών µας δικαιωµάτων, αφήνοντας πίσω την ανα-
βλητικότητα, την αναποτελεσµατικότητα, την αδράνεια του πα-
ρελθόντος, που εκφραζόταν µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο, αλλά
κυρίως µε την επίκληση προδήλως αβάσιµων νοµικών επιχειρη-
µάτων, όπως για δήθεν δυνατότητα επέκτασης των χωρικών υδά-
των µε προεδρικά διατάγµατα. 

Στην πορεία αυτή οφείλουµε και ενισχύουµε την αποτρεπτική
ικανότητα της χώρας µε ένοπλες δυνάµεις που εγγυώνται την
εδαφική ακεραιότητα της πατρίδας µας από κάθε επιβουλή και
αποτροπή ειρηνικής και εστιασµένης στο Διεθνές Δίκαιο ενάσκη-
σης των δικαιωµάτων της, τα οποία πηγάζουν απ’ αυτό. Εδραι-
ώνουµε τη συνεργασία και τη συνεννόηση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και τη συνεργασία µε χώρες της Ανατολικής Μεσογείου.
Και πετυχαίνουµε … (δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης),
µέσα από την εθνική συνεννόηση και την οµοψυχία και από εδώ,
ας στείλουµε µήνυµα ότι η Ελλάδα της σιγουριάς και της αυτο-
πεποίθησης, ενωµένη, δεν θα ανεχθεί -στους ίδιους τους κόλ-
πους της Ευρωπαϊκής Ένωσης- παρασπονδίες και ανεκτικότητα
στις άνοµες ενέργειες και θέσεις της Τουρκίας. Έτσι αυξάνουµε
και το αίσθηµα ασφάλειας στους ακρίτες της χώρας µας, διερ-
µηνεύοντας και τα αισθήµατα του δωδεκανησιακού λαού, που
βλέπουν να επιτυγχάνεται µια εθνική στρατηγική, που δίνει µια
νέα διάσταση στη διεθνή θέση της χώρας µας. 

Επιθυµώ, µε την ευκαιρία αυτή, να συγχαρώ τον Υπουργό Εξω-
τερικών κ. Νίκο Δένδια για τη συστηµατική και εξαιρετική προ-
σέγγιση και την επιτυχή προώθηση των εθνικών µας θέσεων, µε
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αποφασιστικότητα και στο πλαίσιο πάντα του Διεθνούς Δικαίου
και δηλώνω ότι υπερψηφίζω το ιστορικό αυτό σχέδιο νόµου για
την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υψηλάντη, και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιάννης Αµανατίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλή χρονιά και σε εσάς και σε όλους τους συνάδελφους Βου-

λευτές, µε την ευκαιρία αυτή, βεβαίως και στον κύριο Υπουργό
και σε όσους βρίσκονται εκεί.

Κύριε Πρόεδρε, η σηµερινή µου τοποθέτηση και ως πρώην
Υφυπουργός Εξωτερικών θα εστιαστεί γύρω από δύο λέξεις, τη
λέξη «τοµή» και τη λέξη «επιτοµή». Ως κυβέρνηση φέραµε τοµή
στην εξωτερική πολιτική της χώρας µας εφαρµόζοντας την πο-
λυδιάστατη, ενεργητική εξωτερική πολιτική, σε µια λογική κυ-
ριάρχησης των κυριαρχικών δικαιωµάτων και των εθνικών
συµφερόντων, µε βάση τις εθνικές θέσεις οι οποίες είχαν δια-
µορφωθεί, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θάλασ-
σας, στη λογική των λύσεων και την ανάδειξη της θετικής
ατζέντας. Αυτό ήταν µια πραγµατική τοµή, γιατί ανέδειξε τη
χώρα µας σε πυλώνα σταθερότητας και ειρήνης στην ευρύτερη
περιοχή. 

Θα ήθελα πολύ σύντοµα να θυµίσω τις διεθνείς συναντήσεις
και τα ταξίδια, και του πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα, αλλά και
τις τριµερείς και τετραµερείς συµφωνίες, τις οποίες έκανε η Ελ-
λάδα στις χώρες της Ανατολικής Μεσογείου, όπως επίσης και τις
διεθνείς διασκέψεις για την ασφάλεια της Ρόδου και τις διεθνείς
θρησκευτικές διασκέψεις για τον πλουραλισµό στη Μέση Ανα-
τολή.

Αντίθετα, το διάστηµα αυτό η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν η επιτοµή του λαϊκισµού και η χρησιµοποίηση των εθνικών
θεµάτων, έτσι ώστε να πάρει την εξουσία. Και εξηγούµαι. Η µι-
κροκοµµατική πολιτική ήταν επιτοµή στο θέµα αυτό, ειδικά στο
θέµα της Συµφωνίας των Πρεσπών, όπως επίσης, όπως φάνηκε,
και κατά την απάντηση την οποία έδωσαν οι υπεύθυνοι τοµεάρ-
χες τότε, σε σχέση µε την πρόθεση της κυβέρνησης να προχω-
ρήσει στην επέκταση των χωρικών υδάτων στα δώδεκα µίλια στο
Ιόνιο. Δεν ήταν επιφυλάξεις, ήταν δηλώσεις οι οποίες, παρ’ όλο
τον αιφνιδιασµό ή, αν θέλετε, µια πολιτική που πιθανόν να επι-
κρατούσε εκείνο το διάστηµα, η αντιπολίτευση, η Νέα Δηµοκρα-
τία, θα µπορούσε να είχε τότε µια διαφορετική τακτική, πιο κοντά
–αν θέλετε- στις εθνικές θέσεις. Δεν υπήρξε καµµία αλλαγή. Οι
εκφράσεις που άκουσα από πολλούς αγαπητούς συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι τώρα είναι διαφορετικές οι συνθήκες,
δεν ισχύει. Δεν ισχύει το επιχείρηµα αυτό. Άλλωστε το είπε και η
κ. Μπακογιάννη ότι η Τουρκία δεν έχει αλλάξει, η Τουρκία και
τότε ήταν ίδια. Καµµία άλλη Τουρκία δεν είναι, είναι η ίδια Τουρ-
κία η οποία είχε τον αναθεωρητισµό. Οι συνθήκες ήταν ίδιες. Τι
άλλαξε; Το ότι η Νέα Δηµοκρατία τότε ήταν αντιπολίτευση και
τώρα είναι Κυβέρνηση. 

Ως Αντιπολίτευση, όντως βλέπετε ότι σ’ αυτό το νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µία οµο-
θυµία έτσι όπως εκφράστηκε από τον Υπουργό και άλλους οµι-
λητές. Αυτή, όµως, δεν οφείλεται στην πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας, οφείλεται στην υπεύθυνη πατριωτική στάση, µε
επιχειρήµατα, την οποία ασκεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που
είναι τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό είναι µία τοµή στο πολιτικό σύ-
στηµα, αντίθετα µε τη Νέα Δηµοκρατία, που το διάστηµα αυτό η
επιτοµή των πράξεών της είναι επιτοµή της έλλειψης του σχεδια-
σµού και της στρατηγικής της εξωτερικής πολιτικής.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν µπορεί να αποτελέσει την κολυµ-
βήθρα του Σιλωάµ για µία πολιτική, η οποία ασκήθηκε επί δεκαο-
κτώ µήνες και της οποίας το χαρακτηριστικό είναι η έλλειψη της
στρατηγικής. 

Σηµείωσα προσεκτικά τις οµιλίες και τις τοποθετήσεις εξεχόν-
των Βουλευτών και Βουλευτίνων της Νέας Δηµοκρατίας, όπου
τα επιχειρήµατά τους ήταν ότι υπάρχει ευρύτερη προσεκτικά
σχεδιασµένη εξωτερική πολιτική. Τότε θα πρέπει να δικαιολογη-
θεί και να µας ειπωθεί, γιατί ενώ µιλούσαµε εδώ και µήνες, γιατί
ενώ από το Νοέµβριο του 2019 πιέζουµε, από τότε που υπογρά-

φεται το τουρκο-λιβυκό σύµφωνο, να µπει το θέµα των κυρώ-
σεων στο ευρωπαϊκό τραπέζι, η Κυβέρνηση το έβαλε τον Ιούνιο
του 2020; Γιατί, λοιπόν, χάθηκαν όλοι αυτοί οι µήνες απέναντι
στην αντιµετώπιση αυτής της πολιτικής; Γιατί ο κύριος Πρωθυ-
πουργός, ο κ. Μητσοτάκης, δήλωνε πρόθυµος και µάλιστα, πολύ
πρόθυµος έτσι ώστε να τα αφήσει και να µην υπερασπίζεται τα
συµφέροντα της χώρας;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος Μπούρας)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας αναφέρω και
δύο-τρία άλλα ζητήµατα, τα οποία θεωρώ ότι πρέπει να κάνει η
χώρα µας. Θεωρώ ότι αυτή τη στιγµή ο µεγαλύτερος κίνδυνος ο
οποίος υπάρχει είναι να υπάρξει η ενσωµάτωση των Τουρκικών
θέσεων για τα ελληνοτουρκικά ή το Κυπριακό, στο πλαίσιο ενός
ευρύτερου ευρω-τουρκικού ή αµερικανο-τουρκικού ή περιφερει-
ακού διαλόγου, από την οποία η Ελλάδα θα είναι απούσα και
στην οποία η Ελλάδα δεν θα συµβάλλει. Υπάρχουν τέτοιες πρα-
κτικές και φαίνονται απ’ αυτά που έχει κάνει η χώρα µας.

Το 2021 θα είναι µία κρίσιµη χρονιά για τα εθνικά µας θέµατα.
Χρειάζεται, λοιπόν, να υπάρχει µία εθνική στρατηγική µε ένα
όραµα, που να συµπεριλαµβάνει και όχι µόνο να συµπεριλαµβά-
νει, αλλά να υπερβαίνει τα ελληνοτουρκικά και να αναδεικνύει
τον ρόλο της ως κύριο πυλώνα ειρήνης και σταθερότητας στην
περιοχή.

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ καλοδεχόµαστε µια µεταστροφή η οποία
υπάρχει, έτσι ώστε να υπάρξει πραγµατική στρατηγική. Ωστόσο,
αυτή είναι κύρια ευθύνη της Κυβέρνησης. 

Είµαστε, ανοιχτοί, λοιπόν, σε έναν ευρύτερο διάλογο µε τις
πολιτικές δυνάµεις για µία εθνική στρατηγική στα ελληνοτουρ-
κικά, έτσι ώστε το 2021 να µην έχει τα αποτελέσµατα του 2020.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέραµε πολύ σηµαντικά απο-
τελέσµατα κατά τη διάρκεια της θητείας µας ως κυβέρνησης. Η
Κυβέρνηση θα πρέπει να αφήσει κατά µέρος την αλαζονεία, θα
πρέπει να αφήσει κατά µέρος τον λαϊκισµό και αυτό που επιτεύχ-
θηκε µε τη σηµερινή συζήτηση να χρησιµοποιηθεί, έτσι ώστε, επι-
τέλους, η χώρα να έχει αυτό που λείπει, δηλαδή, όραµα και
πυξίδα στην εξωτερική της πολιτική. Οι κινήσεις οι οποίες έγιναν
το προηγούµενο διάστηµα, έδειξαν την έλλειψη αυτή. Σε αυτή
την προσπάθεια θα µας βρει ως ΣΥΡΙΖΑ συµµέτοχους. Στην αν-
τίθετη περίπτωση, όµως, να ξέρει ότι αναλαµβάνει πλήρως την
ευθύνη και βεβαίως, τα αποτελέσµατα πιθανόν να αποδειχθούν
ότι δεν είναι και τόσο προς το εθνικό συµφέρον της πατρίδας
µας.

Με τις λέξεις αυτές, κύριε Πρόεδρε, επανέρχοµαι ξανά σε
εκείνο που είπα. Χρειάζονται τοµές και όχι επιτοµές λαϊκισµού.
Το εθνικό συµφέρον πρέπει να είναι πάνω απ’ όλα και όχι το κοµ-
µατικό συµφέρον. Η Κυβέρνηση δεν ξέρω εάν έχει χρόνο να το
αποδείξει, αλλά ελπίζω ότι θα κινηθεί σε αυτή την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αµανατίδη.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας. η κ. Μαριέττα Γιαννάκου.
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό το σχέδιο

νόµου, να επαναλάβω και εγώ, είναι πολύ σηµαντικό. Είναι πολύ
σηµαντικό για λόγους γενικότερης ιδεολογικής προσέγγισης,
αφού δεν περιορίζεται στην επίκληση, αλλά αξιοποιεί την επέ-
κταση των χωρικών υδάτων, όπως έχει κυρίαρχο δικαίωµα η
χώρα µας, ενώ επιφυλάσσεται για την άσκηση και στις λοιπές πε-
ριοχές της επικράτειας, των αντιστοίχων δικαιωµάτων της. Μι-
λάµε, δηλαδή, για το δικαίωµα της µονοµερούς απόφασης
άσκησης κυριαρχίας, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του Διεθνούς Δι-
καίου της Θάλασσας, της UNCLOS του 1982.

Να υπενθυµίσω πως αντικείµενο οριοθέτησης, µεταξύ δύο
κρατών, υπάρχει µόνο στην περίπτωση αντικριστών ακτών, µι-
κροτέρων των είκοσι τεσσάρων ναυτικών µιλίων, δώδεκα συν δώ-
δεκα, όπου τα χωρικά ύδατα καθορίζονται µε βάση τη µέση
γραµµή, όπως συµβαίνει µε µερικά νησιά µας µε τις απέναντι
τουρκικές ακτές. 

Σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν µπορεί να είναι αντικείµενο
διαπραγµάτευσης το πώς θα ασκήσεις την εθνική σου κυριαρχία
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στα χωρικά ύδατα ή στον εναέριο χώρο. 
Εν κατακλείδι, η απόφαση επέκτασης των χωρικών υδάτων στο

Ιόνιο, έρχεται ως η τελική πράξη της διευθέτησης των εκκρεµο-
τήτων στην περιοχή, µετά και την πρόσφατη συµφωνία οριοθέ-
τησης θαλάσσιων ζωνών µε την Ιταλία, αλλά και την συµφωνία
µε την Αλβανία, για παραποµπή στη Χάγη για το θέµα των θα-
λάσσιων ζωνών. Ακολουθεί, σύµφωνα µε δηλώσεις του Υπουρ-
γού Εξωτερικών, η επέκταση των χωρικών υδάτων στην περιοχή
νοτίως της Κρήτης. 

Δεδοµένου, όµως, ότι η υφαλοκρηπίδα και η ΑΟΖ έχουν ως
εσωτερικά όρια τα εξωτερικά όρια της αιγιαλίτιδας ζώνης, ο
προσδιορισµός του εύρους της αιγιαλίτιδας είναι κρίσιµος για
την οριοθέτηση. Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, όµως, κάτι. Για υφα-
λοκρηπίδα και ΑΟΖ δεν δύνανται να πραγµατοποιήσει κάποιος
µόνος του ό,τι επιθυµεί. Θα πρέπει να συνεννοηθεί µε τους γεί-
τονες. Για τους λόγους αυτούς είχε θεσπιστεί ο θεσµός των διε-
ρευνητικών συνοµιλιών Ελλάδας και Τουρκίας, µε σκοπό να
προλειάνει το έδαφος για µία προσφυγή στη Χάγη γι’ αυτά τα
θέµατα στην περίπτωση που δεν βρεθεί σηµείο τοµής.

Από την άλλη πλευρά, κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά στις
διερευνητικές επαφές µε την Τουρκία, ναι, πρέπει να συζητή-
σουµε µε την Τουρκία, δεν γίνεται αλλιώς. Η Ελλάδα προσέρχε-
ται στις διαβουλεύσεις µε ειλικρινή και εποικοδοµητική διάθεση,
προκειµένου να δοθεί τέλος σε µία εκκρεµότητα στην οριοθέ-
τηση των θαλάσσιων ζωνών που ταλανίζουν τις διµερείς σχέσεις
εδώ και δεκαετίες. Μην ξεχνάµε ότι αυτός ο γύρος θα ξεκινήσει
µε την Ελλάδα να έχει πλέον δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο και
οριοθετηµένη ΑΟΖ µε Ιταλία και Αίγυπτο. 

Ωστόσο, παρ’ όλο που οι διερευνητικές επαφές ξεκινούν σε
συγκεκριµένο πλαίσιο, µε προβληµατίζει το γεγονός ότι από το
προηγούµενο Σάββατο η Τουρκία εξέδωσε σειρά από NAVTEX,
δεσµεύοντας κατά διαστήµατα περιοχές στο Αιγαίο για ασκήσεις
µε πραγµατικά πυρά για ολόκληρο το 2021. Γι’ αυτό επιτρέψτε
µου να κρατώ µικρό καλάθι, όπως έκανα και τους προηγούµε-
νους µήνες οσάκις είχα µιλήσει για το θέµα «Τουρκία». 

Παρά τη δικαιολογηµένη καχυποψία, όµως, η Ελλάδα έχει
κάθε συµφέρον να ξεκινήσει ο 61ος γύρος των διερευνητικών
επαφών, όπως πρέπει να συνεχίσει να επιδιώκει την οριοθετη-
µένη από το Διεθνές Δίκαιο συζήτηση. 

Η Τουρκία, κατά τη γνώµη µου, θα σκεφθεί τη λύση της Χάγης,
µόνο εάν καταλάβει ότι η συνέχιση της πολιτικής της θα συνεπά-
γεται κόστος. Και όπως φαίνεται η διεθνοποίηση του προβλήµα-
τος «Τουρκία», έχει επιφέρει µεγάλη πίεση στην τελευταία. Και
αυτό το κόστος αφορά κυρίως, στις ευρωτουρκικές σχέσεις.
Πολλοί κύκλοι σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης αντιµετωπίζουν
µε σκεπτικισµό αυτήν την αλλαγή στη στάση της Τουρκίας, η
οποία είναι ηλίου φαεινότερον πως επιθυµεί να δηµιουργήσει µία
θετική ατζέντα συνοµιλιών µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρόκειται,
ασφαλώς, για µία δύσκολη συζήτηση και αντιλαµβανόµαστε ότι
υπάρχει ένα καίριο θέµα σχετικά µε την υπεράσπιση των γεωπο-
λιτικών συµφερόντων της Ελλάδος, αλλά και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σε µακροπρόθεσµο και µεσοπρόθεσµο επίπεδο. 

Τον Μάρτιο αναµένουµε την έκθεση Μπορέλ για την κατά-
σταση πραγµάτων µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας,
ενώ µετά το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του περασµένου Δεκεµβρίου
η Ανατολική Μεσόγειος αντιµετωπίζεται πλέον ενιαία από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ως πεδίο επιβολής κυρώσεων και παύει η διά-
κριση µεταξύ κυπριακής ΑΟΖ και ελληνικής υφαλοκρηπίδας. 

Στο διά ταύτα, µε την αποδοχή των νοµοτεχνικών βελτιώσεων,
µετά τις παρατηρήσεις των συναδέλφων της Μείζονος και Ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης, γνώµη µου είναι πως πραγµατοποιούµε
ένα καλό βήµα στην εξωτερική µας πολιτική και µε εθνική οµο-
ψυχία. Αυτό είναι θετικό για την πατρίδα µας και τον λαό µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Γιαννάκου. 
Το λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΜέΡΑ25, ο κ. Βαρουφάκης. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στο ΜέΡΑ25 θα ψηφί-
σουµε «ναι» βεβαίως για την επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια
στο Ιόνιο για τον ίδιο λόγο που κανένας σοβαρός άνθρωπος δεν
έχει δικαίωµα να έχει αντίρρηση στη χορήγηση ασπιρίνης σε
καρκινοπαθή. Κακό δεν κάνει, αλλά δεν παύει να είναι εκτός του
βασικού θέµατος. Το βασικό θέµα όλοι γνωρίζουµε ότι είναι το
Αιγαίο. 

Παρακολουθούµε µε ενδιαφέρον εµείς στο ΜέΡΑ25 την επα-
νεκκίνηση των διερευνητικών συνοµιλιών, το γεγονός ότι έχουµε
µια µικρή ύφεση στις εντάσεις, η οποία και αυτή βεβαίως είναι
µια µορφή τακτικισµού εκ µέρους της Άγκυρας, δεν είναι κακό.
Αυτό που είναι κακό είναι ότι δεν υπάρχει εθνική στρατηγική ή
υπάρχει µια εθνική στρατηγική η οποία έχει ναυαγήσει εδώ και
πάρα πολύ καιρό.

Σας το λέµε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, από την αρχή
αυτής της κοινοβουλευτικής περιόδου και των προηγούµενων.
Σας σέρνουν σε διµερείς διαπραγµατεύσεις µε επιδιαιτησία της
κ. Μέρκελ και στο βάθος του κ. Μπάιντεν. Εµείς δεν έχουµε πρό-
βληµα µε οποιουδήποτε είδους διαπραγµάτευση µπορεί να απο-
φέρει µια µείωση των εντάσεων, µια αποκλιµάκωση των κινδύνων
και µια αξιοπρεπή και αµοιβαίως επωφελή συµφωνία. Απλά, οι
διµερείς αυτές συνοµιλίες µε την Άγκυρα, τουλάχιστον σε αυτήν
τη συγκυρία, είναι αδύνατον να κάνουν οτιδήποτε άλλο από το
να αυξήσουν τις εντάσεις. Ο λόγος είναι απλός. Ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι η Άγκυρα στις διµερείς διαπραγµατεύσεις θα κα-
ταθέσει στο τραπέζι µια σειρά από ζητήµατα τα οποία θα σας
αναγκάσουν είτε να ενδώσετε µε τρόπο που ούτε η δική σας η
παράταξη θα αποδεχθεί είτε να διακόψετε τις συνοµιλίες, µε
αποτέλεσµα µακροπρόθεσµα την αύξηση των εντάσεων. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 λέµε και ξαναλέµε και προτείνουµε ότι η
Αθήνα έπρεπε να έχει από καιρό προτείνει τη σύγκληση µιας πε-
ριφερειακής συνδιάσκεψης όλων των χωρών που βρέχονται από
την Ανατολική Μεσόγειο. Είχαµε προτείνει να προσκαλέσει όλες
τις πλευρές στη Θεσσαλονίκη µε στόχο επί κοινού χάρτη να γίνει
η καταγραφή των διαφωνιών για ένα θέµα µόνο, την οριοθέτηση
των θαλάσσιων ζωνών υφαλοκρηπίδας ΑΟΖ, µε στόχο να κατα-
γραφούν οι διαφωνίες µέσα στο πλαίσιο πολλαπλών κοινώς συµ-
φωνηµένων διµερών οριοθετήσεων ή διαφωνιών επί αυτών των
διµερών οριοθετήσεων και στο βάθος τη δυνατότητα προσφυγής
στη Χάγη µε αίτηµα τη συνεκδίκαση από κοινού και κατά ζεύγη
των όποιων διαφορών.

Μια τέτοια πρόσκληση και στην Τουρκία, αλλά και σε όλες τις
χώρες της Ανατολικής Μεσογείου µπορεί να αποφέρει δύο πι-
θανά αποτελέσµατα. Η µία πιθανότητα είναι να γίνει αποδεκτή
και από την Τουρκία, που θα ήταν ευχής έργον. Αµέσως αποκλι-
µακώνεται η ένταση και φεύγουν από το τραπέζι της συζήτησης
τα Δωδεκάνησα, η Θράκη και οι δήθεν γκρίζες ζώνες, η Γαυδο-
πούλα κ.ο.κ.. Και η άλλη είναι στην χειρότερη των περιπτώσεων
ο κ. Ερντογάν να πει «όχι, δεν έρχοµαι, γιατί θα είναι η Κύπρος
εκεί» ή «δεν έρχοµαι για τον α’ ή β’ λόγο». Αµέσως η Ελλάδα θα
είχε κερδίσει πόντους στη σκακιέρα της διεθνούς κοινής γνώµης.
Ας πει εκείνος το όχι. Γιατί εάν δεν προβούµε σε µια τέτοια πρό-
ταση εµείς, θα αναγκαστούµε εµείς να πούµε το όχι είτε πριν είτε
κατά τη διάρκεια των διµερών διαπραγµατεύσεων µε την επιδι-
αιτησία του Βερολίνου ή της Ουάσιγκτον. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 από τη µία µεριά λέµε όχι στην ενδοτικό-
τητα που είναι αναπόσπαστο κοµµάτι των διµερών διαπραγµα-
τεύσεων. Λέµε όχι στο «ναι σε όλα» στο Βερολίνο και στην
Ουάσιγκτον, γιατί µέσα από το Βερολίνο και από την Ουάσιγκτον
θα προωθηθεί µια ατζέντα την οποία ούτε εσείς µπορείτε να ση-
κώσετε, όπου θα υπάρχουν και τα Δωδεκάνησα, θα υπάρχει και
η Θράκη και θα υπάρχουν και οι γκρίζες ζώνες. Λέµε, λοιπόν, όχι
στην ενδοτικότητα, γιατί η ενδοτικότητα θα φέρει ένταση, θα
φέρει κλιµάκωση και όχι αποκλιµάκωση των εντάσεων. 

Παράλληλα, βεβαίως, µε όλο µας το είναι λέµε όχι στις εθνικι-
στικές κραυγές, γιατί οι εθνικιστικές κραυγές -αυτό έχει αποδείξει
η ιστορία- είναι το προοίµιο για την ενδοτικότητα. Για να µην πω
ότι σε άλλες περιόδους της ιστορίας µας οι εθνικιστικές κραυγές
οδήγησαν και στον δοσιλογισµό. Όχι, λοιπόν, στην ενδοτικότητα,
όχι στις εθνικιστικές κραυγές που θα φέρουν την ενδοτικότητα
που θα φέρει την αποτυχία, τους κινδύνους, και την ένταση. 
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Εµείς στο ΜέΡΑ25 λέµε: Θέλετε πραγµατική εθνική στρατη-
γική µε όραµα την εθνική ασφάλεια; Ορίστε σήµερα µονοµερώς
-επί χαρτών, όχι θεωρητικά- ποιες είναι οι µέγιστες διεκδικήσεις
της χώρας µας και δηλώστε τι θεωρούµε εµείς casus belli. H
Τουρκία το κάνει. Εµείς πότε επιτέλους θα δηλώσουµε ποιες
πράξεις και πού αν γίνουν θα πυροδοτήσουν αυτοµάτως µια αν-
τίδραση των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων; Εγώ δεν λέω να εί-
µαστε µαξιµαλιστές, αλλά κάποια στιγµή πρέπει να χαράξουµε
κόκκινες γραµµές, γιατί αν δεν χαράξεις τις κόκκινες γραµµές,
είτε στο Eurogroup είτε στις διαπραγµατεύσεις µε την Άγκυρα,
δεν διαπραγµατεύεσαι, γίνεσαι επαίτης. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι το µεγάλο ζήτηµα. Για τα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια στο Ιόνιο µίλησε και η Σοφία Σακοράφα εκ µέρους του
ΜέΡΑ25, θα τοποθετηθούν και οι υπόλοιποι Βουλευτές µας. Είναι
γνωστή η θέση µας. Θα το υπερψηφίσουµε.

Κύριε Πρόεδρε, στον χρόνο που µου µένει θέλω να στραφώ
στο άλλο µέγα ζητούµενο το οποίο συζητούσαµε την περασµένη
Παρασκευή εδώ σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών, στη διαδικασία
του εµβολιασµού. Μπορεί να είναι εκτός του θέµατος του παρόν-
τος νοµοσχεδίου, αλλά είναι το µείζον ζήτηµα, να µη σας πω ότι
έχει και σε τελική ανάλυση αντίκτυπο στη βιωσιµότητα αυτής της
οικονοµίας, στη βιωσιµότητα αυτής της χώρας. 

Την περασµένη Παρασκευή -ήταν ο κύριος Πρωθυπουργός
εδώ- κατέθεσα κάποια στοιχεία τα οποία δεν τα αµφισβήτησε η
Κυβέρνηση, κάποια στοιχεία για το πόσους ανθρώπους θα γλι-
τώσουµε, αν καταφέρουµε να αυξήσουµε τον αριθµό των εµβο-
λιασµών στους σαράντα χιλιάδες την ηµέρα. Είχα πει ότι θα
γλιτώσουµε είκοσι από τους εκατό ανθρώπους που αλλιώς θα
χάσουµε, αν καταφέρουµε να το κάνουµε αυτό. Είπα στον Πρω-
θυπουργό ότι ήδη έχει χαθεί πάρα πολύς χρόνος, να δούµε πού
πηγαίνουµε. Δεν τα έχουµε καταφέρει αυτό το καντράν να δείξει
ούτε καν το ένα τέταρτο, ούτε καν το ένα πέµπτο αυτού του αριθ-
µού εµβολιασµών ηµερησίως που θα ήταν αναγκαίος για να σώ-
σουµε ανθρώπους και βεβαίως για να µπορέσουµε να µιλάµε και
για άνοιγµα της οικονοµίας. 

Επιτρέψτε µια προσωπική ιστορία, γιατί νοµίζω ότι οι προσω-
πικές ιστορίες έχουν και πολιτική σηµασία, γιατί µπορώ να την
καταθέσω όχι ως κάτι που διάβασα, αλλά ως κάτι που έζησα.
Χθες πήγα τον ενενηνταπεντάχρονο πατέρα µου στο «Δροµοκαΐ-
τειο» για τον εµβολιασµό του. Εξαιρετικοί άνθρωποι εκεί, πρέπει
να σας πω. Όντως το σύστηµα δούλεψε πάρα πολύ καλά, έγινε
ο εµβολιασµός, µέχρι που άρχισαν να µου µιλούν οι γιατροί και
οι νοσηλευτές. 

Η κατάστασή τους, έχουν έρθει σε απόγνωση, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, διότι δεν τηρήσατε τον λόγο σας. Είχατε
µιλήσει για περίπου χίλια πενήντα κέντρα και δεν τα φτιάξατε.
Χρησιµοποιείτε τα υπάρχοντα νοσοκοµεία για να κάνουν τη δου-
λειά που θα έπρεπε να γίνει, σύµφωνα µε τα δικά σας λεγόµενα.
Εµείς µιλούσαµε για ένα δίκτυο δηµόσιων κέντρων µαζικών τεστ
αρχικά, που θα µετατρέπονταν σε κέντρα εµβολιασµού κατόπιν
και αργότερα θα ήταν η προίκα της πρωτοβάθµιας του ΕΣΥ.
Εσείς µιλήσατε για περίπου χίλια πενήντα κέντρα, αλλά δεν τα
κάνατε. Και δεν υπήρξε ούτε καν ένα «συγγνώµη» εκ µέρους του
κ. Κικίλια ή του κ. Μητσοτάκη. Δεν έχει καµµία σηµασία αυτό. Ση-
µασία έχει το πού βρισκόµαστε τώρα. 

Στο «Δροµοκαΐτειο» -θα το πω, γιατί το υποσχέθηκα στους αν-
θρώπους, ότι θα σας κοιτάξω στα µάτια και θα σας το µεταφέρω-
είναι δύο γιατροί κι ένας γενικός ιατρός για επτακόσια πενήντα
άτοµα στην ψυχιατρική κλινική -εάν βάλετε και το προσωπικό και
τους ασθενείς- που καλούνται να σηκώσουν όλο αυτό το βάρος
της παθολογικής υποστήριξης. Δέχθηκαν, βεβαίως, οι άνθρωποι
να σηκώσουν και το βάρος του εµβολιασµού όλων αυτών των αν-
θρώπων. 

Κάποιες ώρες πριν ξεκινήσει ο εµβολιασµός του προσωπικού
και των ασθενών, µαθαίνουν αυτοί οι δύο άνθρωποι ότι µετατρέ-
πονται σε κέντρο εµβολιασµού για την ευρύτερη περιοχή.
Έλεος! Σας το µεταφέρω αυτό ως µία λέξη που µου είπαν. 

Είχα πει την περασµένη Παρασκευή ότι εµείς πέραν των δια-
φωνιών µας, πέραν των συγκρούσεων, πέραν των ιδεολογικών
αντεγκλήσεων θα στηρίξουµε αυτή την ύστατη στιγµή την προ-
σπάθεια να έχουµε ένα ποσοστό εµβολιασµού, έναν αριθµό εµ-

βολιασµού κάθε µέρα που να µπορέσει να µας εξασφαλίσει ότι
θα σώσουµε κάποιους ανθρώπους και µε συνθήκες για το νοση-
λευτικό προσωπικό και για τους γιατρούς που να µην τους εξον-
τώσουν. 

Σήµερα, είναι Τρίτη. Κάθε µέρα που περνάει χάνουµε ανθρώ-
πους. Κάθε µέρα που περνάει, γιατροί µας, όπως αυτοί που συ-
νάντησα χθες, που είναι πραγµατικά ήρωες- και εσείς το
παραδέχεστε- νιώθουν όλο και πιο παρατηµένοι από εσάς, από
την πολιτεία και βεβαίως και από εµάς, από όλο το πολιτικό σκη-
νικό. Αυτό είναι µια τεράστια αποτυχία της ελληνικής πολιτείας,
µια τεράστια αστοχία και αποτυχία εγκληµατική -θα έλεγα- του
ελληνικού πολιτικού συστήµατος.

Και µέσα σε όλα αυτά, κάποια στιγµή χθες µε πήραν τηλέφωνο
το πρωί από το «BBC» να σχολιάσω την πρόταση του κυρίου
Πρωθυπουργού στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για εµβολιαστικό δια-
βατήριο. Δεν έχω καµµία όρεξη να βγαίνω στο «BBC» και να
ασκώ κριτική στη χώρα µου. 

Όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µαζέψτε τον Πρω-
θυπουργό σας. Είναι δυνατόν να καταθέτει τέτοια πρόταση; Έχει
ανθρώπους δίπλα του που σκέφτονται;

Εµείς είµαστε αναφανδόν υπέρ των εµβολίων. Εγώ, µάλιστα,
ακόµα πιο πολύ από τα περισσότερα µέλη του ΜέΡΑ25 και το
είχα δηλώσει -και το έκανα- ότι θα είµαι από τους πρώτους που
θα εµβολιαστώ, όχι για να σωθώ εγώ, αλλά για να στηρίξω την
υπόθεση του εµβολιασµού. 

Όταν όµως βγαίνει ο Πρωθυπουργός και προτείνει στην Κοµι-
σιόν την εισαγωγή εµβολιαστικού διαβατηρίου δεν καταλαβαίνει
ότι υπονοµεύει την προσπάθεια του εµβολιασµού; Και θα εξη-
γήσω τι εννοώ µε αυτό. 

Πρώτον, είναι ανόητο ως ιδέα. Πρέπει να ντρέπεται ο κ. Μη-
τσοτάκης. Διότι οι επιστήµονες, οι οποίοι πραγµατικά έχουν κάνει
εξαιρετική δουλειά για την παραγωγή του εµβολίου και για τον
έλεγχο της ασφάλειας και της αποτελεσµατικότητάς του, που ξέ-
ρουµε ότι είναι και ασφαλές και αποτελεσµατικό, τουλάχιστον
αυτά τα τρία, τα οποία έχουν εγκριθεί ή είναι στη διαδικασία έγ-
κρισης, οι ίδιοι µας λένε ότι δεν µπορούν να πιστοποιήσουν ότι
εγώ που είµαι εµβολιασµένος δεν θα κολλήσω εσάς που δεν
είστε. Δεν µπορούν να το πιστοποιήσουν αυτό. Ο κ. Μητσοτάκης
αποφάσισε ότι ο ίδιος µπορεί να το πιστοποιήσει; Έστω ότι έχω
εγώ ένα πιστοποιητικό που λέει ότι είµαι εµβολιασµένος. Δεν θα
φοράω µάσκα πια; Θα το πει ο κ. Μητσοτάκης αυτό; Με ποιο δι-
καίωµα; Εάν εγώ κολλήσω κάποιον; Εγώ επειδή είµαι εµβολια-
σµένος µπορεί να µην διατρέχω ο ίδιος κίνδυνο. Θα φέρνουµε,
δηλαδή, τουρίστες µε αυτά τα πιστοποιητικά, τα διαβατήρια εµ-
βολιασµού χωρίς να ξέρουµε εάν οι ίδιοι µεταδίδουν ή όχι; Και
αυτό, όταν οι ίδιοι οι επιστήµονες που παράγουν τα εµβόλια σου
λένε ότι δεν ξέρουν, δεν µπορούν να σου πουν ότι είναι ασφαλής
υπόθεση εργασίας ότι ο εµβολιασµένος δεν κολλάει. Αυτό είναι
το πρώτο, µία ανοησία. 

Δεύτερον, µε τους ανθρώπους που έχουν περάσει COVID 19,
που έχουν ασθενήσει και έχουν αντισώµατα και δεν κολλάνε και
δεν υπάρχει λόγος να εµβολιαστούν και δεν τους επιτρέπουµε
να εµβολιαστούν κιόλας, γιατί σου λέει «αφού έχεις αντισώµατα,
άσε το εµβόλιο για κάποιον άλλο», αυτός θα πάρει διαβατήριο
εµβολιασµού ή θα του πεις εσύ «δεν µπορείς και δεν θα ταξιδέ-
ψεις»; Τα σκέφτηκε αυτά ο κύριος Πρωθυπουργός; Είναι ντροπή.
Είναι βασικές αστοχίες αυτές. 

Τρίτον, πάµε σε ζητήµατα φιλελευθερισµού, αλλά µε την έν-
νοια του φιλελευθερισµού που η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να
τη συλλάβει, διότι την επικαλείται χωρίς να µπορεί να τη συνει-
δητοποιήσει. Για σκεφτείτε τι κουτί της Πανδώρας θα άνοιγε ένα
τέτοιο διαβατήριο εµβολιασµού. Σκεφτείτε αν δεχτούµε την ιδέα
ότι σου ζητάνε, όπως σου ζητάνε ένα διαβατήριο για να πας από
τη µία χώρα στην άλλη, εκτός Σένγκεν -βέβαια, τώρα ποια Σένγ-
κεν; Έχει τελειώσει αυτή, αλλά τέλος πάντων- θα σου ζητούν κι
ένα αντίστοιχο διαβατήριο µε προσωπικά ιατρικά στοιχεία µέσα;
Σήµερα, είναι ο COVID 19. Αύριο θα είναι ο COVID 20. Θα βά-
λουµε και τον COVID 20 µέσα; Θα βάλουµε κι άλλες ασθένειες;
Οι ασφαλιστικές εταιρείες ξέρετε ότι πάρα πολύ θα ήθελαν να
είµαστε απόλυτα διαφανείς και να κυκλοφορούµε σαν να ήµα-
σταν ένα αρχείο ιατρικών δεδοµένων, για να µπορούν να µας τι-
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µολογούν ανάλογα µε τα δικά τους µεγιστοποιητικά συµφέ-
ροντα. Τι κουτί της Πανδώρας ανοίγετε, όταν µιλάτε για εµβο-
λιαστικό διαβατήριο; Εάν το έχουµε αυτό, θα µπορούµε να το
χρησιµοποιούµε και στην Ελλάδα; Πώς θα σταµατήσετε µια εται-
ρεία, έναν οργανισµό από το να πει «αν δεν έχεις αυτό το εµβο-
λιαστικό διαβατήριο δεν µπαίνεις µέσα»; Δεν µπορείτε να το
κάνετε αυτό. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 σας λέµε και σας ξαναλέµε ότι ήρθε η
στιγµή να πείτε κι ένα όχι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να ανοίξετε
λίγο το στόµα σας και να πείτε κάτι διαφορετικό από το «ναι σε
όλα». Μία φορά ο Πρωθυπουργός σας άνοιξε το στοµατάκι του
και µίλησε και «σχηµατίστηκε ρεύµα». Καλύτερα να µη µιλάει. 

Επιστρέφω στο ζητούµενο. Έχει απόλυτη σηµασία αυτή τη
στιγµή να σοβαρευτείτε. Τα ποσοστά των εµβολιασµών, ο ρυθ-
µός του εµβολιασµού του ελληνικού πληθυσµού είναι ένα φιάσκο
αυτή τη στιγµή. Δεν έχει σηµασία ποιος κερδίζει πόντους και
ποιος χάνει πόντους. Η Ελλάδα χάνει. Σοβαρευτείτε. Μία λέξη:
Σοβαρευτείτε! 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βαρουφάκη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Γιάννης Ραγκούσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με δεδοµένα όσα είπε και σήµερα στην Ολοµέλεια, αλλά και

τις προηγούµενες ηµέρες στην επιτροπή ο τοµεάρχης εξωτερι-
κών του κόµµατός µας, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Κατρούγκαλος, αλλά και οι
συνάδελφοι Βουλευτές που πήραν τον λόγο, εµένα θα µου επι-
τρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απλώς να προσθέσω κά-
ποιες σκέψεις, επισηµάνσεις πάνω σε αυτά τα οποία έχουν ήδη
ακουστεί. 

Κατ’ αρχάς, µιλάµε για µία ιστορική στιγµή. Χρησιµοποιεί αυτή
την ορολογία πολύ έντονα η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Εξωτερι-
κών. Κοιτάξτε, είναι αλήθεια ότι η ιστορία δεν προσπερνάει τέ-
τοιες αποφάσεις των κρατών. Όµως, επίσης είναι αλήθεια ότι
όταν ο ιστορικός του µέλλοντος θα σταθεί πάνω από αυτήν την
απόφαση και θα ανοίξει τον φάκελο «χωρικά ύδατα, επέκταση
των χωρικών υδάτων» δεν θα σταθεί µόνο στο πρώτο κεφάλαιο,
για να βγάλει τα συµπεράσµατά του και να δώσει την κρίση του,
το πρώτο κεφάλαιο, δηλαδή, το σχετικό µε την επέκταση στο
Ιόνιο, αλλά θα ανοίξει ή θα περιµένει να κρίνει και το δεύτερο κε-
φάλαιο. Και το δεύτερο κεφάλαιο δεν είναι άλλο από το Αιγαίο,
που είναι σαφώς, όπως όλοι πολύ καλά γνωρίζουµε, και το πιο
δύσκολο. 

Γι’ αυτό νοµίζω ότι θα ήταν πολύ πιο συνετό από πλευράς της
κυβερνητικής Πλειοψηφίας να κρατά πολύ χαµηλούς τόνους,
τουλάχιστον όσο ακόµη δεν έχει σε καµµία περίπτωση καν φανεί
τι µπορεί να περιέχει αυτό το δεύτερο κεφάλαιο από πλευράς
τελικού αποτελέσµατος. 

Δεύτερη επισήµανση που θα ήθελα να κάνω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι µια επισήµανση που θα µπορούσε να ξεκινήσει
µε τη φράση «καλώς ήρθατε στον εθνικισµό», καλώς ήρθατε σε
αυτό που εσείς χαρακτηρίσατε εθνικισµό, κατά απαράδεκτο
τρόπο. 

Και λέω «εσείς», γιατί όταν ένας κορυφαίος Υπουργός µιας κυ-
βέρνησης βγαίνει και χαρακτηρίζει τα δώδεκα µίλια ως εθνικισµό
και κατηγορεί την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, στη συγκεκριµένη περίπτωση εκείνη την
εποχή τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Τσί-
πρα που είχε κάνει την πρόταση, για επέκταση των χωρικών υδά-
των και νοτίως και ανατολικώς της Κρήτης και βγαίνει κορυφαίος
Υπουργός και αυτό το χαρακτηρίζει «εθνικισµό» και δεν υπάρχει
αντίδραση από την Κυβέρνηση, δεν υπάρχει απόκρουση από την
ίδια την Κυβέρνηση και από τον κ. Δένδια, τον Υπουργό Εξωτε-
ρικών και σήµερα ερχόµαστε και βλέπουµε ότι αυτό το οποίο
τότε αναφερόταν ή καταγγελλόταν ως εθνικισµός υλοποιείται,
τότε νοµίζω ότι ταιριάζει η φράση –περιπαικτικά και σκωπτικά βε-
βαίως- «καλώς ήρθατε» σε αυτού του τύπου τη λογική που δήθεν
εσείς κατηγορήσατε εµάς ότι έχουµε.

Και σήµερα ειδικά, που για πρώτη φορά -όπως ο κ. Κατρούγ-
καλος επισήµανε- ο κ. Δένδιας αναγνώρισε ότι η πρόθεση είναι
να γίνει αυτή η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης ανατολικά και
ανατολικά της Κρήτης, ε, νοµίζω ότι αυτό που τουλάχιστον θα
οφείλατε, θα ήταν µία έκφραση δηµόσιας αυτοκριτικής για τον
τρόπο µε τον οποίο έχετε χειριστεί αυτά τα πολύ σοβαρά εθνικά
θέµατα, εννοώ τον πόσο ανεύθυνο τρόπο.

Τρίτη επισήµανση, για να πούµε την αλήθεια και επ’ αυτής. Το
«όχι» της Νέας Δηµοκρατίας στην επέκταση των δώδεκα µιλίων
στο Ιόνιο δεν ήταν ένα όχι στηριγµένο σε συγκυριακό σκεπτικό,
δηλαδή σε σκεπτικό βασισµένο στη συγκυρία. Δεν ήταν ένα «όχι»
του τύπου «µην το κάνετε τώρα, κάντε το αργότερα». Δεν ήταν
ένα «όχι» του τύπου «µην το κάνετε έτσι, κάντε το αλλιώς». 

Ήταν ένα «όχι επί της αρχής» και µάλιστα δεν έχει κανείς µας
αµφιβολία –νοµίζω ότι στην πραγµατικότητα και αν θέλετε και
εσείς να είσαστε ελάχιστα ειλικρινής, θα το αναγνωρίζετε αυτό-
ότι αν υπήρχε το χρονικό περιθώριο να είχαν από τότε προωθη-
θεί οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες για την επέκταση των χωρικών
υδάτων στο Ιόνιο στα δώδεκα µίλια, θα είχατε ψηφίσει «όχι». Θα
είχατε ψηφίσει «όχι». Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Επίσης, είναι πραγµατικότητα και κάτι ακόµη. Ποιο ήταν το
κεντρικό σας επιχείρηµα, για να δείτε πόσο εκτεθειµένοι, βά-
ναυσα εκτεθειµένοι, είστε για µία ακόµη φορά στην κατηγορία
ότι είστε ένα ανεύθυνο κόµµα, όταν έρχεται η στιγµή και η ώρα
κρίσιµα εθνικά θέµατα να αποφασιστούν και να ληφθούν αποφά-
σεις γι’ αυτά; Τι λέγατε; Ποιο ήταν το κεντρικό σας επιχείρηµα;
Ότι δεν πρέπει να το κάνουµε γιατί θα δώσουµε το λάθος σήµα
στην Τουρκία, όταν θα έρθει η ώρα να συζητήσουµε για το Αι-
γαίο, γιατί θα είναι σαν να αναγνωρίζουµε το βασικό της επιχεί-
ρηµα ότι, ναι, το Αιγαίο είναι µία ειδική περίπτωση. 

Και τι γίνεται τώρα; Ποια είναι δηλαδή η τιµωρία της ίδιας της
ζωής που σας επιβάλλεται; Είναι ότι τώρα, αγαπητές συναδέλ-
φισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία και η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη όχι µόνο φέρνει νόµο για την επέκταση των
δώδεκα µιλίων στο Ιόνιο, αλλά το κάνει ακριβώς τις ηµέρες που
ξεκινούν ξανά οι διερευνητικές µε την Τουρκία!

Είναι ακριβές ότι οι διερευνητικές για την Τουρκία ξεκινούν
από το σηµείο που έµειναν το 2016; Σε ό,τι αφορά στα «εντός
του δωµατίου», ναι, είναι ακριβές. Γι’ αυτό κι εµείς από την πρώτη
στιγµή, κατά έναν τρόπο που σε τίποτα δεν θυµίζει Νέα Δηµο-
κρατία, σπεύσαµε να πούµε ότι, ναι, επικροτούµε την επανεκκί-
νηση των διερευνητικών συνοµιλιών.

Όµως, στα πολύ κρίσιµα θέµατα που άπτονται αυτής της πε-
ριοχής που λέγεται «εκτός δωµατίου» διερευνητικών, όχι, δεν
είναι αλήθεια ότι οι διερευνητικές ξεκινούν από εκεί που σταµά-
τησαν το 2016. Γιατί το 2016 –και αυτό εννοώ- η Τουρκία δεν είχε
σαρώσει ερευνητικά την ελληνική υφαλοκρηπίδα, δεν είχε φτάσει
έξι µίλια από το Καστελόριζο και επτά µίλια από τη Ρόδο. Και η
Ελλάδα, επίσης, δεν είχε δυστυχώς αποτύχει οικτρά στην προ-
σπάθειά της να επιβληθούν κυρώσεις στην Τουρκία γι’ αυτήν την
εξ ολοκλήρου παράνοµη συµπεριφορά της στις θάλασσες της
Ανατολικής Μεσογείου.

Άρα, είναι γεγονός –και µην κρύβουµε την αλήθεια ούτε να συ-
νεχίζουµε να ωραιοποιούµε την κατάσταση γιατί αυτό βολεύει
την κυβερνητική προπαγάνδα- πως η Ελλάδα προσέρχεται δι-
πλωµατικά εξασθενηµένη σε αυτόν τον νέο γύρο των διερευνη-
τικών συνοµιλιών.

Και είναι πολύ γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
όποιος βάζει τα διλήµµατα, όποιος καταφέρει σε µία συζήτηση,
σε µία αναµέτρηση, σε µία διαπραγµάτευση, σε µία συνοµιλία να
είναι αυτός που θα βάλει το δίληµµα, είναι αυτός που αποκτά και
το µεγάλο πλεονέκτηµα για να πάρει την απάντηση που θέλει,
για να πάρει την απάντηση που επιθυµεί. 

Και κάνουν λάθος όσοι εκτιµούν ότι οι Τούρκοι είναι αντιφατι-
κοί. Δεν είναι καθόλου αντιφατικοί. Είναι πολύ καθαροί, µε στρα-
τηγική πολύ συγκεκριµένη και προς την κατεύθυνση που έχουν
ορίσει βαδίζουν συνεχώς. 

Εχθές, ενώπιον του Γερµανού Υπουργού Εξωτερικών, οι Τούρ-
κοι δεν απηύθυναν απλώς µία ακόµη απειλή εναντίον της Ελλά-
δας. Στην πραγµατικότητα, έκαναν κάτι πολύ µεγαλύτερης –θα
έλεγε κάποιος- στρατηγικής σηµασίας. Έθεσαν το δίληµµα. Έθε-
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σαν το δίληµµα ενώπιον του Υπουργού Εξωτερικών και, ναι,
πράγµατι οι Γερµανοί δεν απάντησαν, ο Γερµανός Υπουργός
Εξωτερικών δεν απάντησε. 

Και υπ’ αυτήν την έννοια –απαντώντας και στην κ. Μπακο-
γιάννη- πρέπει κι εδώ να πούµε την αλήθεια, ότι αυτή η µουγκα-
µάρα του Υπουργού Εξωτερικών της Γερµανίας φωνάζει και για
τις ευθύνες της ελληνικής Κυβέρνησης. 

Γιατί αφού φτάσαµε στο σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
παραµονές έναρξης των διερευνητικών επαφών µε την Τουρκία,
ένας από τους πιο σηµαντικούς συµµάχους µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση να παρίσταται µουγκός, όταν ο Τούρκος Υπουργός Εξω-
τερικών ξεδιπλώνει το δίληµµα και τις απειλές εκ νέου εναντίον
της χώρας µας, τότε αυτό δεν είναι µόνο ένα ζήτηµα που πρέπει
να το δούµε για να καταλογίσουµε ευθύνη στον Υπουργό Εξω-
τερικών της Γερµανίας, αλλά είναι και ένα ζήτηµα που φωτίζει
τις ευθύνες της ελληνικής Κυβέρνησης που φτάσαµε να ζούµε
και αυτές τις εξελίξεις, δηλαδή την ευθύνη για το «πού είναι η
πολιτική συµµαχιών;». Δηλαδή, αν η αποτυχία στην πολιτική συµ-
µαχιών ξεκινάει από την αποτυχία να επιβληθούν κυρώσεις και
φτάνει µέχρι και την ουδετερότητα των εταίρων µπροστά στις
απειλές αυτές, όταν µπαίνει αυτό το δίληµµα από την πλευρά της
Τουρκίας, τότε, ναι, υπάρχει και ζήτηµα κυβερνητικής ευθύνης. 

Οι Τούρκοι είναι πολύ καθαροί. Έβαλαν το δικό τους δίληµµα
και λένε και είπαν και χθες µπροστά στον Γερµανό, µπροστά και
σε εµάς και σε όλη τη διεθνή κοινότητα: Ή συµβιβασµός εκτός
Διεθνούς Δικαίου ή σύγκρουση. 

Και άρα το ελληνικό δίληµµα, που θα έπρεπε να είναι και ευ-
ρωπαϊκό δίληµµα απέναντι στην Τουρκία «ή συµφωνία µε βάση
το Διεθνές Δίκαιο ή κυρώσεις» έχει περιθωριοποιηθεί, έχει περί-
που φύγει από τη δηµόσια ευρωπαϊκή συζήτηση. Ε, αν αυτό δεν
είναι ένα ζήτηµα από το οποίο απορρέουν ευθέως κυβερνητικές
ευθύνες, τότε ποιο άλλο είναι; 

Όµως, να ήταν µόνο αυτό. Πόσες φορές και ο κ. Γιώργος Κα-
τρούγκαλος και ο Αλέξης Τσίπρας σας έχει απευθύνει τη µοµφή
ότι δεν έχετε στρατηγική και εποµένως έχει αυτή τη στιγµή η Ελ-
λάδα µια κυβέρνηση, εξαιτίας της οποίας η χώρα δεν κινείται µε
µία συγκεκριµένη στρατηγική;

Ας πούµε λίγο τι σηµαίνει αυτό, γιατί πολλές φορές το λέµε
και από κεκτηµένη ταχύτητα θεωρούµε δεδοµένο ότι γίνεται και
κατανοητό, ιδίως από τους πολίτες. Ας πάρω, λοιπόν, την περί-
πτωση εκείνης της κατηγορίας των πολιτών που δεν κατανοούν
τι σηµαίνει «δεν έχουµε στρατηγική», για το οποίο σας κατηγο-
ρούµε όλο αυτό το διάστηµα. 

Θα σας πω µε απλά λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι ση-
µαίνει ότι δεν έχετε στρατηγική και η Ελλάδα εξαιτίας σας αυτή
τη στιγµή πορεύεται χωρίς στρατηγική. Όταν βγήκε το καλοκαίρι
το «ORUC REIS» και ξεκίνησε τις παράνοµες έρευνες, κατά τη
γνώµη µας και µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, τότε όχι µόνο βγήκε ο
στόλος ελληνικός έξω, τον Αύγουστο, αλλά ο µεν κ. Μητσοτάκης
έβγαινε µε δηλώσεις –στις 12-8-2020- «η Ελλάδα δεν εκβιάζεται»,
«Καµµία πρόκληση αναπάντητη, προειδοποίησε ο Πρωθυπουρ-
γός» και ο κ. Δένδιας στις 11-8-2020 δήλωνε «καλούµε την Τουρ-
κία να αποχωρήσει από την ελληνική υφαλοκρηπίδα, δεν θα
υπάρξει ανοχή» και ο στόλος έξω!

Αυτά τον Αύγουστο, αρχές Αυγούστου.
Και πού ήταν τότε, που λέγονταν αυτά διά στόµατος ελληνικής

Κυβέρνησης, το «ORUC REIS»; Πάρα πολύ µακριά –µόλις είχε
ξεκινήσει τις έρευνες- από το Καστελόριζο. Όταν το «ORUC
REIS» έφτασε έξω από το Καστελόριζο στα έξι µίλια, τι δήλωνε
η ελληνική Κυβέρνηση διά στόµατος του κ. Γεραπετρίτη; «Αυτές
είναι οι κόκκινες γραµµές για την Ελλάδα, τα έξι ναυτικά µίλια».

Αυτές εδώ οι δηλώσεις, η αλληλουχία αυτών των δηλώσεων,
το ανερµάτιστο αυτών των δηλώσεων -το από πού ξεκίνησαν
αυτές οι δηλώσεις, όταν το «ORUC REIS» ήταν µακριά από το
Καστελόριζο και πού έφτασαν, όταν το «ORUC REIS» ήταν έξω
από το Καστελόριζο- είναι η απόλυτη απόδειξη ότι δεν έχετε
στρατηγική. Γιατί αν είχατε στρατηγική, δεν θα λέγατε αυτά που
λέγατε, όταν το «ORUC REIS» ήταν τόσο µακριά από το Καστε-
λόριζο και θα καταλήγατε να λέτε ότι η κόκκινη γραµµή είναι τα
έξι µίλια, όταν το «ORUC REIS» ήταν έξω από το Καστελόριζο.

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε έναν επίλογο, γιατί είναι γε-

γονός ότι µε αφορµή ένα τέτοιο νοµοσχέδιο πράγµατι ξεκινάει ή
πρέπει να ξεκινάει πάντα και µια προσπάθεια µακροσκοπικής µα-
τιάς στα πράγµατα.

Θα πω πολύ σύντοµα µια κουβέντα: Μια µακροσκοπική µατιά
στον περίπου µισό αιώνα της Μεταπολίτευσης οδηγεί πολύ εύ-
κολα στο συµπέρασµα ότι αυτή η κοινωνία, η ελληνική κοινωνία,
αυτός ο λαός, αυτό το έθνος, αν αντιµετώπισε δύο οξύτατα
εθνικά προβλήµατα κατά τη διάρκεια αυτών των δεκαετιών, αυτά
ήταν το µακεδονικό και η χρεοκοπία.

Αυτά και τα δύο -κατά τη γνώµη µου καθόλου τυχαία- δεν γεν-
νήθηκαν ή δεν εξελίχθηκαν, όπως εξελίχθηκαν, παρά στα χέρια
κυβερνήσεων της Δεξιάς στην Ελλάδα, κυβερνήσεων της Νέας
Δηµοκρατίας. Και µάλιστα, όταν αυτά τα οξύτατα εθνικά προβλή-
µατα και το µακεδονικό και η χρεοκοπία γεννήθηκαν, η αντί-
δραση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν πανοµοιότυπη. Πρώτο
στάδιο, τα δηµιουργούν, τα δηµιούργησαν, δεύτερο στάδιο, ση-
κώθηκαν και έφυγαν. Παρέδωσαν την καυτή πατάτα και για το
ένα και για το άλλο στην προοδευτική παράταξη που εκείνα τα
χρόνια είχε ως κυρίαρχη εκδοχή το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπαν-
δρέου, ήταν εν ζωή ακόµη. Το δεύτερο της χρεοκοπίας πάλι το
παρέδωσαν στην προοδευτική παράταξη. Ήταν µοιρασµένα τα
χρόνια, ένα κοµµάτι της ευθύνης ανέλαβε τότε τα πρώτα χρόνια
το ΠΑΣΟΚ, µετά ανέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ, να κάνει τι; Να λύσει αυτά
τα προβλήµατα και το µακεδονικό και τη χρεοκοπία.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, που τα δηµιούργησε, η Νέα Δηµο-
κρατία που σηκώθηκε και έφυγε, για να µην φορτωθεί την ευθύνη
και το κόστος για την επίλυσή τους, τι έκανε µετά στη συνέχεια;
Πήγε απέναντι και για τα δύο και πετροβολούσε!

Ήρθε η επίλυση του µακεδονικού, ήρθε η επίλυση της συµφω-
νίας µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, βασισµένη στην εθνική στρα-
τηγική. Η Νέα Δηµοκρατία, στα χέρια της οποίας επί κυβέρνησης
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη και Αντώνη Σαµαρά είχε γεννηθεί, είχε
δηµιουργηθεί η νέα εκδοχή, η πρόσφατη εκδοχή αυτού του προ-
βλήµατος, σηκώθηκε και έφυγε και όταν ήρθε η λύση, πετροβο-
λούσε στους δρόµους. Το ίδιο έγινε και µε τη χρεοκοπία.

Τα λέω αυτά, λοιπόν, γιατί νοµίζω ότι απορρέει διά γυµνού
οφθαλµού -θα έλεγε κάποιος- πραγµατικά ένα ενδεχόµενο, για
το οποίο πρέπει καθένας να λέει ένα πράγµα, «απεύχοµαι να το
ζήσει και αυτό η Ελλάδα και ο ελληνικός λαός», να είναι το πρό-
βληµα µε την Τουρκία, η ελληνοτουρκική διένεξη και η παράνοµη
τουρκική επιθετικότητα το τρίτο κακό, που µπορεί να εξελιχθεί -
και απευχόµαστε όλοι να εξελιχθεί- κατά τρόπο επιβλαβή για τα
εθνικά µας συµφέροντα και για τον ελληνικό λαό, για το οποίο
πάλι θα ακολουθήσετε την πορεία που ακολουθήσατε και στα
προηγούµενα δύο. Η ευχή, λοιπόν, είναι να µην τριτώσει το κακό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τώρα τον λόγο θα πάρει ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Δηµήτριος Μπιάγκης, στη συνέχεια ο κ. Στέφανος Γκίκας από
τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδος.

Ορίστε, κύριε Μπιάγκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σήµερα αποφασίζουµε στη Βουλή των Ελλήνων για τον καθορι-
σµό του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσσια περιοχή
του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων, από τα Διαπόντια νησιά, τους
Οθωνούς, την Ερείκουσα και το Μαθράκι, µέχρι το Ακρωτήριο
Ταίναρο της Πελοποννήσου. Είναι µία πράξη που αποτελεί ση-
µαντική εξέλιξη για την εξωτερική πολιτική και την πατρίδα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν πραγµατικά θέλουµε να µι-
λήσουµε τον λόγο της αλήθειας, αναφερόµενοι σε ένα επιτυχη-
µένο αφήγηµα εξωτερικής πολιτικής, τότε σε καµµία περίπτωση
δεν πρέπει να κάνουµε το τραγικό και ταυτόχρονα ιστορικό
λάθος να κοµπάζουµε και µόνο για την αύξηση της κυριαρχίας
της χώρας µας στα θαλάσσια ύδατα από τη µια πλευρά του
χάρτη, δηλαδή µόνο από το Ιόνιο, αλλά να δούµε τη σηµερινή
µας απόφαση ως ένα µέρος της συνολικής µας στρατηγικής για
κατοχύρωση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, σύµφωνα µε το
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Διεθνές Δίκαιο, σε όλη την επικράτεια και δυτικά και νότια και
ανατολικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γυρίζοντας λίγο πιο πίσω, δια-
πιστώνουµε ότι από το 1994 επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ και επί του
τότε Υπουργού Εξωτερικών κ. Κάρολου Παπούλια η Ελλάδα ακο-
λουθούσε µια σταθερή και αδιάλλακτη στάση των έξι ναυτικών
µιλίων ή άλλως µε την έκφραση «παντού ή πουθενά».

Με λίγα λόγια, αυτό αποτελούσε την πολιτική γραµµή µιας ευ-
ρύτερης στρατηγικής πολιτικής και διπλωµατίας, η οποία ήταν
σαφής, ξεκάθαρη, απολύτως οριοθετηµένη, πλήρως εµπεριστα-
τωµένη, µε σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο και στο Δίκαιο της Θά-
λασσας.

Το τελευταίο χρονικό διάστηµα οι εξελίξεις πολλές φορές µάς
απέδειξαν την αναγκαιότητα η εξωτερική µας πολιτική να αλλά-
ξει, να αποκτήσει ενεργητικά χαρακτηριστικά, ειδικά µετά το
ψευτοσύµφωνο Τουρκίας και Λιβύης και τις εξελίξεις που θα µπο-
ρούσε αυτό να σηµατοδοτήσει.

Παρακολουθώντας τις κινήσεις, τις επιλογές και τις πρωτοβου-
λίες του επικεφαλής της εξωτερικής µας πολιτικής και συντοπίτη
µου, του Κερκυραίου Υπουργού Εξωτερικών, του Νίκου Δένδια,
θέλω να πιστεύω ότι η σηµερινή µας απόφαση αποτελεί ένα µόνο
κοµµάτι ενός ευρύτερου πλαίσιου και στρατηγικής για την ελλη-
νική εξωτερική πολιτική και τη διπλωµατία.

Για να γίνω πιο σαφής και κατανοητός, παρακολουθώντας τις
διαδικασίες της επιτροπής, είδα πολλές φορές τον εισηγητή του
Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Λοβέρδο, να ρωτάει τον Υπουργό
Εξωτερικών αν η στρατηγική των δώδεκα µιλίων είναι η ίδια και
για την Κρήτη και για το Αιγαίο.

Γιατί, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, όπως πολύ σωστά σας υπογράµ-
µισε ο εισηγητής µας, παραλείπετε την περιοχή κάτω από το Ταί-
ναρο έως τα δυτικά της Κρήτης; Και θα µπορούσα να πω και ως
τα νότια της Κρήτης, εκεί όπου ξεκινά η συµφωνία µας µε την Αί-
γυπτο. Γιατί δεν µας παρουσιάζετε ένα συνολικό πλαίσιο ή κα-
λύτερα µια συνολική πολιτική για τον καθορισµό όλων των
θαλάσσιων συνόρων; Γιατί, λοιπόν, µας φέρνετε να επικυρώ-
σουµε µια τµηµατική ανακήρυξη θαλάσσιων συνόρων και παρα-
λείπετε τη νότια περιοχή από την Κρήτη και κάτω;

Αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα µας ζει δύσκολες ιστορικές
στιγµές. Η Ελλάδα βρίσκεται συνεχώς µε την απειλή του casus
belli από τη γείτονα χώρα, την Τουρκία. Η αναγκαιότητα χάραξης
συγκεκριµένης, στοχευµένης, πλήρως οριοθετηµένης στρατηγι-
κής εξωτερικής πολιτικής, µε σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο και το
Δίκαιο της Θάλασσας, κρίνεται επιτακτική. Τα κυριαρχικά µας δι-
καιώµατα συνεχώς αµφισβητούνται. Παρακολουθούµε τον
Τούρκο Πρόεδρο, τον κ. Ερντογάν, να χρησιµοποιεί ακόµα και
αυτές τις µεταναστευτικές ροές, για να µεθοδεύσει τις επιδιώξεις
του, να εντείνει τις προκλήσεις στο Αιγαίο καθηµερινά, ενώ µιλάει
ακόµα και για την αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάνης.

Φαίνεται ξεκάθαρα από όλα τα παραπάνω ότι το θέµα των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων θα συνεχίσει να βρίσκεται στην κορυφή
της πολιτικής επικαιρότητας και ατζέντας.

Κύριε Υπουργέ, επιβάλλεται να υιοθετήσουµε µια ξεκάθαρη
εθνική στρατηγική για την εξωτερική µας πολιτική και µάλιστα,
µε σηµαία µας τη διαχρονική προσήλωσή µας και τον σεβασµό
µας, που ιστορικά έχουµε επιδείξει, στη διεθνή νοµιµότητα και
στους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου.

Η Ελλάδα ψήφισε τη Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας.
Την κυρώσαµε, την επικυρώσαµε, ενώ από την άλλη πλευρά η
Τουρκία δεν έχει κάνει τίποτα από όλα αυτά. Μήπως εν τέλει πρέ-
πει όλα αυτά να αποτελέσουν την αρχή του τέλους απέναντι στην
τουρκική προκλητικότητα; Μήπως θα πρέπει να αποτελέσουν
όλα αυτά την πιο δυνατή απάντησή µας στην εξωτερική µας πο-
λιτική;

Αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε κίνηση στην εξωτερική µας πολι-
τική θα πρέπει να είναι σταθερή, θα πρέπει να είναι διαχρονική,
θα πρέπει να είναι µόνιµη. Έτσι, λοιπόν, και τη σηµερινή επέ-
κταση των δώδεκα χωρικών µιλίων στο Ιόνιο οφείλουµε να την
εντάξουµε σε έναν ευρύτερο εθνικό σχεδιασµό. 

Η χώρα µας σέβεται το Διεθνές Δίκαιο χωρίς εκπτώσεις, ξέρει
να υπερασπίζεται τα κυριαρχικά της δικαιώµατα και παράλληλα
αποτελεί σταθερό σηµείο αναφοράς και δύναµη ευθύνης και ει-

ρήνης στην περιοχή. Αυτό πρέπει να είναι το διαχρονικό µας
όπλο, αυτό πρέπει να είναι το όπλο της εξωτερικής µας πολιτι-
κής.

Η επέκταση, λοιπόν, της θαλάσσιας κυριαρχίας µας στο Ιόνιο
ας είναι η αρχή στο κίνητρο για την οριοθέτηση των κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων και την επίλυση των διµερών προβληµάτων που
αντιµετωπίζουµε µε την προς ανατολάς γείτονά µας Τουρκία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, προτού κλείσω την οµιλία µου, θα
ήθελα να σας µεταφέρω ως Ιόνιος Βουλευτής την ανησυχία που
έχει προκαλέσει το άρθρο 4 του σηµερινού νοµοσχεδίου που
δίνει την εξουσιοδοτική δυνατότητα στον εκάστοτε Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων να αποφασίζει και να επιτρέ-
πει την αλιεία εντός θαλάσσιων υδάτων µας σε αλιείς άλλων
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αξίζει, λοιπόν, να τονίσουµε ότι µε τη σηµερινή µας απόφαση
κατοχυρώνουµε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα στα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια, αφήνοντας όµως ένα παράθυρο σε αλιείς άλλων
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βλέπε Ιταλία, ως προς τη δυ-
νατότητα να εισέρχονται στα χωρικά µας ύδατα για να αλιεύ-
σουν.

Τώρα πια αυτό βρίσκεται ξεκάθαρα στη διακριτική ευχέρεια
της ελληνικής Κυβέρνησης ή καλύτερα του Υπουργού να απο-
φασίζει αν και από ποιες χώρες και για πόσο χρονικό διάστηµα
θα µπορούν κάποιοι να ασκούν την αλιεία εντός των ελληνικών
θαλάσσιων υδάτων.

Και µε δεδοµένο, κύριε Υπουργέ, ότι οι Έλληνες αλιείς είναι
ένας εργασιακός χώρος µε περιορισµένες δυνατότητες, και χω-
ροταξικά και οικονοµικά, καθώς η πλειοψηφία αυτών δραστηριο-
ποιείται εντός των θαλάσσιων συνόρων και λίγοι είναι αυτοί που
έχουν τη δυνατότητα να ξεγλιστρήσουν από τα θαλάσσια σύ-
νορα της πατρίδας µας, µην τους στερήσουµε αυτή τη δύναµη
εξαντλώντας τη διάταξη αυτή στη βιοποριστική τους ικανότητα.

Με λίγα λόγια, γνωρίζοντας τις ιδιαιτερότητες της περιοχής,
θα ήθελα να τονίσω την αναγκαιότητα, δεδοµένης της εξουσιο-
δοτικής δυνατότητας του Υπουργού, να µη δίνεται ανεξάντλητα
άδεια αλιευτικής χρήσης, χωρίς να λαµβάνονται πρώτιστα υπ’
όψιν οι ανάγκες των δικών µας, των Ελλήνων αλιέων. 

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου ως Ιόνιος πολιτευτής και πο-
λίτης, αλλά και ως µέλος της Προοδευτικής Παράταξης, που
πάντα ήταν παρών στις µεγάλες µάχες για τα εθνικά θέµατα, δεν
δύναµαι και δεν µπορώ να καταψηφίσω τη συµφωνία αυτή που
επεκτείνει τα θαλάσσια σύνορά µας στο Ιόνιο. Είναι ευθύνη όλων
µας να δούµε πώς θα συµπορευτούµε συντεταγµένα και οµό-
ψυχα για την επέκταση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και
στο Αιγαίο και στην Κρήτη. Το Διεθνές Δίκαιο ας είναι η πυξίδα
µας, το Δίκαιο της Θάλασσας ας είναι η αφετηρία µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μπιάγκη. 
Και µετά τον Κερκυραίο συνάδελφο κ. Μπιάγκη από το Κίνηµα

Αλλαγής, πάλι Κερκυραίος Βουλευτής έχει τον λόγο, ο Βουλευ-
τής Κερκύρας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέφανος Γκίκας. 

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα προ ολίγου τον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι η Ελλάδα προ-
σέρχεται εξασθενηµένη στις διερευνητικές και πραγµατικά
διερωτώµαι για ποιον λόγο. Ίσα, ίσα που η χώρα αυτή τη στιγµή
βρίσκεται σε καλύτερο επίπεδο από όλα τα προηγούµενα χρόνια.
Είναι σε ενέργεια οι κυρώσεις των Ηνωµένων Πολιτειών, υπάρχει
η απειλή κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όλη η διεθνής
κοινότητα έχει πάρει ουσιαστικά το µέρος της χώρας, διότι εµείς
έχουµε πάντα γνώµονα το Διεθνές Δίκαιο, όπως όλες οι µεγάλες
χώρες της περιοχής και βεβαίως η ελληνική διπλωµατία όλο το
διαρρεύσαν χρονικό διάστηµα έχει καταφέρει να κερδίσει σηµαν-
τικές νίκες για τα εθνικά συµφέροντα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βασική αρχή της πολιτικής ανά-
λυσης και µελέτης είναι ότι η πολιτική προσαρµόζεται στα κελεύ-
σµατα των καιρών και ιδιαίτερα η εξωτερική πολιτική συναρτάται
και επηρεάζεται από πολλούς παράγοντες και δεν θα πρέπει, συ-
νεπώς, να εξετάζεται αποσπασµατικά. Βεβαίως, παραµένουν
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αναλλοίωτες οι σταθερές, δηλαδή η απόλυτη διασφάλιση των
εθνικών κυριαρχικών δικαιωµάτων και η εφαρµογή του Διεθνούς
Δικαίου.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα και δεδοµένων των συνθηκών που όλοι βιώσαµε και που
δεν έχουν καµµία σχέση µε το 2018, δηλαδή τα γεγονότα στον
Έβρο, τα γεγονότα στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο, τις προκλη-
τικές και επικίνδυνες πράξεις της Τουρκίας, το παράνοµο τουρ-
κολιβικό µνηµόνιο και αλλά επέβαλαν την τµηµατική προσέγγιση
και διευθέτηση των εκκρεµών ζητηµάτων, διατηρώντας όµως
αναλλοίωτες τις σταθερές. Διότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας εφαρµόζει µία άκρως ενεργητική και δραστήρια εξωτε-
ρική πολιτική, συµµετέχοντας ενεργά σε όλα τα διπλωµατικά και
διεθνή φόρα, αναπτύσσοντας στενότερες σχέσεις µε σηµαντικές
χώρες της ευρύτερης γειτονιάς µας, συνάπτοντας συµφωνίες
ουσιαστικής συνεργασίας και όχι στα χαρτιά και µεθοδικά βάσει
σχεδίου και µε αποφασιστικότητα επιλύονται εκκρεµότητες δε-
καετιών και προσαρµόζονται οι κινήσεις και η πολιτική µας στις
επικρατούσες συνθήκες κατοχυρώνοντας τα δικαιώµατα της
χώρας.

Σε αυτό το πλαίσιο, τον τελευταίο χρόνο η Ελλάδα προχώρησε
στον καθορισµό των θαλάσσιων ζωνών µε την Ιταλία, στην τµη-
µατική οριοθέτηση ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, η οποία στην ουσία ακύ-
ρωσε το παράνοµο µνηµόνιο Τουρκίας-Λιβύης, στη σύναψη
στρατηγικών συµφωνιών µε την Αίγυπτο, τα Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα, το Ισραήλ και φυσικά τις Ηνωµένες Πολιτείες, στην εν-
δυνάµωση των διµερών, τριµερών και πολυµερών στρατηγικών
σχηµάτων συνεργασίας µε χώρες της ευρύτερης περιοχής, ενώ
συµφωνήθηκε µε την Αλβανία η προσφυγή στη Χάγη για την επί-
λυση των διαφορών µας επί της οριοθέτησης της ΑΟΖ.

Τώρα το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου για την επέκταση της αι-
γιαλίτιδας ζώνης στην περιοχή του Ιονίου από τα έξι στα δώδεκα
ναυτικά µίλια είναι πράγµατι ιστορικό, καθώς είναι η πρώτη φορά
από το 1947 που η χώρα µας διευρύνει την έκταση της επικρά-
τειάς της και µάλιστα κατά δεκατρείς χιλιάδες τετραγωνικά χι-
λιόµετρα, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός. 

Είναι πολύ σηµαντικό και πρέπει να τονιστεί ότι κάνοντας
χρήση του δικαιώµατός µας για την επέκταση της αιγιαλίτιδας
ζώνης από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο η χώρα δεν
παραιτείται του δικαιώµατός της για τις άλλες περιοχές. Αυτό,
εξάλλου, αποτυπώνεται στο άρθρο 1 του νοµοσχεδίου, όπου ξε-
κάθαρα αναφέρεται ότι η Ελληνική Δηµοκρατία επιφυλάσσεται
για την άσκηση και στις λοιπές περιοχές της επικράτειάς της των
αντίστοιχων δικαιωµάτων, όπως αυτά απορρέουν από το Διεθνές
Δίκαιο. Και είµαι απόλυτα βέβαιος ότι πολύ σύντοµα θα ακολου-
θήσει και το νέο βήµα επέκτασης των χωρικών µας υδάτων νότια
της Κρήτης και όχι µόνο. 

Έως σήµερα, η συντριπτική πλειοψηφία των κρατών έχει αι-
γιαλίτιδα ζώνη δώδεκα ναυτικά µίλια. Όµως, εµείς παραµέναµε
στα έξι από το 1936. Μάλιστα, έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον να επα-
ναλάβω αυτό που είπα και στην επιτροπή της Βουλής, ότι η ίδια
η Τουρκία µε επίσηµη διακήρυξη το 1956 ανέφερε ότι το όριο
των δώδεκα ναυτικών µιλίων έχει αποκτήσει ήδη την απαραίτητη
γενική πρακτική για να γίνει αποδεκτό ως κανόνας του Διεθνούς
Δικαίου. Προσέξτε, το 1936! Άρα, η επέκταση της αιγιαλίτιδας
ζώνης και της κυριαρχίας της Ελλάδας αυξάνουν βεβαίως και τις
δυνατότητες δραστηριότητας σε σηµαντικούς τοµείς, όπως είναι
η αλιεία, η ενέργεια, αλλά και το περιβάλλον. Όπως γίνεται αντι-
ληπτό, οι διευρυµένες δυνατότητες θα έχουν και θετικό αντί-
κτυπο στην οικονοµία µας. 

Η ιστορική αυτή απόφαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επη-
ρεάζει θετικά και την εκλογική µας περιφέρεια, την Κέρκυρα,
όπου επεκτείνεται η αιγιαλίτιδα ζώνη σε όλα µας τα νησιά. Πρό-
κειται για ένα πολιτικό γεγονός σταθµός που συγκινεί ιδιαίτερα
τους κατοίκους της Κέρκυρας, των Παξών και των Διαποντίων
Νήσων. Είναι ένα νοµοσχέδιο που το έφερε ο συντοπίτης µας
Υπουργός Εξωτερικών, κ. Δένδιας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα έχει γυρίσει σελίδα,
αποδεικνύοντας καθηµερινά όλους τους τοµείς, αλλά ιδίως σε
ό,τι αφορά στα εθνικά θέµατα, ότι δεν προτίθεται να συνεχίσει
να είναι ο απλός παρατηρητής των εξελίξεων.

Η Κυβέρνησή µας δρα µε αποφασιστικότητα, αξιοποιώντας
προς όφελος του εθνικού µας συµφέροντος τα δικαιώµατα που
απορρέουν από το Διεθνές Δίκαιο, δρώντας και λειτουργώντας
αντίστοιχα εντός του πλαισίου του. 

Οι Βουλευτές αυτής της Βουλής έχουµε το προνόµιο και την
τιµή, θα έλεγα, να συµµετέχουµε σε αυτή τη συζήτηση και στην
ψήφιση αυτού του εξαιρετικής ιστορικά σηµασίας νοµοσχεδίου. 

Θέλω να πιστεύω ότι θα υπερψηφιστεί από την απόλυτη πλει-
οψηφία της Βουλής των Ελλήνων επειδή ακριβώς υπηρετεί αυτό
τούτο το εθνικό συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γκίκα.
Τώρα τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης, κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή αναφέρθηκε στο θέµα κάποιος συνάδελφος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, θα ήθελα να πω ότι το όνοµα της Μακεδονίας ανταλλάχ-
θηκε ξεκάθαρα µε την επιµήκυνση των 95 δισεκατοµµυρίων για
µετά το 2032. Το οικονοµικό κόστος της συµφωνίας αυτής -εκτός
από τα εθνικά- ήδη φαίνεται, αρκεί να ρωτήσει κάποιος τις επι-
χειρήσεις τροφίµων και ποτών της Μακεδονίας. Θα πάρει µια
πολύ καλή απάντηση.

Θα ξεκινήσουµε τώρα εντελώς διαφορετικά, µε τις διερευνη-
τικές συζητήσεις της Ελλάδας µε την Τουρκία λόγω του ότι ανα-
φέρθηκαν στην συζήτηση προηγουµένως. Εν προκειµένω η
Ελλάδα δεν πρέπει να τηρεί καµµία απολύτως ελπίδα για ένα ου-
σιαστικό αποτέλεσµα από τη θεατρική παράσταση του εξηκο-
στού πρώτου γύρου των δήθεν διαπραγµατεύσεων Ελλάδας -
Τουρκίας. Η συνάντηση πραγµατοποιείται επειδή συγκυριακά
εξυπηρετεί και τις δυο χώρες. Η Τουρκία βρίσκεται σε εξαιρετικά
δύσκολη θέση τόσο στο εσωτερικό της, ειδικά όσον αφορά στην
οικονοµία και το νόµισµά της, όσο και στο εξωτερικό µε τις περι-
πέτειες στις οποίες την έχει οδηγήσει το καθεστώς της, διότι
πρόκειται για καθεστώς και µάλιστα απολυταρχικό.

Σε διάφορες χώρες έχει άµεση ανάγκη να εµφανιστεί δήθεν
ειρηνική για να αποφορτίσει τις ανυπόφορες και πολύ ενοχλητι-
κές πιέσεις που δέχεται από την Αµερική, από την Ευρώπη και
από τη Μέση Ανατολή, χωρίς ταυτόχρονα να αισθάνεται καµµία
απολύτως ασφάλεια για την υποστήριξη της Ρωσίας ή της Κίνας.

Από την άλλη πλευρά, η Ελλάδα χρειάζεται χρόνο για να συµ-
πληρώσει την αµυντική της θωράκιση έτσι ώστε να είναι έτοιµη
στο νέο κύµα τουρκικής επιθετικότητας και αδιαλλαξίας που
οπωσδήποτε θα ακολουθήσει και πάλι είτε µε τον σηµερινό δι-
κτάτορα στην εξουσία είτε µε κάποιον άλλο συνασπισµό κοµµά-
των που θα έχει, όπως πάντα, τις ίδιες αντιλήψεις.

Επιπλέον, έχει υποχρέωση, κατά το Διεθνές Δίκαιο, να συµφω-
νήσει µε την Τουρκία τόσο σε θέµατα υφαλοκρηπίδας όσο και
σε θέµατα Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης, διατηρώντας το
δικαίωµα να επεκτείνει µονοµερώς τα χωρικά της ύδατα στα δώ-
δεκα µίλια όποτε το αποφασίσει.

Αλήθεια, σκεφτήκαµε ποτέ τι θα έκανε η Τουρκία εάν είχε µε
το µέρος της το Διεθνές Δίκαιο, αν κατείχε ένα πλήθος νησιών
µε ΑΟΖ όπως ακριβώς ορίζει η Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών
για το Δίκαιο της Θάλασσας, ότι δηλαδή όλα τα νησιά διαθέτουν
ΑΟΖ µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο που καθορίζεται για τις ηπειρω-
τικές περιοχές; Δεν θα απαξίωνε κάθε συζήτηση που δεν θα εξα-
σφάλιζε το 100% των δικαιωµάτων που της παρέχει το Διεθνές
Δίκαιο, εάν έχει το 200%; Δεν θα απέρριπτε κατηγορηµατικά
κάθε λύση που θα επηρέαζε αρνητικά, έστω και απειροελάχιστα,
όλα τα διεθνώς καθιερωµένα δικαιώµατά της, χωρίς να µπαίνει
σε καµµία συζήτηση, που θα είχε ως αποτέλεσµα να µοιραστεί
τα υπάρχοντα και τα δικαιώµατά της;

Σε κάθε περίπτωση πάντως, η περίοδος που διανύουµε είναι
ιδιαίτερα ευνοϊκή για σηµαντικά βήµατα στη δηµιουργία διπλω-
µατικής, στρατιωτικής και πολιτικής ασπίδας απέναντι στη µεγα-
λοµανία της σύγχρονης Τουρκίας.

Όσον αφορά στην αναφορά της κ. Μπακογιάννη στον Γερµανό
Υπουργό Εξωτερικών θα ήθελα να πω ότι η Γερµανία ποτέ δεν
ήταν και δεν θα είναι ποτέ φίλη µας, ειδικά τώρα που είµαστε υπό
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την οικονοµική κατοχή της ενώ ήταν ανέκαθεν και θα είναι σύµ-
µαχος της Τουρκίας.

Στο παρόν νοµοσχέδιο τώρα, στο άρθρο 1 αναφέρεται µια µε-
ρική επέκταση της ελληνικής αιγιαλίτιδας ζώνης. Εποµένως, πρό-
κειται για µια µερική εξωτερική πολιτική και για µια µερική
διακυβέρνηση.

Η Κυβέρνηση, βέβαια, θα υποστηρίξει –το έκανε ήδη- πως η
ρητή αναφορά στην παράγραφο 2 περί επιφύλαξης, επέκτασης
και στις λοιπές περιοχές της επικράτειας καλύπτει τη χώρα µας,
κάτι που, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να γίνει απο-
δεκτό µε δεδοµένο ότι το Διεθνές Δίκαιο είναι κατά βάση εθνικό.

Με απλά λόγια, εάν παραµείνει αυτή η κατάσταση κάποια χρό-
νια, η Τουρκία θα µπορεί πολύ εύκολα να ισχυριστεί, είτε τυπικά
είτε σε µια νοµική διαµάχη, πως η Ελλάδα αποδέχεται το υφιστά-
µενο καθεστώς στο Αιγαίο.

Οι ανησυχίες µας αυτές προφανώς εντείνονται από το γεγονός
ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ανέφερε στη Βουλή τον Οκτώβριο
πως σχετικά µε το Αιγαίο η κυριαρχία της χώρας µας εκτείνεται
στα έξι µίλια στη θάλασσα και στα δέκα µίλια στον αέρα, ενώ ο
Υπουργός Προστασίας του Πολίτη αναφέρθηκε -το γνωρίζουµε
όλοι- σε εθνικισµό των δώδεκα ναυτικών µιλίων.

Κατά τη δική µας άποψη, η επέκταση των χωρικών υδάτων δεν
είναι δικαίωµα, αλλά άσκηση εθνικής κυριαρχίας, αφού σε αντί-
θεση µε την ΑΟΖ και µε την υφαλοκρηπίδα που αποτελούν κυ-
ριαρχικό δικαίωµα, τα χωρικά ύδατα συνιστούν εθνική κυριαρχία,
µια πλήρη κυριαρχία στην επιφάνεια της θάλασσας, στα ύδατα,
στον βυθό και στο υπέδαφος.

Η µερική επέκταση, προφανώς, δηµιουργεί τεκµήριο αποδο-
χής του σηµερινού καθεστώτος στο Αιγαίο, ενώ ακόµη και αν
δεχθούµε τον φόβο της Κυβέρνησης λόγω του γνωστού casus
belli της Τουρκίας, γιατί αλήθεια δεν έγινε µια επέκταση νοτίως
της Κρήτης; Μας κρύβει κάτι η Κυβέρνηση; Ο Υπουργός, βέβαια,
ανακοίνωσε χθες πως θα το κάνει, ελπίζοντας να κρατήσει την
υπόσχεσή του, και µάλιστα άµεσα. 

Ανάλογη είναι και η θέση µας για τα άρθρα 2 και 3 όπου ναι
µεν, µπορεί να είναι κλασικές οι διατάξεις για τον τρόπο υπολο-
γισµού του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης και της γραµµής
βάσης κατά το Διεθνές Δίκαιο, αλλά η µερικότητα της επέκτασης
δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή.

Όσον αφορά τώρα στο άρθρο 4, µετά την παραχώρηση αλι-
ευτικών µας δικαιωµάτων στην Ιταλία, στο πλαίσιο της συµφω-
νίας µεταξύ των δυο χωρών για την οριοθέτηση των αντίστοιχων
θαλάσσιων ζωνών τους, διαπιστώνεται κάτι ακόµη χειρότερο: Η
παραχώρηση αντίστοιχων δικαιωµάτων συνολικά σε όλα τα αλι-
ευτικά σκάφη που φέρουν τη σηµαία κράτους Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και είναι νηολογηµένα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όχι µόνο
στην Ιταλία. Δηλαδή, παραχωρούµε εθνικό πλούτο και µέρος της
εθνικής µας κυριαρχίας, ενώ παράλληλα ζηµιώνουµε σε µεγάλο
βαθµό τους Έλληνες αλιείς αφού δεν θα έχουν αποκλειστικά δι-
καιώµατα στην περιοχή των έξι έως δώδεκα ναυτικών µιλίων. 

Το γεγονός αυτό είναι απαράδεκτο, µεταξύ όλων, λόγω του
ότι το Ιόνιο είναι πολύ πλούσιο σε αλιευτικά αποθέµατα και µά-
λιστα σηµαντικής αξίας, όπως είναι η κόκκινη γαρίδα, οι καραβί-
δες, τα καβούρια και τα όστρακα, κάτι που δεν είναι, επίσης, σε
καµµία περίπτωση αποδεκτό. 

Όσον αφορά, πάντως, ειδικά στις αλιευτικές ζώνες, θα πρέπει
να δούµε τη διαµάχη της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη Μεγάλη
Βρετανία σε σχέση µε το Brexit όσον αφορά στην αλιεία, η οποία
τελικά κατέληξε σε συµβιβασµό, τεκµηριώνοντας, όµως, πως οι
αλιευτικές ζώνες που δεν έχουµε καθορίσει έχουν αξία, µεγάλη,
σηµαντική αξία. 

Στην οδηγία δε της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αριθµό 1380/2013,
που γίνεται µνεία στη συνθήκη µε την Ιταλία, αναφέρεται πως η
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι µέλος της Συµφωνίας των Θαλασσών του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών UNCLOS στο εισαγωγικό σηµείο
πέντε. Επίσης, αναφέρεται πως τα κράτη έχουν δικαιώµατα δια-
χείρισης εντός των δώδεκα ναυτικών µιλίων στο σηµείο σαράντα
ένα, όπου αναγράφονται τα εξής: «Τα κράτη - µέλη θα πρέπει να
είναι εξουσιοδοτηµένα να λαµβάνουν στη θαλάσσια ζώνη τους των
δώδεκα ναυτικών µιλίων» –το διαβάζω ακριβώς- «µέτρα διατήρη-
σης και διαχείρισης, τα οποία θα εφαρµόζονται σε όλα τα αλιευ-

τικά σκάφη της Ένωσης, υπό τον όρο ότι τα µέτρα αυτά όταν
εφαρµόζονται σε αλιευτικά σκάφη της Ένωσης νηολογηµένα σε
άλλα κράτη - µέλη, δεν θα εισάγουν διακρίσεις και θα τίθενται σε
εφαρµογή έπειτα από προηγούµενη διαβούλευση µε τα υπόλοιπα
ενδιαφερόµενα κράτη - µέλη και ότι η Ένωση δεν θα έχει λάβει ει-
δικά µέτρα διατήρησης και διαχείρισης στην οικεία ζώνη των δώ-
δεκα ναυτικών µιλίων». Είναι ξεκάθαρο.

Συνεχίζοντας, µας δηµιουργεί µεγάλη εντύπωση η αλλαγή στά-
σης της Κυβέρνησης σε σχέση µε το πρόσφατο παρελθόν. Ειδι-
κότερα αναφέρθηκε και από τον εισηγητή µας ότι ο κ.
Κουµουτσάκος, ως τοµεάρχης εξωτερικών της Νέας Δηµοκρατίας
τότε, αναφέρθηκε σε φθηνούς εντυπωσιασµούς που υποσκά-
πτουν θεµελιώδεις θέσεις της εξωτερικής µας πολιτικής. Αυτό
ακριβώς είπε. 

Εκτός αυτού, ο κ. Γεωργιάδης τον Οκτώβριο του 2018 τόνισε
πως είναι µεγάλη ζηµία που ξεχώρισε ο κ. Κοτζιάς το Ιόνιο από το
Αιγαίο για τα δώδεκα µίλια, ενώ ο κ. Πλεύρης υποστήριζε πως µε
την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα µίλια αποδέχον-
ται –εννοούσε τότε τον ΣΥΡΙΖΑ- πως το Αιγαίο είναι µία ειδική πε-
ρίπτωση.

Στην ίδια γραµµή, ο κ. Συρίγος ανέφερε πως θα ήταν λάθος η
εξαίρεση του Αιγαίου από την επέκταση των χωρικών υδάτων,
αφού θα επιβεβαίωνε πως στο Αιγαίο ισχύουν οι ειδικές συνθήκες
των Τούρκων, στηρίζοντας την τουρκική θέση.

Τέλος, ο κ. Κικίλιας είχε πει τα εξής: Δεν γίνεται έτσι σοβαρή
εξωτερική πολιτική, δηµιουργώντας τετελεσµένα κατ’ αποκοπή και
προσχωρώντας στην επιχειρηµατολογία της Τουρκίας που µιλάει
για ειδικό καθεστώς στο Αιγαίο.

Υπήρχαν πολλές άλλες τέτοιες δηλώσεις, αλλά πήραµε µερικές
µόνο από αυτές.

Τι µεσολάβησε, λοιπόν, και έπαψαν να ισχύουν όλα τα παρα-
πάνω; Δεν είναι ξεκάθαρο πως εάν θέλουµε να λυθεί το πρόβληµα
µε την Τουρκία, θα πρέπει να ασκήσουµε όλα µας τα κυριαρχικά
δικαιώµατα; Στην αντίθετη περίπτωση δεν αποδεχόµαστε de facto
το «γκριζάρισµα» και την ουδετεροποίηση του Αιγαίου; Δεν είναι
ο ορισµός του λαϊκισµού να ερµηνεύει κάποιος διαφορετικά τα θέ-
µατα προεκλογικά και µετεκλογικά, όπως και στην περίπτωση των
Σκοπίων; Το ίδιο ακριβώς δεν έγινε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ως παράδειγµα τώρα, µεταξύ των πολλών που υπάρχουν, θα
αναφέρουµε το νησί Μπόρνχολµ της Δανίας, το οποίο έχει τριάντα
εννέα χιλιάδες κατοίκους και βρίσκεται σε απόσταση διακοσίων
ενενήντα χιλιοµέτρων από την ηπειρωτική Δανία. Παρεµβάλλεται
η Σουηδία σε απόσταση σαράντα χιλιοµέτρων, στα εκατόν δέκα
χιλιόµετρα είναι η ηπειρωτική Γερµανία και στα εκατό χιλιόµετρα
η Πολωνία. 

Εν προκειµένω, η διαµάχη µε την Πολωνία σχετικά µε την ΑΟΖ
του νησιού ρυθµίστηκε πρόσφατα, αφού ορίστηκαν όρια µε βάση
το δίκαιο των θαλασσών του ΟΗΕ, το οποίο καλύπτει και τις βρα-
χονησίδες, όπως διαπιστώνεται από το έγγραφο που θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά.

Κλείνοντας, είναι ξεκάθαρο πως η Ελληνική Λύση έχει µία εντε-
λώς διαφορετική πολιτική αντίληψη από την Κυβέρνηση σε όλα
σχεδόν τα θέµατα, στην οικονοµία, στα εθνικά, στην υγεία και
ούτω καθεξής. Μεταξύ άλλων, πιστεύει στην πραγµατική ελεύ-
θερη αγορά και όχι σε ένα υπερβολικά διογκωµένο κράτος, όπως
αυτό που κατασκευάζει ξανά η Νέα Δηµοκρατία, χωρίς να έχει
µάθει τίποτα από την υπερχρέωση που προκάλεσε στη χώρα µε
την ίδια πολιτική το 2004-2009, από τα µνηµόνια ή από τη χρεοκο-
πία του 2012 µε την παράδοση της εθνικής µας κυριαρχίας και µε
την υποθήκευση των πάντων.

Το γεγονός αυτό διαπιστώνεται από τους πανηγυρισµούς
Υπουργών της µετά από την ανακοίνωση πρωτογενούς ελλείµµα-
τος 18,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2020, όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά, παρά το ότι κάτι τέτοιο σηµαίνει δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα –µετά φόρων, δηλαδή- πάνω από 24 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Μέσα σε έναν χρόνο η χώρα έχασε πάνω από 24 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ακόµη πιο απλά, το 15% του ΑΕΠ όταν καταδικαστήκαµε
στην καταστροφική µνηµονιακή πολιτική µε το ίδιο ακριβώς πο-
σοστό µετά τη διόγκωση του ελλείµµατος από την ΕΛΣΤΑΤ, αν
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και τότε το δηµόσιο χρέος µας ήταν στο 127% του ΑΕΠ, όταν το
2020 θα υπερβεί το 230% της κεντρικής Κυβέρνησης, το κόκκινο
ιδιωτικό στο 15%, ενώ σήµερα άνω του 150% του ΑΕΠ και ούτω
καθεξής. Μιλάµε, δηλαδή, για τον απόλυτο οικονοµικό εκτροχια-
σµό.

Η Ελληνική Λύση πιστεύει στη µικτή οικονοµία και όχι στον νε-
οφιλελευθερισµό, στο έθνος-κράτος, αφού µόνο αυτό µπορεί να
εγγυηθεί τη δηµοκρατία και όχι στην ανεξέλεγκτη παγκοσµιοποί-
ηση, καθώς επίσης στην άµεση ανάγκη αλλαγής του αποτυχη-
µένου οικονοµικού και τουριστικού µας µοντέλου.

Η Ελλάδα µπορεί και πρέπει να ανακτήσει την οικονοµική της
ανεξαρτησία, αφού από αυτήν εξαρτάται η εθνική της κυριαρχία.
Ο βασικός στόχος µας είναι να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις
ανόδου του βιοτικού επιπέδου των Ελλήνων και να επιστρέψουν
οι εξακόσιες χιλιάδες άνθρωποι που «εξορίστηκαν» από τα µνη-
µόνια.

Τέλος, µπορούµε και πρέπει να ανακτήσουµε την εθνική µας
υπερηφάνεια και την αξιοπρέπειά µας, παύοντας να σκύβουµε
το κεφάλι στη Γερµανία ή στην ανέκαθεν σύµµαχό της, την Τουρ-
κία, αφού κάτι τέτοιο οδηγεί µία χώρα σε οδυνηρές περιπέτειες
χωρίς ουσιαστικό λόγο.

Κλείνοντας, παρά τις επιφυλάξεις µας, όπως ανέφερε ο ειση-
γητής µας κ. Μυλωνάκης, θα υπερψηφίσουµε τη Συµφωνία.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά τα έγγραφα που
προανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε τον κα-
τάλογο των συναδέλφων Βουλευτών µε την κυρία Ολυµπία Τελι-
γιορίδου, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κυρία Τελιγιορίδου, σας ακούµε και σας βλέπουµε,
έχετε τον λόγο.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας την επικοι-

νωνιακή τακτική της Νέας Δηµοκρατίας, παρατηρούµε ότι όσο
ήταν στην αντιπολίτευση, ο µεγαλύτερος στόχος της ήταν να πα-
ραπληροφορεί, αλλά και να καταστροφολογεί, ώστε να πλήξει
τον ΣΥΡΙΖΑ και να έχει εκλογικά οφέλη. Όσο η Νέα Δηµοκρατία
είναι στην Κυβέρνηση, ο µεγαλύτερος στόχος της είναι να πον-
τάρει στη λήθη του ελληνικού λαού, για να ξεχαστούν όλα όσα
έλεγε πριν πάρει την εξουσία.

Όµως, είναι πολύ πρόσφατα τα γεγονότα για να µπορέσουµε
να τα ξεχάσουµε. Το Οκτώβριο του 2018, η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µε επιλογή του τότε Πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα ανακοί-
νωνε την επιλογή για την προώθηση της άσκησης του
κυριαρχικού δικαιώµατος της χώρας µας για τη σταδιακή επέ-
κταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυτικά µίλια, αρχής
γενοµένης στο Ιόνιο. Και είχε ανακοινώσει ο τότε Πρωθυπουργός
ότι θα προηγηθεί ενηµέρωση και διάλογος µε τα κόµµατα, ώστε
να προχωρήσουµε στη συνέχεια στην κατάθεση του σχετικού νο-
µοσχεδίου στη Βουλή.

Απέναντι σε αυτήν την επιλογή, που αποτελεί αναφαίρετο κυ-
ριαρχικό µας δικαίωµα µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, το 2018 υπήρ-
ξαν σφοδρότατες αντιδράσεις από την τότε αξιωµατική
αντιπολίτευση, τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία ούτε λίγο ούτε πολύ
µιλούσε για εθνική υποχώρηση, ενώ σήµερα φέρνει ακριβώς
αυτό που είχε επιλέξει ο ΣΥΡΙΖΑ. Μιλάει, µάλιστα, σήµερα για
ένα ιστορικό νοµοσχέδιο και λέει ότι είναι µεγάλη η τιµή της να
το φέρνει στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Τότε, για παράδειγµα, στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, όπως
ο κ. Γεωργιάδης, έλεγαν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ξεχωρίζει το Ιόνιο από το
Αιγαίο και αυτό είναι λάθος. Ο κ. Κουµουτσάκος έλεγε: «Με πρω-
τοφανή επιπολαιότητα και προχειρότητα ο κ. Κοτζιάς χώρισε τη
χώρα στη µέση. Το έκανε προαναγγέλλοντας την επέκταση των
χωρικών υδάτων µόνο στο Ιόνιο και µάλιστα µε τη συγκατάθεσή
του κ. Τσίπρα. Έδωσε έτσι τη δυνατότητα στην Τουρκία να ενι-
σχύσει τη θέση της ότι στο Αιγαίο δεν µπορεί να εφαρµοστεί πλή-

ρως το δίκαιο της θάλασσας και ότι είναι δήθεν ειδική περί-
πτωση. Για µια ακόµη φορά η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ… (δεν
ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει χαθεί η σύνδεσή
σας, κυρία Τελιγιορίδου. Δεν σας βλέπουµε, δεν σας ακούµε.

Εποµένως, θα συνεχίσουµε µε τον επόµενο οµιλητή µέχρι να
αποκατασταθεί η σύνδεση, για να ολοκληρώσετε την τοποθέ-
τησή σας, κυρία συνάδελφε.

Συνεχίζουµε µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.
Νικόλαο Μανωλάκο.

Κύριε Μανωλάκο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή µέρα

είναι ιδιαίτερη, µιας που η Βουλή µε πολύ µεγάλη πλειοψηφία,
από ό,τι φαίνεται, θα κυρώσει την πρώτη επέκταση των χωρικών
µας υδάτων µετά από την ψήφιση του Δικαίου της Θάλασσας
στο Μοντέγκο Μπέι το 1982. Έπρεπε, δηλαδή, να περάσουν σχε-
δόν σαράντα χρόνια, να αλλάξουν δεκαεπτά κυβερνήσεις, να γί-
νουν συζητήσεις επί συζητήσεων, να χυθεί πολύ µελάνι για να
καταλήξουµε στο σηµερινό αποτέλεσµα, το οποίο µπορεί να µην
είναι η επέκταση των χωρικών υδάτων σε όλο τον ελλαδικό χώρο,
είναι όµως µια αρχή, µια αρχή που ήρθε από την Κυβέρνησή µας
µετά από ενάµιση χρόνο πυρετώδους προετοιµασίας, επαφών
και συµφωνιών µε την Ιταλία, µε την Αίγυπτο, αλλά και µε την Αλ-
βανία για την προσφυγή στη Χάγη.

Προετοιµασία, συνεπώς, υπήρξε και σειρά ακολουθήθηκε και
δεν µπορώ να αντιληφθώ ποιον κοροϊδεύει η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση λέγοντας ότι ήταν έτοιµοι και οι ίδιοι να φέρουν το θέµα,
όταν κυβερνούσαν, αλλά υποχώρησαν µπροστά στην αρνητική
θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Προφανώς αναφέρονται στο «πυ-
ροτέχνηµα» του τότε Υπουργού των Εξωτερικών για τα προ-
εδρικά διατάγµατα επέκτασης των χωρικών υδάτων, που άφηνε
στον τότε Πρωθυπουργό κ. Τσίπρα, ο οποίος όµως τα έβαλε στο
χρονοντούλαπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, έχω ξαναπεί ότι δεν είναι το δυνατό σας πεδίο τα εθνικά θέ-
µατα. Σταµατήστε, λοιπόν, την υποκρισία. Έχετε περάσει στην
ιστορία ως εκείνοι που παραδώσατε εθνότητα και γλώσσα µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών. Τόσες κυβερνήσεις πέρασαν και καµµία
δεν τόλµησε να το κάνει. Τα κάνατε εσείς, παρά την αντίθεση της
συντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτικών δυνάµεων και παρά την
αντίδραση του ελληνικού λαού και έρχεστε τώρα και µας λέτε
ότι δεν προχωρήσατε στην επέκταση των χωρικών υδάτων,
επειδή σας σταµάτησε η αρνητική θέση της Νέας Δηµοκρατίας.
Ας το φέρνατε στη Βουλή µε νόµο και ας µας αφήνατε να εκτε-
θούµε! Λεονταρισµοί εκ των υστέρων; Μικροπολιτική εκ του
ασφαλούς;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις µέρες αυτές γίνεται πολύς
λόγος για την επανέναρξη των διερευνητικών επαφών. Είναι µια
ιδιαίτερα σηµαντική στιγµή, µιας που οι διερευνητικές επαφές
είναι η εισαγωγή για τις κύριες διαπραγµατεύσεις. Γιατί, άραγε,
η Τουρκία θυµήθηκε ξαφνικά τις διερευνητικές επαφές που για
τέσσερα χρόνια είχε ξεχάσει; Τι συνέβη και τις θυµήθηκε; Τίποτα
το συνταρακτικό, απλώς βρίσκεται σε πίεση τόσο στο εσωτερικό
της όσο και στο εξωτερικό και φόρεσε τη µάσκα του διαλόγου.
Οι οβιδιακές αλλαγές του Ερντογάν, άλλωστε, είναι συνηθισµέ-
νες. Δεν µας εκπλήσσουν πλέον.

Τώρα ετοιµάζεται να εναγκαλιστεί µε τον Μακρόν, που πριν
λίγο καιρό τον χαρακτήριζε ψυχοπαθή, τον αποκαλούσε «φασί-
στα» και «ελάχιστο». Όπου να ’ναι, θα τον δούµε και φανατικό
υποστηρικτή του Μπάιντεν.

Συνεπώς, γιατί το κάνει; Το κάνει για να καλωσορίσει τη νέα
κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών, αλλά και να δώσει τη δυ-
νατότητα στη Γερµανία και την οµάδα της µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση να µην προχωρήσουν σε κυρώσεις, αλλά να ξαναρχίσουν
τις διαδικασίες για την ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας. 

Προκύπτει το ερώτηµα: Τι πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε εµείς;
Να µην προσέλθουµε στις διερευνητικές και να δώσουµε το δι-
καίωµα στον διεθνή παράγοντα να σκεφτεί ότι δεν επιθυµούµε
τον διάλογο, προφανώς επειδή φοβόµαστε κάτι;

Θεωρώ ότι πολύ ορθά η Κυβέρνησή µας προσέρχεται στις διε-
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ρευνητικές επαφές, για να δώσει µια ευκαιρία στον διάλογο. Οι
δίαυλοι επικοινωνίας πρέπει να υπάρχουν, προκειµένου να εκτο-
νώνεται η ένταση. Άλλωστε, η Ελλάδα, όπως ακούσαµε και διά
στόµατος Πρωθυπουργού, αλλά και Υπουργού των Εξωτερικών,
δεν πρόκειται να συζητήσει άλλο θέµα ει µη µόνο τις θαλάσσιες
ζώνες. Από τη στιγµή που η Τουρκία θα προσέλθει απλώνοντας
το τραπέζι όλες τις µονοµερείς διεκδικήσεις που έχει βαφτίσει
«διαφορές», είναι βέβαιο ότι οι επαφές θα ναυαγήσουν και είτε
θα οδηγηθούµε στη Χάγη είτε θα επανέλθουµε στην προ έναρ-
ξης κατάσταση.

Άλλωστε, τι καινούργιο έχει προστεθεί για να βρεθεί λύση σε
κάτι που επί δεκαέξι χρόνια δεν βρέθηκε; Τίποτα θετικό παρά
µόνο αρνητικά, όπως είναι το αφήγηµα της «Γαλάζιας Πατρίδας»,
η αυξηµένη επιθετικότητα, η «εργαλειοποίηση» του µεταναστευ-
τικού, το παράνοµο τουρκολυβικό σύµφωνο και οι θαλάσσιοι πε-
ρίπατοι του «ORUC REIS» στην ελληνική υφαλοκρηπίδα. Όλα
αυτά δεν µε κάνουν αισιόδοξο.

Θα προσθέσω στα θετικά για µας ότι σε κάθε περίπτωση κερ-
δίζουµε κάποιους µήνες για τη συνέχιση των προετοιµασιών µας,
προκειµένου να ενδυναµώσουµε περαιτέρω τις νέες µας συµµα-
χίες µε το Ισραήλ, την Αίγυπτο και τη Σαουδική Αραβία.

Όµως, κύριε Πρόεδρε, το σηµαντικότερο όλων είναι ότι θα συ-
νεχίσουµε µε γρήγορους ρυθµούς την ενίσχυση των Ενόπλων
µας Δυνάµεων, που είναι το πιο αποτελεσµατικό µέσο αποτρο-
πής και συγχρόνως υποστήριξης της διπλωµατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα πω ότι χαιρετίζω
την επέκταση των χωρικών µας υδάτων µέχρι το Ταίναρο και
προσδοκούµε σύντοµα την παραπέρα επέκταση νοτίως και ανα-
τολικώς της Κρήτης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μανωλάκο.
Ήθελα να ρωτήσω αν µας ακούει και αν µας βλέπει η κ. Τελι-

γιορίδου για να µπορέσει να συνεχίσει την παρέµβασή της.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γνωρίζω πόσο

χρόνο έχω ακόµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είχατε µιλήσει τρει-

σήµισι λεπτά.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Θέλω να πω επί τροχάδην ότι

έχουµε µια διαφορετική στάση από τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτή,
λοιπόν, η στάση είναι µια στάση που κατά τη γνώµη µας δεν δεί-
χνει σοβαρότητα και υπευθυνότητα, γιατί δεν είναι δυνατόν για
θέµατα εθνικά να έχεις διαφορετική στάση όσο είσαι στην Κυ-
βέρνηση και διαφορετική όσο ήσουν στην αντιπολίτευση. Ο ελ-
ληνικός λαός, βέβαια, γνωρίζει, έχει πλέον την κρίση για να
αντιληφθεί αυτόν τον εµπαιγµό. 

Εµείς, από τη δική µας πλευρά, είµαστε µια υπεύθυνη δύναµη,
η οποία δεν ποντάρει στον διχασµό της ελληνικής κοινωνίας για
να έχει µικροκοµµατικά οφέλη. Εννοείται ότι στηρίζουµε την επέ-
κταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυτικά µίλια, γιατί
έχουµε µάθει να βάζουµε πλάτη και να στηρίζουµε την εθνική
προσπάθεια, µια προσπάθεια, όµως, που θα πρέπει να βασίζεται
σε µια ενιαία εθνική στρατηγική. 

Καλωσορίζουµε, λοιπόν, την προσχώρηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας σε αυτήν τη σηµαντική στρατηγική επιλογή της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ και εµείς είµαστε εδώ για να ενώσουµε. Αφήνουµε,
λοιπόν, στους πολιτικούς µας αντιπάλους τη λογική του διχα-
σµού. 

Η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στο Ιόνιο βρίσκεται στη θε-
τική κατεύθυνση για την εξυπηρέτηση των εθνικών µας συµφε-
ρόντων. Έχουµε µια ένσταση στο άρθρο 4, στην οποία
αναφέρθηκε αναλυτικά ο εισηγητής µας κ. Κατρούγκαλος, που
αφορά στην αλιεία και στη δυνατότητα αλίευσης ανάµεσα στα
έξι και στα δώδεκα ναυτικά µίλια σε ψαράδες συνολικά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Θεωρώ ότι σε αυτό το θέµα θα πρέπει να
δοθεί ιδιαίτερη προσοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Τελιγιορίδου,
κλείσατε το µικρόφωνό σας, κάτι πατάτε χωρίς να το καταλαβαί-
νετε. Μας ακούτε;

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Με ακούτε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα σας ακούω,

αλλά φροντίστε να µην κλείνετε το µικρόφωνό σας. Συνεχίστε.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ωραία. Τελειώνω λέγοντας ότι στη-

ρίζουµε την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια, σε ένα ιδιαίτερα δύσκολο γεωπολιτικό περιβάλλον,
που προκύπτει κυρίως από την αναθεωρητική και προκλητική
στάση της Τουρκίας και µπροστά στις διεθνείς εξελίξεις, στις
ανακατατάξεις και στις διεργασίες που επηρεάζουν και τη δική
µας περιοχή, οφείλουµε όλοι να κάνουµε την εθνική προσπάθεια,
η οποία θα βασίζεται αποκλειστικά στο Διεθνές Δίκαιο, χωρίς εκ-
πτώσεις. 

Από το Βήµα της Βουλής τον Ιούλιο του 2019 στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης έλεγα ότι στον ΣΥΡΙΖΑ θα εί-
µαστε συµπαραστάτες όσον αφορά στην εθνική γραµµή της
χώρας, αλλά να µη διανοηθεί κανείς να κάνει χωρίς όρους και
χωρίς προϋποθέσεις συνδιαλλαγή µε τον κ. Ερντογάν. Στα ανα-
τολίτικα παζάρια θα µας βρείτε απέναντι και αυτό λέµε και τώρα.
Συζητάµε, λοιπόν, µε την Τουρκία µόνο τη µία υπαρκτή διαφορά
και αυτή µπορεί να επιλυθεί σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο της
θάλασσας. Οποιεσδήποτε άλλες παράλογες και ανιστόρητες
απαιτήσεις της Τουρκίας δεν µπορούν και δεν πρέπει να µπουν
στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων. Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός κ. Μητσοτάκης οφείλουν να αποκλείσουν µε απόλυτο
και κατηγορηµατικό τρόπο κάθε τουρκική απόπειρα διεύρυνσης
της ατζέντας, είτε για τις γκρίζες ζώνες είτε για αποστρατικοποι-
ηµένα νησιά. Αυτό απαιτεί η εθνική γραµµή της χώρας, αυτό
απαιτεί ο ελληνικός λαός και αυτό πιστεύουµε πως πρέπει να
κάνει η ελληνική Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τη

Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Όλγα Κεφαλογιάννη.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο

είναι βαρύνουσας σηµασίας, ιστορικά αλλά και επί της ουσίας.
Το ελληνικό Κοινοβούλιο θα ψηφίσει για πρώτη φορά µετά το
1947 την επέκταση του χώρου εθνικής κυριαρχίας. Η Ελλάδα ου-
σιαστικά µεγαλώνει κατά δεκατρείς χιλιάδες περίπου τετραγω-
νικά χιλιόµετρα, εάν συνυπολογιστεί το νόµιµο από το Διεθνές
Δίκαιο κλείσιµο των κόλπων. Η χώρα µας ασκεί το αναφαίρετο
δικαίωµά της για αύξηση των χωρικών της υδάτων στην περιοχή
του Ιονίου Πελάγους από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια, σύµ-
φωνα πάντα µε το άρθρο 3 της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών
για το Δίκαιο της Θάλασσας, που αποτελεί και κανόνα του εθιµι-
κού Διεθνούς Δικαίου. Επεκτείνεται έτσι η εθνική µας κυριαρχία
σε ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι του θαλάσσιου και εποµένως και
του εναέριου χώρου µας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει ένα σαφές και ισχυρό µήνυµα
ότι η ελληνική εξωτερική πολιτική, ενεργώντας πάντοτε στο πλαί-
σιο του Διεθνούς Δικαίου, κεφαλαιοποιεί το διπλωµατικό της
απόθεµα στην κατεύθυνση της επικράτησης. Η Ελλάδα ακολου-
θεί ορθά την πολιτική του ανοιχτού διαλόγου και της οικοδόµη-
σης ισχυρών διπλωµατικών σχέσεων µε δυνάµεις της ευρύτερης
περιοχής της Μεσογείου. Δηλαδή, σε µια περίοδο κρίσιµων γε-
ωπολιτικών µεταβολών επενδύει περισσότερο στην εµβάθυνση
της ισχυρής, συνεκτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση κλείνει σταδιακά
τα εκκρεµή ζητήµατα µε γειτονικά κράτη και προχωρά µεθοδικά
στην εφαρµογή µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής. Υπέγραψε
συµφωνία οριοθέτησης θαλάσσιων ζωνών µε την Ιταλία και την
Αίγυπτο, ενώ έχουν ξεκινήσει µε την Αλβανία οι διαδικασίες δια-
λόγου και επίλυσης της οριοθέτησης θαλάσσιων ζωνών µε προ-
σφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Επιδιώκει συναινέσεις
µε γειτονικές χώρες, συνάπτει συµφωνίες µαζί τους για οριοθέ-
τηση θαλάσσιων ζωνών, προάγει τις σχέσεις καλής γειτονίας και
προωθεί την ασφάλεια, την ευηµερία και τη συνεργασία µεταξύ
των χωρών της περιοχής. Αυτό και θα συνεχίσει να κάνει, καθώς
διατηρεί στο ακέραιο το δικαίωµά της για επέκταση των χωρικών
υδάτων και σε άλλες περιοχές, όπως στο Αιγαίο, και νότια και
ανατολικά της Κρήτης, όταν φυσικά αυτό κριθεί ωφέλιµο για τα
εθνικά συµφέροντα. Είναι κάτι που µε σαφήνεια αναφέρεται και
στο άρθρο 1 του νοµοσχεδίου. Άλλωστε, το δικαίωµα αυτό έχει
ασκηθεί ήδη από πολλά κράτη, ακόµα και από την ίδια την Τουρ-
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κία, η οποία από το 1964 έχει επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα
στον Εύξεινο Πόντο και στη Μεσόγειο στα δώδεκα ναυτικά µίλια,
κάτι που όµως εντελώς αυθαίρετα θεωρεί casus belli για την πε-
ριοχή του Αιγαίου. 

Η Ελλάδα, όµως, είναι χώρα ισχυρή και θα συνεχίσει να υπε-
ρασπίζεται µε αποτελεσµατικότητα τα συµφέροντά της. Κι αυτό
είναι κάτι που πρέπει να καταλάβει καλά η Τουρκία. Θα συνεχίσει
µε τις ξεκάθαρες θέσεις της και µε αυτοπεποίθηση, τις διερευ-
νητικές επαφές µε την Τουρκία, η οποία βρίσκεται σε δύσκολη
θέση τόσο σε σχέση µε την Ευρώπη όσο σε σχέση και µε την
Αµερική. Η χώρα µας πάντοτε ήταν ανοιχτή σε διάλογο µε την
Τουρκία επί συγκεκριµένων θεµάτων, υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ,
µε µια Τουρκία, όµως, που θα τηρεί τους κανόνες, θα σέβεται το
Διεθνές Δίκαιο και θα συγκλίνει µε την Ευρώπη. Κι αυτό είναι κάτι
που εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα. 

Σε αυτό το τοπίο η σηµασία των διερευνητικών επαφών εξε-
λίσσεται σε έναν αρκετά σηµαντικό παράγοντα για τη γενικότερη
πορεία των ελληνοτουρκικών σχέσεων, εφόσον βέβαια η Άγκυρα
αποδεχθεί ένα συγκεκριµένο πλαίσιο πραγµατικών διαφορών,
δηλαδή υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ, και εφόσον φυσικά σταµατήσει
να προβάλλει κάθε µονοµερή διεκδίκησή της ως δήθεν διµερή
διαφορά. Εξάλλου, η βελτίωση των ευρωτουρκικών σχέσεων και
η ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας περνάει, µεταξύ άλλων, µέσα
από την πραγµατική βελτίωση των σχέσεών της µε τα κράτη -
µέλη της Ένωσης, όπως η Ελλάδα. Και στην περίπτωση που συµ-
φωνηθεί η προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, η
Τουρκία θα έχει ουσιαστικά αποδεχθεί µια προοπτική λύσης µε
βάση το Διεθνές Δίκαιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ελληνικό Κοινοβούλιο προ-
χωρά στην ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου µε εθνική οµο-
ψυχία και αυτό είναι το βασικό µήνυµα προς όλες τις
κατευθύνσεις, ότι η Ελλάδα στα ζητήµατα άσκησης και επέκτα-
σης της εθνικής της κυριαρχίας προχωρά µε σχέδιο και εθνική
συνεννόηση. Σε αυτές τις πρωτόγνωρες συνθήκες που βιώνουµε
λόγω της πανδηµίας, καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε αποτελε-
σµατικά πολλαπλές και ετερόκλητες προκλήσεις κι αυτό µπορεί
να επιτευχθεί µόνο µε εθνική ενότητα. Σε αυτήν την παρατετα-
µένη κρίση που προκαλεί η Τουρκία, η ελληνική Κυβέρνηση θα
πρέπει να συνεχίζει να ενεργοποιεί στρατηγικά τους συµµάχους
της, να αναδεικνύει ότι το ζήτηµα του τουρκικού αναθεωρητι-
σµού δεν είναι ούτε διµερές και ότι ουσιαστικά υπονοµεύει την
εξέλιξη του ευρωπαϊκού οράµατος. 

Η Ελλάδα ήταν και είναι ένας κρίσιµος στρατηγικός παράγοντας
υπεράσπισης του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Μεσογείου. Είναι, παράλληλα, ένας στρατηγικός παρά-
γοντας προώθησης των οικονοµικών συµφερόντων και αντιλή-
ψεων της ενωµένης Ευρώπης. 

Πρέπει, λοιπόν, µε ψυχραιµία και ρεαλισµό να συνεχίσουµε
αυτή, τη µάχη το ίδιο δυναµικά και πάνω απ’ όλα ενωµένοι όπως
σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κεφαλογιάννη και για την τήρηση του χρόνου, δί-
νοντας τη δυνατότητα σε περισσότερους συναδέλφους να
µιλήσουν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
παρακαλώ για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Λοβέρδο, θέ-
λετε τον λόγο για κάτι διαδικαστικό; Δεν µπορείτε να µιλήσετε
για κάτι άλλο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, για κάτι διαδικαστικό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Επειδή είµαι εισηγητής θέλω να σας ρωτήσω: Για τις δευτερο-
λογίες µας θα ακολουθήσετε την πάγια πρακτική όταν η συζή-
τηση είναι διήµερη ή τριήµερη, δηλαδή να εισηγούµεθα, να
διακόπτεται ο κατάλογος των οµιλητών, να κάνουµε τις δευτε-
ρολογίες αύριο το πρωί και να συνεχίζεται ο κατάλογος; Πώς θα
το πάτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, η αρχική σκέψη,
τουλάχιστον η δική µου, επειδή µε ρώτησε και άλλος συνάδελ-
φος, είναι να τελειώσει ο κατάλογος, γιατί είναι προγραµµατι-

σµένοι κύκλοι και µετά το κλείσιµο του καταλόγου να υπάρξει
δευτερολογία των εισηγητών. Εσείς εισηγείστε, δηλαδή, να
υπάρξει… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν εισηγούµαι, ό,τι πείτε εσείς. Εγώ,
κύριε Πρόεδρε, µίλησα επί της αρχής σήµερα και θέλω να τοπο-
θετηθώ επί των άρθρων. Το κόµµα µου δεν έχει τοποθετηθεί επί
των άρθρων. Αν µου πείτε για µία δευτερολογία τριών ή και έξι
λεπτών, δεν προλαβαίνω, θέλω να κάνω κανονική οµιλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, η συζήτηση
είναι ενιαία. Το ότι κρατάει δύο ηµέρες δεν λέει τίποτα. Η από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων είναι ενιαία επί της αρχής
και επί των άρθρων. Αυτή τη συζήτηση που κάνουµε τώρα την
βλέπει και ο Πρόεδρος. Θα συνεννοηθούµε και ίσως θα ενηµε-
ρωθείτε από σήµερα για το ποια θα είναι η διαδικασία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα τα µεταφέρετε στον κύριο Πρό-
εδρο...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα τα µεταφέρω εγώ
στον Πρόεδρο. Εάν έχετε πρόταση, µπορείτε να την πείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, έχω µία πρόταση τώρα και σας
την καταθέτω, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα -εγώ τουλάχιστον, µπορεί να µην θέλουν άλλοι συ-
νάδελφοί µου- ακόµη και σήµερα να µου δοθεί ένας χρόνος να
κάνω τη δευτερολογία µου, γιατί µίλησα µόνο επί της αρχής
πραγµατικά σας το λέω και έχω πολλά πράγµατα να πω επί των
άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα, δεν µπορώ να
σας το πω εγώ. Υπήρξε, όµως, η απόφαση για να είναι ενιαία επί
της αρχής και επί των άρθρων. Δεν ξέρω, δεν παρακολούθησα
τις εισηγήσεις των εισηγητών όλων των κοµµάτων και των ειδι-
κών αγορητών. Ακούστηκε η πρότασή σας, θα µεταφερθεί στον
Πρόεδρο της Βουλής, έτσι ώστε να διαµορφωθεί από σήµερα,
έστω και σήµερα, όπως λέτε εσείς, εάν είναι δυνατόν, να υπάρξει
η τοποθέτηση των εισηγητών και ειδικών αγορητών όσον αφορά
στα άρθρα ή στις συµπληρώσεις τις οποίες έχουν να κάνουν επί
του σχεδίου νόµου.

Ο κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις συζητήσεις που προηγή-

θηκαν στην επιτροπή ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας τοπο-
θετήθηκε και ισχυρίστηκε ότι η απόφαση της Κυβέρνησης για
επέκταση στα δώδεκα µίλια στο Ιόνιο σηµατοδοτεί τη µετατροπή
της εξωτερικής πολιτικής της χώρας µας από την αδράνεια στην
ενεργητικότητα. 

Με αυτή την έµµεση, ωστόσο σαφέστατη, παραδοχή από την
πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας ότι οι πρόσφατες, τουλάχιστον,
κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, οι πριν τον ΣΥΡΙΖΑ, ακολού-
θησαν και επέδειξαν παθητικότητα και αδράνεια στα εθνικά ζη-
τήµατα συµφωνώ. 

Ωστόσο, τούτη η µεταστροφή της Νέας Δηµοκρατίας είναι αρ-
κετά όψιµη, θα έλεγα. Ένα µικρό ταξίδι στον χρόνο, έναν χρόνο
πριν έως και δύο, επιβεβαιώνει ότι σήµερα εισηγείται πράγµατα
στα οποία ήταν εκ διαµέτρου αντίθετη η Νέα Δηµοκρατία µόλις
µερικούς µήνες πριν. 

Δεν έχω σκοπό να επαναλάβω όλα όσα ειπώθηκαν και φωτί-
στηκαν αυτές οι πλευρές από αρκετούς οµιλητές. Να σηµειώσω
απλώς τη διαφωνία µου µε τη θέση του εισηγητή της Νέας Δη-
µοκρατίας, ότι ήταν απλά κάποιες επιφυλάξεις όπως είπε σήµερα
στην εισήγησή του. 

Όταν λες ότι ο ΣΥΡΙΖΑ χωρίζει την χώρα στη µέση µε απί-
στευτη επιπολαιότητα ή όταν λες ότι ο ΣΥΡΙΖΑ προκαλεί ζηµιά
χωρίζοντας το Ιόνιο από το Αιγαίο, δεν είναι απλές επιφυλάξεις.
Ήταν τοποθετήσεις που δεν είχαν σχέση καθόλου µε τις συνθή-
κες οι οποίες υπερτονίζονται σήµερα και ήταν σαφείς και ευθύ-
τατες οι βολές εναντίον της τότε κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Αυτό που θα ήθελα να σηµειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι ότι η συγκεκριµένη παλινωδία δεν αφορά µόνο στο
συγκεκριµένο γεγονός. Δεν είναι η εξαίρεση, είναι ο κανόνας µε
τον οποίο, κατά τη γνώµη µου, διεξάγει την εξωτερική πολιτική
της η Νέα Δηµοκρατία. 

Θα αναφέρω ένα-δύο παραδείγµατα. Δεν θα σταθώ στον το-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 19 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5953



ξικό αντιπολιτευτικό πολιτικό λόγο της Νέας Δηµοκρατίας κατά
την περίοδο που συζητιόνταν η Συµφωνία των Πρεσπών. Εγώ
ρωτώ σήµερα, ποια είναι η επίσηµη θέση της Νέας Δηµοκρατίας;
Η θέση που εξέφρασε πριν από λίγο ο Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Μανωλάκος, ότι παραδώσαµε εθνότητα και
γλώσσα; Η θέση που ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία στο εσωτε-
ρικό της χώρας, όπου η πλειοψηφία των Βουλευτών της δεν
τολµά ούτε να ψελλίσει το όνοµα Βόρεια Μακεδονία; Ή η θέση
που ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία και η γλώσσα που χρησιµο-
ποιεί για το εξωτερικό; 

Αντιγράφω από την επίσηµη ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξω-
τερικών: «Η Ελλάδα διεξάγει αποστολές εναέριας αστυνόµευσης
στον εναέριο χώρο της Βόρειας Μακεδονίας». Και κράτησα αυτό
το γεγονός για τη σηµασία που έχει για την ειρήνη στην περιοχή,
για τη συνεργασία των γειτόνων στην περιοχή, για τη σταθερό-
τητα στην περιοχή και τον περιορισµό του ρόλου της Τουρκίας
στην περιοχή των δυτικών Βαλκανίων.

Πάµε παρακάτω. Η Ελλάδα, το διάστηµα που πέρασε, έφτασε
µε την κλιµάκωση της τουρκικής επιθετικότητας, κατά τη γνώµη
µου, στην πρόσφατη ιστορία µας πιο κοντά από ποτέ σε πολε-
µικό επεισόδιο. Και αιχµή του δόρατος της τουρκικής επιθετικό-
τητας ήταν η προσπάθεια του «ORUC REIS» να γκριζάρει
περιοχές της εθνικής µας κυριαρχίας. 

Ποια είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας; Το «ORUC REIS» το
πήρε ο αέρας; 

Η δεύτερη θέση, αυτή η ακατάσχετη –επιτρέψτε µου, κύριε
Πρόεδρε, την έκφραση- µπουρδολογία διάφορων αρµόδιων και
αναρµόδιων κυβερνητικών στελεχών που προσπαθούσαν, µπλέ-
κοντας πολιτικές επιθυµίες, πολιτικές θέσεις και τεχνικά ζητή-
µατα, να µας πείσουν από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι τα
παραπλέοντα σκάφη µε τον θόρυβο που δηµιουργούσαν ή
επειδή κάποια εξαρτήµατα δεν ακουµπούσαν ακριβώς στον βυθό
δεν έκανε έρευνες; Ή ήταν τελικά θέση της Νέας Δηµοκρατίας
η θέση του πρώην συµβούλου εθνικής ασφάλειας της χώρας,
προσωπική επιλογή του Κυριάκου Μητσοτάκη, «να µην κοροϊ-
δευόµαστε, έγιναν έρευνες»; 

Ποια είναι η θέση απ’ αυτές τις τρεις, κατ’ εξοχήν, διαφορετι-
κές προσεγγίσεις του θέµατος;

Η κ. Μπακογιάννη, προσπάθησε να µας νουθετήσει εµάς που
τώρα τελευταία ασχολούµαστε, τα µειράκια της πολιτικής που
τώρα ασχολούµαστε µε την εξωτερική πολιτική και αναφέρθηκε
στην εµπειρία που είχαν αυτοί που χειρίστηκαν εθνικά ζητήµατα
κ.λπ.. Πολύ ωραία. Πέρα από το γεγονός ότι διαφωνώ στη σηµαν-
τική εµπειρία, πρώτα απ’ όλα είναι τι πολιτικές θέσεις εκφράζεις,
τι πολιτικές θέσεις στηρίζεις, τι πολιτικές θέσεις υποστηρίζεις. 

Η κ. Μπακογιάννη, λοιπόν, που χειρίστηκε εθνικά θέµατα, µε
τι επήρεια τα χειρίστηκε; Με τη θέση 100% ή µε τη θέση της
Νέας Δηµοκρατίας του 2020 που δεν αναγνωρίζει πλήρη επήρεια
ούτε καν για την Κρήτη; Ούτε καν για την Κρήτη, ένα από τα
πέντε µεγαλύτερα νησιά της Μεσογείου!

Δράττοµαι της ευκαιρίας που είναι εδώ ο κύριος Υπουργός,
για να ρωτήσω: Κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, ποιο είναι για
εσάς το ορθό ποσοστό επήρειας των νησιών; Θα απαντήσετε,
πέρα από το ποσοστό επήρειας των νησιών, και στον κ. Μανω-
λάκο για το ότι δεν εκφράζει την επίσηµη θέση της Νέας Δηµο-
κρατίας όσον αφορά στις σχέσεις µας µε τη Βόρεια Μακεδονία;
Ή ο κ. Μανωλάκος τις εκφράζει και θα πρέπει να απαντήσετε δια-
φορετικά;

Κοιτάξτε παραδείγµατα, ων ουκ έστιν αριθµός. Η ουσία είναι
µία. Δεν µπορείς να αρχίζεις εξωτερική πολιτική µιλώντας πολλές
γλώσσες. Δεν µπορείς να ασκείς εξωτερική πολιτική πατώντας
σε δύο βάρκες. Δεν µπορείς να ασκείς εξωτερική πολιτική βλέ-
ποντας και κάνοντας, κατά το στενό κοµµατικό επικοινωνιακό
όφελος. Δεν µπορείς να ασκείς εξωτερική πολιτική έχοντας την
προσοχή και το βλέµµα σου στραµµένα στη διατήρηση των εσω-
κοµµατικών σου ισορροπιών. Η εξωτερική πολιτική θέλει σχέδιο,
στρατηγική, υπευθυνότητα και µε αυτή πρέπει να στέκεσαι. Με
αυτή την υπευθυνότητα αντιµετωπίζουµε το σχέδιο νόµου που
έρχεται σήµερα για την επέκταση των δώδεκα µιλίων. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ για λίγο στο θέµα της Κρήτης. Ειπώ-
θηκαν αρκετά και δεν έχω σκοπό να επαναλάβω τίποτα από αυτά

που ειπώθηκαν. Παρακολούθησα και στη συζήτηση στην επι-
τροπή και στη συζήτηση σήµερα όλους τους Βουλευτές από
όλες τις πτέρυγες που τοποθετήθηκαν στο θέµα. Ελπίζω να επι-
βεβαιώσει ο κ. Μητσοτάκης την επέκταση και νότια και ανατολικά
της Κρήτης και ελπίζω ο κ. Μητσοτάκης να ξεκαθαρίσει τη δι-
γλωσσία της Νέας Δηµοκρατίας και να απαντήσει στα στελέχη
που χαρακτήρισαν τη θέση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξη Τσί-
πρα εθνικισµό. 

Παράλληλα, πιστεύω ότι είναι θέµα αξιοπιστίας να µην καθυ-
στερήσουµε άλλο. Ελπίζω το Υπουργείο, όπως προχωράγαµε,
να συνεχίσει σε τεχνικό επίπεδο και να µην περιµένει. Ελπίζω να
προχωρήσει και σύντοµα να υλοποιηθεί η θέση για επέκταση στα
δώδεκα µίλια.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι η επέκταση των χω-
ρικών µας υδάτων στα δώδεκα µίλια στην περιοχή για την οποία
συζητάµε σήµερα εντάσσεται στον άξονα πραγµατικά µιας διαρ-
κούς, πολυδιάστατης, ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής της
χώρας. Εντάσσεται στο πλαίσιο µιας πολιτικής που κατοχυρώνει
και καθιερώνει στο διεθνές πεδίο τη χώρα µας ως δύναµη ειρή-
νης και σταθερότητας στην περιοχή, ως δύναµη υπεράσπισης
του Διεθνούς Δικαίου και του Δικαίου της Θάλασσας και συνάµα
µια δύναµη διαρκούς υπεράσπισης της κυριαρχίας και των κυ-
ριαρχικών µας δικαιωµάτων. Με αυτήν την έννοια, υπερψηφί-
ζουµε τη συµφωνία που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση στο Σώµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µετά από συνεννόηση µε τον Πρόεδρο στη διαδικα-
στική πρόταση την οποία έκανε ο κ. Λοβέρδος, αλλά και άλλοι
συνάδελφοι Βουλευτές, εισηγητές ή ειδικοί αγορητές, θα δοθεί
ο λόγος στους εισηγητές και ειδικούς αγορητές, όποτε το ζητή-
σουν. Δηλαδή, οι ίδιοι θα καθορίσουν τον χρόνο που θέλουν, ή
τώρα ή µετά ή αύριο. Ο χρόνος ο οποίος θα δοθεί -το λέω από
τώρα για να είστε προετοιµασµένοι- θα είναι µε κάποια ανοχή,
αλλά όχι υπεροχή, στα δέκα λεπτά. Νοµίζω ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα διασφαλίσουµε την καλή πορεία της συνέχισης της συ-
ζήτησης, έτσι ώστε και οι χρόνοι να προβλεφθούν, αλλά και οι
εισηγητές και ειδικοί αγορητές να έχουν τη δυνατότητα να το-
ποθετηθούν σε αυτό το τόσο σοβαρό σχέδιο νόµου που αφορά
στα εθνικά θέµατα, γιατί είναι αναγκαίο να µιλήσουν. Νοµίζω ότι
τα δέκα λεπτά, µε εφαρµογή όµως, είναι αρκετά. Λύθηκε και
αυτό και ευχαριστούµε µάλιστα τον κ. Λοβέρδο που έβαλε το
θέµα και το λύσαµε από τώρα, για να µην υπάρχουν παρεξηγή-
σεις.

Να δώσουµε τον λόγο στον κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα, Βουλευτή
της Ελληνικής Λύσης. Απ’ ό,τι µε πληροφορούν, στη συνέχεια
θέλει να πάρει τον λόγο ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλα-
γής, ο κ. Λοβέρδος.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Καλησπέρα σας, καλησπέρα

σε όλο το Κοινοβούλιο σε ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα το
οποίο συζητάµε και θα σηµατοδοτήσει το µέλλον και για τις επό-
µενες γενεές. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να πούµε ότι είµαστε η µόνη χώρα που δεν
έχουµε επεκτείνει στα δώδεκα ναυτικά µίλια τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα. Διότι αν πει κάποιος για φινλανδοποίηση, η Φινλαν-
δία το έχει λύσει το ζήτηµα µε την Καρελία από τις αρχές του
1920, αν το δούµε ιστορικά. Το µόνο κράτος που έχει στενή λω-
ρίδα θάλασσας είναι η Ιορδανία, η οποία περιορίζεται κάτω από
τα έξι ναυτικά µίλια. Άρα, λοιπόν, είχαµε αποµείνει η µοναδική
χώρα στον κόσµο που δεν είχαµε προχωρήσει σε αυτό το µονο-
µερές δικαίωµα που έχουµε µε βάση το Δίκαιο της Θάλασσας
του 1982, που χάρη στο Εκουαδόρ συζητάµε σήµερα, γιατί από
αυτό το µικρό κράτος ξεκίνησε αυτό που λέγεται Αποκλειστική
Οικονοµική Ζώνη. Εµείς βέβαια µιλάµε και για υφαλοκρηπίδα και
για τα κυριαρχικά δικαιώµατα.

Ακούστε να δείτε. Ως Ελληνική Λύση, από την πρώτη στιγµή
σας έχουµε πει, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, πως σε
οτιδήποτε ενισχύει την εθνική µας κυριαρχία είµαστε σύµφωνοι.
Δεν πρέπει, όµως, να γίνουν λάθη. Αν θεωρείται πατέρας της
ΑΟΖ ο Θεόδωρος Καρυώτης, άλλοτε σύµβουλος και του Ανδρέα
Παπανδρέου, καθηγητής πανεπιστηµίου, πρέπει να παραδεχ-
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θούµε ότι παιδί της ΑΟΖ και Βουλευτής που έφερε τις Αποκλει-
στικές Οικονοµικές Ζώνες στο Κοινοβούλιο, παρ’ ότι τον θεωρού-
σατε γραφικό, ήταν ο Κυριάκος Βελόπουλος. 

Το Δίκαιο της Θάλασσας καθορίζει πολλά σηµεία στα οποία
πρέπει να είµαστε προσεκτικοί. Κατ’ αρχάς, οι τελευταίοι χάρτες
µε τα βυθοτµήµατα στην Ελλάδα είναι του 2011 επί Μανιάτη. Δεν
έχουµε εκδώσει άλλους χάρτες µετά από τους χάρτες του τότε
Υπουργού Μανιάτη. Τουναντίον, η Τουρκία, διαβάζοντας πολ-
λούς οικονοµικούς στρατιωτικούς αναλυτές και τον ξένο Τύπο,
αν θέλετε, έχει εκδώσει µια σειρά από παράνοµους χάρτες. Αυτό
θα πρέπει να µας προβληµατίσει. 

Λέτε ότι η επέκταση των ναυτικών µιλίων των χωρικών υδάτων
θα πάει µέχρι το πιο νότιο τµήµα της Βαλκανικής χερσονήσου
και δη της Ευρώπης χερσαία, το Ταίναρο. Γιατί, όµως, δεν βά-
ζουµε και τα Κύθηρα µέσα ή τα Αντικύθηρα; Δεν έχουν αυτά τα
νησιά επήρεια υφαλοκρηπίδας; Γιατί δεν µιλάµε για τη Γαύδο, τη
Γαυδοπούλα ή την Ελαφόνησο ή αυτό που φωνάζουµε, ότι πρέ-
πει τα νησιά να έχουν ανθρώπινη δραστηριότητα µε βάση το Διε-
θνές Δίκαιο; Το νησί-κλειδί στην όλη υπόθεση στο άλλο άκρο που
θα πρέπει να ανακηρύξουµε Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη -ή
καλύτερα να το πούµε, είναι άλλο η ανακήρυξη και άλλο η οριο-
θέτηση, υπάρχει µεγάλη διαφορά- είναι η Στρογγύλη, όχι τόσο η
Μεγίστη ή το Καστελόριζο ή το νησί της Ρω, διότι πρέπει να
υπάρχει ανθρώπινη δραστηριότητα. 

Μέχρι το 1995 δυστυχώς κάναµε λάθη και αν δεν προσέξουµε,
θα επαναληφθούν. Γιατί τότε οι Τούρκοι ζητούσαν κυριαρχία στο
ανατολικό Αιγαίο και σήµερα µιλούν για όλο το Αιγαίο. Το έχω
πει και σε άλλες οµιλίες και το έχει τονίσει και ο Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης. Το «κυρίως πιάτο» είναι η θέση «Μπάµπουρας»
στα ανατολικά της Θάσου. Εκεί είναι το µεγαλύτερο κοίτασµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, να θυµίσω στους Νεοδηµοκρά-
τες, το 1976 είχε φερθεί πάρα πολύ έξυπνα µε αυτά τα κοιτά-
σµατα που είχε στα χέρια του για το συγκεκριµένο σηµείο.
Υπήρξαν, όµως, αργότερα δυστυχώς τα λάθη στο Νταβός και το
mea culpa του Ανδρέα Παπανδρέου µε τον Οζάλ, αυτό που είχε
γίνει µε τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη και τον Ντεµιρέλ, όπου µας
απαγόρευε και θέλουν να µας απαγορεύσουν και τώρα που µας
ρίχνουν στον διάλογο µε τις διερευνητικές να κάνουµε οποιαδή-
ποτε εξόρυξη κοιτασµάτων κυρίως στη θέση «Μπάµπουρας»,
όπερ και εγένετο. Η «ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ», που σας προτρέπω
να δείτε το πόρισµα, παρά την αντίθεση που υπήρχε από το ελ-
ληνικό δηµόσιο και τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ», το 2013 έδωσε
πόρισµα και µιλά για τριακόσιες πενήντα χιλιάδες βαρέλια την
ηµέρα. Γιατί τα λέω όλα αυτά; Για να δείτε ότι οι Τούρκοι δεν κι-
νούνται τυχαία. 

Επειδή έγινε λόγος για τον Ελλήσποντο και τα Δαρδανέλια,
τον Ιούλιο του 1936, όντως διέπεται από τη Συνθήκη Μοντρέ
αυτό που οι Τούρκοι έχουν στρατιωτική ισχύ στον Ελλήσποντο
και απαγορεύεται να περνούν πολεµικά πλοία άνω των είκοσι
τριών χιλιάδων κόρων. Τουτέστιν, δεν µπορούν να περνούν αε-
ροπλανοφόρα ή θα πρέπει τα στρατιωτικά πλοία να ειδοποιούν
µία εβδοµάδα νωρίτερα. Άρα, λοιπόν, οι Τούρκοι έχουν τη στρα-
τιωτική ισχύ στα Δαρδανέλια και τον Ελλήσποντο, θέλουν να
ελέγχουν και τα έξι ναυτικά µίλια, γιατί έτσι τους βολεύει, για να
έχουν µια πλήρη ισχύ γενικότερα στο Αιγαίο. 

Έχουµε κάνει λάθη και φοβούµαι, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συ-
νάδελφοι, να µην τα επαναλάβουµε σε έναν διάλογο που θέλουν
να µας ρίξουν οι Τούρκοι. Θα επικαλεστώ και δηµοσιεύµατα του
τουρκικού Τύπου, αλλά και δηλώσεις Τούρκων Βουλευτών. Ο µό-
νιµος εκπρόσωπος στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών Φεριντούν
Σενιρλίογλου, µε άρθρο του στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στα τέλη Αυ-
γούστου του 2020, είπε ότι µε την αναγνώριση ΑΟΖ Ελλάδας -
Ιταλίας και Ελλάδας - Αιγύπτου η Ελλάδα αναγνωρίζει ότι τα
νησιά έχουν µειωµένη επήρεια. Να το λάθος. Να το µεγάλο
λάθος τώρα που κάνουµε, το «ολίγον έγκυος», που θα εκµεταλ-
λευτούν οι Τούρκοι για να το πουν αυτό για τα Δωδεκάνησα, για
τα νησιά του βορείου Αιγαίου και ό,τι συνεπάγεται. 

Δείτε, λοιπόν, αυτές τις δηλώσεις που εκµεταλλεύονται οι
Τούρκοι, εκτός από την υφαλοκρηπίδα, να µας οδηγήσουν και

σε άλλα ζητήµατα και εκεί θα φέρουν ως παράδειγµα αυτό που
σήµερα υπογράφει ο κ. Δένδιας µε την Αίγυπτο και την Ιταλία να
πουν: Μειωµένη η επήρεια στις Στροφάδες, στα Διαπόντια, στη
Γαύδο ή οπουδήποτε αλλού. Γιατί; Άρα, λοιπόν, µειωµένη και η
επήρεια στο Καστελόριζο, στη Στρογγύλη, στη Ρω και στα άλλα
νησιά. 

Τώρα, µε βάση αυτήν την εναρµόνιση που έχουµε κάνει FIR
Αθηνών µε ευρωπαϊκό FIR, οι Τούρκοι δεν δύνανται να ειδοποι-
ήσουν εάν θα φτάσουν µέχρι τον εικοστό πέµπτο παράλληλο.
Διάβασα άρθρα οικονοµικών και στρατηγικών αναλυτών που µι-
λούν γι’ αυτό το περιβόητο «Joint space control». Δηλαδή, θα έρ-
χεται ο Τούρκος µέχρι τη Σκύρο που είναι ο εικοστός πέµπτος
παράλληλος και µετά θα ειδοποιεί ότι µπαίνει στα ελληνικά χω-
ρικά ύδατα; Αυτό θέλουν να κάνουν οι Τούρκοι µε αυτήν την επι-
θετική γενικότερα πολιτική που έχουν. 

Εµείς, τουναντίον, τους δίνουµε µετά τον εικοστό όγδοο πα-
ράλληλο, δηλαδή µετά το Καστελλόριζο, αφού δεν αναγνωρί-
ζουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
µιας και δεν έχουµε χρόνο, µε αυτό, το οποίο εµείς ως Ελληνική
Λύση σας βάζουµε στη φαρέτρα ως ένα µεγάλο επιχείρηµα σε
µια ατέρµονη, όµως, συζήτηση που ο Κυριάκος Βελόπουλος λέει
όχι στη Χάγη, να επικαλεστείτε. Αναφέρθηκε και ο κ. Χήτας και ο
κ. Βιλιάρδος και ο κ. Μυλωνάκης για τον πυρηνικό αντιδραστήρα
Ακουγιού. Από τους Τούρκους παραβιάζεται η Συνθήκη του
Έσπο. Μπείτε να δείτε τι είναι. Ψάξτε στο Ευρωκοινοβούλιο την
2485 που µπορούµε να καταθέσουµε στα Πρακτικά. Οι Τούρκοι
δεν συµµορφώνονται µε αυτή τη συνθήκη και θα έχουµε ορολο-
γιακή βόµβα στην περιοχή από τον πυρηνικό αντιδραστήρα του
Ακουγιού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Υπάρχουν δηλώσεις του Βουλευτή της αντιπολίτευσης, του

Μπασασίρ, που λέει ότι ο πυρηνικός αντιδραστήρα του Ακουγιού
γίνεται σε σεισµογενή περιοχή και πρέπει να τον απαγορεύ-
σουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε, κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Αυτό είναι επιχείρηµα για να
στριµώξουµε την Τουρκία, κύριε Πρόεδρε. Αυτό είναι µεγάλο επι-
χείρηµα. Θέλω να το δει η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Κωνσταντίνα Αδάµου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επί τη ευκαιρία, θα ήθελα να ευχηθώ σε όλες και σε όλους

καλή χρονιά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να εγκρί-

νουµε την επέκταση των χωρικών υδάτων του δυτικού τµήµατος
της χώρας µας στα δώδεκα ναυτικά µίλια από το βορειότερο
τµήµα του Ιονίου Πελάγους µέχρι και το Ακρωτήριο Ταίναρο.
Αυτό αποτελεί προέκταση του χερσαίου εδάφους µας στη θά-
λασσα, τη λεγόµενη αιγιαλίτιδα ζώνη και βεβαίως, αποτελεί µια
ιστορική στιγµή για την Ελλάδα. 

Η επέκταση της ζώνης της εθνικής µας κυριαρχίας και δικαιο-
δοσίας στα δώδεκα ναυτικά µίλια αποτελεί µονοµερές και ανα-
φαίρετο δικαίωµα της χώρας µας, το οποίο απορρέει από τη
Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας, η
οποία αποτυπώνει διεθνές εθιµικό δίκαιο.

Η Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας υπογράφηκε το 1982
και κυρώθηκε από τη χώρα µας το 1995 και ακολούθως, τον
Απρίλιο του 1998, η Ευρωπαϊκή Ένωση ως ενιαία οντότητα την
ενέταξε πλήρως στο ενωσιακό δίκαιο. Το, δε, πεδίο εφαρµογής
της εκτείνεται στα υφιστάµενα κράτη - µέλη, ενώ αφορά επίσης
και στα υποψήφια προς ένταξη κράτη, στα οποία συµπεριλαµβά-
νεται και η Τουρκία.
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Συνεπώς, η άσκηση του δικαιώµατος για την επέκταση των χω-
ρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια αποτελεί µία απο-
λύτως νόµιµη και αυτονόητη µονοµερή ενέργεια, καθώς αυτή
υποστηρίζεται από το Διεθνές Δίκαιο και έχει υιοθετηθεί από εκα-
τόν πενήντα δύο χώρες, σύµφωνα µε την πρόσφατη απόφαση
της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωµένων Εθνών για τους ωκεα-
νούς και το Δίκαιο της Θάλασσας. Συνεπώς, µας βρίσκει σύµφω-
νους. 

Όµως, η επέκταση των χωρικών µας υδάτων σε συγκεκριµένο
τµήµα της χώρας σηµατοδοτεί µε τον πλέον επίσηµο τρόπο την
αλλαγή πλεύσης στην εθνική µας στρατηγική, η οποία έως πρό-
σφατα είχε ως πάγια θέση τη δυνητικά ταυτόχρονη επέκταση
των χωρικών µας υδάτων σε όλη την επικράτεια, όποτε και εφό-
σον αυτό κρίνονταν σκόπιµο. 

Σαφώς, οι διαρκείς αναταράξεις µας στη σχέση µας µε την
Τουρκία δεν διευκόλυναν τη λήψη αποφάσεων για µια τέτοια ταυ-
τόχρονη επέκταση των χωρικών µας υδάτων. Εποµένως, η αλ-
λαγή πλεύσης στην εθνική µας στρατηγική µπορεί να γίνει γενικά
αποδεκτή εάν λάβουµε υπ’ όψιν µας τις παρούσες συνθήκες. 

Ωστόσο, θα πρέπει να γίνει διεθνώς κατανοητό ότι η επέκταση
των χωρικών µας υδάτων µόνο στο δυτικό τµήµα της χώρας, την
οποία σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε, δεν θα πρέπει να
εκλαµβάνεται από κανέναν ως από µέρους µας αποδοχή της
ύπαρξης ειδικών συνθηκών στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσό-
γειο. Σε κάθε περίπτωση, δεν θα πρέπει να αρκούµαστε στην
επανάληψη των αυτονόητων, δηλαδή στο ότι η χώρα µας διατη-
ρεί το νόµιµο δικαίωµα επέκτασης των χωρικών της υδάτων και
σε άλλες περιοχές της επικράτειάς της.

Η µη επέκταση των χωρικών µας υδάτων µέχρι και το Ακρωτή-
ριο Μαλέας στην Πελοπόννησο, συµπεριλαµβανοµένων των Κυ-
θήρων και των Αντικυθήρων, κάνουν εµφανή την απροθυµία της
ελληνικής Κυβέρνησης να θέσει άµεσα σε ισχύ τους διεθνείς κα-
νόνες αβλαβούς διέλευσης στην κρίσιµη αυτή περιοχή για τη διε-
θνή ναυσιπλοΐα. 

Επιπλέον, η µη επέκταση των χωρικών µας υδάτων νοτίως, και
γιατί όχι και νοτιοανατολικά της Κρήτης, µας προκαλεί ιδιαίτερο
προβληµατισµό, ιδιαίτερα εν όψει της έναρξης των διερευνητι-
κών επαφών µε τη γείτονα στις 25 Ιανουαρίου. 

Θα πρέπει να επισηµάνω σε αυτό το σηµείο ότι είναι απολύτως
απαραίτητη η ενηµέρωση όλων των πολιτικών κοµµάτων, σχετικά
µε τη γενικότερη εξέλιξη των συζητήσεων µε την Τουρκία στο
πλαίσιο των άτυπων διερευνητικών επαφών. Η ελληνική αντιπρο-
σωπεία οφείλει να προσέλθει σε διερευνητικές επαφές µε την
Τουρκία µε την αυτοπεποίθηση που της παρέχει το Διεθνές Δί-
καιο και µε αποκλειστικό και συγκεκριµένο αντικείµενο συζητή-
σεων την οριοθέτηση της ΑΟΖ και της υφαλοκρηπίδας. 

Θα πρέπει να γίνει κατανοητό στην τουρκική αντιπροσωπεία
ότι οι πρόσφατες NAVTEX σε συνδυασµό µε το γενικότερο
πλέγµα προκλήσεων, απειλών και προβολής ισχύος στο Αιγαίο
και την Ανατολική Μεσόγειο δεν πτοούν την Ελλάδα και σε καµ-
µία περίπτωση, δεν την εµποδίζουν από το να ασκήσει το νόµιµο
δικαίωµά της για συνολική επέκταση των χωρικών υδάτων στα
δώδεκα ναυτικά µίλια. 

Παράλληλα, η Ελλάδα ως εγγυήτρια δύναµη δεν θα πρέπει σε
καµµία περίπτωση να άρει την υποστήριξή της στην πρόταση του
ΟΗΕ, σχετικά µε την πολιτειακή δοµή της Ενιαίας Κυπριακής Δη-
µοκρατίας ως διζωνική, δικοινοτική οµοσπονδία διεθνοποιώντας
και αναδεικνύοντας παράλληλα τα ζητήµατα της παράνοµης κα-
τοχής, των προκλητικών ενεργειών στα Βαρώσια και στη θαλάσ-
σια περιοχή της Κύπρου, καθώς και της απαράδεκτης σχετικής
ρητορικής της τουρκικής πλευράς. 

Θα πρέπει να γίνει διεθνώς αντιληπτό ότι σε αντίθεση µε τον
ταραχοποιό γείτονά µας, ο οποίος βλέπουµε ότι έχει εισβάλει σε
τρεις γειτονικές του χώρες -Ιράκ, Συρία, Κύπρος- και ο οποίος
εµπλέκεται τόσο στη σύρραξη του Ναγκόρνο Καραµπάχ, όσο και
στον εµφύλιο της Λιβύης, η Ελλάδα στη βάση του Διεθνούς Δι-
καίου και στο πλαίσιο των κανόνων καλής γειτονίας κλείνει τις
εκκρεµότητές της ειρηνικά. Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, σε καµµία
περίπτωση ότι πρέπει η χώρα µας µονίµως να υπαναχωρεί και να
προβαίνει σε λεόντειες παραχωρήσεις σε γειτονικές µας χώρες.

Έχουν, ήδη, γίνει µονοµερείς υποχωρήσεις στην πρόσφατη

ελληνοϊταλική συµφωνία για οριοθέτηση της ΑΟΖ µε την αποδοχή
µειωµένης επήρειας των Διαπόντιων Νήσων και των Στροφάδων,
ενώ αντίστοιχη υποχώρηση έγινε και στην ελληνοαιγυπτιακή µε-
ρική συµφωνία µε µειωµένη επήρεια της Κρήτης και της Ρόδου. 

Ωστόσο, η πιο κρίσιµη παραχώρηση, την οποία καλούµαστε
να αποδεχθούµε σήµερα µε ιδιαίτερη απροθυµία είναι η παροχή
του δικαιώµατος αλιείας, πρακτικά σε ιταλικά αλιευτικά εντός της
ζώνης της εθνικής µας κυριαρχίας, δηλαδή µεταξύ έξι και δώ-
δεκα ναυτικών µιλίων, χωρίς καµµία πρόβλεψη για το µέγιστο επι-
τρεπτό επιτρεπόµενο αριθµό αλιευτικών, το µέγεθος τους ή το
είδος των αλιευµάτων. 

Η παραχώρηση αυτή, καθότι δεν είναι αµοιβαία είναι προκλη-
τική και µακροπρόθεσµα µη βιώσιµη για τους Έλληνες αλιείς, οι
οποίοι δεν θα απολαµβάνουν αντίστοιχα δικαιώµατα εντός των
χωρικών υδάτων της Ιταλίας. 

Οι υποχωρήσεις από τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα µε αυτο-
σκοπό την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών είναι µια επικίνδυνη
πρακτική που παράγει προηγούµενα, στέλνει λάθος µηνύµατα
διεθνώς. 

Εν όψει και της σύναψης συνυποσχετικού µε την Αλβανία για
προσφυγή στη Χάγη µε αντικείµενο την οριοθέτηση της ΑΟΖ,
είναι κρίσιµο να διεκδικήσουµε την εφαρµογή της ελληνοαλβα-
νικής συµφωνίας του 2009, η οποία είχε δηµιουργηθεί επί κυβερ-
νήσεως Κωνσταντίνου Καραµανλή και η οποία µεταξύ άλλων
προέβλεπε πλήρη επήρεια στα νησιά και υπογράφηκε από τότε
αρµόδιους Υπουργούς, αποκτώντας έτσι νοµική ισχύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το περιεχόµενο του συνυποσχετικού θα πρέπει να ανακοινωθεί

στα πολιτικά κόµµατα και να εξεταστεί λεπτοµερώς, δεδοµένης
και της γνωστής εµπλοκής της Τουρκίας στις ελληνοαλβανικές
σχέσεις τα τελευταία χρόνια. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δίληµµα σχε-
τικά µε την υπερψήφιση ή όχι του παρόντος νοµοσχεδίου είναι
παρελκυστικό. Θα υπερψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο επί της
αρχής, αλλά στεκόµαστε επικριτικά στο άρθρο 4 που αφορά
στην αλιεία. 

Ως αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού έχουµε την υποχρέωση
να παρακολουθούµε µε ιδιαίτερη προσοχή τις γεωπολιτικές εξε-
λίξεις στην περιοχή µας, να συµµετέχουµε ενεργά στον πολιτικό
διάλογο και να συντασσόµαστε µε την πάγια εθνική µας στρατη-
γική. Ωστόσο, είµαστε επίσης υποχρεωµένοι να επισηµαίνουµε
τα λάθη, τις αστοχίες και τις παραλείψεις αυτών που ηγούνται
της εθνικής µας διπλωµατίας και να διαφυλάττουµε µε επαγρύ-
πνηση και πατριωτισµό τα συµφέροντα της κοινωνίας µας. 

Είναι προφανές ότι τα συµφέροντα αυτά δεν ταυτίζονται µε τα
αντίστοιχα συµφέροντα των µεγάλων ενεργειακών οµίλων που
πρόκειται να δραστηριοποιηθούν στις ελληνικές θάλασσες και
είναι βέβαιο ότι οι θάλασσες της χώρας µας πρόκειται να αποτε-
λέσουν πεδία εξορυκτικής εκµετάλλευσης, η οποία θα αυξήσει
την κερδοφορία των ντόπιων και διεθνών ολιγοπωλιακών ενερ-
γειακών κολοσσών, χωρίς ανταποδοτικά αποτελέσµατα για την
κοινωνία.

Με την επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια στα δυτικά, δεν νοµιµοποιούµε την εµπλοκή της χώρας
µας σε διεθνείς ενεργειακούς ανταγωνισµούς, …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
ολοκληρώστε, κυρία συνάδελφε, έχετε φτάσει στα εννέα λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: …αλλά διεκδικούµε ως κοινωνία και
ως πολίτες τα οφέλη από την αύξηση του χώρου της εθνικής µας
κυριαρχίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος για τη δευτερο-

λογία του για δέκα λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και το Προεδρείο της Βουλής γι’ αυτή τη διευθέ-

τηση, διότι δεν είµαστε στην Εθνική Αντιπροσωπεία σήµερα και
αύριο για ένα οποιοδήποτε θέµα, αλλά είµαστε για ένα πολύ,

5956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πολύ βασικό θέµα που σχετίζεται µε την αύξηση της εδαφικής
µας κυριαρχίας, την αύξηση των εδαφών της χώρας, µέσα από
την επέκταση των χωρικών της υδάτων από τα έξι στα δώδεκα
µίλια στο Ιόνιο Πέλαγος.

Είπα, κατά τη διάρκεια της πρωτολογίας µου, ότι θα µιλούσα
το πρωί επί της αρχής –και αυτό έπραξα- και επιφυλάχθηκα για
τα άρθρα του σχεδίου νόµου στη δευτερολογία µου, δηλαδή
τώρα, όπου θα ασχοληθώ µε τα τέσσερα εκ των πέντε άρθρων
του σχεδίου νόµου, διότι το πέµπτο αφορά απλώς στην έναρξη
ισχύος αυτού. 

Το άρθρο 1, κύριοι Βουλευτές –δεν βλέπω κυρία στην Αί-
θουσα- ορίζει ότι ο παρών νόµος εφαρµόζεται σε όλη τη θαλάσ-
σια περιοχή από το βόρειο τµήµα της Περιφέρειας των Ιονίων
Νήσων έως το Ταίναρο της Πελοποννήσου του Νοµού Λακωνίας,
δηλαδή, πρώτον, έχουµε µία τµηµατική επέκταση των ναυτικών
µιλίων της χώρας από έξι σε δώδεκα και, δεύτερον, µια τµηµα-
τική του τµήµατος της δυτικής πλευράς της χώρας. Έχουµε
τµήµα του τµήµατος, όπως σας είπα και το πρωί και στη συνέχεια
θα αναλύσω περαιτέρω. 

Τι ασκούµε; Την κυριαρχία µας. Συµφωνούµε µε κανέναν; Όχι.
Για την ανακήρυξη της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα µίλια
αρκεί η επιλογή της χώρας να το πράξει. Ως προς αυτό το τµήµα
του τµήµατος, από το τµήµα του δυτικού τµήµατος, µε τι εναρ-
µονιζόµαστε; Με τη συντριπτικότατη πλειοψηφία των παράκτιων
κρατών του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Τι εγκαταλείπουµε
στο Ιόνιο τµήµα του τµήµατος της δυτικής πλευράς της χώρας;
Την ένταξή µας στη συντριπτικότατη µειοψηφία των παράκτιων
κρατών που διατηρούν τα χωρικά τους ύδατα σε λιγότερα από
δώδεκα µίλια. 

Ο αριθµός αυτών των κρατών, σχεδόν, δεν ξεπερνά τα δέκα-
έντεκα κράτη του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Κάνουµε, δη-
λαδή, µια πολύ σοβαρή κίνηση ως χώρα και είναι πάρα πολύ
σοβαρό και καλό και ευνοϊκό και ελπιδοφόρο –θέλω να πιστεύω-
ότι οι περισσότερες πολιτικές δυνάµεις είµαστε οµόφωνες στο
ζήτηµα αυτό. 

Έκανα σχόλιο ήδη για την παράγραφο 1 του άρθρου 1. Όµως,
υπάρχει και η παράγραφος 2 στο άρθρο 1, όπου διακηρύσσεται
η επιφύλαξή µας για να ασκήσουµε την κυριαρχία µας και στις
υπόλοιπες περιοχές της χώρας µας, δηλαδή στο νότο και στα
ανατολικά. 

Έχουµε νοµική βάση γι’ αυτή την επιφύλαξή µας; Βεβαίως.
Έχουµε το Δίκαιο της Θάλασσας, τις διατάξεις του Δικαίου της
Θάλασσας που αφορούν στην Ελλάδα, στη νησιωτική της
πλευρά, και κατά τις διατάξεις του Διεθνούς Δικαίου, δηλαδή του
Δικαίου της Θάλασσας, εν προκειµένω της Σύµβασης του Μον-
τέγκο Μπέι του 1982, έχουµε δυνατότητα να ανακηρύξουµε δώ-
δεκα µίλια και εκεί. 

Προσφέρει κάτι το άρθρο 1 παράγραφος 2; Προσφέρει κάτι
στην όλη συζήτηση; Όχι. Απλώς έναν συµβολισµό, απλώς µια
υπενθύµιση, απλώς µια αναφορά ότι κατά το Διεθνές Δίκαιο µπο-
ρούµε να κάνουµε αυτή την ανακήρυξη της επέκτασης της κυ-
ριαρχίας µας στα δώδεκα µίλια στα νότια και στα ανατολικά της
χώρας. Αν δεν υπήρχε η παράγραφος 2, θα ελαττώνονταν τα δι-
καιώµατά µας; Καθόλου. 

Άρα, η παράγραφος 2 του άρθρου 1, κυρία και κύριοι Βουλευ-
τές, δηµιουργεί ένα άλλοθι για µία ενέργεια, την οποία ακόµα
δεν έχουµε κατανοήσει στο εθνικό Κοινοβούλιο, γιατί δηλαδή δεν
ρυθµίστηκε το σύνολο του δυτικού τµήµατος της χώρας ως
τµήµα όπου επεκτείνουµε την κυριαρχία µας από τα έξι στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια. Μια δικαιολογία είναι η παράγραφος 2 του
άρθρου 1 και όχι κάτι περισσότερο. 

Στο άρθρο 2 πώς υπολογίζουµε το εύρος της αιγιαλίτιδας
ζώνης; Κλείνοντας κόλπους και όρµους και χαράσσοντας γραµ-
µές βάσης. Πότε θα γίνει αυτό; Έγινε αυτό το 2020, το έτος που
προηγήθηκε, τον Ιανουάριο, µε το προεδρικό διάταγµα 107. 

Είπα και στη Διαρκή Επιτροπή ότι εγώ προσωπικά µε τους συ-
νεργάτες µου έχουµε αυτόν τον χρόνο µια µικροειδικότητα στη
δυνατότητα να καταλαβαίνουµε τις συντεταγµένες, διότι όλο το
καλοκαίρι παρακολουθούσαµε το «ORUC REIS» πού ακριβώς ευ-
ρίσκεται και έτσι αναγκαστήκαµε να καταλάβουµε. Επίσης,
επειδή η Βουλή κύρωσε και το κράτος επικύρωσε διά της Προ-

έδρου της Δηµοκρατίας τους νόµους για τη συµφωνία µε την Ιτα-
λία και την τµηµατική συµφωνία µε την Αίγυπτο, λίγο πολύ η
Εθνική Αντιπροσωπεία καταλαβαίνει, αντιλαµβάνεται, γνωρίζει. 

Με βάση, λοιπόν, αυτή την εµπειρία που έχουµε αποκτήσει –
είπα και στη Διαρκή Επιτροπή- φαίνεται ότι και οι γραµµές
βάσης, αλλά κυρίως οι όρµοι και οι κόλποι έχουν κλειστεί µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο. Δηλαδή, το άρθρο 2 είναι µια ουσια-
στική διάταξη, η οποία καθορίζει από πού αρχίζουµε να µετράµε
και αυτός ο καθορισµός έγινε µε άρτιο τρόπο, επαναλαµβάνω,
στο µέτρο που οι δικές µου δυνατότητες και οι δυνατότητες των
συνεργατών µου µας επιτρέπουν να καταλαβαίνουµε. 

Το άρθρο 3, που αφορά στην εσωτερική νοµοθεσία, δεν νο-
µίζω ότι χρειάζεται περαιτέρω σχόλιο. Συµφωνούµε. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 4, για να κλείσω την τοποθέτησή
µου επί των άρθρων. Έχει γίνει πολύ µεγάλη συζήτηση για το
άρθρο αυτό στη Διαρκή Επιτροπή και σήµερα βλέπω πως αυτή
η συζήτηση επαναλαµβάνεται και στην Ολοµέλεια. Δεν είχα πρό-
χειρα στο µυαλό µου, όταν διάβαζα εν όψει της οµιλίας µου στη
Διαρκή Επιτροπή το άρθρο αυτό, τα όσα είχαµε συζητήσει και
διµερώς µε τον κύριο Υπουργό, αλλά κυρίως στη Βουλή για την
παραχώρηση της Ελληνικής Δηµοκρατίας στην Ιταλία, στους Ιτα-
λούς αλιείς να αλιεύουν στο πεδίο που θα γινόταν –και γίνεται
τώρα- πεδίο κυριαρχίας. 

Έλεγα τότε ότι στον βαθµό που η Ελλάδα έτσι αποφασίζει, ου-
δόλως προσβάλλεται η κυριαρχία µας. Αποκτούν δυνατότητα, µε
βάση τον νόµο µας σήµερα εδώ, οι αλιείς, όπως σωστά λέει το
άρθρο 4, όχι από την Ιταλία, αλλά από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
γιατί έτσι πρέπει να λέµε –προσέξτε!- επειδή εµείς έτσι αποφα-
σίζουµε. Αν άλλως είχαµε αποφασίσει, δεν θα είχαν αυτή την οι-
κονοµική δυνατότητα, τη δυνατότητα άσκησης οικονοµικής
δραστηριότητας.

Σε ποιον βαθµό εκτείνεται αυτή η δυνατότητα; Πρέπει να δια-
βάσουµε και να σταµατήσουµε λίγο τη φλυαρία –αυτό δεν είχα
πρόχειρο, το συζητήσαµε χθες µε τον κ. Δένδια- έως ότου θεσπι-
στεί ο σχετικός κανονισµός από την πλευρά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, δηλαδή το πρόσκαιρο που ορίζει το άρθρο 4 δεν συ-
ναρτάται µόνο µε τη βούληση του αρµόδιου Υπουργού Γεωργίας
της χώρας, αλλά συναρτάται κυρίως µε τον κανονισµό, δηλαδή
το άµεσο δίκαιο, το δίκαιο της αµέσου εφαρµογής που θα θεσπί-
σει σχετικά η Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, να δώσετε και σε εµένα ένα, δύο λεπτά ακόµη,
γιατί είχα πληροφορηθεί ότι θα είναι δέκα λεπτά η τοποθέτησή
µας και όχι εννιά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Λο-
βέρδο, απλώς καθυστέρησα να βάλω τον χρόνο, γι’ αυτό είναι
εννιά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ωραία, δώστε µου ακόµα δύο λεπτά,
σας παρακαλώ, για να κλείσω.

Λέµε, λοιπόν, όσον αφορά στα δυτικά ότι κακώς, έπρεπε σή-
µερα να ψηφίζουµε και τα νοτιοδυτικά. Τι γίνεται µε τα ανατολικά
και τα νότια; Για τα νότια, στην Κρήτη, δηλαδή, έως εκεί που τε-
λειώνουν τα όρια της συµφωνίας µας µε την Αίγυπτο, δεν υπάρ-
χει κανένα πρόβληµα. Φαντάζοµαι ότι η επόµενη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης θα περιλαµβάνει και αυτό.

Πάµε τώρα στα ανατολικά των Κυθήρων και ανατολικά και βό-
ρεια της Κρήτης και γενικότερα στο Αιγαίο. Απεµπολούµε την κυ-
ριαρχία µας εκεί; Όχι, σε καµµία περίπτωση, σε καµµία, µα σε
καµµία περίπτωση!

Έτσι κατάλαβα την απάντησή σας στον κ. Κατρούγκαλο το
πρωί. Έτσι την κατάλαβα, γιατί ερωτώµαι τι είπατε και λέω ότι
σας κατάλαβα έτσι. Ίσως χρειαστεί να δώσετε µια διευκρίνιση.
Όπως απαντήσατε στον συνάδελφό µου, προκαλέσατε ερωτή-
µατα. Ερωτώµαι και εγώ, ήµουν εδώ και σας άκουγα και είπα,
κύριε Υπουργέ, ότι αυτό εννοούσατε, ότι η χώρα έχει ανά πάσα
στιγµή τη δυνατότητα να πράξει αυτό που να αφορά όλη την
Κρήτη. Έτσι σας κατάλαβα.

Πάµε τώρα να δούµε πώς παρακολουθούµε τον διάλογο µε
την Τουρκία µε βάση το παράνοµο casus belli του 1995. Είπα και
το πρωί ότι είναι παράνοµο, διότι η απειλή εναντίον χώρας συνι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 19 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5957



στά διεθνές ποινικό αδίκηµα.
Παράνοµο, όµως, ή µη παράνοµο –είναι παράνοµο- έχει δηµι-

ουργήσει µια κατάσταση, µία συζήτηση, ας το πούµε έτσι. Τη
λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας; Ρητορικά λέµε «όχι» και ουσιαστικά
λέµε «όχι». Δεν τη λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας. Θα ασκήσουµε την
κυριαρχία µας και εκεί, όποτε εµείς αποφασίσουµε.

Αντιτάσσουν το επιχείρηµα της µετατροπής του Αιγαίου σε
λίµνη και αυτό το επιχείρηµα ακούγεται, κυρία και κύριοι Βου-
λευτές. Ακούγεται. Είναι αληθές; Δεν είναι αληθές. Γιατί δεν είναι
αληθές; Διότι ακόµα και αν επεκτείνουµε την κυριαρχία µας στα
δώδεκα ναυτικά µίλια -το είπα δύο φορές στην επιτροπή- χώρος
θαλάσσιος στο Αιγαίο που έρχεται στην κυριαρχία µας δεν ξε-
περνάει το 71%.

Είναι το µοναδικό µας επιχείρηµα; Σαφώς και όχι, διότι υπάρ-
χει το δικαίωµα, ένα δικαίωµα που επιφυλάσσεται σε όλες τις
χώρες του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, της ελεύθερης ναυσι-
πλοΐας, που σηµαίνει ότι εκεί που υπάρχουν δώδεκα µίλια και
πρέπει να υπάρξει ελεύθερη ναυσιπλοΐα, υπάρχει το δικαίωµα
της αβλαβούς διελεύσεως. Και είναι αβλαβής η διέλευση, πρώ-
τον, όταν δεν διαταράσσει την ασφάλεια, δεύτερον, την ειρήνη
και τρίτον, τη δηµόσια τάξη του παράκτιου κράτους. Έναντι
ποίων λειτουργιών του παρακτίου κράτους; Όλων και της εκτε-
λεστικής του εξουσίας και της νοµοθετικής του λειτουργίας και
της δικαστικής του λειτουργίας.

Είναι δικαίωµα του κράτους -οποιουδήποτε κράτους- πλοίο
του οποίου διέρχεται –πλοίο στρατιωτικό, πλοίο πολεµικό, πλοίο
αναψυχής- αβλαβώς, να διέρχεται πραγµατικά χωρίς να υπάρ-
χουν εµπόδια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής:
Αυτοί οι όροι έχουν αφεθεί στην ερµηνεία οποιουδήποτε, «αβλα-
βής διέλευση», δηλαδή, να µην προσβάλλεις ασφάλεια, ειρήνη
και δηµόσια τάξη; Όχι, το ίδιο το Δίκαιο της Θάλασσας ρητά ορί-
ζει -δεν έχω πια χρόνο- τις περιπτώσεις εκείνες εις τις οποίες η
διέλευση δεν είναι ειρηνική, προσβάλλει τη δηµόσια τάξη και δη-
µιουργεί προβλήµατα στην ασφάλεια του παράκτιου κράτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Κωνσταντινόπουλε, δεν µιλάω
για το οποιοδήποτε θέµα και µάλιστα, η δευτερολογία µάς δό-
θηκε λόγω της φύσης, της συγκεκριµένης φύσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, αλλά,
κύριε Λοβέρδο, µιλάτε δεκατρία λεπτά και θα πουν ότι κάνω…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γι’ αυτό, όµως, είµαι υποχρεωµένος
να σας παρακολουθήσω και κάνετε καλά που µου το θυµίζετε.
Αφήστε µε να πω την τελευταία µου φράση.

Ο κατάλογος έχει κριθεί µετά από επίπονες διαδικασίες, αν-
τιρρήσεις και αντιδράσεις ως κατάλογος που περιλαµβάνει
εξαντλητικά εκείνες τις περιπτώσεις που η διέλευση δεν είναι
ούτε αβλαβής ούτε ειρηνική και δεν προσβάλλει τη δηµόσια
τάξη.

Με βάση όλη αυτή τη συλλογιστική, η δική µου τελευταία
φράση, κυρία και κύριοι Βουλευτές, είναι ότι διατηρούµε αναφαί-
ρετο και ακέραιο και αναπαλλοτρίωτο το δικαίωµά µας να κηρύ-
ξουµε τα χωρικά µας ύδατα σε δώδεκα µίλια και στον νότο της
χώρας και στο Αιγαίο. Η Ελλάδα θα το πράξει αυτό όποτε κρίνει
ότι είναι απαραίτητο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Λοβέρδο. Δυστυχώς, πρέπει να κρατάω την ίδια
στάση…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχετε απόλυτο δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Διονύσης Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία για
επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο και παρακαλώ να
µείνετε εντός του χρόνου σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ναι, ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω λέγοντας ότι η σηµερινή µέρα είναι µία εξαιρε-

τική µέρα για τη Βουλή των Ελλήνων. Είναι η µέρα που για πρώτη

φορά το ελληνικό Κοινοβούλιο καλείται να ψηφίσει την αύξηση
του χώρου εθνικής κυριαρχίας από το 1947.

Σήµερα, λοιπόν, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα σχέδιο νόµου
µε το οποίο η Ελλάδα για πρώτη φορά επεκτείνει αιγιαλίτιδα
ζώνη στα δώδεκα ναυτικά µίλια στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου
Πελάγους και των Ιονίων Νήσων ως το Ακρωτήριο Ταίναρο στην
Πελοπόννησο, κάτι το οποίο, βεβαίως, συνεπάγεται και την ταυ-
τόχρονη επέκταση του υπερκείµενου εθνικού εναέριου χώρου
στα δώδεκα ναυτικά µίλια.

Πρόκειται για µια ιστορική νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
ένα σχέδιο νόµου που επεκτείνει την εθνική µας κυριαρχία, σύµ-
φωνα πάντα µε τις αρχές του Διεθνούς Δικαίου και της καλής
γειτονίας και θα αυξήσει τον χώρο εθνικής κυριαρχίας κατά δέκα
χιλιάδες εβδοµήντα εννιά τετραγωνικά χιλιόµετρα. Μάλιστα, αν
συνυπολογίσουµε τον χώρο ο οποίος δηµιουργείται από το νό-
µιµο -κατά το Διεθνές Δίκαιο- κλείσιµο των κόλπων, ο χώρος
αυτός υπερβαίνει τα δεκατρείς χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα.

Στην ουσία, λοιπόν, η χώρα µας µεγαλώνει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την επέκταση των χωρικών

υδάτων στο δυτικό θαλάσσιο µέτωπο η Ελλάδα ασκεί δικαίωµα
κυριαρχίας. Η ψήφιση αυτού του ιστορικού νοµοσχεδίου αποδει-
κνύει την αποφασιστικότητα της σηµερινής Κυβέρνησης να
εφαρµόσει απαρεγκλίτως το Διεθνές Δίκαιο και το δίκαιο της θά-
λασσας.

Την ίδια στιγµή η χώρα µας στέλνει ένα ξεκάθαρο µήνυµα, κυ-
ρίως, σε εκείνους που µετέρχονται κάθε αθέµιτο και παράνοµο
µέσο, προκειµένου να την τροµοκρατήσουν και να την αποπρο-
σανατολίσουν από την προάσπιση των συµφερόντων της.

Η ελληνική Κυβέρνηση καθιστά ξεκάθαρο πως επιφυλάσσεται
να ασκήσει το µονοµερές της δικαίωµα επέκτασης της αιγιαλίτι-
δας ζώνης και σε άλλες περιοχές, τη στιγµή που αυτό θα κριθεί
ωφέλιµο για τα εθνικά µας συµφέροντα. Άλλωστε, αυτό αναφέ-
ρεται µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο στο άρθρο 1 του σηµερινού νο-
µοσχεδίου.

Σύµφωνα, άλλωστε, µε δήλωση του Πρωθυπουργού της
χώρας µας Κυριάκου Μητσοτάκη, η επόµενη φάση θα αφορά
στην περιοχή νότια της Κρήτης.

Ωστόσο, τη σηµερινή πρωτοβουλία δεν θα πρέπει κανείς να τη
δει µεµονωµένα, αλλά ως ένα σηµαντικό τµήµα και ένα καθορι-
στικό αποτέλεσµα µιας συνολικής και συνεκτικής στρατηγικής
στην εξωτερική πολιτική, που εφαρµόζει αυτή η Κυβέρνηση ήδη
από τις πρώτες ηµέρες που ανέλαβε το τιµόνι της χώρας µας.

Έτσι, λοιπόν, όπως είναι γνωστό, η Κυβέρνηση σε µια κρίσιµη,
γεµάτη προκλήσεις περίοδο, υπέγραψε σηµαντικότατες συµφω-
νίες, όπως αυτές µε την Ιταλία και την Αίγυπτο για τον καθορισµό
Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης και θαλάσσιων ζωνών.

Ακόµα, πετύχαµε τη σύσφιξη των φιλικών µας σχέσεων µε τη
Γαλλία, συνάπτοντας την ιστορική συµφωνία για τα rafale.

Επιπροσθέτως, µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής υπο-
γράψαµε τη συµφωνία για την αναβάθµιση των ογδόντα τεσσά-
ρων F-16.

Ταυτόχρονα, υπογράψαµε µε το Ισραήλ την αµυντική συµφω-
νία διαρκείας είκοσι ετών.

Είχαµε επαφές µε όλους τους συµµάχους και φίλους, µε
όλους τους στρατηγικούς παίκτες, από τη Ρωσία και τη Γερµανία
µέχρι τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα.

Μέσα από όλα τα παραπάνω καταφέραµε να διαµορφώσουµε
ισχυρές συµµαχίες, καθώς και να αποκοµίσουµε την ξεκάθαρη
στήριξη της διεθνούς κοινότητας. Έτσι, έγινε σαφές ποια χώρα
προτίθεται να εφαρµόσει κατά γράµµα το Διεθνές Δίκαιο και ποια
εµµένει στις παράνοµες ενέργειες και στις προκλητικές και αβά-
σιµες διεκδικήσεις. 

Επιπροσθέτως, θα πρέπει να τονιστεί πως η σηµερινή Κυβέρ-
νηση έχει κάνει σηµαντικά και αποφασιστικά βήµατα για την ενί-
σχυση της αποτρεπτικής µας ισχύος. Δεν είναι τυχαίο πως πλέον
υλοποιείται το πιο φιλόδοξο εξοπλιστικό πρόγραµµα των τελευ-
ταίων δεκαετιών, ενώ προχωράµε και σε σηµαντική ενίσχυση του
προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και µέσω της αύξησης των
εισακτέων στις στρατιωτικές σχολές, αλλά και µέσω των προσ-
λήψεων των επαγγελµατιών οπλιτών που ήδη έχει ανακοινωθεί.
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Συνεπώς, το εν λόγω σχέδιο νόµου αποκτά ακόµα µεγαλύτερη
ουσία, καθώς αποτελεί µέρος µιας ευρύτερης διπλωµατικής
στρατηγικής της Κυβέρνησης που έχει αρχίσει να αποδίδει καρ-
πούς τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες.

Σε ό,τι αφορά στη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο
ΣΥΡΙΖΑ πολλές φορές είχε δηλώσει ότι ως κυβέρνηση ήταν έτοι-
µοι να προχωρήσουν σε επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια,
αλλά τελικά δεν πρόλαβαν να το πράξουν, όπως και πολλά άλλα.
Το βέβαιο είναι ότι τελικά δεν έγινε τίποτα, ούτε µε προεδρικό
διάταγµα, αλλά ούτε και µε κάποια νοµοθετική πρωτοβουλία. Θέ-
λουν να µας πουν ότι δεν το έκαναν γιατί αντέδρασε η Νέα Δη-
µοκρατία και είχε αρνητική θέση. Μα, ποιος να τους πιστέψει;
Δεν προχώρησαν γιατί άκουσαν τότε τις απειλές της Τουρκίας,
γιατί είχαν αφήσει τη χώρα µόνη, χωρίς συµµάχους, χωρίς σχέ-
διο. Ήσασταν και τότε, όπως και σήµερα, ό,τι να’ ναι. 

Σήµερα προχωράµε γιατί υπάρχει στρατηγική, υπάρχει σχέδιο.
Μην εκτίθεστε, λοιπόν, και για µικροπολιτικούς σκοπούς µη µει-
ώνετε τη δύναµη της Ελλάδας λέγοντας δήθεν ότι πηγαίνουµε
εξασθενηµένοι στις διερευνητικές επαφές. Δεν προσφέρετε τί-
ποτα ως Αντιπολίτευση. Σταµατήστε, όµως, να ζηµιώνετε τη
χώρα µε τη στάση σας.

Κλείνοντας, αξίζουν θερµά συγχαρητήρια στον Πρωθυπουργό
της χώρας Κυριάκο Μητσοτάκη, καθώς και στον Υπουργό Εξω-
τερικών Νίκο Δένδια, οι οποίοι κατάφεραν µεθοδικά µέσα σε
αυτόν τον τελευταίο χρόνο να κλείσουν πάρα πολλά ζητήµατα
τα οποία ήταν ανοιχτά τα προηγούµενα τριάντα µε σαράντα χρό-
νια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα
νοµοσχέδιο συµβολικό, αλλά και ταυτόχρονα ουσιαστικό, γιατί η
Ελλάδα διακόσια χρόνια µετά από τη σύστασή της µεγαλώνει την
κυριαρχία της και ισχυροποιεί τη θέση της στην περιοχή, ενώ
ταυτόχρονα είναι και ένα νοµοσχέδιο ιστορικό και ουσιώδες που
έρχεται σε µια εξαιρετικά κρίσιµη στιγµή για την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Ακτύπη. 
Κύριε Ζουράρι και κύριε Πνευµατικέ, υπάρχει ένα θέµα και ο

κ. Φραγγίδης µάς ζήτησε να προηγηθεί. 
Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών για τον καθορι-
σµό του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θαλάσσια περιοχή
του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο της
Πελοποννήσου. Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε συνέχεια της
οριοθέτησης θαλάσσιων ζωνών στην οποία προέβη η χώρα µας
µε την Ιταλία, σύµφωνα µε τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου
της Θάλασσας. Είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, διότι µε
αυτό στην ουσία επεκτείνεται η εθνική κυριαρχία της Ελλάδας
στα δώδεκα ναυτικά µίλια στην περιοχή του Ιονίου µέχρι το
Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου µε την επιφύλαξη, βέ-
βαια, της Ελληνικής Δηµοκρατίας για την άσκηση και στις λοιπές
περιοχές της επικράτειάς της των αντίστοιχων δικαιωµάτων της,
όπως αυτά απορρέουν από τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών
για το Δίκαιο της Θάλασσας, η οποία αποτυπώνει διεθνές εθιµικό
δίκαιο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται σε µια δύσκολη χρονικά στιγµή,
µε τη χώρα µας να αντιµετωπίζει από τη µια τις συνέπειες µιας
πρωτόγνωρης πανδηµίας και από την άλλη την παρατεταµένη
και διαρκώς αυξανόµενη τουρκική προκλητικότητα, η οποία εκ-
δηλώνεται τόσο εναντίον της Ελλάδας όσο και εναντίον της Κύ-
πρου. Μάλιστα, η Κύπρος έχει να αντιµετωπίσει εκτός των άλλων
και τη νέα πολιτική θέση της Τουρκίας για διχοτόµηση της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας. 

Η αυξανόµενη αυτή προκλητικότητα συντηρείται και από την
απροθυµία της Ευρωπαϊκής Ένωσης να απαντήσει δυναµικά
απέναντι στην παραβατική συµπεριφορά της Τουρκίας, υιοθε-
τώντας κυρώσεις και επιδεικνύοντας ουσιαστική αλληλεγγύη
στην Ελλάδα και την Κύπρο. Βέβαια, δεν είναι η πρώτη φορά που
η ίδια για συµφέροντα χωρών υπερκεράζει το οικοδόµηµα της
Ένωσης. Ακόµα και στην αντιµετώπιση της πανδηµίας παρατη-

ρήθηκαν συµπεριφορές στην Ευρωπαϊκή Ένωση µακριά από το
πνεύµα της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης. 

Η Τουρκία δηλώνει από τη µία την πρόθεσή της να ξεκινήσουν
διερευνητικές, έχοντας κατά νου την πληθωρική της ατζέντα, η
οποία περιλαµβάνει σειρά θεµάτων πέρα από την ΑΟΖ και την
υφαλοκρηπίδα και από την άλλη εντείνει τις προκλήσεις της µε
την έκδοση παράνοµων NAVTEX. Η αδιάλλακτη στάση της Τουρ-
κίας, ακόµη και λίγο πριν την επανέναρξη των διερευνητικών, δεν
αφήνει ιδιαίτερα περιθώρια αισιοδοξίας για την έκβασή τους, εάν
και εφόσον η γειτονική χώρα δεν αλλάξει τη γραµµή πλεύσης. 

Αξίζει, επίσης, να σηµειωθεί ότι το παρόν νοµοσχέδιο σηµατο-
δοτεί µια αλλαγή πλεύσης στην πολιτική που έχει ακολουθήσει
η χώρα µας εδώ και δεκαετίες, αναφορικά µε το δικαίωµα της
επέκτασης των χωρικών της υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια,
η οποία συνοψίζεται στο δόγµα «ή παντού ή πουθενά». Το «παν-
τού» σηµαίνει ότι ή θα γίνει στο Ιόνιο νότια της Κρήτης και στο
Αιγαίο ή δεν θα γίνει. 

Τώρα η πολιτική µας διαφοροποιείται, κάτι που σωστά γίνεται
µετά από την υπογραφή του παράνοµου τουρκολιβικού συµφώ-
νου. Προχωρήσαµε τµηµατικά σε συµφωνίες µε την Ιταλία και
την Αίγυπτο, τις οποίες και ψηφίσαµε. Για το Ιόνιο, από τα βόρεια
σύνορα της χώρας µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο, ανακηρύσ-
σουµε σήµερα την κυριαρχία µας στα δώδεκα ναυτικά µίλια.
Ωστόσο, παραλείπεται η περιοχή κάτω από το Ταίναρο και ως τα
δυτικά και νότια της Κρήτης, έως εκεί που ξεκινά η συµφωνία
µας για την Αίγυπτο.

Δεν θα ήταν προτιµότερο, κύριε Υπουργέ, να συµπεριληφθεί
και αυτό το τµήµα τώρα και πριν την έναρξη των διερευνητικών
επαφών µε την Τουρκία; Φυσικά αποτελεί δικαίωµά µας να κά-
νουµε επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια και σ’ αυτό το τµήµα
όποτε εµείς το επιθυµούµε. Αν, όµως, το πράξουµε µετά την
έναρξη των διερευνητικών επαφών, κινδυνεύουµε να κατηγορη-
θούµε για υπονόµευση της διαδικασίας των διερευνητικών, για
έλλειψη καλής θέλησης. 

Η στάση της Ελλάδας, σε αντίθεση µε εκείνη της Τουρκίας που
χαρακτηρίζεται από προκλητικότητα, παραβατικότητα και παρά-
νοµες ενέργειες, όπως είναι η υπογραφή του τουρκολιβικού συµ-
φώνου, είναι µια στάση σεβασµού της διεθνούς νοµιµότητας.
Αυτό δηλώνει ότι ο τρόπος και η ουσία της συµφωνίας µε την Αί-
γυπτο και την Ιταλία, καθώς και µε τη συνυποσχετική που δια-
µορφώνεται για να πάµε στη Χάγη µε την Αλβανία. Είναι δείγµατα
γραφής. 

Ψηφίσαµε τη Σύµβαση του Μοντέγκο Μπέι το 1982, η οποία
µπήκε σε εφαρµογή το 1994, για το Δίκαιο της Θάλασσας και τη
σεβόµαστε στην πράξη. Ασκούµε τα δικαιώµατά µας, προβαί-
νουµε σε ανακήρυξη, όπου έχουµε αυτό το δικαίωµα. Συνά-
πτουµε συµφωνίες µε άλλες χώρες, σεβόµενοι τα οριζόµενα από
τις διεθνείς συµβάσεις. Για τις περιπτώσεις που υπάρχει διαφω-
νία απευθυνόµαστε στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. 

Όσον αφορά στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, η στάση του Κι-
νήµατος Αλλαγής είναι θετική. Ψηφίζουµε την επέκταση των χω-
ρικών υδάτων στο Ιόνιο στα δώδεκα ναυτικά µίλια, αλλά
πιστεύουµε ότι θα έπρεπε να είχατε προχωρήσει έστω µέχρι το
νοτιοδυτικό τµήµα της Κρήτης. 

Και θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω για άλλη µια φορά
ότι η εξωτερική πολιτική της χώρας οφείλει να είναι απόρροια
µιας µακρόπνοης εθνικής στρατηγικής, στηριζόµενης στην ευ-
ρύτατη συναίνεση των πολιτικών δυνάµεων.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Να ευχαριστήσω τον κ. Ζουράρι και τον κ. Πνευµατικό για την

παραχώρηση της θέσης τους στον κ. Φραγγίδη και να συνεχί-
σουµε τώρα µε τον κ. Ζουράρι. 

Με ακούτε, κύριε Ζουράρι; Δεν µας ακούει ο κ. Ζουράρις.
Τον λόγο έχει ο κ. Πνευµατικός. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα ένα εξαιρε-

τικό νοµοσχέδιο µε το οποίο η Ελλάδα επεκτείνει την αιγιαλίτιδα
ζώνη της στα δώδεκα ναυτικά µίλια στη θαλάσσια περιοχή του
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Ιονίου Πελάγους και των Ιονίων Νήσων ως το Ακρωτήριο Ταίναρο
στην Πελοπόννησο. Ιστορικό γεγονός, γιατί για πρώτη φορά από
το 1947 η πατρίδα µας µεγαλώνει επεκτείνοντας τα σύνορα και
τη θαλάσσια εθνική της κυριαρχία σε ένα µεγάλο κοµµάτι του
θαλάσσιου χώρου και κατ’ επέκταση του εναέριου χώρου. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα που το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να κυρω-
θεί από τη Βουλή µέσα σε ένα κλίµα εθνικής οµοψυχίας, από όλα
σχεδόν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Με τον τρόπο αυτό η ελ-
ληνική Βουλή στέλνει ηχηρό µήνυµα προς πάσα κατεύθυνση, ότι
στα εθνικά ζητήµατα οι Έλληνες είναι ενωµένοι υπερβαίνοντας
πολιτικές αντιπαραθέσεις και διαχωριστικές γραµµές.

Το δεύτερο σηµαντικό µήνυµα είναι ότι η αποτελεσµατική και
επιτυχής εξωτερική πολιτική σήµερα ασκείται µε γνώµονα την
τήρηση της νοµιµότητας, µέσα από διακρατικές συµφωνίες και
συζητήσεις και µε εφαρµογή των αρχών του Διεθνούς Δικαίου,
όχι µε απειλές και προκλήσεις. 

Η χώρα µας µέσα σε µια δύσκολη χρονιά έχει αποδείξει την
προσήλωσή της στο Διεθνές Δίκαιο µέσα από τις δύο συµφωνίες
µε την Ιταλία και την Αίγυπτο για την οριοθέτηση των θαλάσσιων
ζωνών, ενώ συµφώνησε επίσης στην έναρξη διαβουλεύσεων µε
την Αλβανία για την από κοινού παραποµπή της οριοθέτησης των
θαλάσσιων ζωνών στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης.

Παράλληλα, η Κυβέρνηση έχει αναπτύξει δράσεις για την
άµεση ενίσχυση της αποτρεπτικής ικανότητας των Ενόπλων Δυ-
νάµεων της χώρας µας, µεταξύ άλλων µε την πρόσφατη συµφω-
νία για την αγορά των γαλλικών µαχητικών αεροσκαφών rafale,
που ψηφίσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα, αλλά και την ενί-
σχυση του προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Μέσα, λοιπόν, από αυτές τις στοχευµένες κινήσεις σε διπλω-
µατικό επίπεδο η Ελλάδα ισχυροποιεί την περιφερειακή παρου-
σία της και αποδεικνύεται ως παράγοντας σταθερότητας και
νοµιµότητας στην περιοχή. Με τόλµη και αποφασιστικότητα η
Κυβέρνηση διευθετεί σταδιακά τις εκκρεµότητες µε τις γείτονες
χώρες, κτίζει σχέσεις εµπιστοσύνης µε τη διεθνή κοινότητα και
προχωρά σταδιακά στην εφαρµογή µιας ολοκληρωµένης εθνικής
στρατηγικής. Η χώρα µας διατηρεί το κυριαρχικό της δικαίωµα
για την επέκταση των θαλάσσιων ορίων όπου αλλού επιθυµεί
στον κατάλληλο διπλωµατικό και πολιτικό χρόνο. Αυτό άλλωστε
ορίζεται ρητά στο άρθρο 1 του σχεδίου νόµου.

Σε λίγες µέρες αναµένεται να ξεκινήσουν οι διερευνητικές επα-
φές µε τη γειτονική Τουρκία και µε µοναδικό αντικείµενο την
οριοθέτηση της ΑΟΖ και της υφαλοκρηπίδας. Όπως είχε πει ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, σταµατούν οι προκλή-
σεις και ξεκινούν οι συζητήσεις. Στη διαδικασία αυτή η ελληνική
Κυβέρνηση προσέρχεται µε ειλικρινή και εποικοδοµητική διά-
θεση. Αναµένουµε και από την Τουρκία να κινηθεί µε τον ίδιο
τρόπο, µακριά από τις προκλήσεις και απειλές και µε καλή πίστη. 

Οι διερευνητικές επαφές, λοιπόν, όπως είπα, θα προχωρήσουν
σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο και µε τις προϋποθέσεις που έχει
θέσει η χώρα µας: Πρώτον, ότι δεν θα υπάρχει καµµία ερευνη-
τική δραστηριότητα όπως στο παρελθόν και δεύτερον, ότι το µο-
ναδικό θέµα που θα συζητηθεί είναι η οριοθέτηση των θαλάσσιων
ζωνών υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ. Ξεκάθαρα πράγµατα, λοιπόν. Η
Ελλάδα δεν υποχωρεί, δεν εκφοβίζεται και δεν εκβιάζεται. Η Ελ-
λάδα θα συνεχίσει να υπερασπίζεται και να διεκδικεί τα δικαιώ-
µατά της µε πειστική επιχειρηµατολογία, αξιοποιώντας προς
όφελος της χώρας µας κάθε δυνατότητα που δίνει το Διεθνές Δί-
καιο. Η εθνική οµοψυχία που βλέπουµε σήµερα στην ψήφιση
αυτού του νοµοσχεδίου αποτελεί εγγύηση για αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ. 
Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Ζουράρι. 
Κύριε συνάδελφε, µας ακούτε; Δεν µας ακούει ο κ. Ζουράρις. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κόνσολας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εύχοµαι χρόνια

πολλά, καλή δύναµη σε όλους και υγεία, να περάσει αυτή η παν-
δηµία.

Είναι εξαιρετική η ευκαιρία αυτή που µας δίνεται σήµερα να
συζητήσουµε για ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο. Είναι για όλη

την Ελλάδα και για όλους τους Έλληνες µια µοναδική ευκαιρία
να κάνουµε και τη δική µας αυτοκριτική σε ό,τι αφορά στα ζητή-
µατα που σχετίζονται µε την εθνική συνείδησή µας. Η συζήτηση
ενός νοµοσχεδίου µε ισχυρό γεωπολιτικό αποτύπωµα για τη
χώρα δεν µπορεί να προσαρµόζεται ή να εντάσσεται σε κοµµα-
τικές σκοπιµότητες. Οφείλουµε να προσεγγίζουµε το ζήτηµα της
επέκτασης των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια
στο Ιόνιο µέσα από µια ολοκληρωµένη στρατηγική υπεράσπισης,
αλλά και άσκησης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. 

Δεν θα µπω στη διαδικασία να στηλιτεύσω, αλλά και να σχο-
λιάσω τοποθετήσεις συναδέλφων από διάφορα κόµµατα της
Εθνικής Αντιπροσωπείας ή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που
αναφέρουν ότι η δική τους κυβέρνηση ή η δική τους θέση ως
κόµµα ήταν συγκεκριµένη στο προηγούµενο διάστηµα και ιδιαί-
τερα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι ήταν έτοιµη να προ-
χωρήσει στην επέκταση των χωρικών υδάτων στα δώδεκα
ναυτικά µίλια στο Ιόνιο, αλλά δεν πρόλαβε. Θα προσπεράσω επί-
σης τις αιχµές και τα υπονοούµενα ότι η κίνηση αυτή στο Ιόνιο
λειτουργεί ως αντιδιαστολή σε σχέση µε το Αιγαίο. 

Δεν θα µείνω στα δύο αυτά θέµατα, για δύο κυρίως λόγους.
Πρώτον, γιατί δεν ισχύει. Στην παράγραφο 2 του πρώτου άρθρου
του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα αναφέρεται ρητά ότι η
Ελλάδα επιφυλάσσεται για την άσκηση του δικαιώµατος επέκτα-
σης των χωρικών υδάτων και στις λοιπές περιοχές της επικρά-
τειας, αλλά και των αντίστοιχων δικαιωµάτων της, που
απορρέουν από τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο
της Θάλασσας. Ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Δένδιας έχει κάνει
σαφέστατο αυτό το στοιχείο της παραγράφου 2 και στην Ευ-
ρώπη, αλλά και σε όλη την επικράτεια και κατά συνέπεια νοµίζω
ότι δεν χρειάζεται να σχολιάσουµε άλλο αυτή τη θέση πολλών
από τους συναδέλφους που έχουν µιλήσει προηγουµένως. 

Δεύτερον, δεν θα µείνουµε σε αυτήν την αναφορά γιατί η δη-
µιουργία συγκρουσιακού κλίµατος και αντιπαράθεσης πάνω σε
ισχυρισµούς που υιοθετεί η Άγκυρα δεν είναι απλά κατώτερη των
περιστάσεων, αλλά λειτουργεί και υπονοµευτικά. 

Η ελληνική Κυβέρνηση τον τελευταίο χρόνο έχει δώσει επαρκή
δείγµατα γραφής για τον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβάνεται την
άσκηση µιας ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής. Η Ελλάδα προ-
χώρησε σε συµφωνίες για την οριοθέτηση της ΑΟΖ µε την Ιταλία
και την Αίγυπτο και επισηµαίνω ότι η συµφωνία µε την Ιταλία για
την ΑΟΖ αποτέλεσε την αναγκαία προϋπόθεση για να προχωρή-
σουµε στην επέκταση των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο. Όπως αν-
τιλαµβανόµαστε και αντιλαµβάνονται όλοι, η συµφωνία µε την
Αίγυπτο για την ΑΟΖ συνιστά και αυτή αναγκαία προϋπόθεση για
να υπάρξει ανάλογη εξέλιξη σε ένα άλλο γεωγραφικό επίπεδο. 

Το σηµαντικότερο, βέβαια, είναι ότι η Ελλάδα στέλνει ένα
σαφές και ξεκάθαρο µήνυµα στη διεθνή κοινότητα, ότι αποτελεί
µια χώρα που επιδιώκει ειρηνική διευθέτηση για όλα τα εκκρεµή
ζητήµατα, συνάπτει συµφωνίες που στηρίζονται στο Διεθνές Δί-
καιο και όπως όλοι γνωρίζουν, η Τουρκία έχει διακηρύξει ότι απο-
τελεί αιτία πολέµου η επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα
δώδεκα ναυτικά µίλια στο Αιγαίο. 

Σήµερα ωστόσο, όσο ποτέ άλλοτε, είναι απαραίτητη η διαµόρ-
φωση µιας εθνικής στρατηγικής και η υιοθέτηση µιας ενεργητι-
κής διπλωµατίας που θα ενισχύσει τις θέσεις µας σε διεθνές
επίπεδο. Δεν υπάρχουν φοβικά σύνδροµα στην υπεράσπιση για
άσκηση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και δεν υπάρχουν
πολύ περισσότερο εδώ, στην εσχατιά του Αιγαίου, στα Δωδεκά-
νησα και από κανέναν Έλληνα σε κανένα πέλαγος που περιστοι-
χίζει τη χώρα. Και καµµία Ελληνίδα και Έλληνας δεν έχει φοβικό
σύνδροµο υπεράσπισης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων,
πόσω µάλλον και η Κυβέρνησή µας. 

Εγώ δεν θα µιλήσω γι’ αυτά, γιατί ο καθένας προφανώς τοπο-
θετείται όπως νοµίζει, αλλά επιτρέψτε µου να µιλήσω µόνο για
τα εθνικά και κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Αυτά τα δικαιώµατα
στηρίζονται στο Διεθνές Δίκαιο, στις διεθνείς συνθήκες, αναγνω-
ρίζονται από όλα τα κράτη και υπερασπιστικούς οργανισµούς,
όπως είναι ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, αλλά και η Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Τη Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982 την έχει
υπογράψει η Ευρωπαϊκή Ένωση ως υπερεθνική οντότητα και
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αποτελεί µέρος του ευρωπαϊκού κεκτηµένου. Τη σύµβαση αυτή
δεν την έχει αποδεχθεί η Τουρκία. Δεν αναγνωρίζει το θεµελιακό
αυτό πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου. Αυτή η Σύµβαση στο άρθρο
121 προβλέπει ρητά ότι τα νησιά έχουν υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ,
εκτός βέβαια από το γεγονός ότι προβλέπει την επέκταση των
χωρικών υδάτων στα δώδεκα µίλια. 

Μιλάµε για άσκηση σαφέστατου κυριαρχικού δικαιώµατος που
απορρέει από το Διεθνές Δίκαιο. Η άσκησή του δεν τίθεται εν αµ-
φιβόλω, συνδέεται όµως µε µια ολοκληρωµένη εθνική στρατηγική
για την ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου. Και επαναλαµβάνω ότι
φοβικά σύνδροµα και εκπτώσεις δεν υπάρχουν σε αυτή την κα-
τεύθυνση, όπως δεν υπάρχει και η πιθανότητα η Κυβέρνηση να
αποδεχθεί την έµπρακτη αναγνώριση τουρκικών απαιτήσεων και
επεκτατικών βλέψεων. Το έχει καταστήσει σαφές ο Πρωθυπουρ-
γός, το έχει πει πάρα πολλές φορές ο Υπουργός Εξωτερικών.

Επίσης, υπάρχουν αιτιάσεις, όπως ότι η επέκταση των χωρικών
υδάτων στα δώδεκα µίλια θα δηµιουργήσει προβλήµατα στη ναυ-
σιπλοΐα και δεν θα µπορέσει να υπάρχει αβλαβής διέλευση. Δεν
ευσταθούν τέτοια επιχειρήµατα. Υπάρχει πάντα η αβλαβής διέ-
λευση που επιτρέπει την ελεύθερη ναυσιπλοΐα. Υπάρχει, όµως,
και το παράδειγµα της περιοχής των Κυκλάδων που συνιστά µία
σχετική κλειστή θάλασσα, αλλά βλέπουµε ότι δεν υπάρχει κανένα
εµπόδιο στην ελεύθερη ναυσιπλοΐα. 

Η Ελλάδα έχει την ισχύ να υπερασπιστεί τα κυριαρχικά της δι-
καιώµατα. Οι θέσεις της έχουν νοµική ισχύ. Οι θέσεις της Ελλά-
δας πρέπει να επικοινωνηθούν σε ολόκληρη τη διεθνή κοινότητα
και πρέπει να ασκούν διπλωµατική και πολιτική πίεση. 

Κυρίως, όµως, πρέπει να αποτελούν τη θεµελιακή κιβωτό της
εθνικής µας στρατηγικής. Δοµικά στοιχεία αυτής της εθνικής
στρατηγικής είναι, πρώτον, η ενεργητική και εξωστρεφής εξω-
τερική πολιτική, δεύτερον, η ενίσχυση της αποτρεπτικής ισχύος
των Ενόπλων Δυνάµεων και, τρίτον, η στενή συνεργασία µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και τις χώρες εκείνες που υπερασπί-
ζονται τις βασικές αρχές του δυτικού συστήµατος ασφάλειας
στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την επέκταση
των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια µεγαλώνει η
ελληνική επικράτεια κατά δεκατρείς χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα.
Είναι η πρώτη φορά που συµβαίνει αυτό µετά από το 1947 και
την ενσωµάτωση της Δωδεκανήσου στον εθνικό κορµό. Όπως
και τότε, έτσι και σήµερα η αύξηση της ελληνικής επικράτειας
στηρίζεται σε διεθνείς συνθήκες και στο Διεθνές Δίκαιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ζουράρις.
Κύριε συνάδελφε, ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα σέβη µου και

συγγνώµη για το ακούσιο σφάλµα µου, καθώς δεν τα καταφέρνω
ακόµη σ’ αυτά. Σας ευχαριστώ και πάλι.

Εποµένως, θα ξαναπάρω από τη συζήτηση που είχα κάνει και
την παρέµβασή µου στην Επιτροπή Εθνικής Αµύνης και Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων ότι αυτή τη στιγµή το πρόβληµα δεν είναι τόσο
η επέκταση των µιλίων στο Ιόνιο, αλλά είναι ουσιαστικά αυτό που
επεσήµαναν όλοι, δηλαδή το casus belli, η αιτία πολέµου.

Μέσα, λοιπόν, στη συζήτηση περί επεκτάσεως των χωρικών
υδάτων του Ιονίου στα δώδεκα µίλια, εµείς ως Ελλάς ουσιαστικά
έχουµε ενσωµατώσει, έχουµε εσωτερικεύσει την ήττα µας από
την Τουρκία. Αυτή η ήττα, όπως ανέφερα στην επιτροπή, έχει αρ-
χίσει από το 1922 και ακολούθησαν και οι πρόσφατες ήττες. Συ-
νεχίστηκε, βέβαια, µε την ένταξή µας στο ΝΑΤΟ και την µετά από
µερικούς µήνες ένταξη της Τουρκίας στο ΝΑΤΟ, η οποία µας κα-
τέστρεψε, διότι µετά από µερικούς µήνες η Τουρκία κατέστρεψε
τον Ελληνισµό της Κωνσταντινουπόλεως. Συνεχίστηκε µε το Κυ-
πριακό και µε τις επονείδιστες εκείνες συµφωνίες, οι οποίες ου-
σιαστικά έβαλαν, όπως είπε ο µέγας Σεφέρης, την Τουρκία στο
Νησί και, βεβαίως, µε την εισβολή στην Κύπρο, όπου έχασε ο Ελ-
ληνισµός τη µισή Κύπρο και φυσικά τώρα µε το casus belli.

Εποµένως, «Τί ο�ν κελεύω; Τ�ς προφάσεις �φελε�ν…», όπως θα
έλεγε ο Δηµοσθένης. Και ποιες είναι αυτές οι προφάσεις; Να
αποδεχθούµε ότι επειδή έχει υπάρξει αυτή η κατά συρροήν και

καθ’ υποστροφήν ήττα µας από την Τουρκία, να αποφασίσουµε
πώς θα αντιµετωπίσουµε βάσει του Θουκυδίδη και του αντάρτι-
κου το προεπιχειρείν το δικό µας, το προεπιβουλεύειν το δικό
µας και το προαµύνεσθαι το δικό µας. Τι σηµαίνει «προεπιβου-
λεύειν»; Σηµαίνει ότι ο κ. Αποστολίδης πρέπει να πάει σε µερικές
µέρες εκεί και γεγονυία τη φωνή και διά ζώσης να τους πει
«Ήρθα εδώ και η µόνη προκειµένη πρότασις, που κείται προ
πάσης άλλης συζητήσεως, ώστε να µην είναι κατά τον Αριστο-
τέλη µία κατά το εικός, αλλά πραγµατικά πρότασις συζητήσεως
αποδεικτική και µόνη προϋπόθεση ως προκειµένη είναι να απο-
σύρετε αµέσως το «αιτία πολέµου»». 

Εάν δεν το αποσύρουν, σηµαίνει ότι έχουµε ενσωµατώσει την
ήττα µας, την έχουµε αποδεχθεί και, εποµένως, η επέκταση στα
χωρικά ύδατα των Ιονίων Νήσων –ή δεν ξέρω και εγώ, της Γης
του Πυρός, κ.λπ.- είναι µία µαύρη τρύπα στο νερό. 

Εποµένως, δεν είναι καν το ύδωρ το ζων, το αλλόµενον επί τας
πηγάς των υδάτων. Είναι ουσιαστικά µια τρύπα στο νερό, διότι
δεν τολµάµε να αντιµετωπίσουµε ως άλλο ΕΑΜ ή άλλο ΕΛΑΣ ή
άλλο ΕΛΑΝ, το Ελληνικό Λαϊκό Απελευθερωτικό Ναυτικό. Δεν
τολµούµε να αποδεχθούµε, αποδεχόµενοι την ήττα µας, να αρ-
χίσουµε την αντίσταση. Η αντίσταση ξεκινάει από την προαπαί-
τησή µας να αφαιρεθεί το «casus belli» και µετά να συζητήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σωκράτης Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, καλούµαστε σήµερα σε µια σηµαν-
τική συζήτηση και απόφαση για την επέκταση της αιγιαλίτιδας
ζώνης στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου µέχρι το νοτιότερο
µέρος της Πελοποννήσου.

Θέλω να επαναλάβω από την αρχή ότι είµαστε θετικοί και θα
ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, αλλά ταυτόχρονα θα καταθέσουµε
και την άποψή µας, ότι το θεωρούµε άτολµο, ενώ επισηµαίνουµε
ότι η Κυβέρνηση κινείται µε έλλειψη στρατηγικής και σχεδίου
νόµου. Οφείλω να πω, όµως και µε προχειρότητα που µπορεί να
αποδειχθεί επιζήµια, όσον αφορά επιµέρους θέµατα της κοινής
δήλωσης Ιταλίας - Ελλάδας, τα οποία θα τα επισηµάνω, συµβάλ-
λοντας στη συζήτηση.

Γιατί, όµως, βρισκόµαστε σε αυτήν την ευχάριστη πατριωτικά
και κοινοβουλευτικά θέση συναινετικής στάσης; Πρώτα απ’ όλα
γιατί υπήρχε προετοιµασία από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τον
Νίκο Κοτζιά, τον Γιώργο Κατρούγκαλο -κάτι το οποίο έκρυψε ο ει-
σηγητής και ο Υπουργός- στις γραµµές βάσης των κόλπων, αλλά
και από την πολιτική επιλογή επέκτασης των δώδεκα ναυτικών µι-
λίων στο Ιόνιο, την οποία είχαν ανακοινώσει ως νοµοθετική πρω-
τοβουλία και ο Αλέξης Τσίπρας και ο Γιώργος Κατρούγκαλος.

Δεύτερον, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ είναι υπεύθυνο πατριωτικό κόµµα και
δεν κάνει διχαστική και τυφλή αντιπολίτευση. Αναγνωρίζει το µεί-
ζον ζήτηµα. Δεν καλύπτουµε το έλλειµµα στρατηγικής, ούτε το
ζήτηµα της µη επέκτασης των χωρικών υδάτων νότια και ανατο-
λικά της Κρήτης. Γιατί εµείς, κύριε Δένδια, δεν µπορούµε να δε-
χτούµε ότι η επέκταση των χωρικών υδάτων είναι εθνικισµός,
όπως δήλωσε Υπουργός σας στη Βουλή και θέλω να πάρετε µια
θέση πάνω σε αυτό.

Όµως, πώς φαίνεται η διαφορετικότητα του ΣΥΡΙΖΑ; Τι σηµαί-
νει υπεύθυνη αντιπολίτευση; Ή µάλλον, τι σηµαίνει ανεύθυνη αν-
τιπολίτευση; Τι γίνεται σήµερα; Η Νέα Δηµοκρατία έρχεται στην
εθνική γραµµή την οποία είχε προωθήσει η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τότε λοιδορήθηκε. Και για να απαντήσω σε ένα ερώτηµα
των ηµερών: Τι θα γινόταν σήµερα αν ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ;
Θα έλεγε ο κ. Γεωργιάδης ότι είναι µεγάλη ζηµιά αυτό που γίνε-
ται, γιατί χωρίζει το Ιόνιο από το Αιγαίο, ενώ ο κ. Δένδιας παρα-
δέχεται ότι µεγαλώνει η χώρα. Θα έλεγε ο τοµεάρχης της Νέας
Δηµοκρατίας ότι οι συριζαίοι χωρίζουν τη χώρα στη µέση. Γιατί
δεν τολµάτε να µιλήσετε γι’ αυτά; Αυτή είναι η διαφορά µας.
Εµείς, όµως, τολµάµε, γιατί εµείς θέλουµε να ενισχυθεί ο γεω-
πολιτικός ρόλος και η θέση της Ελλάδας. Γιατί έχουµε µπροστά
µας µια δυστυχώς κλιµακούµενη τουρκική προκλητικότητα.

Τι είχαµε ακριβώς στη θητεία σας και στη θητεία του κ. Μη-
τσοτάκη; Αύξηση των υπερπτήσεων στο ηπειρωτικό µέρος της
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χώρας, ποιοτική αναβάθµιση της τουρκικής προκλητικότητας. Εί-
χαµε ο «ORUC REIS» να σεργιανίζει άλλοτε παρασυρµένο από
τους αέρηδες και άλλοτε «µέσα στα µούτρα µας» κυριολεκτικά,
µε ανακοινώσεις, να παραβιάζει το καλοκαίρι κυριαρχικά δικαιώ-
µατα της πατρίδας µας και ενώ σας έχουµε επισηµάνει τα σο-
βαρά προβλήµατα υποχωρητικότητας εκ µέρους της ελληνικής
Κυβέρνησης, όπως και τα σοβαρά προβλήµατα που δηµιουργούν
οι δηλώσεις του κ. Γεραπετρίτη για την κόκκινη γραµµή στα έξι
µίλια ή και οι δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη για τα µη οριοθετηµένα
και αµφισβητούµενα δικαιώµατα ή και η λανθασµένη συµπερί-
ληψη µόνο της µισής Ρόδου στη Συµφωνία µε την Αίγυπτο.

Τέτοια λάθη εµείς δεν θέλουµε να επαναληφθούν εν όψει της
εκκίνησης διερευνητικών επαφών, γιατί η τριπλή αποτυχία σας
στα Συµβούλια Κορυφής για κυρώσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι αρνητικό προηγούµενο και να µην πω κάτι πιο βαρύ.

Ο διάλογος είναι σίγουρα ο µοναδικός δρόµος επίλυσης της
µιας και µοναδικής διαφοράς που έχουµε µε την Τουρκία και δεν
πρέπει να υποχωρήσουµε να δεχτούµε καµµία προσπάθεια διεύ-
ρυνσης της ατζέντας.

Κύριε Υπουργέ, όµως, οφείλω να είµαι σαφής. Μπορεί να δί-
νετε σήµερα την εικόνα µιας κινητικότητας, όµως για µεγάλο διά-
στηµα πηγαίνατε µε τον αυτόµατο πιλότο και νοµίζατε ότι η
πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ θα επαρκεί. Γιατί πράγµατι εµείς είχαµε
ανοίξει πάρα πολλά ζητήµατα για να ενισχυθεί η χώρα µας: την
ενίσχυση συνεργασίας µε την Κίνα, «one belt one road», της σύ-
νοδο των ευρωπαϊκών χωρών του νότου, τη συνεργασία των ηγε-
τών των Βαλκανίων, τη Συµφωνία των Πρεσπών, το να είναι η
Ελλάδα ενεργειακός κόµβος και ενεργειακής ασφάλειας, το φό-
ρουµ του Καΐρου, τον EastMed, τον IGB, το FSRU της Αλεξαν-
δρούπολης που τώρα δίνεται σε ιδιώτη, να σηµειώσω. Από τη
µεριά σας, έχουµε διχαστική πολιτική µε όρους πολιτικής εξαπά-
τησης.

Σήµερα, που η Συµφωνία των Πρεσπών είναι ιστορική, τότε
ήταν προδοτική. Και µάλιστα είναι ντροπή για να διαγράφεται
από ανακοίνωση του Υπουργείου Εξωτερικών στοιχείο της κοι-
νής δήλωσης µε τον κ. Ποµπέο. Θίγει τη διπλωµατία. Τώρα, ο κ.
Μητσοτάκης ζητάει πιστή τήρηση και πλήρη εφαρµογή, τιµάει τη
συµφωνία η κ. Μπακογιάννη και εσείς ξεκαθαρίσατε ότι λύνει ξε-
κάθαρα τα ζητήµατα της ιστορίας. Πήραµε πίσω την ιστορία της
Μακεδονίας, κύριε, και τότε το κρύβατε ως Νέα Δηµοκρατία, για
να κάνετε µικρόφθαλµη, κοµµατική και όχι πατριωτική πολιτική.

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό, το ότι είναι υστερόβουλη -αν θέλετε-
η στάση σας. Είναι ότι κρύβετε τι πέτυχε τότε η Ελλάδα. Το
έκρυψε και ο εισηγητή σας, γιατί τάχατες όλα έγιναν το τελευ-
ταίο δεκαοκτάµηνο. Δεν είναι αυτό, όµως, σωστό, γιατί χάνετε
δικαιώµατα της εξωτερικής πολιτικής.

Και µιας και µιλάµε για εθνική γραµµή, κύριε Δένδια, να σας
επισηµάνω ένα πρόβληµα που εξελίσσεται αυτήν την περίοδο
στον Έβρο, την παραβίαση εθνικής γραµµής, όταν ανακοινώθηκε
πρόσκληση υποβολής προτάσεων για µια νέα δοµή προσφύγων
που καταργεί την εθνική γραµµή, δηλαδή να µην παραµένουν -
αν θέλετε- πρόσφυγες και µετανάστες στην περιοχή του Έβρου
γενικότερα.

Οφείλω, όµως, να επισηµάνω και κάποια ζητήµατα που προ-
κύπτουν και δεν τα έχετε εντοπίσει στην κοινή δήλωση Ελλάδας
- Ιταλίας και κλείνω µ’ αυτό. Οφείλει να κατατεθεί η κοινή δήλωση
Ελλάδας - Ιταλίας, κύριε Δένδια. Έχει περάσει ένα εξάµηνο και
έχουµε σοβαρή ανησυχία, γιατί µε το άρθρο 4 δηµιουργούνται
πολλά ερωτήµατα και ανησυχίες και δεν γνωρίζουµε τι ακριβώς
έχετε υπογράψει. Θα έλεγα ότι πρέπει να τη δει εµπιστευτικά και
η αντιπροσωπεία µας, όµως δεν µπορείτε να την κρύβετε από τη
Βουλή και αναφέροµαι σε όλα τα κοινοβουλευτικά κόµµατα.
Υπάρχει σοβαρός κίνδυνος µε το άρθρο 4 να δοθεί πρόσβαση
σε όλες τις χώρες κράτη - µέλη, σε όλα τα αλιεύµατα, αλλά και
σε αδιευκρίνιστες περιοχές στα δικαιώµατα αλιείας, κι έτσι να
περιορίσετε τα εθνικά και οικονοµικά συµφέροντα της χώρας και
των πολιτών.

Και ξέρετε, κύριε Δένδια, είναι περίεργο να λέτε εσείς ότι είστε
αντίθετοι µε αυτές τις προτάσεις της Ιταλίας, να λέει ο κ. Βορίδης
ότι δεν θα εφαρµοστούν και να κάνετε ακριβώς το αντίθετο, να
δίνετε τα δικαιώµατα.

Θέλω να επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας δύο ζητήµατα
που αφορούν στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας που
απουσιάζει από τη συζήτηση αυτής της πολύ σηµαντικής συµ-
φωνίας. Πρώτο ζήτηµα, υπάρχει σκέψη για τη µεταβατικότητα
ως προς τη διεύρυνση των περιοχών «NATURA» της χώρας, των
περιοχών, δηλαδή, απόλυτης και οριοθετηµένης προστασίας της
φύσης στο φυσικό κεφάλαιο της Ελλάδας, εφόσον επεκτείνονται
τα εθνικά ύδατα; Τι ακριβώς πρόκειται να γίνει;

Δεύτερον, τι πρόκειται να συµβεί µε τα δικαιώµατα αλιείας και
τρίτων χωρών, αλλά και της Ελλάδας, όταν οι περιοχές «NATURA»
και το ελληνικό δικαίωµα οριοθέτησης και καθορισµού χρήσεων
τροποποιήσει τα δικαιώµατα αυτά; Το έχετε σκεφτεί στην κοινή
δήλωση Ελλάδας - Ιταλίας; Γι’ αυτό θέλουµε να τη δούµε. 

Νοµίζω ότι πρέπει να σκεφτούµε και κάτι ακόµα: Πώς τροπο-
ποιούνται ή προσαρµόζονται οι περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις,
παραδείγµατος χάριν για τα οικόπεδα έρευνας υδρογονανθρά-
κων, εφόσον πλέον θα µπουν περισσότερες περιοχές στα εθνικά
ύδατα; Έχετε µεταβατική ρύθµιση για τα ζητήµατα αυτά;

Όλα αυτά είναι ζητήµατα τα οποία δυστυχώς απουσιάζουν,
γιατί η Κυβέρνηση πρόχειρα και αποσπασµατικά και µε ακόµα
µια φορά απών το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας δια-
χειρίζεται κάτι τόσο πολύ σηµαντικό.

Εµείς, όµως, ως ΣΥΡΙΖΑ θα συµβάλλουµε και µε τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, αλλά και µε µια συνεπή πατριωτική στάση.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λιούτας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

και αύριο σε δύο ιστορικής σηµασίας συνεδριάσεις η Ολοµέλεια
της Βουλής συζητά και θα υπερψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο,
την επέκταση, δηλαδή, της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια στη θάλασσα στην περιοχή του Ιονίου Πελάγους και
των Ιονίων Νήσων, έως το Ακρωτήριο Ταίναρο στην Πελοπόν-
νησο.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σεβόµενη πάντα το Διε-
θνές Δίκαιο και το δίκαιο της θάλασσας κάνει πράξη, θεµελιώνει
και ασκεί το αναφαίρετο δικαίωµα της πατρίδας µας να επεκτεί-
νει τα χωρικά της ύδατα στο Ιόνιο στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Η
πατρίδα µας σήµερα µεγαλώνει. Με δεδοµένη µάλιστα την κλι-
µακούµενη αναταραχή που βιώσαµε το προηγούµενο διάστηµα,
εξαιτίας των προκλήσεων της Τουρκίας στον Έβρο και στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, η απόφασή µας αυτή αποδεικνύει ότι απέναντι
στις παράλογες προκλήσεις εµείς απαντούµε µε πράξεις που βα-
σίζονται στο Διεθνές Δίκαιο.

Θωρακίζουµε και επεκτείνουµε µ’ αυτόν τον τρόπο την κυριαρ-
χία µας και νικούµε κατά κράτος κάθε παράλογη σκέψη. Αδιαµ-
φισβήτητα η σηµερινή συµφωνία αποδεικνύει ότι βαδίζουµε µε
αποφασιστικότητα και ότι πετυχαίνουµε η Ελλάδα να καθίσταται
ένας σηµαντικός περιφερειακός παίχτης για τη γεωπολιτική µας
περιοχή.

Κυρίες και κύριοι, η ιστορική αυτή απόφαση αποτελεί ένα
µέρος του συνολικού εθνικού σχεδιασµού της εξωτερικής µας
πολιτικής, ενός σχεδιασµού που στόχο έχει την ενδυνάµωση και
τη θωράκιση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, την ασφάλεια
της πατρίδας µας, την ανάπτυξη και την ευηµερία. Εδώ και έναν
χρόνο η Κυβέρνησή µας και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης µετρούν µόνο νίκες, αποφασιστικές νίκες.

Ο καθορισµός των θαλάσσιων ζωνών µας µε την Ιταλία και την
Αίγυπτο, η συνεννόηση που υφίσταται και προχωρά για το αντί-
στοιχα ζήτηµα µε τη χώρα της Αλβανίας, οι γεωστρατηγικές µας
συµµαχίες µε κοµβικούς παίκτες στην γεωπολιτική µας περιοχή,
αλλά και η ουσιαστική και µεγάλη εµβάθυνση των σχέσεών µας
µε παραδοσιακούς µας συµµάχους στην Ευρώπη και διεθνώς,
αναδεικνύουν τη στρατηγική που ακολουθούµε.

Ο εθνικός µας σχεδιασµός βασίζεται στην ψυχραιµία, την
εγρήγορση και την ετοιµότητα. Ο σχεδιασµός αυτός βασίζεται
στο δίκαιο και τον σεβασµό µας απέναντι στη µεγάλη ιστορία της
πατρίδας µας. Προστατεύει το παρόν και το µέλλον της Ελλάδας
και των Ελλήνων. Θα πρέπει όλοι µας σ’ αυτή την Αίθουσα να αι-
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σθανόµαστε περήφανοι που συµµετέχουµε σ’ αυτές τις ιστορι-
κές συνεδριάσεις και θα υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Φέτος, το 2021, µια χρονιά ορόσηµο για την πατρίδα µας, δια-
κόσια χρόνια µετά την έναρξη της Ελληνικής Επανάστασης, η
Ελλάδα δίνει δυναµικά το παρών αντιµετωπίζοντας κάθε δυσκο-
λία και κάθε πρόκληση. Η χώρα µας είναι δυναµικά παρούσα γε-
ωπολιτικά και στρατηγικά. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
υλοποιεί µια µεγάλη και σηµαντική στρατηγική, µια στρατηγική
που φωτίζει και αναδεικνύει στο εσωτερικό και διεθνώς τη δυνα-
µική µας. 

Βεβαίως, στο σηµείο αυτό θα πρέπει να τονίσουµε ότι για την
υλοποίηση µιας τέτοιας στρατηγικής ιδιαιτέρως τόσο κοµβικής
και θεµελιώδους σηµασίας πρέπει να υπάρχει µια πολιτική ηγε-
σία µε όραµα, µε ευθύνη και µε αντίληψη. Με υπερηφάνεια απο-
δεικνύουµε ότι η χώρα σήµερα τέτοια πολιτική ηγεσία διαθέτει,
µια ηγεσία που µε όραµα και µε πράξεις οδηγεί την Ελλάδα και
τους Έλληνες στην εποχή της αυτοπεποίθησης, της ανάπτυξης
και της ευηµερίας. 

Αξίζουν εύσηµα στον Πρωθυπουργό και στον Υπουργό Εξω-
τερικών που εργαστήκαν πολύ σκληρά ώστε να φτάσουµε στη
σηµερινή ιστορικής σηµασίας απόφαση. Είναι η αποφασιστικό-
τητα, η ικανότητα, η επιµονή και η στόχευση της πολιτικής µας
ηγεσίας οι προϋποθέσεις που συνέβαλαν και συµβάλλουν στην
επίτευξη τέτοιων ιστορικών αποφάσεων. Αποφάσεις που το απο-
τύπωµά τους είναι ισχυρό για το παρόν και το µέλλον µας, που
αντιµάχονται ευθέως και που νικούν κάθε παράλογη πρόκληση
και απειλή. Όσα πετύχαµε έχουν ως βάση την αξιοπιστία που η
Ελλάδα έχει ανακτήσει, αξιοπιστία που είναι το αποτέλεσµα της
δικής µας πολιτικής, αλλά και η προϋπόθεση πίσω από κάθε επι-
τυχία που σηµειώνουµε. 

Αναλογιζόµενοι την περασµένη χρονιά διαπιστώνουµε ότι µια
χώρα µπορεί πολλές φορές να κληθεί να αντιµετωπίσει ξαφνικά
γεγονότα τα οποία µπορούν να απειλήσουν την κοινωνική ειρήνη
και την ασφάλεια. Αντίβαρο απέναντι σε κάθε τέτοιου είδους
πρόκληση είναι οι υπεύθυνες πολιτικές πράξεις, που οδηγούν το
παράλογο σε αδιέξοδο και που προστατεύουν την πατρίδα και
την κοινωνία. 

Αντίβαρο είναι η τεκµηρίωση του δικαίου της χώρας µέσα στο
Διεθνές Δίκαιο. Είναι η επιδίωξη του διεθνούς και διµερούς δια-
λόγου µε όρους ψυχραιµίας, επιµονής και στόχευσης. Όλα τα
παραπάνω αποτέλεσαν τη βάση πίσω από κάθε βήµα που κάναµε
και τελικά, τη βάση σε κάθε νίκη που πετύχαµε. Τον περασµένο
χρόνο η Ελλάδα κλήθηκε να αντιµετωπίσει απειλές και τις αντι-
µετώπισε µε µεγάλη επιτυχία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή η Κυβέρ-
νησή µας απέδειξε και αποδεικνύει ότι κινείται στη σφαίρα των
πράξεων και των αποτελεσµάτων. Δεν έχει καµµία σχέση µε την
εποχή της αδράνειας, της ολιγωρίας και της αδυναµίας µπροστά
στην εξεύρεση λύσης. Ενεργήσαµε και ενεργούµε σε κάθε επί-
πεδο και σε κάθε τοµέα πολιτικής υπέρ του εθνικού συµφέρον-
τος, υπέρ του εθνικού καλού. Πρόκειται για αδιαµφισβήτητο
πλεονέκτηµά µας, για αδιαµφισβήτητη κατάκτησή µας καθώς και
για τον αρχικό µας στόχο ότι εκλεγήκαµε για να πάµε τη χώρα
µπροστά. Αυτό κάνουµε, αυτό συνεχίζουµε και αυτό θα συνεχί-
σουµε να κάνουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Έχουµε δύο ακόµα οµιλητές, τον κ. Αθανασίου και τον κ. Και-

ρίδη. Στη συνέχεια έχουµε τον Γενικό Γραµµατέα του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας και τον Υπουργό. Ύστερα, θα
ολοκληρωθεί η διαδικασία. 

Ο κ. Αθανασίου έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
«Συζητούµε σήµερα για µια µεγάλη ζηµιά για τον τόπο», Άδω-

νις Γεωργιάδης. «Ένα νοµοσχέδιο που δεν αποτελεί σοβαρή
εξωτερική πολιτική», Βασίλης Κικίλιας. «Συζητούµε µιαν επιπο-
λαιότητα εξαιρετικά βλαπτική για τα εθνικά συµφέροντα της
χώρας», Ντόρα Μπακογιάννη. «Συζητούµε ένα σύµπτωµα εθνικι-
σµού», Μιχάλης Χρυσοχοΐδης. «Συζητούµε σήµερα την επέκταση
των χωρικών µας υδάτων στη δυτική πλευρά της πατρίδας µας».

Μας διακρίνει άραγε έλλειψη σοβαρότητας, όπως είχε πει ο κ.
Κουµουτσάκος; Στερούµαστε αισθήµατος ευθύνης; Αυτά ακρι-
βώς είχε πει όταν ο Νίκος Κοτζιάς προανήγγειλε την επέκταση
της αιγιαλίτιδας ζώνης µε τον τρόπο που εισάγει σήµερα το υπό
εξέταση νοµοσχέδιο. 

Στο αποµαγνητοφωνηµένο ενώπιον µου πρώτο λεπτό της οµι-
λίας του εισηγητή της Πλειοψηφίας, του κ. Χατζηβασιλείου -είναι
νέος πολιτικός και προτιµώ να αναφερθώ σε αυτόν- αναφέρει:
«Ιστορικό σχέδιο νόµου». Τότε, επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ήταν
άχρηστο ως στερούµενο ιστορικής βάσης; Αναφέρει: «Οι πολιτι-
κές δυνάµεις της χώρας τοποθετήθηκαν µε µεγάλη υπευθυνό-
τητα». Τότε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ η Νέα Δηµοκρατία ήταν
άραγε ανεύθυνη και τυχάρπαστη; Αναφέρει: «Η Νέα Δηµοκρατία
χαιρετίζει τη συναίνεση». Τότε την ποδοπατούσε; Αναφέρει: «Το
νοµοσχέδιο λειτουργεί ως βάση εθνικής συνεννόησης σε µείζονα
ζητήµατα». Τότε, επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ποιοι εκλογοµάγειροι
το έβαλαν να λειτουργήσει όχι υπέρ της εθνικής συνεννόησης,
αλλά προκειµένου να κερδηθούν οι εκλογές υπέρ της εθνικής
διάλυσης; Αυτή είναι η κακή πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα ξεχάσω, κύριοι συνάδελφοι, της Νέας Δηµοκρατίας ότι
γλύφετε σήµερα εκεί που φτύνατε. Επιτρέψτε µου αυτήν την έκ-
φραση. Δεν συνηθίζω τις έντονες εκφράσεις, αλλά νιώθω την
ανάγκη να πω αυτήν τη λαϊκή έκφραση. Θα έρθω στην καλή σας
πλευρά την οποία νοµίζω ότι καλύτερα εκπροσωπεί ο κ. Δένδιας.
Είναι γενναίο να παραδέχεσαι τα λάθη σου και να κάνεις στροφή
εκατόν ογδόντα µοιρών για να τα διορθώσεις. Σας το αναγνω-
ρίζω. Η γενναιοδωρία σας δεν φτάνει βέβαια ως την έκφραση
συγγνώµης, αλλά τέτοια ποιότητα ηθικής δεν νοµίζω ότι θα µπο-
ρούσε να την βρει κάποιος στο χώρο του νεοφιλελευθερισµού.
Είναι κάτι που, αν το θυµάστε, είχε καταλάβει ο Κωστής Στεφα-
νόπουλος και εισήγαγε στον δηµόσιο βίο µας την έννοια και τις
πρακτικές του κοινωνικού φιλελευθερισµού. 

Οι συνθήκες µεταβάλλονται είπε κάποιος από εσάς, συγκεκρι-
µένα, ο κ. Κουµουτσάκος. Άρα, πρέπει να µεταβληθεί και η στάση
µας. Τότε οφείλετε, όπως είπα, να ζητήσετε συγγνώµη. Γιατί αρ-
νηθήκατε να κάνετε τότε αυτό που πρέπει να κάνουµε σήµερα;
Χρειάζεται και δεύτερη συγγνώµη, διότι τότε το αρνηθήκατε
επειδή ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ που το πρότεινε. Βάλατε το κοµµατικό
συµφέρον πάνω από το εθνικό και όσα προανέφερα έχουν γρα-
φεί. Δεν είναι έπεα πτερόεντα. Έχουν καταγραφεί. Έχουν µαγνη-
τοφωνηθεί και µαγνητοσκοπηθεί αυτά που είπατε. 

Άκουσα πολλά και σηµαντικά από τους προλαλήσαντες συνα-
δέλφους σχετικά µε τις επικείµενες διερευνητικές επαφές Ελλά-
δας - Τουρκίας. Σκέψεις, παρατηρήσεις έξοχες. Και οι αναλύσεις
έξοχες. Αλλά χωρίς στήριγµα στην τρέχουσα πραγµατικότητα.
Ποια είναι η πραγµατικότητα; Μην µας διαφεύγει κάτι. Τον Ιούλιο
στο Βερολίνο έγινε συνάντηση για τα διαδικαστικά της διαπραγ-
µάτευσης. Και δεν ξέρουµε ακόµη τι ακριβώς συµφωνήθηκε τότε
εκεί. Φοβόµαστε κάτι; Ελπίζουµε κάτι; Αυτό που ελπίζουµε ή
αυτό που φοβόµαστε έχει εν µέρει γίνει ή έχει αρχίσει στο Βερο-
λίνο, τον περασµένο Ιούλιο. Κάποιους φόβους, παραδείγµατος
χάριν, εξέφρασε ο καθηγητής Βαληνάκης στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
της Κυριακής. 

Θα ήθελα να κλείσω υποβάλλοντας δύο ερωτήσεις στον κ.
Δένδια, µε όλη την κατανόηση στην δύσκολη αποστολή του, µε
όλη την αναγνώριση στην πολιτισµένη λειτουργία του. «Παραδώ-
σατε εθνότητα και γλώσσα», είπε ο κ. Μανωλάκος. Ποια είναι η
θέση του απέναντι σε αυτήν την κραυγαλέα του δήλωση µόλις
πριν από µιάµιση ώρα; Είναι αυτό το δείγµα της εθνικής συνεν-
νόησης που επιζητεί η Νέα Δηµοκρατία, ενός µίνιµουµ έστω εθνι-
κής συνεννόησης;

Δεύτερον, σχεδιάζει να αντιδράσει επισήµως σε όσα ανέφερε
η κ. Μπακογιάννη σε σχέση µε τον Γερµανό Υπουργό Εξωτερι-
κών;

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστώ.
Κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω τις αιτιάσεις της Αντιπο-

λίτευσης, η οποία επιµένει να επιστρέφει, αν µου επιτρέπετε,
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στον τόπο του εγκλήµατος. Είναι γνωστή η δική µας κριτική στην
εργαλειοποίηση θεµάτων, όπως η αιγιαλίτιδα ζώνη του απερχό-
µενου τότε Υπουργού Εξωτερικών, Νίκου Κοτζιά, την ηµέρα της
παράδοσης του Υπουργείου στον Αλέξη Τσίπρα, όπου πέταξε το
πυροτέχνηµα. Ουδέν έγινε κατά τη διάρκεια της θητείας του,
ουδέν ακολούθησε τον ένα χρόνο µέχρι τις εκλογές του Ιουλίου
του 2019 και αυτή είναι η κριτική, την οποία κάναµε τότε υπεύ-
θυνα και σοβαρά. 

Συζητούµε σήµερα και καλούµαστε να ψηφίσουµε αύριο για
το εθνικά αυτονόητο, την άσκηση δηλαδή του δικαιώµατος που
µονοµερώς µας δίνει το Διεθνές Δίκαιο, για την επέκταση της αι-
γιαλίτιδας. Το γεγονός ωστόσο, ότι εδώ και πολύ καιρό δεν το
είχαµε κάνει, σηµατοδοτεί σήµερα -και είναι σηµαντικό αυτό να
το υπογραµµίσουµε- την αλλαγή σελίδας στην εξωτερική πολι-
τική µας και το πέρασµα από την αδράνεια και την παθητικότητα,
στην ενεργητική πολιτική και από τη θεωρητική επίκληση, αν θέ-
λετε, του Διεθνούς Δικαίου, στην πρακτική και άµεση εφαρµογή
του και στην αιγιαλίτιδα ζώνη και στις συµφωνίες ΑΟΖ, που υπο-
γράψαµε το προηγούµενο διάστηµα. 

Η αλλαγή αυτή έχει φυσικά να κάνει µε τη µεταβολή των διε-
θνών συνθηκών και κυρίως της συµπεριφοράς της Τουρκίας,
µετά από την κατάρρευση της ευρωπαϊκής της προοπτικής, τη
στροφή στον αυταρχισµό στο εσωτερικό και τον αναθεωρητισµό
στο εξωτερικό, µε αιχµή του δόρατος το δόγµα της «Γαλάζιας
Πατρίδας», που πραγµατικά βάζει φωτιά στην ειρήνη και τη στα-
θερότητα της Ανατολικής Μεσογείου και αφορά στη χώρα µας,
στην Κύπρο και σε όλες τις παράκτιες χώρες της περιοχής. Και,
βέβαια, έχει να κάνει µε τη στρατικοποίηση της τουρκικής εξω-
τερικής πολιτικής, µε την εµπλοκή της Τουρκίας άµεσα σε πολέ-
µους στη Λιβύη, στη Συρία, στον Καύκασο, µε το άνοιγµα βάσεων
σε εννέα χώρες στη Μεσόγειο, στον Ινδικό, στον Περσικό Κόλπο
κ.ο.κ..

Η χώρα µας, παρά τις απειλές και την πίεση της Τουρκίας,
υπήρξε ένας καλή τη πίστει γείτονας, που ήθελε και υποστήριξε
την ευρωπαϊκή της προοπτική, θα τολµούσα να πω, όσο καµµία
άλλη χώρα στην Ευρώπη. Θέλουµε ειλικρινά τη συνεννόηση µε
την Τουρκία στη βάση του Διεθνούς Δικαίου, αλλά είµαστε και
απολύτως αποφασισµένοι να µην επιτρέψουµε την παραµικρή
αµφισβήτηση της κυριαρχίας και των κυριαρχικών µας δικαιωµά-
των όπως αποδείξαµε το 2020. Το 2020 το απέδειξε αυτό η Ελ-
λάδα και ανταποκρίθηκε µε αποτελεσµατικότητα στις τουρκικές
προκλήσεις και στον Έβρο, µην το ξεχνάµε αυτό, και βεβαίως
στη θάλασσα, στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Η στρατηγική της διεθνοποίησης οικοδοµεί νέες συµµαχίες µε
χώρες της Μέσης Ανατολής, τον αραβικό κόσµο, το Ισραήλ και
διευρύνει τα ερείσµατα µας στην Ευρώπη και τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες. Εκεί, αύριο ορκίζεται νέος Πρόεδρος, έρχεται νέα κυβέρ-
νηση και νέες ισορροπίες, µακριά από την ιδιάζουσα σχέση που
είχε καλλιεργηθεί µεταξύ του µέχρι σήµερα Αµερικανού Προ-
έδρου και του Τούρκου Προέδρου. Ταυτόχρονα, προχωρούµε
στην αναβάθµιση της αποτρεπτικής µας ισχύος και στην κατο-
χύρωση των δικαιωµάτων µας πέρα από την επίκλησή τους,
όπως γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Η προσπάθειά µας, κύριε Πρόεδρε, κινείται σε πολλά επίπεδα
και σε πολλά µέτωπα και θα πρέπει να γίνει κατανοητή ως µια
συνολική στρατηγική. Όσοι αρνούνται για παράδειγµα τις διε-
ρευνητικές είτε από άγνοια είτε εκ του πονηρού –είναι κάτι που
έγραψα κι εγώ στην «Καθηµερινή της Κυριακής», αναφερόµενος
και στον προλαλήσαντα, ο οποίος αναφέρθηκε µόνο στο άρθρο
του καλού συναδέλφου Γιάννη Βαληνάκη- οδηγούν στην υπονό-
µευση της διπλωµατικής µας προσπάθειας και επιδιώκουν να κά-
νουν ένα µεγάλο δώρο στην Τουρκία του Ερντογάν εν τέλει, η
οποία από απολογούµενη θα καθίστατο έτσι κατήγορος και από
χώρα απολύτως εν αδίκω, θα έβρισκε προσχήµατα να εµφανίζει
εµάς ως εν αδίκω ενώ είµαστε εν πλήρει δικαίω. 

Αυτήν τη λεπτή ισορροπία της ψύχραιµης αποφασιστικότητας
οφείλουµε να διαφυλάττουµε κάθε στιγµή, υπηρετώντας υπεύ-
θυνα το εθνικό συµφέρον. Δεν είµαστε ούτε αφελείς, αλλά ούτε
και λαϊκιστές. 

Στο πλαίσιο αυτό -θέλω να το υπογραµµίσω, κλείνοντας- είναι
θετικό πως τα περισσότερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, και ο

ΣΥΡΙΖΑ, συντάσσονται µε την ψήφιση και αυτού και του προ-
ηγούµενου νοµοσχεδίου για την αγορά των rafale που είχαµε την
προηγούµενη εβδοµάδα. Ενωµένοι στο εσωτερικό, ενεργοποι-
ηµένοι στο εξωτερικό όσο ποτέ άλλοτε, δεν έχουµε κανέναν λόγο
να µην παραµένουµε αισιόδοξοι για την εθνική µας πορεία απέ-
ναντι σε έναν δύσκολο και µακροχρόνιο αντίπαλο, όπως είναι η
Τουρκία, ένα πρόβληµα µακράς διαρκείας, το οποίο έρχεται από
το παρελθόν και έχει µπροστά του -κατά τη γνώµη µου- αρκετό
ακόµα, δυστυχώς, µέλλον. 

Νοµίζω ότι έτσι µπορούµε να πορευτούµε, µε την επιτυχία που
είχαµε το 2020 σε αυτήν την αντιµετώπιση της τουρκικής πίεσης,
κάνοντας τα δέοντα και στο εσωτερικό και διεθνώς, ώστε να
έχουµε το θετικό αποτέλεσµα που θέλει ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης µε την από 19 Ια-
νουαρίου 2021 επιστολή του, µας γνωστοποιεί για την εκλογή
του κ. Ιωάννη Μπούγα στη θέση του Γενικού Γραµµατέα της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

Να του ευχηθούµε καλή δύναµη και καλή επιτυχία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλή επιτυχία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο Υπουργός Εξωτερικών, κ. Νικόλαος Δένδιας και αµέ-
σως µετά ακολουθεί ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας και ολοκληρώνεται η διαδικασία.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί εξαιρε-
τικά µεγάλη τιµή για εµένα να εισηγούµαι στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία εξ ονόµατος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη την ψήφιση
του παρόντος νοµοσχεδίου, το οποίο προβλέπει την άσκηση του
δικαιώµατος της χώρας µας για την αύξηση των χωρικών µας
υδάτων στην περιοχή του Ιονίου πελάγους, µέχρι το Ακρωτήριο
Ταίναρο από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Με τον τρόπο
αυτόν επεκτείνεται ο χώρος της εθνικής κυριαρχίας κατά δεκα-
τρείς χιλιάδες και πάνω τετραγωνικά χιλιόµετρα. Είναι η πρώτη
φορά από το 1947 που καλείται το εθνικό Κοινοβούλιο να ψηφί-
σει αύξηση του χώρου εθνικής κυριαρχίας. Πρόκειται, επαναλαµ-
βάνω, για άσκηση πλήρους εθνικής κυριαρχίας, όχι για περιοχή
κυριαρχικών δικαιωµάτων. 

Η Κυβέρνηση προχώρησε σε αυτήν την µείζονος εθνικής ση-
µασίας κίνηση, ασκώντας το αναφαίρετο δικαίωµα της χώρας,
µε βάση το άρθρο 3 της σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών του
1982 για το δίκαιο της θάλασσας, το οποίο συγχρόνως αποτελεί
και στοιχείο-κανόνα του εθιµικού Διεθνούς Δικαίου. 

Το νοµοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή σε συνέχεια της έκδοσης
του προεδρικού διατάγµατος 107/2020 περί κλεισίµατος κόλπων
και χάραξης ευθείων γραµµών βάσης στη θαλάσσια περιοχή του
Ιονίου και των Ιόνιων νησιών, µέχρι το Ακρωτήριο Ταίναρο. 

Σύµφωνα, επίσης, µε το άρθρο 1 παράγραφος 2 του σχεδίου
νόµου, η Ελληνική Δηµοκρατία επιφυλάσσεται για την άσκηση
και στις λοιπές περιοχές της επικράτειας του δικαιώµατος επέ-
κτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης της όποτε αυτή το κρίνει σκόπιµο. 

Θέλω να σταθώ εδώ µισό λεπτό, γιατί έγινε µια πολύ µεγάλη
συζήτηση για το πού, πώς, πότε, ποιος, τι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα προετοιµάζεται και
διατηρεί το δικαίωµα για να επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα
οπουδήποτε στην επικράτειά της, οποτεδήποτε αυτή το κρίνει.
Βεβαίως, καταλαβαίνω ότι τα µάτια στρέφονται στην Κρήτη, διότι
εκεί έχει υπογραφεί το µνηµόνιο µε την Αίγυπτο. Περιορίζουµε,
όµως, το εθνικό δίκαιο εάν µιλάµε µόνον για την Κρήτη.

Η Ελλάδα έχει το αναφαίρετο δικαίωµα να επεκτείνει οπουδή-
ποτε και οποτεδήποτε θέλει τα χωρικά της ύδατα στα δώδεκα
µίλια. Θέλω να είµαι απολύτως σαφής σ’ αυτό, από το Βήµα της
Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Επίσης, θέλω να χαιρετίσω την εξαιρετικά σηµαντική επανα-
λαµβανόµενη δήλωση του Υπουργού της Ρωσίας κ. Σεργκέι Λα-
βρόφ ο οποίος χαρακτηρίζει αυτονόητα απολύτως νόµιµη την
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ανακοίνωση της Ελλάδας ότι διευρύνει την αιγιαλίτιδα ζώνη της.
Θα ήθελα δε να ευχαριστήσω, επίσης, τα κόµµατα και τους συ-

ναδέλφους γιατί µέχρι τώρα η κοινοβουλευτική διαδικασία διε-
ξήχθη σε κλίµα εθνικής οµοψυχίας χωρίς τις συνήθεις ανούσιες
αντεγκλήσεις και τους µικροκοµµατικούς υπολογισµούς. Η
ύπαρξη εθνικής συναίνεσης στους βασικούς στρατηγικούς άξο-
νες της εξωτερικής πολιτικής της χώρας επιβεβαιώθηκε κατά τις
χθεσινές µου συναντήσεις άλλωστε κατ’ ιδίαν µε τους εκπροσώ-
πους όλων των κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σεβασµός του Διεθνούς Δι-
καίου και της διεθνούς νοµιµότητας αποτελεί διαχρονική αρχή.
Καθοδηγεί σταθερά, ανεξαρτήτως κυβερνήσεων, την ελληνική
εξωτερική πολιτική. Θα έπρεπε, όµως, να πω ότι υπάρχει και µια
επιπλέον διάσταση: Η UNCLOS έχει κυρωθεί και αυτοτελώς από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Κατά συνέπεια, αποτελεί -και το επανα-
λαµβάνω- τµήµα του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, όχι µόνο της ελ-
ληνικής εσωτερικής έννοµης τάξης. 

Κατά τούτο, δεσµεύει το σύνολο των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση ως αυτοτελή οντό-
τητα. Σε µια περιοχή µάλιστα και σε µια εποχή που χαρακτηρίζε-
ται από σηµαντικές ανακατατάξεις, η έµπρακτη εφαρµογή των
προβλέψεων του Διεθνούς Δικαίου, συµπεριλαµβανοµένου και
του Δικαίου της Θάλασσας, αποκτά ιδιαίτερα µεγάλη σηµασία.

Με την υποβολή στη Βουλή των Ελλήνων του νοµοσχεδίου για
την επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στο Ιόνιο εµείς κάνουµε ένα
βήµα ακόµα στην υλοποίηση του εθνικού σχεδιασµού αναφορικά
µε τις θαλάσσιες ζώνες της χώρας. Η επέκταση έρχεται αµέσως
µετά από τη σύναψη συµφωνίας οριοθέτησης θαλάσσιων ζωνών
µε την Ιταλία και την Αίγυπτο και επίσης τη συµφωνία µας για τον
τρόπο χειρισµού του θέµατος µε την Αλβανία. 

Έτσι, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, η χώρα µας προστίθε-
ται σε εκείνες που έχουν κάνει χρήση της σχετικής ρήτρας της
Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας.
Εδραιώνει έτσι τη σηµασία των διατάξεών της έναντι όλων και
ιδίως αυτών που επιλέγουν να µην την εφαρµόζουν ή να την
αγνοούν, εκείνων δηλαδή των ελαχίστων που διανοούνται να λει-
τουργούν εκτός πλαισίου Διεθνούς Δικαίου.

Και εδώ πρέπει να κάνω µια ειδική αναφορά στην απαράδεκτη
τακτική της γείτονος Τουρκίας να απειλεί µε casus belli την Ελ-
λάδα, εφόσον αυτή ασκήσει τα νόµιµα δικαιώµατά της.

Ο τρόπος που ακολουθήσαµε, από τεχνική άποψη, για τη χά-
ραξη των ορίων της αιγιαλίτιδας ζώνης, αλλά και το κλείσιµο των
κόλπων που προηγήθηκε µε το προεδρικό διάταγµα, είναι απο-
λύτως συµβατός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το Δίκαιο της
Θάλασσας. Η χώρα µας, όπως ξέρετε, δεν δρα καταχρηστικά και
δεν εποφθαλµιά δικαιώµατα άλλων, ασκεί βεβαίως πλήρως τα
δικά της δικαιώµατα µε πλήρη σεβασµό στη διεθνή νοµιµότητα.

Η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης µας στο Ιόνιο ενισχύει την
ασφάλειά µας, µεγεθύνει το αποτύπωµά µας και ταυτόχρονα ενι-
σχύει τη διεθνή θέση της Ελλάδας τόσο σε σχέση µε τις χώρες
µε τις οποίες οικοδοµούµε ένα πλέγµα συνεργασιών στην πε-
ριοχή µας για την εµπέδωση της σταθερότητας και της ασφά-
λειας όσο έναντι εκείνων οι οποίοι δεν συµµερίζονται τις ίδιες
αρχές µε εµάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Ελλάδα µε τη µεγαλύ-
τερη πια ζώνη κυριαρχίας, µε τις µεγαλύτερες ζώνες πια άσκη-
σης κυριαρχικών δικαιωµάτων εδώ και λίγους µήνες, δηµιουργεί
ένα υπόδειγµα συνέπειας, µεθοδικότητας, τήρησης της νοµιµό-
τητας, προσήλωσης σε στόχους, αλλά και ένα υπόδειγµα αυτο-
πεποίθησης.

Θα ήθελα, όµως, µε την ευκαιρία να µου επιτρέψετε, επειδή
πολλοί συνάδελφοι το σχολίασαν, να πω δυο λόγια για την επα-
νάληψη των διερευνητικών συνοµιλιών. Πρώτα απ’ όλα, θέλω να
υπενθυµίσω ότι πάγια -και όταν η κρίση στις σχέσεις µας µε την
Τουρκία ήταν ιδιαίτερα έντονη- η Κυβέρνηση επαναλάµβανε την
ετοιµότητά της για διάλογο, έθετε, όµως, πάντοτε διαχρονικά τις
ίδιες σαφείς προϋποθέσεις. Απαιτούσε να σταµατήσουν οι προ-
κλητικές ενέργειες της Τουρκίας στην υφαλοκρηπίδα µας, να απο-
χωρήσει το «ORUC REIS». Την ίδια αυτή ελληνική θέση την
υιοθέτησε στα συµπεράσµατά του το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο τον
Δεκέµβριο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν συµπληρωθεί δύο µήνες
από την αποχώρηση του «ORUC REIS», σχεδόν δύο µήνες. Επο-
µένως, ο όρος που έχει τεθεί από τη χώρα µας έχει ουσιαστικά
εκπληρωθεί. Μπορούµε, λοιπόν, να πούµε ότι δηµιουργείται µια
ευκαιρία διαλόγου, πάντοτε στο πλαίσιο και στο επίπεδο των διε-
ρευνητικών επαφών. 

Στον διάλογο αυτόν η Ελλάδα προσέρχεται µε καλή πίστη,
προσέρχεται µε ειλικρινή διάθεση γιατί η εθνική άποψη είναι ότι
µε διάλογο λύνονται τα προβλήµατα, όχι µε χρήση βίας και βε-
βαίως όχι µε απειλές πολέµου. Φυσικά οι διερευνητικές επαφές
-το έχει πει επανειληµµένως η Κυβέρνηση- αφορούν αποκλει-
στικά στη διαφορά µας για την υφαλοκρηπίδα και την Αποκλει-
στική Οικονοµική Ζώνη, όπως είχε οριστεί και όπως έχουν
διεξαχθεί µέχρι τώρα, έτσι ακριβώς και θα συνεχισθεί.

Η επίλυση της διαφοράς αυτής έχει ρητά αναγνωριστεί, µάλι-
στα, όπως και το αντικείµενό της, από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε
τα συµπεράσµατα του συµβουλίου και από επίσηµη τοποθέτηση
του Στέιτ Ντιπάρτµεντ για τις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και η
ίδια η αναφορά από την Τουρκία ότι η επόµενη συνάντηση θα
είναι η εξηκοστή πρώτη δίνει σαφώς την έννοια της συνέχειας
στη διαδικασία µε ακριβώς το ίδιο αντικείµενο όπως και µέχρι σή-
µερα.

Επίσης, θα ήθελα να θυµίσω ότι ο διάλογος που θα ξεκινήσει
ξανά στις 25 Ιανουαρίου δεν αποτελεί διαπραγµάτευση. Πρόκει-
ται για προκαταρκτικό στάδιο επαφών προκειµένου να εξετα-
στούν τυχόν αντιλήψεις κοινές και να διαπιστωθεί κατά πόσο
υπάρχει έδαφος ώστε να ξεκινήσει µια διαπραγµάτευση. Και εξυ-
πακούεται ότι για να συνεχιστεί αυτός ο διάλογος θα πρέπει να
µην τεθεί στον παραµικρό κίνδυνο η αποκλιµάκωση που έχει ήδη
επέλθει. Αυτό ακριβώς έχει αναφέρει και το Ευρωπαϊκό Συµβού-
λιο τον Δεκέµβριο τονίζοντας ότι όχι µόνο για την επανάληψη,
αλλά και για τη συνέχιση των διερευνητικών απαιτείται η βεβαι-
ωµένη σταθερή αποκλιµάκωση.

Τέλος, επειδή ακούστηκαν αρκετά στην Αίθουσα για τον ρόλο
τρίτων και της Γερµανίας και του Αλβανού Πρωθυπουργού, θα
ήθελα να θυµίσω πράγµατι ότι σε όλη τη διάρκεια της Προεδρίας
της η Γερµανία είχε σε διάφορα επίπεδα επικοινωνήσει µε τις
δύο πλευρές, προωθώντας την επανάληψη του ελληνοτουρκικού
διαλόγου. 

Τελικά, όπως γνωρίζετε, η συµφωνία για την ηµεροµηνία επα-
νάληψης των διερευνητικών επαφών επιτεύχθηκε και ανακοινώ-
θηκε µετά από τη λήξη της γερµανικής Προεδρίας. Πολλές
φιλικές χώρες έχουν κατά καιρούς προσφερθεί να φιλοξενήσουν
τυχόν συνάντησή µου µε τον Τούρκο οµόλογό µου. Και σ’ αυτές
τις χώρες συµπεριλαµβάνεται και η Αλβανία διά της προσφοράς
του Αλβανού Πρωθυπουργού. 

Σε όλους αυτούς, όµως, είχαµε εγκαίρως διαµηνύσει ότι απαι-
τείται πρώτον, η έναρξη των διερευνητικών επαφών και, δεύτε-
ρον, η εδραίωση ενός νέου κλίµατος στις ελληνοτουρκικές
σχέσεις για να συναντηθώ µε τον οµόλογό µου. Αυτή ήταν, αυτή
είναι και αυτή παραµένει η θέση µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγκεφαλαιώνω και επαναλαµ-
βάνω. Η ψήφιση του νοµοσχεδίου από την Ολοµέλεια της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας αποτελεί ένα βήµα για την ενίσχυση του
εθνικού µας οπλοστασίου σε κλίµα αδιασάλευτης εθνικής οµο-
ψυχίας, µε πρόσθετα όπλα τις πρόσφατες συµφωνίες µας µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες.

Εδώ θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στον απερχόµενο σήµερα
Υπουργό Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών κ. Μάικ Ποµπέο,
µε τον οποίο είχαµε µια εξαιρετική συνεργασία και ο οποίος
έτεινε ευήκοον ους στις δίκαιες τοποθετήσεις της χώρας µας
στη συµφωνία µε την Ιταλία, τη συµφωνία µε την Αίγυπτο, την
κατανόηση του πώς θα προχωρήσουµε µε την Αλβανία, τις συµ-
φωνίες µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα, µε την επέκταση των
χωρικών µας υδάτων, µε την επέκταση του εθνικού εναερίου
χώρου που πλέον στην περιοχή του Ιονίου Πελάγους ταυτίζεται
φυσικά µε τα εθνικά µας ύδατα, µε την πολιτική ευρέων οριζόν-
των που υπηρετεί τα συµφέροντα της νέας Ελλάδος των διακο-
σίων ετών.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, παρακολουθούµε µε πολύ ενδιαφέρον τη συ-
ζήτηση στη Βουλή, τις τοποθετήσεις της Κυβέρνησης και όλων
των πολιτικών κοµµάτων. 

Οφείλω, όµως, να πω ότι αυτές τις ηµέρες περίσσεψαν τυµ-
πανοκρουσίες για την απόφαση της Κυβέρνησης να επεκτείνει
την αιγιαλίτιδα ζώνη στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Ιόνιο. Δίνουν
και παίρνουν οι µεγάλες κουβέντες ότι ζούµε ιστορικές στιγµές,
ότι η ελληνική επικράτεια µεγαλώνει, ότι αυξάνεται ο χώρος εθνι-
κής κυριαρχίας από το ’47 και άλλα πολλά.

Βέβαια, για να λέµε και ολόκληρη την αλήθεια, περισσότερο
πανηγυρίζουν κάποιοι µεγάλοι ενεργειακοί κολοσσοί, οι οποίοι
βάζουν ήδη στο χέρι τα οικόπεδα στην περιοχή του Ιονίου για να
αβγαταίνουν τα δικά τους κέρδη. 

Γι’ αυτό το ΚΚΕ αντιµετωπίζει µε µεγάλη σοβαρότητα και υπευ-
θυνότητα το ζήτηµα αυτό. Εδώ δεν χωρούν ούτε µεγάλα λόγια
ούτε πανηγυρισµοί. Το ΚΚΕ ξεκάθαρα είχε επισηµάνει ότι η χώρα
µας, όπως και όλα τα κράτη, έχει δικαίωµα σε αιγιαλίτιδα ζώνη
έως τα δώδεκα ναυτικά µίλια και στον καθορισµό της στη βάση
της µέσης απόστασης, της µέσης γραµµής, όπου αυτό χρειάζε-
ται και όπου αυτό είναι απαραίτητο. Και αυτό, κατά την άποψή
µας, ισχύει και πρέπει να ισχύει ανεξάρτητα από το πότε θα
ασκηθεί αυτό το δικαίωµα. 

Η επίλυση των προβληµάτων, όµως, που αφορούν στην αιγια-
λίτιδα ζώνη, στην οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ προς
όφελος των λαϊκών συµφερόντων πρέπει να συνδέεται µε τρία
κρίσιµα κύρια ζητήµατα που πρέπει να πρυτανεύουν στις όποιες
αποφάσεις, κατά την άποψή µας. 

Συνδέεται, πρώτον, µε την οικοδόµηση σχέσεων αµοιβαίου
οφέλους µεταξύ γειτονικών κρατών και λαών. Συνδέεται, δεύτε-
ρον, µε την εκµετάλλευση του θαλασσίου πλούτου µε κριτήριο
τις εργατικές λαϊκές ανάγκες. Συνδέεται, τρίτον, µε την αποδέ-
σµευση της χώρας από ιµπεριαλιστικές συµµαχίες που έχουν εχ-
θρικούς σχεδιασµούς για τους λαούς και οπωσδήποτε σε όλα
αυτά κουµάντο να κάνει ο λαός στη χώρα του.

Σήµερα, δυστυχώς, υπηρετούνται τα συµφέροντα των µονο-
πωλίων, υπηρετούνται παζάρια που κάνει η άρχουσα τάξη για να
αναβαθµίσει τη δική της θέση στην περιοχή και όχι για την ανα-
βάθµιση των συµφερόντων του λαού και της χώρας. Για όλους
αυτούς τους λόγους, στην αυριανή ψηφοφορία τοποθετούµαστε
µε «παρών». 

Κυρίες και κύριοι, όσο µεγαλώνει η εµπλοκή της χώρας στα
επικίνδυνα σχέδια των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης
η επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα µίλια, συνδεδε-
µένη προφανώς µε όλα τα παραπάνω, µπορεί µόνο να µεγαλώσει
κι άλλο τους ανταγωνισµούς στην περιοχή. 

Σας θυµίζουµε ότι µε τις ίδιες περίπου τυµπανοκρουσίες πριν
από λίγους µήνες φέρατε για επικύρωση στη Βουλή και τις συµ-
φωνίες για τον καθορισµό ΑΟΖ µε την Ιταλία και την Αίγυπτο. Κι
εµείς τότε σας λέγαµε ότι αυτές οι συµφωνίες ακριβώς επειδή
είναι ενταγµένες στις επικίνδυνες επιδιώξεις των ΗΠΑ, του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης µας ανησυχούν, γιατί µπορεί να
περιπλέξουν και άλλο την ήδη τεταµένη κατάσταση σε όλη την
περιοχή. 

Μήπως θυµόσαστε τι µας λέγατε τότε; Λέγατε ότι αυτές οι
συµφωνίες αποτελούν ανάχωµα στην τουρκική επιθετικότητα, ότι
ακυρώνουν το παράνοµο τουρκολιβυκό σύµφωνο και διάφορα
άλλα σχετικά. Κι όµως, οι προσδοκίες αυτές διαψεύστηκαν. Το
κουβάρι περιπλέχθηκε παραπέρα. 

Τα προβλήµατα µε την Τουρκία οξύνθηκαν, καθώς η επιθετι-
κότητά της όχι µόνο δεν ανακόπηκε αυτό το διάστηµα, αλλά κλι-
µακώθηκε ακόµα περισσότερο µε τις βόλτες του «ORUC REIS»
εντός της ελληνικής ΑΟΖ και τις νέες προκλήσεις κατά της Ελ-
λάδας. 

Γιατί όταν προχωράτε σε µερική επέκταση των χωρικών υδά-
των της χώρας και υπογράφετε συµφωνίες µε γειτονικές χώρες,

όπως η Ιταλία, η Αίγυπτος, συµφωνίες όµως που προβλέπουν
υποχωρήσεις από κυριαρχικά δικαιώµατα, όπως είναι η µικρό-
τερη για παράδειγµα επήρεια των ελληνικών νησιών, αυτό που
κάνετε είναι µόνο να ανοίγετε την όρεξη σε επιδιώξεις, σε στό-
χους της τουρκικής άρχουσας τάξης, η οποία προβάλλει παρό-
µοια επιχειρήµατα για να προωθήσει τις απαράδεκτες
διεκδικήσεις της.

Και µιας και είµαστε παραµονές της έναρξης των διερευνητι-
κών συνοµιλιών, ξέρετε πολύ καλά πως η Τουρκία σε αυτόν τον
εξηκοστό πρώτο γύρο των διερευνητικών επαφών θα θέσει το
σύνολο των διεκδικήσεων που προβάλλει και δηµόσια άλλωστε,
παρά τα όσα λέει η Κυβέρνηση ότι µοναδικό θέµα διαλόγου είναι
η ΑΟΖ και η υφαλοκρηπίδα.

Άλλωστε η πείρα όλων των προηγούµενων εξήντα γύρων µάς
λέει ότι της έδωσαν τη δυνατότητα να συστηµατοποιήσει και να
διευρύνει αυτές τις απαράδεκτες διεκδικήσεις, οι οποίες ξεκι-
νούν από τα χωρικά ύδατα και το εύρος τους, καθώς και το
εύρος του εναέριου χώρου, περιλαµβάνουν τις γκρίζες ζώνες
φτάνουν µέχρι την αποστρατιωτικοποίηση των νησιών και συνε-
χίζουν.

Έχει κάποιος µήπως την αυταπάτη πως η Τουρκία θα περιορι-
στεί να συζητάει µόνο την ΑΟΖ και την υφαλοκρηπίδα ή µήπως
έχει κάποιος την αυταπάτη πως θα µπει κάποιο φρένο στις προ-
κλήσεις της; Εµείς πιστεύουµε πως όχι. Το τραπέζι του διαλόγου
το έχουν στρώσει οι Αµερικάνοι, το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση,
αυτοί που σιγοντάρουν αυτήν την επιθετικότητα και κάνουν πλά-
τες στις διεκδικήσεις της. Και όσοι τώρα ο ένας µετά τον άλλο
βγαίνουν για να χαιρετίσουν τη διαδικασία προσέγγισης είναι οι
ίδιοι που κόπτονται να προωθήσουν δικά τους συµφέροντα και
να διασφαλιστεί, βέβαια, η νατοϊκή συνοχή στην περιοχή. 

Γι’ αυτό άλλωστε σας έχουν αδειάσει ουκ ολίγες φορές, όπως
πρόσφατα το Δεκέµβρη στη Σύνοδο Κορυφής, όπου η Ευρω-
παϊκή Ένωση µε το προσχέδιο της απλώς χάιδευε την επιθετικό-
τητα της τουρκικής κυβέρνησης µε ψευδεπίγραφες κυρώσεις,
ενώ παρέπεµπε ξανά για το απώτερο µέλλον την εκτίµηση της
κατάστασης. Δυστυχώς, οι ίδιοι οµοτράπεζοί σας µέσα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δίνουν χρόνο στον Ερντογάν για να διαµορφώ-
νει τετελεσµένα. Αυτή είναι, δυστυχώς, η κατάσταση. 

Και αν δει κάποιος τις δήθεν κυρώσεις που περιγράφονται, οι
οποίες είναι παρόµοιες µε αυτές που είχαν ήδη αποφασιστεί για
τις παράνοµες τούρκικες γεωτρήσεις στην ΑΟΖ της Κύπρου, θα
καταλάβει πως δεν έχουν κανένα αντίκρισµα. Αυτό που βαραίνει
στις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κυρίως του ηγετικού
της πυρήνα, είναι η στρατηγική της συνεργασία µε την Τουρκία,
οι πολύµορφες οικονοµικές, γεωπολιτικές, στρατιωτικές σχέσεις
που έχουν µαζί της τα ηγετικά κράτη - µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως η Γερµανία για παράδειγµα.

Αντίστοιχα αυτό που επίσης καθορίζει τη στάση των Ηνωµένων
Πολιτειών και του ΝΑΤΟ είναι να διατηρηθεί η Τουρκία στο ευ-
ρωατλαντικό στρατόπεδο πάση θυσία µε όποιο αντάλλαγµα. Και
στην προκειµένη περίπτωση το αντάλλαγµα που προσφέρουν
ακουµπά και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας και αυτό
δεν πρόκειται να αλλάξει επειδή στις Ηνωµένες Πολιτείες η κυ-
βέρνηση άλλαξε χέρια, επειδή πέρασε από τα χέρια των ρεπουµ-
πλικάνων στα χέρια των δηµοκρατικών, από τον ανισόρροπο
Τραµπ στον Μπάιντεν. Η πολιτική των ΗΠΑ έχει συνέχεια και κα-
θορίζεται πρώτα απ’ όλα από τα δικά τους αποκλειστικά συµφέ-
ροντα στην ευρύτερη περιοχή. Αυτό το ξέρετε πάρα πολύ καλά,
όπως πολύ καλύτερα αυτό το γνωρίζουν και οι λαοί της περιοχής
που έχουν ζήσει πολέµους, έχουν ζήσει καταστροφή των χωρών
τους, πραξικοπήµατα, ανατροπές εκλεγµένων κυβερνήσεων
τόσο µε κυβερνήσεις ρεπουµπλικάνων όσο και µε κυβερνήσεις
δηµοκρατικών. 

Κάτι έχει ακούσει, επίσης, και ο αµερικάνικος λαός, ο ίδιος
αυτός λαός που ζει την εκµετάλλευση στη χώρα του, τη φτώχεια,
την ανεργία, την κρίση, την καταστολή, τον ρατσισµό. Αυτή είναι
και µέσα και έξω η περιβόητη αµερικάνικη δηµοκρατία, που δυ-
στυχώς όλοι σας εκθειάζετε τόσα χρόνια εδώ µέσα, µέχρι που
έπεσε ο ουρανός και σας πλάκωσε όταν αποκαλύφθηκαν τα όριά
της, για το ποιοι και πώς εκλέγονται και ποιοι και πώς κυβερνούν,
µε τον ακροδεξιό αυτόν συρφετό που µπούκαρε στο Καπιτώλιο,
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µε αυτό το αποκρουστικό περιεχόµενο. 
Κυρίες και κύριοι, η Τουρκία -και για να λέµε τα πράγµατα µε

το όνοµά τους, η άρχουσα τάξη αυτής της χώρας και όχι ο λαός
της- έχει ανοίξει όλη τη βεντάλια των διεκδικήσεων, µε την
αβάντα που της δίνουν οι Αµερικάνοι και το ΝΑΤΟ, οι σύµµαχοι
δηλαδή. Γιατί πρώτα αυτοί δεν αναγνωρίζουν σύνορα στο Αιγαίο.
Το θεωρούν ενιαίο επιχειρησιακό χώρο για τα επικίνδυνα σχέδιά
τους και αυτά τα σχέδια έχουν στο επίκεντρο τη συνεκµετάλ-
λευση του Αιγαίου και της Ανατολικής Μεσογείου. 

Και αν πάρουµε υπ’ όψιν αυτό που είπε ο λαλίστατος Αµερικά-
νος πρέσβης, για την ανάγκη να ανασχεδιαστεί ο ενεργειακός
χάρτης της περιοχής, καταλαβαίνουµε όλοι πως η συνεκµετάλ-
λευση αφορά ενεργειακούς κολοσσούς, οι οποίοι «σφάζονται»
για να βάλουν στο χέρι αυτόν τον πλούτο της περιοχής. Και
αυτός ο χαµός δεν θα τελειώσει µε τη µοιρασιά. Το αντίθετο.
Ακριβώς επειδή οι ανταγωνισµοί είναι πάρα πολύ µεγάλοι, η µοι-
ρασιά θα προετοιµάσει την ακόµα µεγαλύτερη «σφαγή» που θα
ακολουθήσει, µε ολέθριες συνέπειες, όµως, για τους λαούς.

Κρίκος, στα επικίνδυνα σχέδια που έχουν οι σύµµαχοί σας για
την περιοχή, είναι και η επίλυση του Κυπριακού, µε την αναζή-
τηση συνοµοσπονδιακής λύσης µε δύο συνιστώντα κράτη, µια
επίλυση που µόνο λύση δεν είναι για τον κυπριακό λαό, γιατί οδη-
γεί στην οριστική διχοτόµηση του νησιού. 

Οι επικίνδυνες εξελίξεις που προδιαγράφονται µπροστά µας,
εκθέτουν όλους όσοι χρόνια τώρα κοροϊδεύουν τον ελληνικό λαό
ότι οι ΗΠΑ, το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα διασφαλίσουν την
ειρήνη και την ασφάλεια, θα προστατεύσουν τα κυριαρχικά δι-
καιώµατα της χώρας µας. Εκθέτουν όλους όσοι κυβέρνησαν και
κυβερνούν, από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ πριν, µέχρι
τον ΣΥΡΙΖΑ που αποδείχτηκε νατοϊκότερος του ΝΑΤΟ.

Και δεν πάω µακριά. Μόνο την ελληνοαµερικάνικη συµφωνία
να πιάσει κάποιος, φτάνει. Και µιλάω για τη συµφωνία που σας
άφησε προίκα ο ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτήν τη
συµφωνία την προετοίµασε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτήν τη συµφωνία ψή-
φισε η Κυβέρνησή σας και τώρα ετοιµάζεστε να την ενισχύσετε
ακόµα περισσότερο µε την πενταετή και όχι ετήσια ανανέωσή
της, όπως γίνεται τα τελευταία τριάντα χρόνια. 

Σε όλη τη χώρα βάσεις, λιµάνια, αεροδρόµια, υποδοµές έχουν
διατεθεί για δολοφονικές επιχειρήσεις των στρατηγικών συµµά-
χων, των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ. Όλα τα παραχωρητήρια γι’ αυτές
τις στρατιωτικές πολεµικές υποδοµές έχουν την υπογραφή όλων
όσοι κυβερνήσατε και τώρα βέβαια τους παραχωρείτε και άλλες
βάσεις σε όλη τη χώρα. Καµµία ασφάλεια δεν προκύπτει για τον
λαό από την ενίσχυση της χώρας µας ως νατοϊκό στρατόπεδο.
Αντίθετα τη µετατρέπουν σε µαγνήτη επιθέσεων. 

Και µην µας πείτε πάλι για την ενεργό διπλωµατία που ασκεί η
Κυβέρνηση. Τα ίδια έλεγε και ο ΣΥΡΙΖΑ για την πολυδιάστατη
εξωτερική πολιτική του. Γιατί ενεργός διπλωµατία για σας είναι
να ενισχύετε µε όλους τους τρόπους τις στρατιωτικές και πολι-
τικές σχέσεις σας, για παράδειγµα µε το Ισραήλ, που δολοφονεί
τους Παλαιστινίους, που πρωτοστατεί στις απειλές κατά του
λαού του Ιράν, άλλων λαών της περιοχής. Επίσης, είναι να ισχυ-
ροποιείτε τις σχέσεις σας µε την Αίγυπτο, τα Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα, τη Σαουδική Αραβία, κράτη µπλεγµένα µέχρι τα µπού-
νια σε ανταγωνισµούς και σε πολέµους.

Για εσάς ενεργός διπλωµατία είναι να στέλνετε ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις σε ιµπεριαλιστικές αποστολές στο εξωτερικό, που

καµµία απολύτως σχέση δεν έχουν µε την άµυνα της χώρας µας.
Τι δουλειά έχουν Έλληνες στρατιωτικοί εκτός συνόρων; Γιατί
στέλνετε στρατιωτικές δυνάµεις στο Μάλι της Αφρικής; Τι δου-
λειά έχει η µονάδα του πυραυλικού συστήµατος Patriot στη Σα-
ουδική Αραβία; Ούτε τα φρεσκοαγορασµένα rafale έχουν σχέση
µε την άµυνα της χώρας µας. Τα είπαµε την προηγούµενη βδο-
µάδα αυτά.

Τα έργα της ενεργού διπλωµατίας είναι οι αποδείξεις µιας πιο
ενεργού εµπλοκής στα ιµπεριαλιστικά σχέδια, γιατί αυτό απαι-
τούν οι επιδιώξεις, τα συµφέροντα της αστικής τάξης, µιας ελίτ
και όχι του λαού. 

Σε µια περίοδο που οι ανταγωνισµοί ανάµεσα στα ιµπεριαλι-
στικά κέντρα δυναµώνουν, που οι Ηνωµένες Πολιτείες κονταρο-
χτυπιούνται µε την Κίνα για το ποιος θα πάρει κεφάλι, ποιος θα
έχει την πρωτοκαθεδρία στον σύγχρονο καπιταλιστικό κόσµο, σε
µια περίοδο που και ο ανταγωνισµός τους µε τη Ρωσία και την
Ευρωπαϊκή Ένωση οξύνεται, η πολιτική της ενεργού εµπλοκής
γίνεται ακόµα πιο επικίνδυνη. 

Εµείς απευθυνόµαστε κυρίως στον ελληνικό λαό, στην ελλη-
νική νεολαία. Τώρα είναι η ώρα να δυναµώσει ο αγώνας τους για
την απεµπλοκή της χώρας µας από ιµπεριαλιστικούς σχεδια-
σµούς των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τώρα
είναι η ώρα να παλέψουµε για την αποµάκρυνση των βάσεων από
την Ελλάδα, για την αποδέσµευση της χώρας από ιµπεριαλιστι-
κούς οργανισµούς. Τώρα είναι η ώρα να πάρουν όλοι και όλες
τη θέση τους στον αγώνα µαζί µε το ΚΚΕ, για να δυναµώσει η
αλληλεγγύη, η κοινή πάλη των λαών, για να ακολουθήσουν οι
λαοί τον δικό τους δρόµο, να πάρουν τις τύχες στα δικά τους
χέρια. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Περι-

βάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εξωτερικών, Δικαιοσύνης Υποδοµών και Μεταφορών,
καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών και Εσωτερικών κατέθεσαν σή-
µερα, 19-1-2021 σχέδιο νόµου: «α) Κύρωση της Διακυβερνητικής
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τίας της Βουλγαρίας σχετικά µε τον αγωγό διασύνδεσης Ελλά-
δας - Βουλγαρίας (IGB Project) και β) Κύρωση του Καταστατικού
(Ίδρυσης) του Φόρουµ Φυσικού Αερίου Ανατολικής Μεσογείου
(EMGF)». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.56’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τετάρτη 20 Ιανουαρίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερι-
κών: «Καθορισµός του εύρους της αιγιαλίτιδας ζώνης στη θα-
λάσσια περιοχή του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων µέχρι το
Ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου».
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